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Mandag den 19. august 2002 kl. 16.00 
 

 Budgetforhandlingerne blev genoptaget mandag den 19. august 2002, kl. 16.00. 

 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): God aften. Mødet er genåbnet.  

 Vi skal i aften og måske også i nat fortsætte førstebehandlingen af sagen om 

HUR’s, HS’ og kommunens budget for 2003. Inden vi genoptager behandlingen af sa-

gerne om budgetterne for 2003, er der dog en enkelt formalitet, som vi skal have bragt i 

orden. 

 Der er til mødet i aften afbud fra Majbritt Mamsen samt fra Jesper Schou Hansen, 

der er sygemeldt indtil videre.  

 Venstres Gruppe har anmodet om, at Annette Engell, der er rette stedfortræder, 

indkaldes som suppleant for Jesper Schou Hansen. Betingelserne herfor er opfyldt, da 

der ikke stilles krav om, at stedfortræderindkaldelse som følge af sygdom fremsættes 

ved mødets begyndelse. Jeg går ikke ud fra, at nogen har bemærkninger hertil, og derfor 

kan jeg nu byde Anette Engell velkommen til aftenens møde.  

 

(Forsamlingen rejste sig) 

 

 På baggrund af en rundspørge blandt grupperne vil jeg foreslå, at vi ved forhandlin-

gernes afslutning i dag tager stilling til et forslag om at skubbe terminen for indlevering 

af ændringsforslag til alle 3 budgetter. Afleveringsfristen vil blive foreslået flyttet fra 

den 28. august til den 3. september kl. 12.00. 

 Der er til mødet i aften udarbejdet en talerliste, som er omdelt på pladserne, og det 

vil være sådan, at de indtegnede talere vil få ordet i den rækkefølge, de er anført i. Der 

er en fejl i den omdelte talerliste. Det vil være sådan, at Pia Allerslev taler efter Jakob 

Hougaard, nr. 10 på listen, og inden Charlotte Wieth-Klitgaard. 

 Det er sådan, at talerrækken er udformet, så de tilmeldte talere så vidt muligt bliver 

samlet efter emner, og tanken med det er at få en mere sammenhængende debat.  

 Borgmestrene vil tale som de sidste talere inden for hvert af de enkelte emner, mens 

de borgmestre, f.eks. undertegnede, der har talt i 1. runde som ordførere, må trykke sig 

ind fra bordet i 2. runde, og det vil i praksis betyde, at jeg vil komme meget sent på med 

kommentarer. 

 Jeg skal sige, at medlemmer, som ikke forudgående har indtegnet sig på talerlisten, 

men som alligevel ønsker ordet i 1. runde, ligeledes vil kunne trykke sig ind på det elek-

troniske system. Det vil være sådan, at der på skærmene er anført taletid. Det gælder 

selvfølgelig ikke ved budgetbehandlingen som sådan, hvor der er fri taletid. 

 Jeg giver herefter ordet til den første taler på listen, og det er Bjarne Fey. 

 

 Bjarne Fey (F): Jeg troede, jeg skulle sidde og lurepasse lidt dernede, men nu får 

jeg lov til at starte; så kan vi lige så godt prøve at køre lidt opad. En by i børnehøjde er 
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et af SF´s erklærede mål. Hvordan vi kan formindske byens huse, så børnene kan nå ta-

get, ved jeg ikke.  

 Men lad mig starte med at kvittere over for overborgmesteren for hans tale her i 

sidste uge, hvor han nævner fysisk planlægning, inddragelse af legerum, idrætsrum og 

deslige. Det kunne sådan indledningsvis være en god ting, at hver eneste gang vi bygge-

de nyt her i byen, byggede boliger, planlagde boliger, så indtænkte vi idrætten, legen, 

egentlig hver eneste gang vi byggede noget overhovedet. 

 Ligesom man har et mindste antal kvadratmeter for parkeringspladser, så kunne 

man sige, at hver eneste gang vi opførte en bolig, så skulle der være et vist antal kva-

dratmeter til indendørs leg, til udendørs leg for børn og unge og voksne og legesyge 

mennesker i det hele taget. 

 Det kunne også være en god idé at inddrage børnene i de her processer, at børnene 

selv fik lov til at skabe deres egne legepladser og legerum, at få inddraget dem i beslut-

ningsprocessen, udformningen, arkitekturen, der hvor de var. 

 Så jeg hilser det velkommen, når overborgmesteren snakker om at få inddraget det 

legende element i vores byplanlægning. Her kunne Kultur & Fritid måske gå hånd i 

hånd med Bygge & Teknik. 

 Børn. Jeg tror på, det kan betale sig at investere i børn, og børn og kultur kan det 

betale sig at investere i. Ikke kun tror jeg det, jeg ved det faktisk. Det er ikke luksus 

længere, det er faktisk en nødvendighed at investere i vores børn her i byen. Det kan be-

tale sig, vi ved det. Kulturbranchen er en af de største vækstsektorer her i landet og her i 

byen. Det eksploderer med arbejdspladser, det eksploderer med omsætning, det kan be-

tale sig på sigt at investere i kultur, for at børnene vænner sig til det, for at de kan be-

skæftige sig med den, når de bliver ældre. 

 Gennem legen opøver børnene kreativitet, innovationsevne. Det er det, erhvervsli-

vet efterspørger ved siden af fagligheden, den faglige kompetence. Man har brug for 

folk, der tør sprænge rammer, tænke nyt. Det lærer børn via leg, via idræt, ved at ud-

trykke sig musisk. 

 Nobelpristageren i økonomi, James Heckman, har lavet en undersøgelse, hvori han 

påviser, at faglighed ikke er nok for at få succes på et arbejdsmarked. Vi skal også have 

et socialt netværk uden for familien, foreningslivet. Vi skal også have personlig motiva-

tion for at agere på scenen. Kultur via kultur lærer vi bedre, bliver hele mennesker, og 

det kan betale sig. Vi skal tænke i helheder og i sammenhæng. 

 Der er ingen tvivl om, at inden for kultur- og fritidsområdet kan man godt lægge op 

til, at her har vi mange ønsker, nødvendige ønsker for at sikre Københavns fremtid på 

lang sigt. Også her konkret mangler vi ressourcer, hjælp. 

 Lad os tage folkeoplysningsloven. Her i landet har vi fået en ny regering, som pra-

lede med, at som den første regering har man indskrevet idrætten i regeringsoplægget. 

Og hvilken regering og hvilket initiativ? De starter med at reducere folkeoplysnings-

midlerne, så start- og udviklingspuljen er forsvundet. Det svarer til, at man fjerner en 

udviklingsafdeling i Novo. Ingen midler til at udvikle idrætten, de er forsvundet herfra. 

 Ikke nok med det. De fjerner også IPIP, det idrætspolitiske ideprogram, som en 

lang række københavnerforeninger brugte til at udvikle deres foreningsliv med. 

 SF lægger vægt på at genoprette start- og udviklingspuljen i folkeoplysningsøje-

med. Men ikke nok med det. Vi har også den lidt bizarre oplevelse af, at vi har udvik-



3 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

lingsprogrammer under folkeoplysningsområdet, som var med til at fremelske flere børn 

til at dyrke idræt. Vi er steget fra 35.000 til 50.000 børn, der dyrker idræt. Hvad sker der 

samtidig? Aktivitetstilskuddet falder. På 10 år er tilskuddet til børn faldet pr. hoved fra 

600 til 300 kr. Vi peger på, at der må være en vis logik i det. Når man gerne vil opmun-

tre til, at der kommer flere børn i idrætsforeningerne, så følger støtten også med. De bli-

ver ikke straffet for at få flere børn ind i foreningslivet. 

 Vi opfordrer til, at man går ind og regulerer det efterslæb, der er på aktivitetsstøtten 

til foreningslivet. 

 Så var jeg lige en tand for hurtig. Vi kommer også ud for en anden detalje her i den 

kommende tid. Det er vores medborgerhuse, som de nu kommer til at hedde. Det var det 

tidligere KUC, som på alle måder faktisk var et foregangsland og et fantastisk kulturpo-

litisk eksperiment her i København. De var faktisk på beatet med alt det, der hedder ud-

vikling af eksisterende rum til idrætsfaciliteter, andre organisationsformer. 

 Tiden er nu blevet en anden, det kommer til at hedde noget andet. Det hedder ikke 

KUC længere, det hedder ikke Byens Huse. De hedder »Medborgerhuse« og får deres 

egen driftskontrakt på et tidspunkt. Men det kunne være ønskeligt, at vi afsatte en lille 

pose penge til det her medborgerhus, så vi kunne få nogle udviklingsmidler. Det kunne 

f.eks. være til ventilationsanlæg i Amager Bio. 

 Idrætten står øverst stort set alle stedet, idræt, idræt, idræt. Generelt set må man nok 

sige, at der jo ikke er penge nok til alle de ønsker, der er her, og det er måske hensigts-

mæssigt at få oprettet en generel udviklingspulje, så vi kunne komme i gang med det ef-

terslæb, der er på området. 

 Her tænker jeg f.eks. på de grønne områder. Jeg tror ikke, SF vil pege på, at der 

skal bygges nye, store superstadioner, men det, det drejer sig om, er at skaffe flere faci-

liteter til den ubetinget største idræt i København: Fodboldbaner. Vi kan bruge skoler-

nes faciliteter. Der er nu mulighed for at omlægge grusbaner til kunststofbaner, så man 

kan bruge dem hele året rundt, og så drejer det sig om at sørge for, at vores såkaldte eli-

teklubber har mulighed for at træne i marginalsæsonen, dvs. marts måned og efterårssæ-

sonen, dvs. flere baner på de grønne områder, det er prioriteten der. 

 Haller, der står de jo nærmest i kø. Grøndalscentrets tag er ved at falde ned, skvatte 

ned. Det er svampebefængt. Der er Holmbladsgade, vi ikke rigtig er kommet videre med 

endnu; der mangler vist 10 mio. kr. til at få købt grund op. Vi har Indre Nørrebro, og så-

dan kunne vi blive ved.  

 Vi har badeanlæg. Her ser vi gerne, at Sjællandsgade Bad får en speciel pose penge, 

så man kan sige: Omstil dem til en anden fremtid, end de har nu. Der er Fælledbadet, 

som der er pres på, der er et nyt havnebassin, der er masser, masser af gode ønsker. 

 Vigtigst – nej, jeg ved ikke, om det er vigtigst, men for at følge op på overborgme-

sterens indledning, for at følge lidt op på havnebassiner og andre, skal vi kalde det utra-

ditionelle idrætsfaciliteter i byens rum, det, som Danmarks Idræts Forbund kalder BKO, 

Bevægelsesklare Områder, kunne det måske være hensigtsmæssigt, at man prøvede at 

afsætte en pulje; så kunne vi gå ind og se, hvordan vi kunne udvikle byens rum. Måske 

det skulle følges op med et visionsseminar, hvor vi går ind og diskuterer idræt, leg og 

byrum, ja kropskultur og byrum, hvordan vi kan bruge byens rum bedre. 

 Så skal vi huske her, og det glemmes ofte, at KI jo er entreprenøren på det område. 

Oftest, når vi har udviklingsmidler, har vi ikke sørget for, at der er penge til at lave et 
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rammeløft, når vi skal servicere dem her. Det er vigtigt, at vi får set på KI´s økonomi og 

sørger for, at de, når de udvikler idrætsanlæg eller bygger nye idrætsanlæg, så også får 

en bevilling, der passer dertil. 

 Sidst, men ikke mindst, har vi vores store eliteidrætspolitiske åbenbaring, overskrif-

ten hedder »Partnerskab«. Vi ved ikke helt præcis, hvad det går ud på, men der ligger et 

spændende projekt ude i Valby, der hedder Idrætsefterskole. Det er noget, vi kigger 

spændt på, hvornår det dukker op. Det er i hvert fald noget, vi vil kigge på, et meget, 

meget, meget spændende projekt. 

 Kultur. Vi har en målsætning i Kultur- og Fritidsudvalget om at bruge 15 pct. på 

børnekultur. Jeg synes, det er alt for lavt, 15 pct. I skal huske på, at over halvdelen af 

pengene allerede er brugt på børneteatre. Det vil sige, at hele det andet område er fuld-

stændig usynligt. 

 Vi snakkede om, at der bliver brugt nogle håndører på noget, der hedder Byens 

Børn. Vi skal huske på – det er godt nok et andet område – at vi kun har én musikskole, 

én billedskole i København. Hvad tænker vi på? Vi vil gerne udvikle børn, vi vil gerne 

give dem muligheder for at udvikle sig. Så skal vi da have flere billedskoler, vi skal ha-

ve flere musikskoler. Lad os få det indarbejdet. 

 Vi skal da have udviklet vores børnekultursteder i stedet for det, som det er nu, 

hvor der er nogle få, skal vi sige gode mennesker, som popper op med nogle gode ideer. 

Vi skal have styrket børnekulturhusene ude lokalt, og der skal vi have et godt samarbej-

de mellem daginstitutioner og skoler og det lokale kulturliv, det skal styrkes.  

 Det kunne også være, vi skulle tænke på at investere i noget, som man har i Malmø, 

kulturbusser. Det er et af problemerne for daginstitutioner og for skoler at komme frem 

og tilbage med den offentlige transport. Det kunne være, vi skulle investere i nogle bus-

ser her, så vores børn kunne komme frem og tilbage til kulturinstitutionerne.  

 Også her kunne det være en god ide. Vi vil måske foreslå, at vi laver et visionsse-

minar om, hvordan vi vil udvikle børnekulturen her i København. Det er en gammel tra-

ver, men børn er stadig det vigtigste råstof, vi har. Børnene oplever to kompetencer, 

som er helt centrale her i videnssamfundet. Det er, når de leger. Der udvikler de deres 

innovationsevne, kreativitet, og de tilegner sig og udvikler social kompetence. 

 Så spørger vi os selv, hvordan vi forvalter disse muligheder for at udfolde sig og 

for, at de kan komme til at udfolde sig og udvikle sig, nemlig de helt centrale kompe-

tencer igennem leg og læring. 

 Er vores foreningsliv, kulturliv, daginstitutioner og skoler gearet til at skabe de op-

timale vilkår for børnene? Jeg synes ikke, de er det. Men jeg tror, vi har muligheden for 

at komme et skridt derhenad, så vi kan gøre det for børnenes skyld, men også for vores 

egen skyld på lang sigt. 

 

 Hellen Hedemann (F): I år er der jo rigtig mange penge til omfordeling i budgettet, 

så forhåbentlig står vi i en situation, hvor vi kan opprioritere kulturen i København. Det 

har vi jo ikke sådan været forvænt med de senere år. 

 I maj måned var Kultur- og Fritidsudvalget på studietur til Berlin. Her kan man læ-

re noget af den udvikling, der sker i øjeblikket. Noget af det allervigtigste ved udviklin-

gen i Berlin er nemlig, at de satser på kulturen og ikke mindst kunsten. I Berlin bruges 

kunsten som lokomotiv for byen, ikke mindst til gavn for de unge kunstnere. 
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 Vi skal prioritere de svageste først, det er SF´s udgangspunkt, men kulturen er vig-

tig for alle.  

 Bibliotekerne er det kulturområde, som har den største berøring med den køben-

havnske befolkning, idet der er mere end 3 mio. besøgende om året og omkring 7 mio. 

udlån af forskelligt materiale. Bibliotekerne bruges af næsten alle befolkningsgrupper. 

Det gælder dem, som læser slægtsromaner på 8.000 sider, den hobby- eller fagbogsinte-

resserede, de mange unge studerende på byens uddannelsessteder, og ikke mindst et 

meget stort antal børn, som tilbringer en stor del af deres fritid i bibliotekernes børneaf-

deling. 

 Københavnerne har en markant større brug af folkebibliotekerne end borgerne i re-

sten af landet. Men København har alligevel et lavere udgiftsniveau end andre kommu-

ner. De samme bygninger og materialer skal altså deles af flere, hvilket medfører vente-

tider og øget nedslidning. Der er et stort efterslæb på de københavnske biblioteker, og 

alt i alt må man sige, at bibliotekerne trænger til et rammeløft. 

 Bibliotekerne har mange forskellige opgaver, og en perspektivrig satsning kunne 

være et målrettet arbejde med computere som kreativt redskab. 

 I de seneste 5 år er 5 biblioteker flyttet til nyere og bedre lokaler, men vi har stadig 

store ønsker mange steder. Lige nu mener vi i SF, at vi skal prioritere, at Vanløse Bibli-

otek færdiggøres og indrettes, ligesom svampeskaderne i biblioteket og medborgerhuset 

i Blågårdsgade skal udbedres. 

 Vi skal også tænke på arbejdsmiljøforholdene for vores personale. Der gennemfø-

res kampagner, hvor der gøres opmærksom på mulighederne for at benytte bibliotekerne 

24 timer i døgnet via internettet. Det ligner jo en succeshistorie, for reservationerne 

strømmer ind og føjer sig til de i forvejen store antal fjernlånsbestillinger, som fulgte i 

kølvandet, sidste gang man havde en kampagne. Lånerne er begejstrede, og biblioteker-

ne har også udvidet deres service på utrolig mange områder de senere år. Nye medier, 

hurtigere cirkulation af materiale, netadgang til både forsknings- og folkebiblioteker alle 

timer i døgnet. 

 Det kan være meget godt alt sammen, det er godt, men vi skal hele tiden tænke på 

ressourcerne til at håndtere det øgede arbejdspres på bibliotekerne. Personalet gør selv 

opmærksom på, at de i de senere år har oplevet stigende arbejdspres med flere og flere 

opgaver uden en tilsvarende kompensation i arbejdstimer. Det kan ikke nytte, at tempo-

opskruningerne går ud over arbejdsmiljøet. Vi skylder de ansatte ordentlige arbejdsvil-

kår. 

 Børnebiblioteksaktiviteterne skal styrkes, og udbuddet af etnisk litteratur bør øges. I 

flere år har man gjort en særlig biblioteksindsats for de etniske minoriteter. Blågården 

og Vesterbro biblioteker har opbygget betydelige modersmålssamlinger. Det har jo vist 

sig, at målgruppen for disse samlinger stort set har et biblioteksforbrug, som ligner an-

dre låneres. Men da samlingerne kun i begrænset omfang har tiltrukket lånere fra andre 

bydele, så er det nødvendigt, at der oprettes samlinger for modersmålslitteratur i de by-

dele, som har den største andel af etniske minoriteter. Det er ikke gratis, men afgjort et 

område, som bør opprioriteres. 

 Så er det rigtig glædeligt at høre overborgmesteren i sin budgettale fremhæve, at 

Socialdemokratiet også mener, at vi skal satse på et nyt hovedbibliotek. Det har vi jo i 

SF ment i flere år. Et sorteringsanlæg på Hovedbiblioteket kan imidlertid ikke afvente et 
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nyt hovedbibliotek. I Kultur- og Fritidsudvalget er der afsat 3 mio. kr. på budgettet, men 

det har vist sig ikke at være nok. Det er derfor en af SF´s hovedprioriteringer inden for 

kulturen, at der findes de ekstra penge til et nyt sorteringsanlæg. Det vil være en rigtig 

god investering. 

 Hvis København skal bevare sin status som international kulturby, så skal vi også 

være villige til at bruge skattekroner på det. Der er nok af projekter at tage fat på: Ima-

ges of Asia, København i Sankt Petersborg næste år og Golden Days og København-

Berlin 2004. 

 Det er også vigtigt, at der afsættes de nødvendige midler til bevarelse af vores kul-

turarv. Da det i mange år har været småt med penge på kulturbudgettet, er der et rigtig 

stort efterslæb i forhold til den nødvendige renovering af museumsbygninger til sikring 

af vores samlinger mod indbrud, hærværk, brand og andre tænkelige og utænkelige ska-

der. Her tænker jeg på Thorvaldsens Museum, Bymuseet, Nikolajs udstillingsbygning 

og Stadsarkivet. 

 Det er måske ikke noget, der sådan rigtig er med i de flestes bevidsthed i det dagli-

ge, når man sådan går og tænker kultur, men det er vigtigt, at efterslæbet ikke bliver så 

stort, at det bliver uoverkommeligt med den risiko, at uerstattelige samlinger mistes. 

 Et andet område, som også ligger under Kultur- og Fritidsudvalget, er vedligehol-

delsen af kommunale bygninger, herunder også Rådhuset. Der er gjort en del på dette 

område, altså på Rådhuset, de senere år, men der er stadig væk meget at gøre. Rådhuset 

er jo en enestående bygning, som af mange arkitekter og kunsthistorikere anses for at 

være noget ganske særligt. Det er et bygningsværk, som udtrykker én samlet idé fra 

yderst til inderst, fra kælder til spir, kan man sige. Martin Nyrop stod for alt fra facader 

til indervægge, fra møbler til lamper, og desuden valgte han selv såvel materialer som 

farver. 

 I 2005 har Rådhuset 100-års-jubilæum, og derfor vil vi i SF gerne i 2003 afsætte et 

pænt beløb til at smukkesere huset og så i øvrigt følge op herpå de nærmeste år. 

 SF har altid interesseret sig for filmens vilkår, i erkendelse af at det er det kunstne-

riske medie, som i de seneste årtier har gennemgået den største udvikling og har opnået 

den største tiltrækning, ikke mindst blandt unge. På folketingsplan har vi støttet bevil-

lingerne til filmproduktion og markedsføring, og som sagt har vi støttet biografstøtte i 

København. 

 I Borgerrepræsentationen er det besluttet at afsætte foreløbig 1 mio. kr. som en op-

startsbevilling til en filmfestival i København i 2003. Det er ingen hemmelighed, at 

dansk film har kronede dage, og danskerne strømmer til biograferne som aldrig før. 

Film er også kultur, og det har vi så taget konsekvensen af. 

 I øjeblikket kan man læse i aviserne, at kulturministeren for en gangs skyld ser ud 

til at få succes. Han har nemlig afsat op mod nye 100 mio. kr. til film. Så jeg vil derfor 

opfordre alle kulturordførerne for de forskellige partier herinde i Borgerrepræsentatio-

nen til at kontakte deres respektive kulturordførere i Folketinget med henblik på, at vi 

kan få øremærket nogle penge til filmfestivaler og naturligvis med en bred folkelig ap-

pel i form af nye film til alle. Gør jeres ordførere opmærksom på, at filmfestivaler er en 

væsentlig profileringsmulighed for dansk film internationalt og en god ide at samarbej-

de om. Vores kulturordfører i SF, Ole Sohn, vil i hvert fald støtte op om det. 
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 Borgerrepræsentationen har i år nedsat et billedkunstudvalg. Det skal stå for indkøb 

af kunst, såvel billedkunst som skulpturer. I kommissoriet står der, at »udvalget har til 

opgave at købe kunst samt at bevilge tilskud til ansøgninger til billedkunstneriske pro-

jekter.« 

 SF vil også gerne foreslå, at udvalget ser på renoveringer og nyetableringer af 

gavlmalerier. Helt konkret mener vi, at der skal opføres et nyt gavlmaleri på »Sukkenes 

Plads«. Det hedder egentlig »Otto Krabbes Plads«, men efter renoveringen for mange 

millioner skattekroner fremstår Otto Krabbes Plads efter mindre end ét års eksistens 

som et øde, ramponeret, udslukt og ligegyldigt byrum. Man kan vist roligt konkludere: 

Mange spildte gode kommunale kroner. Det må der rådes bod på, og det kan der for 

forholdsvis små midler. Pladsen kan godt ændres til et spændende byrum, som beboerne 

med glæde vil benytte. Man kunne nok også godt bede stadsarkitekten om at fremkom-

me med et nyt forslag til en god plads. 

 Det var sådan i forbindelse med renoveringen, at et af gavlmalerierne blev fjernet. 

Det vil SF gerne have genopført – måske ikke lige det motiv, der blev fjernet, men et 

godt gavlmaleri. 

 Til allersidst vil jeg sige lidt om borgerrepræsentanternes arbejdsvilkår med hensyn 

til internetadgang og mailsystem. Det ligger måske ikke direkte under Kultur- og Fri-

tidsudvalget, men jeg synes, det er på sin plads, at vi tager det op her i forbindelse med 

budgettet.  

 Det er absolut uacceptabelt, den måde, det fungerer på, eller jeg vil egentlig sige: 

Den måde, det ikke fungerer på, for det fungerer jo ikke. Femte weekend i træk her i 

denne weekend kunne jeg ikke lørdag-søndag benytte mailsystemet, Lotus Notes, og jeg 

er ikke den eneste, det ved jeg jo. Stort set hver fredag kl. 16 går systemet ned, og så er 

det nede, indtil man er så heldig at komme i forbindelse med en medarbejder, som kan 

hjælpe en med at komme på nettet igen.  

 Hvad er der galt? Det vil jeg gerne spørge Borgerrepræsentationens formand om. Er 

det, fordi vi ikke afsætter ressourcer nok, eller har vi købt et råddent system? Jeg vil ik-

ke sige ét ondt ord om it-medarbejderne. De er utrolig søde og hjælpsomme.  

 Det er godt nok frustrerende. Kommunalpolitikere er fritidspolitikere, og for os er 

weekenden mange gange den tid, hvor vi har allermest travlt med det politiske. I den 

forløbne weekend her midt i budgettet var det ikke muligt at komme i kontakt med par-

tifæller for at udveksle taler, noter og hvad man ellers kunne have god brug for. Syste-

met kom så op i går eftermiddags ved firetiden.  

 Det kan vi altså ikke leve med. Jeg synes, at det mindste, man kan kræve, er, at net-

adgangen virker, om det så skal betyde, at der er vagt på i weekenden. 

 

 Klaus Bondam (B): Sidstnævnte kan jeg kun give Hellen Hedemann ret i. 

 For Det Radikale Venstre drejer det sig om at give kunst og kultur så gode mulig-

heder for udfoldelse, kvalitet og vækst som muligt. Med andre ord: Vi ønsker ligesom 

Enhedslisten et rigt og facetteret kultur- og fritidsliv i Københavns Kommune.  

 Når vi fremhæver dette kulturelle slægtskab med Enhedslisten, så er det, fordi deres 

budgetordfører, Mikkel Warming, i sin tale i torsdags udtrykker et ønske om, at denne 

budgetdebat får som konsekvens, at københavnernes mulighed for oplevelser og fordy-

belse markant udvikles. Mere præcist kan det næsten ikke siges. 
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 For os i Det Radikale Venstre er det nemlig i kunsten og kulturen, at vi henter me-

ning, forstår, hvem vi er, hvorfra vi er kommet, og hvor vi er på vej hen. Det er her, vi 

kan udvikle det forskellige og det fælles. For os er kunsten og kulturen en kilde til at 

blive sig selv, men aldrig sig selv nok. 

 Vores tanker om havnens fremtid har vi gjort klart og tydeligt rede for i sommerens 

løb, og fra vores side skal der ikke herske nogen tvivl om, at bibliotekerne repræsenterer 

et meget væsentligt element i det københavnske kulturudbud. Vi ser frem til at se resul-

tatet af det igangværende projekteringsarbejde omkring et nyt hovedbibliotek. 

 Når man læser budgetordførernes taler igennem, er det ikke, fordi udtalelser om et 

øget fokus på kultur- og fritidsområdet står i kø for at komme ud. Der lader dog til at 

være nogenlunde politisk konsensus om, at de kommunale idrætsanlæg trænger til en 

meget og overordentlig kærlig hånd. 

 Der lader også til at være et politisk flertal for at se på partnerskaber mellem den 

private og offentlige sektor på dette område. Og endelig hensynet til eliteidrætten. Det 

Radikale Venstre ser meget frem til drøftelserne på dette område, og så er vi meget gla-

de for overborgmesterens ord om at sætte et idrætspolitisk handlingsprogram højt på 

dagsordenen. 

 Men derudover er der som sagt sandelig ikke særlig meget at komme efter i budget-

talerne. Dette er naturligvis ganske paradoksalt, når overborgmesteren i sin tale bruger 

vendinger som et mentalt overskud, livet i en storby, et attraktivt bysamfund, en rigere 

og mere spændende by, de bløde værdier, en god by at leve i og bruge, liv og alsidig-

hed. Og sådan kunne jeg blive ved. 

 Et sted i talen siger overborgmesteren: Vi skal også i højere grad træde i karakter 

som landets hovedstad og eneste metropol. Med andre ord: Hvis vi her i Borgerrepræ-

sentationen, hvis overborgmesteren mener metropoltanken alvorligt, så er en markant 

opprioritering af kultur- og fritidsområdet nødvendig. 

 Tillad mig at gentage den radikale budgetordfører, sundhedsborgmester Inger Marie 

Bruun-Vierø, der i sin tale kom med udsagnet: Vi ved alle af erfaring, at en markant og 

synlig vækst inden for kultur- og fritidsområdet skaber en øget vækst inden for turist-

området, tiltrækker erhvervsliv, øger integrationsprocessen både i forhold til de etniske 

minoriteter og i forhold til Øresundsregionen, tiltrækker borgere og byggeri og sidst, 

men ikke mindst, forbedrer livskvaliteten og folkesundheden markant. 

 Som sagt bakker Det Radikale Venstre helt op omkring et idrætspolitisk handlings-

program, der som sagt skal forholde sig til hele vedligeholdelsesproblematikken, elite-

området og partnerskabstanken. 

 Vi ser også gerne, at spørgsmålet om de frivillige lederes uddannelse og administra-

tionsbyrde bliver inddraget i dette arbejde. Det kan ikke være rigtigt, at vi forventer, at 

de skal spille en aktiv rolle i aktiveringen af byens børn og unge, samtidig med at vi på-

lægger dem urimelige administrative byrder. Vi bør og skal stole på den ægte, omsorgs-

fulde og menneskelige interesse, de hver især udviser for vores alle sammens fremtid. 

 For at sikre en opprioritering af kultur- og fritidsområdet vil Det Radikale Venstre 

gerne kaste følgende temaer ind i budgetdebatten: 

 For det første hele spørgsmålet om dansk film, som har været inde i en rivende ud-

vikling i de seneste år både kunstnerisk og kommercielt. For der er i høj grad også tale 

om en folkelig succes. Folk har lyst til at se film som aldrig før og især københavnerne.  
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 Et flertal i Borgerrepræsentationen har allerede bevilget et millionbeløb til opstarts-

omkostninger til etableringen af en stor europæisk filmfestival i København, Copenha-

gen Filmfestival, til næste år. Arbejdet med denne er allerede i fuld gang, men det kræ-

ver en fortsat bevilling fra Københavns Kommunes side, hvis de store tanker skal reali-

seres.  

 Man kan i budgetforhandlingerne vælge at se dette, altså Copenhagen Filmfestival, 

isoleret. Man kan også være visionær og tænke Københavns Kommunes engagement i 

filmsuccesen i et lidt bredere perspektiv. Et bredt politisk flertal har allerede i indevæ-

rende budgetår været med til at øge bevillingerne til to markante mindre filmfestivaler i 

København, børnefilmfestivalen Buster og Copenhagen Gay and Lesbian Filmfestival, 

ligesom de fleste af os betragter Natfilmfestivalen som et meget stort aktiv i byens bio-

grafliv. 

 Vi har også i år for første gang i mange år bevilget inventarpenge til en af byens 

mindre biografer. Hvorfor følger vi ikke den danske filmsucces – den københavnske 

filmsucces, for størstedelen af filmbranchen er placeret her i byen – som altså også er en 

markant publikumssucces, op med en pulje til at støtte disse mindre festivaler og en stor 

international prestigefestival, en pulje, der også kan bruges til inventarstøtte til de små 

lokale biografer, som vi i øvrigt har alt for få af og slet ikke nogen i randområderne? 

 Jeg skal undlade at gøre opmærksom på, at der ikke findes nogen biograf på Ama-

ger. 

 Puljen kunne også bruges til etablering af mindre biografsale i nogle af medborger-

husene, hvis indholdsmæssige og organisatoriske fremtid indtil videre henstår i det 

uklare. 

 Endelig kunne puljen bruges i forbindelse med etablering af en københavnsk film-

fond. Erhvervsministeriet og Kulturministeriet har netop udsendt en rapport, der taler 

om det fornuftige i at gøre det, set med både kultur- og erhvervsøjne. Det ville være helt 

i tråd med overborgmesterens ord om at tiltrække spændende og fremgangsrige virk-

somheder, for som SF´s budgetordfører, Jens Johansen, sagde i sin budgettale: Vi har i 

de seneste år set, at den kreative og kunstneriske sektor har udviklet sig til et af landets 

stærkeste eksportområder. Det må i høj grad være filmindustrien, han tænker på i denne 

forbindelse. 

 Et andet radikalt indspark i budgetforhandlingerne ligger helt i forlængelse af over-

borgmesterens ord om, at vi skal erkende og glæde os over, at København er en storby 

nationalt og internationalt. Hvis han mener dette ønske om erkendelse, ja, så skal han 

altså også erkende, at til en storby, nationalt og internationalt, hører større kulturelle 

markeringer. Jeg tænker her på hele kulturfestivalområdet. Jeg tror, vi alle her i salen 

kan blive enige om, at en begivenhed som Kulturby 96 med alt, hvad den indebar af bå-

de godt og skidt, alligevel har spillet en meget væsentlig rolle i udviklingen og måske 

især den internationale udvikling af byen. 

 En helt oplagt mulighed for at fastholde denne snart 7 år gamle succes ligger i et 

projekt som »H.C. Andersen 2005«. Ud over en helt naturlig markering af denne store 

dansker og københavner ligger der også et meget stort vækstpotentiale på turist-, konfe-

rence-, undervisnings- og kulturområdet. 

 Selv om der i dette projekt har været visse kommunikationsvanskeligheder mellem 

staten, Odense Kommune, Fyns Amt og BG Bank på den ene side og Københavns 
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Kommune på den anden, bør Københavns Kommune snarest muligt indgå i en dialog 

om restfinansieringen og Københavns Kommunes profilering af denne megabegiven-

hed. 

 »H.C. Andersen 2005« er en gigantisk kulturel manifestation. Heldigvis finder der 

også andre og mindre kulturfestivaler sted. Jeg nævner bl.a. Kulturbroen, Images of 

Asia og Golden Days. Alle tre medvirker de til at skabe et samarbejde mellem en række 

institutioner, oplevelser i verdensklasse for et meget stort antal københavnere og tilrej-

sende, international omtale og anerkendelse. Endelig skaber de oplevelsen af en fælles 

og samlende identitet for såvel byens borgere som for de talrige internationale øjne, der 

hviler på os i disse år. 

 Det Radikale Venstre vil i de igangværende budgetforhandlinger slå et meget stærkt 

slag for etableringen af en pulje til internationale aktiviteter. Erfaringen har forhåbentlig 

lært os, at disse investeringer kommer tifold igen i forhold til turistindtægter, udenland-

ske investeringer og meget andet. 

 Lad mig i øvrigt tillade mig at komme med et lille citat fra et notat, som økonomi-

forvaltningens 10. kontor for nylig har udarbejdet i forbindelse med Erhvervsrådets ud-

arbejdelse af den erhvervspolitiske handlingsplan for 2003. I dette notat står bl.a.: 

 »Kulturerhvervet, der omfatter musik, kunst inklusive arkitektur og design, teater, 

film, video, medier inklusive radio og tv, litteratur, kulturarv og fusionsgenrer, er både 

et erhverv i vækst og et erhverv, der er med til at kendetegne de særlige kvaliteter, Kø-

benhavn har som storby og som hovedstad.« 

 Notatet fortsætter længere nede med: 

 »Samtidig er dele af kulturerhvervet som design og arkitektur og filmproduktion et 

væsentligt bidrag til den internationale markedsføring og profilering af København. Kø-

benhavn og Danmark gøres kendte gennem danske arkitekter, designere og filminstruk-

tører, og de er med til at trække turister og udenlandske investeringer hertil.« 

 Når jeg før nævnte Golden Days, var det ikke tilfældigt. Som bekendt har den sid-

dende regering fjernet dens hidtidige tilskud på sølle 3 mio. kr. årligt, og guderne skal 

vide hvorfor. Jeg tror ikke, at sådanne tiltag er med til at fastholde i hvert fald de kon-

servative kernevælgere. 

 Men under alle omstændigheder er det et meget sigende udtryk for det, vi allerede i 

indeværende år har oplevet meget af i Kultur- og Fritidsudvalget, nemlig konsekvensen 

af regeringens fuldstændig halsløse, uigennemtænkte og tåbelige kulturpolitik. I en lidt 

større målestok behøver jeg bare at hviske ordet »Rigsarkiv«. Så tror jeg, at forsamlin-

gen her er helt med på, hvad jeg mener.  

 På hele folkeoplysningsområdet er situationen katastrofal og i forhold til det kunst-

neriske vækstlag, som jo netop beskæftiger en stor del af unge, som vi til alt held har 

mange af her i byen. Overborgmesteren taler om, at byens unge er en af byens virkelig 

værdifulde ressourcer.  

 I udvalget har vi allerede skullet foretage adskillige feberredninger oven på det, der 

forhåbentlig snart viser sig at være en fuldstændig fejlslagen national kulturpolitisk 

kurs. Om ikke andet så har kultur- og fritidsområdet brug for at blive opprioriteret i 

budget 2003 for at sikre, at vi, byens hovedstad, stadig har et kunstnerisk vækstlag, for 

kun derved sikrer vi den innovation og nytænkning, som ethvert civiliseret samfund har 

brug for, også København. 
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 Jeg håber, at forsamlingen forstår det vigtige i mine ord. 

 Lad mig afslutningsvis komme med et par bemærkninger til det øvrige indhold i 

partiernes budgettaler. Det Radikale Venstre har med tilfredshed konstateret, at der er et 

meget bredt ønske om at arbejde for en langsigtet løsning, der tager solidt fat om hele 

gældsafviklingen og i bredest mulig forstand.  

 Ikke mindst spørgsmålet om kompetenceudviklingen af kommunens medarbejdere 

på alle planer finder vi til alt held som et centralt punkt hos et stort flertal. 

 Ligeledes har vi med stor glæde noteret os overborgmesterens tanker om at plan-

lægge og arbejde på tværs af politik og sektorgrænser. Den villighed, der er til at se på 

organiseringen af de kommunale arbejdsopgaver og -delinger, finder vi kan blive et me-

get spændende og visionært emne i forhandlingerne. 

 Ligeledes er ønsket om at indgå i dialog med borgerne på en ny måde væsentligt for 

os, og vi ser frem til det fortsatte arbejde i Udvalget for Demokrati- og Serviceudvikling 

og håber, at der vil være et flertal, der er i stand til at sætte nok ressourcer af til dette 

vigtige arbejde.  

 Vi indgår gerne i drøftelserne omkring en intensivering af boligindsatsen. Det er 

ingen hemmelighed, at vi gerne ser et socialt differentieret boligudbud og gerne blandet 

sammen, idet vi mener, at sådanne tiltag medvirker til øget tolerance og mellemmenne-

skelighed. 

 Lad mig i parentes tillade mig at henlede Borgerrepræsentationens opmærksomhed 

på det trafikudspil, som den radikale BR-gruppe er fremkommet med i fællesskab med 

den radikale gruppe på Christiansborg. Det er helt i tråd med overborgmesterens ord 

om, at Danmark er for lille til en øst-vest-konflikt. Vi lægger nemlig op til, at en større 

sum fra den statslige investeringspulje øremærkes til trafikinvesteringer i hovedstads-

området, og dem behøver vi bare at kigge ud ad vinduet for at se, at der er rigelig brug 

for. 

 Vi finder det umådelig uheldigt, at bygge- og teknikborgmester Søren Pind og Ven-

stre allerede på nuværende tidspunkt drager linjerne så skarpt op. Der er til alt held 3½ 

år til næste kommunevalg. Vi ønsker et bredt og langsigtet forlig, der tager fat på de 

enorme udfordringer, der p.t. er i København, og som et flertal lader til at være enige 

om. Vi ser frem til i samarbejde og under iagttagelse af stor økonomisk ansvarlighed at 

være med til at løfte denne byrde. 

 Vi er i modsætning til Venstre ikke så skræmte af alle de spørgsmål, som over-

borgmesteren stillede i sin tale. Vi synes faktisk, at det er meget inspirerende i det ar-

bejde, vi nu skal i gang med, arbejdet med at fortælle den nye historie om København. 

 Lad mig til allerallersidst for helt egen regning kommentere de seneste dages analy-

ser i pressen. I Berlingske Tidende i fredags slår såvel Mogens Lønborg som min parti-

fælle Inger Marie Bruun-Vierø fast, at de borgerlige skal med i et bredt forlig hen over 

midten. Det er jeg ikke uenig i. De har også begge ret i, når de fastholder, at der ikke er 

afgivet en intern spejdered. Jeg forudsætter, at de med ordet »intern« mener i den lille 

valggruppe. 

 Jeg går også ud fra, at brugen af ordet »de borgerlige« refererer til i hvert fald Ven-

stre og De Konservative. Lad mig slå fast én gang for alle, at i mine øjne er Det Radika-

le Venstre ikke udelukkende et borgerligt parti. Det Radikale Venstre er et socialliberalt 

parti. Personligt vedkender jeg mig mit forhold til den lille valggruppe, men jeg kan ik-
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ke personligt se ordet »borgerlig« blive brugt i forbindelse med min person og de politi-

ske standpunkter, jeg har. 

 

 Helle Sjelle (C): København skal være et godt sted at bo. Jeg synes, København er 

en skøn by, og jeg er glad for at være en del af den. Men der er stadig mangler, der er 

mangler, vi godt kan rette op på. 

 Vi kan nå et godt stykke længere i bestræbelserne på at give københavnerne bedre 

vilkår, skabe bedre rammer for vore borgere. Vi skal ikke diktere folk, hvordan de skal 

leve, det bestemmer de selv, men vi har ansvaret for at skabe rammer, som honorerer 

den enkeltes krav til, hvordan han/hun vil leve det gode liv, rammer, som folk så selv 

har mulighed for at udfylde. 

 Vi har selvfølgelig også et ansvar for fællesskabet i kommunen. Det er også vores 

opgave et skabe et bæredygtigt København med en bæredygtig udvikling. Byen skal af-

leveres til kommende generationer i mindst lige så god stand, som da vi blev sat til at 

passe på den.  

 Som Den Konservative Gruppes medlem af Kulturudvalget vil jeg gerne først bruge 

lidt tid på kulturpolitikken.  

 Kulturen, kunsten og samfundet er i hastig forandring, og derfor skal kulturpolitik-

ken hele tiden fornys. Udfordringen er at bevare og udvikle de værdier, vi københavnere 

anser for at være vigtige. 

 Kulturpolitikken må altså være en balancegang. Den skal på én gang bevare og for-

andre, og den skal på den ene side tilgodese frisind, nytænkning og forskellighed og på 

den anden side fællesskabet og traditionerne. Der skal være plads til, at det kreative in-

divid kan udfolde sig og udvikle sit talent. Det etablerede kulturliv har også godt af nog-

le overraskelser, noget uventet, ny inspiration, provokation. 

 Men der skal også tænkes i styrkelse af fællesskab, fordi kultur bidrager til at binde 

grupper, byer og nationer sammen. Vi skal på én gang fastholde de værdier, vi holder 

af, og så selvfølgelig også være åbne over for andres. 

 Men det er jo budgettet for næste år, der skal være udgangspunktet, og er det så ik-

ke forkert at fokusere på, hvordan vi skal få den kulturpolitiske balanceakt til at funge-

re? Skulle vi ikke bare se at få sat nogle kroner og øre ind på budgettet og vente med al-

le diskussionerne? 

 Nej, det mener jeg ikke. Vi kan ikke begynde at løse opgaverne på kulturområdet, 

før vi har drøftet de overordnede linjer, der skal følges, når pengene skal fordeles. Hvis 

vi sætter retning for kulturpolitikken, så er det lettere at håndtere de konkrete opgaver. 

Hvis vi sætter overordnede mål, så er det ikke så svært at tage stilling til den enkelte 

sag. Det er efter min mening netop formålet med at give rammer frem for at styre ned i 

detaljer. 

 Jeg vil også gerne slå fast, hvad jeg sagde som det første, og gentage, hvad jeg har 

sagt før: Vi mangler endnu noget i at nå det København, hvor mennesket kommer før 

systemet, og hvor borgernes ret til et frit valg respekteres, så det kan mærkes i den en-

keltes hverdag. Det kan lyde banalt, men det er desværre ikke noget, der giver sig selv. 

Mange københavnere oplever deres kommune som et kæmpemæssigt upersonligt bu-

reaukrati, der mangler effektivitet, menneskelighed og gennemsigtighed. Det skal gælde 

kulturpolitikken, men så sandelig også alle andre forvaltningsområder. 
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 Men når nu vi har en budgetdebat, så synes jeg, det er fair at se lidt på, hvor mid-

lerne skal komme fra. Vi er nødt til at tænke fremad og være lidt kreative. Det kan godt 

være, vi netop nu har succes med at tiltrække ressourcestærke familier til vores kommu-

ne, det er dejligt, men vi må også sørge for at forny og udvikle tiltrækningskraften i Kø-

benhavn. 

 I den forbindelse tror jeg, at Øresundsregionen er en af de bedste nyheder i Køben-

havns Kommune i mange, mange år. Københavns placering i Øresundsregionen giver os 

enestående nye muligheder for samarbejde og stor økonomisk vækst.  

 I København skal vi gøre alt, hvad vi kan for at blive et vækst- og kraftcenter, der 

ikke er til at overse, et stærkt alternativ til resten af Europas økonomiske kraftcentre. Vi 

skal være et af de mest attraktive steder for mennesker og virksomheder i Europa. Det 

kan vi bl.a. opnå i kraft af store kompetencer inden for informationsteknologi. Vi er og-

så i stand til at levere superkvalificeret arbejdskraft og veldrevne effektive virksomhe-

der. 

 Men vi har også virksomheder, som er bevidste om, at samfundsansvar og bære-

dygtig udvikling er stærkt på vej til at blive en væsentlig konkurrenceparameter, når 

man skal tiltrække investorer, kunder og medarbejdere, og en vigtig parameter, hvis 

man skal stå sig godt med det omkringliggende samfund. 

 Jeg mener, vi har det bedst tænkelige udgangspunkt for Københavns udvikling i 

Øresundsregionen, og med det udgangspunkt skal vi tage aktiv del i globaliseringen og 

være foran. Vi skal ikke sakke agterud og surmule over, at de nationale grænser nu bry-

des ned. Vi skal være ambitiøse, for vi har pligt til at sikre en fornuftig økonomi i vores 

kommune i årene, der kommer, og fordi vi er nødt til at sikre velfærden også for de æl-

dre og svage grupper, der ikke kan tage aktiv del i den rivende udvikling. 

 Og når vi nu er ved velfærden, så skal vi selvfølgelig se på, hvad det er for opgaver, 

der skal finansieres i de kommende år. København skal være en by, hvor det er muligt at 

blive behandlet, når man er syg, uden at skulle vente i en evighed. De ældre skal have 

en tryg tilværelse med en ordentlig hjemmehjælp og en plads på plejehjemmet, når der 

er behov for det. 

 Børnepasningen skal fungere. Målet skal stadig være, at der er pasningsgaranti fra 

barnet er 6 måneder gammelt. Det kan ikke være meningen, at man begynder at hvile på 

laurbærrene, bare fordi barselorloven nu er blevet udvidet. Familierne skal have et reelt 

valg. 

 Den udvikling, jeg har talt om i dag, kræver dog også, at vi er parate til at bruge 

ressourcer på uddannelse. Folkeskolen skal være i top, vi skal stille krav, der skal fokus 

på indlæring og kompetence til at begå sig i samfundet, vi skal stille krav til den offent-

lige skole, sådan at der bliver sat fokus på indlæring og kompetencer til at begå sig i et 

samfund, der bliver stadig mere videnfokuseret og komplekst. 

 I Det Konservative Folkeparti ønsker vi, at den københavnske folkeskole har en høj 

kvalitet. Vi skal udnytte muligheden for at skabe en god og velfungerende folkeskole til 

glæde for både lærere og elever, for den københavnske folkeskole trænger til et løft. Der 

skal skabes et solidt og bæredygtigt fundament for folkeskolen, et fundament, der mål-

rettet satser på kundskab, kvalitet og kreativitet. 

 Men viden kommer ikke bare ved at terpe lektier og høre på en skolelærer, uanset 

hvor fremragende han eller hun nu er. Rammerne skal også være i orden. Bygninger, 



14 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

indretning og undervisningsmaterialer fortjener vores fulde opmærksomhed, og det er 

bestemt ikke i top overalt i kommunen. Vi må se at finde midlerne til at renovere de 

skolebygninger, der er forfaldet til en helt uacceptabel standard, og så skal der fremlæg-

ges realistiske forslag til vedligeholdelsen. Det er i længden billigere at vedligeholde 

ejendommene frem for at lade stå til. 

 Men også undervisningsmaterialerne skal være i orden, og de skal være tidssvaren-

de. Det duer ikke at undervise i geografi efter et landkort, hvor Sovjetunionen stadig er 

indtegnet. Måske synes skoleborgmesteren, at det er ærgerligt, men sådan er virkelighe-

den jo. 

 Kort sagt, forældre bør kunne være trygge ved, at alle folkeskoler har en standard, 

som opfylder rimelige mindstekrav til bl.a. bøger og it-udstyr. 

 Også i skolen er gennemsigtighed og åbenhed vigtige redskaber til at nå en høj kva-

litet. Derfor er vi også godt tilfredse med, at skolerne nu fremover skal offentliggøre ka-

raktergennemsnit. Det giver en stor transparens i forhold til de faglige præstationer på 

den enkelte skole. 

 Men det er vigtigt at fremhæve, at karakterne ikke får lov at stå alene. Skolens fag-

udbud, læseplaner, værdigrundlag, pædagogiske udgangspunkt, karaktergennemsnit, 

evalueringer og andet, som kan være af betydning for kvaliteten i skolens undervisning, 

skal også offentliggøres.  

 Alt i alt skulle det give forældre og elever en god mulighed for at vurdere den en-

kelte skole. Det er vel rimeligt at antage, at der altid har været skoler, der har klaret sig 

noget bedre end andre, men vi vil gerne give forældrene og naturligvis deres børn mu-

lighed for at vælge skoler, hvor de føler sig trygge, fordi de kan få viden om skolens 

kvaliteter inden for de forskellige områder, jeg har nævnt. 

 Men det skulle også gerne kunne give de lidt ringere placerede skoler et godt inci-

tament til at kridte skoene og forbedre resultaterne. Skolerne må gerne have mulighed 

for at konkurrere, og det forventer vi også i høj grad må ske. Men vi forventer også en 

mulighed for, at de inspirerer hinanden og derigennem skaber en bedre kvalitet. 

 Idrætstilbud skal der også fokuseres mere på, især til vore unge mennesker. Idræt-

ten er god til at skabe fællesskaber, og så skader det bestemt ikke at få noget god moti-

on, tværtimod. Derfor ser vi også positivt på, at der afsættes flere ressourcer til idræts-

anlæg. 

 Om miljøet vil jeg gerne gentage, hvad jeg har sagt ved tidligere lejligheder: Det er 

vigtigt for os, at vi tager vare på fremtiden ved at passe godt på vores miljø. Men det 

hjælper ikke at indføre håbløse parkeringsordninger, som er dyre og besværlige. Jeg 

mindes, at selv statsministeren for nylig har opfordret til, at man løser parkeringspro-

blemerne, før man løser samfundets problemer i øvrigt. 

 De bilfri dage, som indimellem dukker op til overfladen, løser heller intet problem, 

intet. Det kan højst skræmme virksomheder og borgere fra at etablere sig her i vores 

kommune. Det er ikke den rigtige vej at gå. 

 Miljøpolitikken må gerne være skrap, men den skal virke og være effektiv. Den 

langsigtede virkning kommer ved, at man forklarer og oplyser folk om, hvordan de kan 

opføre sig mere miljørigtigt. 

 Der kan næppe være tvivl om, at forbedringer af vores hovedstad vil gøre det mere 

attraktivt at bosætte sig i København. Vi skal derfor fortsætte arbejdet med at rette op på 
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de områder, som ikke fungerer godt nok. Tilstrømningen til vores by øger som bekendt 

skattegrundlaget og dermed kommunens indtægter.  

 Der er sikkert mange, rigtig mange, gode forslag her i salen til, hvad vi skal bruge 

alle de dejlige penge til, som vi har. Men i stedet for at se pengene vælte ind i kassen må 

vi være realistiske. Kommuneskatten den skal ned. Vi har slæbt rundt på en gældsbyrde, 

som vi stadig høvler af på. Det sætter naturlige grænser for de store skattelettelser her 

og nu. Men vi Konservative har det nu engang bedst, når pengene ligger i borgernes 

lommer. Vi synes derfor, det er glimrende, at overborgmesteren allerede har lovet at 

ville sænke skatten med 0,1 procentpoint.  

 Men for at citere en af overborgmesterens partifæller: Kan vi ikke gøre det lidt bed-

re? Kan vi ikke strække det lidt længere og sige 0,2 procentpoint ned med skatten? Det 

er i hvert fald det forslag, vi tager med os ind i de kommende forhandlinger. 

 Vi tror, at København godt kan være mere ambitiøs, når det gælder om at sikre en 

fornuftig økonomi med nedbringelse af gælden, en stærk erhvervspolitik til sikring af 

fremtiden og en solid og rimelig håndtering af den brede vifte af velfærdsopgaver, vi 

står med. 

 

 Jens Kjær Christensen (Ø): I Enhedslisten har vi det i hvert fald sådan, at vi me-

get nødig vil ligge nede i en borgerlig lomme, hvor der er meget mørkt. Vi ved ikke, 

hvad det indebærer, og slet ikke, hvis den er konservativ, så er det jo ganske usikkert. 

 Man må have mig undskyldt, jeg vil forsøge, at det, der kommer på nettet senere 

hen, jeg vil bestræbe mig på det direkte, kommer til at ligne helt præcis det, jeg siger her 

på talerstolen. 

 Jeg vil starte med spørgsmålet om, at vi har fået ny regering. Det er jo en glædelig 

nyhed, altså at have fået ny regering, ville man normalt antage – og dog. På kulturens 

område forholder det sig ikke så. 

 Det er interessant at høre, hvad Helle Sjelle fra De Konservative også lige har ud-

lagt som teksten set fra det konservative synspunkt. Men jeg mener nok, man med rette 

kan sætte spørgsmålstegn ved borgerlig kulturpolitik. Hvad det er for en størrelse? Er 

det det, regeringen har ført indtil nu? Det mener jeg faktisk ikke, det er. Om det så er li-

beral kulturpolitik, kan man få lov at skændes om blandt regeringsparterne. 

 Det er i hvert fald krystalklart, at regeringen på kulturområdet har været uduelig, 

inkompetent og uden visioner. Jeg behøver ikke at begynde at ridse alle enkeltsagerne 

op, det har allerede været nævnt, sagen om Rigsarkivets udflytning. Jeg vil sige så me-

get, at når man giver Dansk Folkeparti muligheden for at fremstå med ræson som et for-

nuftigt parti, så er der søreme noget galt. Jeg mener, det er jo synd for regeringspartier-

ne. I hvert fald er det helt indlysende, at man ikke overvejer noget som helst og ikke kan 

vurdere noget som helst. 

 I forhold til Københavns Kommune rammer de tåbelige beslutninger, man allerede 

har truffet, også. Nogle har ramt, andre vil i fremtiden. Folkeoplysningsområdet er ramt 

direkte. Det er interessant, når man har en kulturminister, som i hvert fald udadtil lader 

som om han er meget glad for unge mennesker – nej, misforstå mig ikke, altså for idræt 

for unge mennesker. Det er underligt, når han så går ind og skærer i udviklingspuljen, 

som har været en mulighed netop inden for folkeoplysningsområdet, specifikt i forhold 

til unge mennesker at skabe udvikling.  
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 Pengene er faktisk gået, hvis man kigger på, hvad vi har brugt her i København, 

hovedsagelig til unge mennesker under 25 år. Det er jo et eksempel på, at der ikke er 

nogen som helst form for sammenhæng eller konsistens i kulturministerens tænkning. 

 Det er der måske alligevel, for allerede på teaterområdet er vi blevet ramt i forhold 

til de små storbyteatre og vel i virkeligheden også i forhold til DST eller HUR´s teater-

område. 

 Også det rytmiske, spillesteder, bliver ramt. Og det værste er, at det jo er en udvik-

ling, som i hvert fald indtil nu er annonceret vil blive intensiveret her i de kommende år. 

Det vil sige, at pludselig bliver det område sat under pres. Uanset at den forrige regering 

har lavet aftaler med Københavns Kommune, og Københavns Kommune har lavet afta-

ler med de aktører her i byen, så kommer regeringen og siger: Nej, vi vil ikke fremskri-

ve, eller vi går hen og beskærer simpelt hen de midler, som er afsat til drift, og som har 

været forudsætningen for indgåelse af de her kontrakter. Det nærmer sig det rene lov-

brud det her.  

 Så det ser ikke godt ud. Der er sorte skyer, også i forhold til andre aktiviteter, som 

ikke er blevet nævnt endnu, altså de rytmiske spillesteder og teatrene. 

 For nu at prøve at finansiere så mange ting, så er der mange talere, der har været 

inde på: Jamen hvordan kan man det? I år ser det jo meget godt ud, men hvad med næ-

ste år? Og der er visse sesam-luk-dig-op'er, som har floreret et stykke tid herinde i Bor-

gerrepræsentationen – jeg har ikke hørt det særlig meget udenfor – nemlig. Det er spon-

sorløsningen på den ene eller den anden måde. Vi har partnerskabsideer, og i øjeblikket 

skal vi til at behandle en eliteidrætsredegørelse. 

 Hver gang vi holder konferencer i kulturregi, om det er teaterområdet, om det er 

idræt, om det er spillesteder, så kommer spøgelset ind ad døren én gang til. Det virker, 

som om der faktisk er nogle, der ideologisk tror, at man nærmest kan gå hen og hente 

jeg ved ikke hvor mange midler ud af erhvervslivet til at finansiere det, som de fleste 

vel betragter som en offentlig opgave. Det er jo helt og fuldkommen krystalklart sikkert, 

at vi ikke kan gå hen og støtte private aktieselskaber. Der er ingen grund til at efterligne 

Farum eller andre af de danske kommuner, som faktisk bryder den eksisterende lovgiv-

ning. Det er der ingen grund til. 

 Så vi vil synes, at det er fremragende, hvis man kan skaffe sponsormidler, hvor pri-

vate virksomheder lægger pengene og siger: Nu kan I bruge dem til noget fornuftigt – 

uden at der dermed bliver stillet krav til, hvad det er, man skal lave i en idrætsforening, 

på en teaterscene, et rytmisk spillehus. Hvis det er virkeligheden, har vi ingen problemer 

med det selvfølgelig. Vi glæder os meget til at se alle dem, der er klar til at finansiere 

det københavnske kulturliv, altså den ganske almindelige drift, for det er jo det, vi snak-

ker om. 

 Drift, sagde jeg. 2-procenteren er haglet ned over de ansatte og os igennem flere år 

nu, og spørgsmålet er, hvor lang tid det går. Det har jo konsekvenser på driftssiden, hver 

gang man laver denne her grønthøstermetode, uanset at den er modificeret i år.  

 Inden for kulturområdet er det vel især biblioteksområdet, som er ramt. Hvis man, 

som overborgmesteren lagde op til, at vi skal til at tænke nyt, og intet skal være helligt 

og bryde op, så bliver vi nødt til at gå ind og kigge på præcis, jamen hvad er det for 

f.eks. en service, man vil have på bibliotekerne? Hvad er det, det kræver, for, at folk kan 

blive ordentligt betjent? Hvor mange skal være ansat? Det ligger åbenbart ikke helt ty-
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deligt, at det skulle være årets diskussion her. Men det er i hvert til fremtiden. Den går 

ikke med de evindelige nedskæringer alene og rent på personalet. 

 Så er der dukket et nyt ord op, som alle med glæde tager i sin mund. Det minder om 

en biograf, der lå inde på Strøget for en del år siden. Når de nu tager ordet i deres mund, 

så siger de metropol. Dengang sagde man Metropol, og det er den store forskel.  

 Jeg bliver altid bekymret, når alle siger det samme, fordi de mener trods alt ikke, og 

slet ikke på kulturområdet, det samme. De fabler og savler om denne her metropol og 

Danmarks metropol, nå, nå. Det fortsætter. Man kunne også undersøge, hvad betyder 

ordet overhovedet, ved lejlighed. Det er, som ordet hidser nogle i denne her forsamling i 

den grad op, ikke til ligefrem orgastiske højder, men dog i en sådan grad, at de næsten 

selv tror på det, kan man mærke. Hvad det indebærer, kan så udkrystalliseres i »regio-

nens udvikling«, vækst mig her og der osv., og bedre tænder. 

 Jeg vil sige, at vi ikke har noget imod at diskutere København som metropol og har 

været med til det nu i mange år, og udviklingen af København og af området, det er der 

ingen problemer i. Men jeg tror, at man skal holde sig meget for øje, specielt inden for 

kulturområdet, som, hvis det går, som det ligger i kortene, vil blive udsat og truet også 

af den eksisterende regering de kommende år, at en af de væsentlige opgaver er at sikre, 

at vores egne institutioner og dem, vi har kontrakt med, overlever og udvikles. Det er en 

meget vigtig ting, når man får lyst til at lave metropolaktiviteter. For det er nemlig altid 

nogle helt andre aktiviteter, som ikke har noget at gøre med det daglige biblioteksbesøg, 

den daglige brug af idrætsanlæg etc., det daglige teaterbesøg, alt det, som udgør rygra-

den i det kulturtilbud, vi lægger ud til borgerne. Så jeg mener, man skal passe på, at man 

ikke hidser sig for meget op, og så mange penge er der trods alt heller ikke på budgettet. 

 Jeg vil nu ganske kort gennemgå, hvad vi vil prioritere i budgetforhandlingerne på 

kultur- og fritidsområdet, og jeg vil ikke nævne alle milliontallene, selv om det er jo så-

dan, at vi faktisk har lavet et afbalanceret budget for alle områder, men der er jo også 

hjemmehjælp, og der er HS, og der er skoler; der er så mange gode og vigtige ting, der 

skal prioriteres.  

 Men kulturen er, som Mikkel Warming også sagde indledningsvis i vores oplæg, 

prioriteret, kraftigt endda.  

 Hvis jeg skulle lave en hovedoverskrift til det, jeg nu vil snakke om, netop om de 

enkelte punkter, så vil jeg sige, at hovedoverskriften er alligevel renovering og færdig-

gørelse, og jeg gentager: Renovering og færdiggørelse. Det er faktisk dødssygt og kede-

ligt at skulle stå og sige det, men det er noget af det, der er alvorligt. Vi har et kæmpe 

efterslæb, det behøver jeg ikke at belære nogen om, på bygningsmassen inden for kul-

tur- og fritidsområdet. 

 Vi har i den forrige Borgerrepræsentations periode iværksat mange projekter, der er 

så dejlige. Der er bare ét lille problem: De er ikke finansieret. Det mærkelige er, at der 

er mange borgere ude i de enkelte bydele, der faktisk tror, at det bare er et spørgsmål 

om kort tid, så står bygningen der, det nye, dejlige sted, som kan bruges lokalt. 

 Til idrætsanlæg vil vi bruge ganske betydelige midler på renovering, det skal ikke 

være nogen hemmelighed. Jeg vil godt nævne nogle af de ting inden for denne renove-

ringspulje, som vi vil foreslå, som vi mener skal tilgodeses. 

 Grønlandscentrets tag kommer man altså ikke uden om. Man kan få det i hovedet, 

hvis man ikke griber ind nu, og Grøndalscentret svarer jo som bekendt til, om man skal 
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opgøre det på den ene eller anden måde, 13, 15, 17 idrætshaller i provinsen. Hvis det 

ender med at blive lukket, så bliver det en katastrofe for idrætslivet her i byen. Det er 

sure penge, ligesom al anden renovering er, når man ikke har gjort, hvad man skulle, 

hen ad vejen, men der er ikke noget at gøre. 

 Så er der et råddent gulv, ikke herinde på Rådhuset, men ude i Nørrebrohallen, som 

er blevet fjernet, som skal fornys. Det er en sal, hvor der ud over banko, politiske mø-

der, kulturelle fester er en kæmpe folkelig aktivitet. Der er ikke noget at gøre, den kan 

man ikke komme uden om. 

 Fodboldskolebaner. Det er blevet vedtaget her for lang tid siden efterhånden, synes 

jeg, at de skulle renoveres, gøres up to date og kunne bruges af det lokale idrætsliv uden 

for skoletid. Der er ikke sket noget endnu. Vi foreslår, at man ud af de 20-23, afhængigt 

af, hvordan man opgør det, fodboldskolebaner i hvert fald næste år istandsætter 10. 

 Og så har vi også, for vi skal jo ikke definere det hele i Enhedslisten, ud over det en 

pulje til øvrige renoveringer af idrætshaller. Så nu er Finn Rudaizky helt rolig, kan jeg 

se. 

 Nu kommer jeg så til færdiggørelse af idræts- og kulturanlæg, og der har vi også 

mange bolde i luften. Vi har nogle bolde i luften, som faktisk ikke er i luften, men som 

er naglet til jorden, projekter, som står foran meget snart at skulle udfoldes, og hvor der 

skal træffes beslutning herinde om, hvad det er for en kvalitet, man vil lægge ind i de 

nye bygninger, som man er ved at etablere. 

 Der vil jeg starte med at nævne Prøvehallen i Eksempelprojektet i Valby. Jeg kan 

godt sige, at for Enhedslisten er det et must, den skal med, og det er som sagt en sam-

tænkning, det er noget nyt i virkeligheden, når vi renoverer og samtidig laver fælles fa-

ciliteter til idræt og kultur. 

 Ud over det, Vanløse City, Mona Heiberg, det kan jo nok få en socialdemokrat til at 

blive glad, hvis man ellers færdes på de kanter, men der har vi jo også et projekt, Lin-

dersvold skal jo lukkes i virkeligheden, og vi skal have et nyt bibliotek og et nyt kultur-

hus, medborgerhus i det nye byggeri, der kommer lige ved siden af Vanløse Station. 

 Og også til Finn Rudaizkys, må jeg sige, beroligelse: Vi har selvfølgelig også en 

pulje, vi ikke har sat ting på. Vi kender jo selv alle eksemplerne, lige fra, om det er 

Sundbyøsterhallen, om det er en ny idrætshal på Holmen, om det er Holmbladsgades 

Kultur- og Idrætshal, om det er Nørrebrohallen i Korsgade. Der er forskel på dem. 

Holmbladsgade er hovedsagelig finansieret, der mangler noget, Nørrebro er halvt finan-

sieret, de to første eksempler er sådan set ikke finansieret endnu rigtigt, kun projekte-

ringsmæssigt.  

 Det er jo nogle valg, man skal foretage politisk i de forhandlinger, der nu kommer: 

Hvad er det, der skal vælges? For uanset om vi alle sammen gerne ville have, at alle dis-

se projekter kom igennem næste år, er det, hvis man sidder og lægger tal sammen, nok 

tvivlsomt. 

Ejendomsdrift hører jo også under kulturområdet, og det vil sige denne her kæmpe byg-

ningsmasse, som vi har i København, og der skal selvfølgelig også afsættes midler til 

renovering inden for det område. Vi har en konkret sag i Kultur- og Fritidsudvalget, 

som sådan set ikke kan vente på, at vi betaler pengene, fordi ellers får vi et påbud. Jeg 

skal ikke gå i detaljer med, hvad det er for en sag.  
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 Bibliotekerne har altid ligget Enhedslistens hjerte meget nær, og som de, der sidder 

i Kultur- og Fritidsudvalget, udmærket ved, er der en lang række renoveringsprojekter 

inden for biblioteksområdet, og det ønsker vi markant også at støtte. Diskussionen bli-

ver så, hvad der skal støttes først, endnu en gang. 

 Men der skal gives et spark, når vi nu har denne historiske chance, bredt til kultur-

institutionerne her i København, og det er bestemt til bibliotekerne, som vi opfatter som 

en af kerneinstitutionerne i forhold til både viden, demokrati og oplevelse osv. 

 Gavlmaleri. Jeg har tilbragt et par år med at tale for et gavlmaleri og prøve at fore-

slå det, og det er ikke blevet til noget endnu. Nu hørte jeg pludselig, at Hellen Hede-

mann nævnte gavlmaleri. Det var dejligt, da vi har afsat en pulje. Vi er nede i småpeti-

tesserne. Jeg ved ikke, om der er mange, der er klar over, at vi i øjeblikket har 18 

»kommunale« gavlmalerier. Det ene forsvinder snart, på grund af at der skal bygges no-

get, det er nede på Vesterbrogade i øvrigt, et af Jørgen Nash og Lis Zwick. Det kommer 

til at forsvinde. Jeg mener, man burde have den målsætning, at man én gang om året fi-

nansierede sådan et gavlmaleri. Det ligger jo i størrelsesordenen de der 350.000 kr., som 

vi ved er afhængige af det ene og det andet. Det er jo små ting. 

 Det handler også om byens fysiognomi, byens plads, byens rum, hvordan vi også 

sikrer den oplevelsesgrad for de kommende generationer. De holder alligevel i utroligt 

mange år, sådan nogle gavlmalerier. 

 Øvelokaler er der vist ingen, der har nævnt, men det vil jeg så tillade mig at gøre. 

Uanset hvad man mener om situationen, er jeg ikke og er Enhedslisten ikke i tvivl om, 

at vi mangler faciliteter. Man kan diskutere, hvor meget det er, men vi mener, der skal 

sættes midler af til, at der etableres flere, efter at vi fik vores sidste fine nye ude på Øre-

sundsvej på Amager. 

 Badesteder. 2 nye badesteder, vi kender jo prisen alle sammen, det er ca. 1,9 milli-

on pr. badested. Så skal man lige huske, at der er en god driftsudgift bagved, som man 

også skal have med. Men altså vi har i hvert fald lagt op til og lægger op til 2 nye bade-

steder ved havnen. 

 Alle de ting, jeg nu har nævnt, var det, man kunne kalde anlægskassen eller en-

gangsknaldene, eller hvordan man temperamentsmæssigt vil udtrykke sig. Nu kommer 

jeg til nogle driftsting. 

 Det første, vi slår ned på i Enhedslisten, er børnekultur. Vi har nogle børnekultur-

huse, det er egentlig grundlæggende, selv om vi har en børnepolitisk strategi, jeg tror 

ikke, der er mange i denne her Borgerrepræsentation, der ved, hvad den går ud på, men 

det har vi faktisk vedtaget, efter at det har været i to udvalg endda. Det, der selvfølgelig 

bare er problemet her igen, er, at det økonomisk ikke er prioriteret særlig meget. Der 

mangler penge til eksisterende børnekulturhuse, der mangler penge til de børnekultur-

huse, som allerede nu er på vej. 

 Derudover ønsker vi også, at der skal tilføres midler til folkeoplysningsregi i for-

hold til udviklingen af børnekultur. 

 Lokalkulturpuljen. Det er faktisk første år, vi har den, budgetår 2002, og den ønsker 

vi altså også øget. Hvad handler den pulje om? Det er en pulje, man søger til ude fra de 

enkelte bydele, når man laver arrangementer, hvor flere aktører er sammen. Det er sådan 

en pulje, som i virkeligheden er dybt populær og skaber fantastiske resultater ude i by-

en, fordi det bygger meget på frivillig arbejdskraft. Et stort engagement har en væsentlig 
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betydning i forhold til at være identitetsskabende i de enkelte bydele og ikke bare som 

bydelsborger, men så sandelig også som københavner.  

 Det er ganske få penge, der i udgangspunktet var i puljen, og den mener vi skal ha-

ve et slag med hammeren opad. Vi er nemlig også ret sikre på, at vi vil se det fremover, 

at vi får flere og flere ansøgninger, vi kan allerede se det nu, til disse lokale kulturarran-

gementer. 

 Københavns Idrætsanlæg, ja, under driftsafdelingen, mener vi også skal have flere 

penge til drift. Hvorfor nu det? Jeg kan ikke huske, om det var Bjarne Fey, der var inde 

på det. Jo, fordi faktisk sker der det automatisk, at KI´s tilskudsramme bliver beskåret, 

fordi vi herinde i Borgerrepræsentationen har tvunget KI til at afdrage på den gæld, der 

opstod ved, at Øbrohallen måned for måned, år for år, skulle jeg til at sige, blev dyrere 

og dyrere. 

 Derudover besluttede en tidligere genial Borgerrepræsentation, at man skulle have 

en relaxafdeling. Det var der sådan set ikke noget galt i. Det morsomme var, at man be-

sluttede, at der kom 70.000 mennesker om året. Nu har man åbnet derude, og man har 

også snakket med DGI, som jo har haft deres udgave af relaxafdeling i en del år. Jeg 

ved ikke, om tallet hos DGI ligger på 25.000 om året, og det har været meget, meget 

svært for dem at nå derop.  

 Vi rammer langt ved siden af ude i Øbrohallen, og det var fra den høje forsamlings 

side her tænkt som det tilskud af økonomi, der skulle kunne betale den gæld af, som vi 

har pålagt dem. Det hænger ikke sammen. 

 Heldigvis kan jeg tro på, at her er en driftsudgift, som faktisk vil komme igennem, 

fordi det, som flere har sagt, er næsten umuligt at finde nogen, som ikke går ind for 

idræt og idrætsanlæg i denne her forsamling, det gør vist alle. Men det er jo noget 

Knold og Tot på den ene side at begynde at renovere anlæg etc., hvis man kan se, at 

driften ikke forsvarligt kan finde sted. 

 Badestederne, jeg nævnte det vist før, er opgjort til ca. 400.000 kr. om året pr. stk. 

Bare badestedet nede på Islands Brygge er ikke finansieret i forhold til næste års budget. 

Så altså penge til driften. 

 Festivaler vil vi også meget gerne tilgodese, selvfølgelig både den filmfestival, der 

er taget spæde skridt til, og hvor vi har bevilget 1 mio. kr. Hvad beløbsstørrelsen så skal 

være, er en anden sag. Der er en lang række andre festivaler, Klaus Bondam har nævnt 

nogle af dem, Copenhagen Jazz Festival osv., som pludselig er i en ny situation finan-

sielt. Jeg tror, meget få ville undvære en Copenhagen Jazz Festival. Den udgør en fanta-

stisk rygrad i hele det tilbud, der er om sommeren i København. Hvordan det kommer 

til at ligge, mener jeg nok også, vi skal forholde os åbne over for. 

 Her under festivalpuljen kunne man jo være fræk og sige: Er det her, H.C. Ander-

sen hører hjemme? Det er det nok ikke, men vi, der har oplevet Kulturbyåret i 1996, kan 

godt frygte H.C. Andersen-året, ikke fordi vi har noget imod H.C. Andersen, tværtom – 

fordi vi holder så meget af ham. Man kan forestille sig alle disse entreprenører, der 

kommer på banen og skal udnytte denne mand, der ikke engang vil kunne skrive et lille 

spidst eventyr om dem mere. 

 Vi er ikke imod, at man hædrer ham, hvis sigtet er, hvad det selvfølgelig bør være, 

kendskabet til den fantastiske litteratur, han har produceret, om det er eventyr eller rej-

sebeskrivelser eller hvad pokker det ellers er. Men vi vil tillade os altid at have den kri-
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tiske indgangsvinkel, at når Københavns Kommune bare skal lægge –  i gåseøjne – pen-

gene i en pulje, som så andre bestemmer, så må man da på borgernes vegne have lov til 

at gå tæt på og se, jamen hvad er det for nogle kreativiteter, der er gang i? Handler det 

virkelig om noget, man kan stå inde for, eller ender det i små plasticdimser med Hyrd-

inden og Skorstensfejeren og Den Lille Havfrue og Den Grimme Ælling? Så er vi snart 

der nemlig, hvor folk ikke kender flere eventyr af H.C. Andersen, meget tæt på.  

 Men altså vi vil godt diskutere det, det er slet ikke det, men vi vil ikke bare accepte-

re, at der er nogle, der kommer og siger, uanset at der er en privat fond, der har doneret 

en masse penge, at det er deres koncept, der er det rigtige. Hvorfor er det det? 

 Jeg er enig i mange af de ting, flere af talerne har været oppe og sige om, hvad kul-

turpolitik er, og hvorfor kulturpolitik er vigtig, og i det ligger jo netop også debatten om 

sådan et spørgsmål, og ikke bare tage ad notam, at der findes et baglag i kulturverdenen. 

Det er nemlig meget specielt for kulturverdenen. Meget skabes helt andre steder og un-

der helt andre omstændigheder end i et mødelokale. Så derfor mener jeg, det vil vi gerne 

diskutere. 

 Så har vi noget, vi faktisk også gerne vil give nogle penge til, og de to ting, der 

kommer nu, er også et resultat af den måske borgerlige regerings handlinger. Det er in-

den for spillestedsrammen. Vi vil gerne give noget mere i honorarstøtte. Det er jo meget 

små beløb, vi er nede i, men det er vigtige ting. Det er ganske usikkert på nuværende 

tidspunkt, hvad Statens Musikråd, hvad der egentlig kommer ud af det.  

 Københavns Kommune har, hvis man ikke skulle vide det, været foregangskommu-

ne omkring honorarstøtte, hvor pengene gives tarifmæssigt til altså fødekædelaget, mu-

sikerne, kunstnerne. Det har gjort, at vi kan have musik så mange steder rundt omkring i 

byen. Det er egentlig ganske få penge, der aktiverer utrolig meget aktivitet. Det er også 

udsat nu. Det vil vi gerne kigge på. 

 Det næste, jeg overraskende vil sige, er selvfølgelig vores små storbyteatre, som al-

lerede er udsat for kreative bureaukrater i Kulturministeriets regnemetoder. Hvis forud-

sætningerne holder, som de har været offentliggjort, så får det nogle alvorlige konse-

kvenser næste år – jeg siger »hvis«. 

 Der er det interessante forhold her, at det er os, der har lavet en kontrakt med de 

små storbyteatre. Jeg kan ikke andet end opfatte, at det egentlig et sted er os, der er an-

svarlige, uanset at staten er uansvarlig og lovbryder på det nærmeste, eller »aftalebry-

der« er det rigtige ord. 

 Man gjorde to ting: Først nedskrev man fremskrivningsprocenten, altså tingene sti-

ger, priser og alt det andet ved vi. Den nedskrev man, og bagefter, da man så havde 

gjort det, beskar man selve tilskuddet, altså det, staten gav. Det er jo en interessant ud-

vikling. Det betyder i sidste instans, at de teatre på en eller anden måde ender med i 

hvert fald ikke som normale institutioner at have de tilstrækkelige midler til at køre den 

samme drift videre for. Derfor ønsker vi også, at der skal bevilges, det er også ganske få 

midler til en sådan fremskrivning. 

 Der er flere, der har snakket om kulturarv, byens rum og fysik. Jeg er helt enig med 

SF og Bjarne Fey, vi har sagt i mange år, at man skulle bruge lige fra de små tomter til 

tomme fabriksbygninger, alle steder i byen skulle aktiveres i forhold til, at det kunne 

anvendes til udfoldelse på den ene eller anden måde.  
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 Kulturarv giver jo særlig mening at diskutere med alt det uhyggelige, der foregår, 

med vandets fremtrængen i øjeblikket rundt om i Europa, men hvis man tager det fra 

den mindre alvorlige side – for det er nemlig meget alvorligt – som dog nok er alvorlig 

nok, hvordan vil de mennesker, der snakkede om metropol og vækst og kulturelle di-

mensioner, samtidig udvikle byen og byens rum? Jeg går ud fra, at Kalvebod Brygge 

ikke er modellen. Måske skulle Enhedslisten lave et paradebeslutningsforslag, der hed-

der: En enig Borgerrepræsentation beslutter, at fremtidens byudvikling ikke må ligne 

Kalvebod Brygge. Det vil være glimrende. Hvis man virkelig havde lært så meget og 

ville lære så meget i de kommende lokalplaner og regionalplaner etc., alt hvad der skal 

laves af nye ting her i byen, så ville det være fremragende. 

 Til slut vil jeg sige tak til Klaus Bondam og Det Radikale Venstre. Jeg tror faktisk 

også, der er det slægtskab et eller andet sted, det tror jeg faktisk. Og det er rigtigt, og vi 

mener det dybt seriøst, at vi vil have et bredt og rigt facetteret kultur- og fritidsliv her i 

byen, og at vi lægger meget, meget vægt på, at der kommer en markant udvikling af 

området i forbindelse med dette års budgetdebat. 

 

 Mona Heiberg (A): Det er da utrolig rart at høre, at alle vil lege med denne her 

gang. Jeg synes, det er dejligt. Sådan var det ikke nogle år tilbage, men lad det nu ligge. 

 Hovedstadsregionen har unikke muligheder – jeg siger ikke »metropolen«, hr. Jens 

Kjær, men »hovedstadsregionen« – for at udvikle sit kulturliv og sine tilbud om kultur-

oplevelser til et niveau, der kan matche de lande og storbyregioner, vi faktisk konkurre-

rer med. 

 Socialdemokratiet ønsker, at der skal et aktivt og alsidigt kulturliv med gode mu-

ligheder for oplevelser i fritiden til for at tiltrække virksomheder og kvalificeret ar-

bejdskraft til landet. 

 Der er ingen tvivl om, at hovedstadsregionen her spiller en afgørende rolle. Dan-

mark er allerede berømt for sine særlige kvaliteter, når det gælder filmproduktion – hr. 

Klaus Bondam – ballet, børnekultur og musik, men skal vi holde niveauet, skal der ud-

vikling til. 

 Igennem de seneste 10 år har jeg været særdeles aktiv i at få etableret et samarbejde 

med den anden side af Øresund, og dette samarbejde bør udvides. Den svenske side har 

ændret administrativ struktur, således at vi skal lægge vægten på hele Skåneregionen og 

ikke alene på Malmø Kommune som hidtil. Det skal ikke glemmes, at vi har en kultur-

samarbejdsflade med Malmø, den bør også udvides. 

 Region Skåne er parat til at samarbejde med hovedstadsregionen. Gennem at udvik-

le dette samarbejde på den danske side vil Københavns Kommune opleve et løft. Jeg 

tænker her på at finde fornyede toner frem for det gode samarbejde, som kulturbyårene 

forud for og i 1996. Samarbejdet fik utrolige styrker frem på kulturområdet, som gav 

genlyd meget bredt i årene efter. Renoveringen af bymidten var inspireret heraf. Mange 

nye bygningsværker opstod, og inspirationen er fastholdt.  

 En udvikling af kulturen på højt niveau påvirker i meget høj grad tiltrækningskraf-

ten i forhold til ikke mindst erhvervsturismen, men også ferieturismen. Tænk på andre 

byer, på Sydney, Paris, Bilbao, Salzburg, Berlin. Konkurrenterne rundt omkring os er 

mange og stærke. 
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 Kulturbro 2002 har vi sikret fortsætter i 2004, men Københavns Kommune bør sik-

re, at det er hele hovedstadsregionen, der samlet set udbyder kulturen som i 1996. 

 Her vil jeg også sige et par ord til hr. Klaus Bondam, som omtalte »H.C. Andersen i 

2005«. Lad os prøve på at kigge på det. Jeg synes, det er en udmærket aktivitet, som 

meget fint også kommer til at ligge, men også kunne tilhøre København. 

 Det er oplagt at fokusere på de områder, hvor vi ved, at vi er i et stærkt udgangs-

punkt, og et af dem er filmproduktionen. Hovedstadsregionen kan i samarbejde med 

Skåne sikre det nødvendige høje beslutnings- og finansieringsniveau. Vi bør således sik-

re, at produktionsmiljøet kan udvikles gennem etablering af f.eks. en filmfond i et sam-

arbejde med relevante ministerier, HUR, Copenhagen Capacity og filmselskaberne. 

 Moderne dans bør være et naturligt satsningsområde med den baggrund, som hele 

Bournonvilletraditionen har givet os. Moderne dans har sit stærke udgangspunkt i ung-

dommen på begge sider af Sundet. Dansen er lige så stillet vokset til at være en særdeles 

populær fritidsbeskæftigelse. Det betyder, at der på amatørplan er en meget bredere ba-

sis at bygge på, ligesom uddannelserne på området skal op i universitets- og idrætshøj-

skolemiljø. 

 Vi bør sikre sammenhængen mellem dette bredere amatørplan og uddannelserne på 

området, samt videre til den professionelle udøvelse. Det gør vi ved at støtte den regio-

nale koordinering af aktiviteterne i dansemiljøet, således at uddannelse, performance og 

markedsføring opnår en koncentration af de mange konstruktive kræfter. 

 Børnekulturområdet får, hr. Jens Kjær Christensen, også et par ord med på vejen 

herfra. Vores parti har med sin store udvikling gennem de senere år bragt Danmark i 

front såvel inden for litteraturen som inden for film, teater og fritidsaktiviteter. Igen er 

dette et område, hvor hele hovedstadsregionen kan udvikle kvalitet gennem en øget ko-

ordinering af kvantitet. 

 Såfremt en kulturaktivitet for børn kan bruges af hele regionens børn og børneinsti-

tutioner, så vil muligheden for at udvikle kvalitet gennem skalafordele være oplagt.  

 Må jeg bede om et forstærket samarbejde af hensyn til de kommende generationer.  

 Vi må erkende, at hovedstadsregionen i stigende grad er i konkurrence med andre 

storbyregioner, når det gælder tiltrækning af virksomheder, arbejdskraft og turister, og 

vi ved, at kulturudbuddet er en vigtig konkurrenceparameter. 

 Der er for mig ingen tvivl om, at der skal samarbejdes i hele Øresundsregionen, 

hvis vi skal kunne imødekomme såvel det regionale behov som den internationale ud-

fordring på kulturoplevelserne. 

 Her, halvvejs igennem året, ser det ud til, at de københavnske biblioteker kan notere 

sig for endnu et rekordår. Besøgstallet ser ud til at være det største nogen sinde. Med 4 

millioner – og jeg understreger: 4 millioner – besøgende i alt, heraf godt 1 million på 

Hovedbiblioteket, kan bibliotekerne igen notere sig som den bedst besøgte kulturinstitu-

tion i hele København. Det er jo egentlig utrolig positivt, at københavnerne statistisk set, 

hver eneste af dem, går på biblioteket 8 gange om året.  

 Den positive statistik hjælpes på vej af, at åbningstiderne fra januar 2003 forøges. 

Der vil blive tale om, at endnu 4 biblioteker holder åbent søndag i vinterhalvåret, så 

København har i alt 8 biblioteker med søndagsåbning. Samtidig forlænger Hovedbiblio-

teket sin åbningstid lørdag, så det bliver endnu nemmere at finde et tidspunkt at gå på 

biblioteket på.  
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 Dette er faktisk en utrolig god udvikling. Det er ikke så mange år siden mange spå-

ede bibliotekernes og bøgernes snarlige død til fordel for internet, cd-rom'er og dvd'er. I 

København er det gået helt anderledes, og det siger vel også noget om, at bibliotekerne 

kan være et godt mødested; man kommer der ikke alene for at låne. 

 Derfor vil jeg gerne igen i år, som overborgmesteren også var inde på i sin tale, slå 

et slag for et nyt hovedbibliotek i byen. Som det vil være Kultur- og Fritidsudvalgets 

medlemmer bekendt, sidder der i øjeblikket et embedsmandsudvalg, hvis opgave er at 

lægge et beslutningsgrundlag frem for et nyt hovedbibliotek. De fremlægger deres for-

slag i begyndelsen af 2003, og der lægger Socialdemokratiet og jeg vægt på, at budget-

tet er gjort klar til de indledende manøvrer. 

 Vi skal for første gang i byens historie bygge et hovedbibliotek indrettet som et bib-

liotek, og bibliotekerne er jo faktisk 117 år gamle, og ikke 117 år, men de er 117 år 

gamle. Dette er en stor beslutning og en beslutning, som rækker de næste 50-75 år frem.  

 Derfor er det nødvendigt med en arkitektkonkurrence, og det er min fornemmelse, 

at vi kan udskrive en sådan i løbet af 2003. Den samlede pris vil være 6 mio. kr., hvoraf 

halvdelen af beløbet først skal falde i 2004. Inden da skal vi naturligvis have en grundig 

diskussion af beliggenheden. Det skal være en central beliggenhed eller i nærheden af 

Middelalderbyen.  

 Jeg skal ikke foregribe forslagene, men som alle ved, så er der ganske få mulighe-

der. Der har gennem de sidste 8-10 år været gjort mange kulturinvesteringer i Køben-

havn, og de fleste af disse er faktisk foretaget af staten. Her kan nævnes Det Kongelige 

Bibliotek, Statens Museum for Kunst, Nationalmuseet og ikke mindst skuespilhuset på 

Kvæsthusbroen og den nye opera på Holmen. Jeg synes, det er på tide, at vi også skaber 

en ny kulturinvestering, et nyt hovedbibliotek. 

 I forbindelse med finansloven for 2002 vedtog den nye borgerlige regering sammen 

med Dansk Folkeparti at foretage en kraftig nedskæring af tilskudsgrundlaget på folke-

oplysningsområdet. Det betyder for Københavns Kommune, at vi mister 19 mio. kr. – 

jeg må næsten gentage det: 19 mio. kr. –  i bloktilskud på dette område til næste år. 

 Aftenskolerne mister godt 14 mio. kr., og start- og udviklingspuljen på godt 4 mio. 

kr. fjernes helt. Det var også det, hr. Jens Kjær Christensen nævnte i sin tale om start- 

og udviklingspuljen. 

 Vi finder det i Socialdemokratiet meget uheldigt, at en borgerlig regering på denne 

måde nedprioriterer hele det folkeoplysende område, som har så stor betydning for 

mange menneskers fritidsliv og uddannelse.  

 For voksenundervisningen, der bliver særlig berørt af denne nedskæring, vil det få 

vidtrækkende konsekvenser. Vi vil se kraftige prisstigninger i aftenskolerne, hvor der på 

nogle områder må forventes en fordobling af deltagerbetalingen, men særlige grupper 

bliver ramt. Således bliver både pensionister og handicappede ramt af prisstigninger på 

de aftenskolehold, der for mange har så stor betydning for at holde sig i gang og deltage 

aktivt i samfundslivet. Jeg vil på trods af denne påstand sige, at jeg ved, at Dansk Fol-

keparti i folketingssammenhæng har lavet et stykke arbejde for at tilgodese nogle af de 

grupper, som jeg har nævnt. 

 Med nedlægningen af start- og udviklingspuljen risikerer vi, at en væsentlig del af 

udviklingsarbejdet på folkeoplysningsområdet sættes i stå. Det kan gå ud over nogle af 
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de nye initiativer, vi har sat i gang i København, hvor der siden 1999 er gennemført en 

målrettet indsats for at få flere børn og unge specielt aktiveret i foreningslivet. 

 For at imødegå de negative virkninger af de massive nedskæringer i finansloven og 

for at kunne fortsætte det udviklingsarbejde, der er sat i gang i København, ønsker Soci-

aldemokratiet at styrke den kommunale indsats på folkeoplysningsområdet med ekstra 

11 mio. kr. om året ud over det budgetforslag, Folkeoplysningsudvalget har indstillet. 

 På voksenundervisningsområdet står vi bag Folkeoplysningsudvalgets indstilling 

om at hæve tilskuddet for at nedbringe egenbetalingen for særlige grupper med 5,8 mio. 

kr. Det omfatter pensionister og handicappede, og som noget nyt har Socialdemokratiet 

foreslået personkredsen af studerende og lærlinge. 

 Herudover foreslår vi, at der afsættes 3 mio. kr. om året i puljen til en målrettet un-

dervisningsindsats for særlige grupper. Det vil jeg så også kvittere over for hr. Jens 

Kjær Christensen for at omtale i sit budgetindlæg. Vi tænker her bl.a. på it-området, 

hvor der er stort behov for en målrettet undervisning, der kan gøre B-holdet fortroligt 

med anvendelsen af it-teknologien. Der kan også peges på andre områder, hvor aften-

skolerne har gode erfaringer med at gennemføre målrettede undervisningsforløb for sær-

lige grupper. 

 På børn og unge-området ønsker vi at fortsætte det igangværende udviklingsarbej-

de. Vi vil gerne fastholde udviklingspuljerne for at få flere børn og unge i aktivitet og 

skabe integration af etniske minoriteter i foreningslivet. 

 Siden 1999 har vi med puljerne fået 10.000 flere børn og unge gjort aktive i de fol-

keoplysende foreninger. Det er en positiv udvikling, som viser, at det nytter noget at gø-

re en særlig indsats. Men samtidig betyder det, at flere medlemmer i foreningerne skal 

dele den samme tilskudsramme til aktiviteter. 

 Det er således i København, at tilskuddet pr. medlem er faldet fra 300 til 250 kr. 

Det betyder faldende aktivitet i foreningerne og stigende deltagerbetaling for børn og 

unge. Derfor foreslår vi tilskudsrammen hævet med 3 mio. kr. om året. 

 Mange foreninger på børn og unge-området udøver deres aktiviteter i private loka-

ler, som de selv skal vedligeholde. Med de nuværende tilskudsregler gives der kun til-

skud til driftsudgifter i foreningernes egne lokaler. Tilskuddet må ikke bruges til større 

vedligeholdelsesarbejder, og det betyder, at mange foreningers lokaler er meget, meget 

nedslidte.  

 Gode faciliteter er – det tror jeg, vi kommer til høre mange gange i aften, vi har al-

lerede hørt det en del gange nu – en væsentlig forudsætning for at kunne tiltrække og 

fastholde nye medlemmer. Derfor foreslår vi, at der afsættes en pulje på 3 mio. kr. om 

året til større vedligeholdelsesarbejder i foreningernes egne lokaler. Puljen skal også 

bruges til at etablere mindre anlæg i forbindelse med de nye aktiviteter, der opstår i for-

eningerne, så vi kan medvirke til at afhjælpe en stor mangel på faciliteter i København. 

 Med Kulturhavn, der i starten af august blev gennemført for andet år i træk, har 

Folkeoplysningsudvalget og de frivillige foreninger sat fokus på den indre del af Kø-

benhavns Havn som et oplagt område for rekreativ udfoldelse. Nu har vi også fået ba-

demuligheden. Borgmester Martin Geertsen var også meget positiv og var ude og åbne 

foretagendet, og de 66 foreninger ikke mindst, der deltog, har med de mange aktiviteter 

omkring havnen været med til at give området tilbage til københavnerne, tilbage til bor-

gerne. 
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 Kulturhavn er dermed kommet for at blive som en årligt tilbagevendende aktivitet. 

Det kommunale tilskud må derfor sættes fast på budgettet, hvor vi foreslår, at der kunne 

afsættes 1,5 mio. kr. om året som kommunalt tilskud til dette arrangement. 

 Der har med en del af det udviklingsarbejde, der er gennemført på fritidsområdet, 

været særlig fokus på den frivillige idræt og betydningen af at styrke denne.  

 Samme fokus har det kulturelle foreningsliv behov for nu, hvis vi skal sikre, at der 

stadig er en bred vifte af frivillige kulturelle tilbud og aktiviteter i København. 

 På denne baggrund ønsker vi i Folkeoplysningsudvalgets regi at gennemføre en 

bredt favnende undersøgelse af udviklingsmuligheder for det københavnske kulturliv. 

Undersøgelsen skal ses som led i en generel styrkelse af de kulturelle foreninger, og her 

skal indgå en nærmere analyse af amatørmusikkens vilkår med opstilling af forslag til 

forbedring af de økonomiske forhold og facilitetsmæssige forhold for musikforeninger-

ne.  

 Heri kan Socialdemokratiet og Enhedslisten så sandelig være enige, hr. Jens Kjær 

Christensen, og hvis jeg havde skimmet borgmesterens næste tale korrekt, så tror jeg, 

der er stor enighed om dette. Når analysen foreligger, så vil vi se mulighederne for fi-

nansiering af de forslag, der fremlægges. 

 Som led i en effektivisering af administrationen af folkeoplysningsområdet er der i 

FOS etableret et lokalt bookingsystem, som vi kalder KMD-booking. Det omfatter både 

fordeling af lokaler og tildeling af tilskud til foreningerne. Der er behov for en løbende 

udvikling af dette system i takt med nye projektområder, der kobles på. Det gælder bl.a. 

udvikling af magnetkort – hr. Per Bregengaard, det skulle vi nok etablere et samarbejde 

om – på skolerne og administrative lettelser for foreningerne i forbindelse med ansøg-

ninger. Der foreslås afsat ca. ½ mio. kr. om året til it-udvikling på dette område. 

 Det er Socialdemokraternes klare politik, at idrætten og sportsudøvelsen skal læn-

gere frem på dagsordenen. Sundhedsmæssigt har det meget stor betydning for trivslen, 

at mange har overvægtsproblemer på grund af, at de bevæger sig for lidt og også spiser 

forkert. Dette kan bevirke sygdomme i en tidligere alder og livsstilssygdomme allerede 

for folk i 50´erne. Og jeg siger fra denne talerstol: Her spiller rygning også en rolle.

  

 Det er fremme i skolekredse, at børnene har en dårlig indlæring og er urolige i ti-

merne samt at motorikken ikke udvikles og vedligeholdes.  

 Der er altså klare sundhedsaspekter for, at idrætten får en større plads. København 

er en stor by med mange udfordringer, og blandt tilbuddene er idrætten, ud over den ak-

tuelle interesse for en bestemt idrætsgren, også et meget positivt socialt netværk. 

 Der kan ikke sættes tal på de mange penge, som kommunen sparer ved bekæmpelse 

af kriminelle grupper. Tusinder af frivillige forpligter sig og bruger deres dyrebare fritid 

på at skabe rammer for klublivet, det være sig forældre til børnene, men også andre og 

heriblandt også friske pensionister. Dette påskønner jeg og vil gerne fremhæve det som 

en af grundpillerne i foreningslivet. Kommunen er heldigvis så beriget af andre frivilli-

ges indsats i f.eks. lejer- og boligforeningerne, ældreklubber m.fl. 

 Idrætten skal også have rammer, hvor der skal udfoldes aktivitet og skabes ny ud-

vikling. Tidligere tiders svage og vanskelige økonomiske vilkår har sat deres markante 

spor i bygningsvedligeholdelsen. Haller og bygninger er dårligt vedligeholdt og skal ha-

ve høj prioritet. 
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 Men ud over genopretningen er der også behov for ajourføring af anlæg til tidens 

krav. Det gælder f.eks. fodbold med de nye FIFA-krav, men også andre idrætsgrenes 

udvikling stiller fornyede krav til KI og anlæggene. Dette forudsætter mange penge, 

men det er nødvendigt. 

 Nye haller og anlæg, der fremtidssikrer København som en god idrætsby, skal ses i 

sammenhæng med behovet i nærområdet, men genoptræning og modernisering har før-

steprioritet. 

 Håndboldkubben Ajax-København og foldboldklubben Fremad Valby og Frem har 

taget initiativ til etablering af en idrætsefterskole placeret i Valby Idrætspark. I Dan-

mark findes der faktisk 234 efterskoler, men ingen i København. Det vil styrke det kø-

benhavnske idrætsliv at få en efterskole til byen.  

 Min partifælle hr. Jakob Hougaard vil berøre det og fremhæve i sin tale de pædago-

giske plusser, og det er en styrke, der også vil være for skolen. 

 Det er håndbold- og fodboldklubber, som har taget initiativet, men det maritime og 

andre idrætsgrene, som København er så rig på, vil også blive tilbudt skolens kommen-

de elever. Idrætspolitisk vil København tage et nyt stort skridt frem og sammen med 

klubber og idrætsorganisationer gøre byen mere attraktiv. En engangsinvestering for 

kommunen, som sætter gode, lange spor for ungdommen og for København. 

 Vi har tidligere debatteret elite og breddeidræt i København. Socialdemokraterne 

har fremsat forslag om partnerskab for idrætten med det formål at vække interessen hos 

erhvervslivet, så erhvervslivet kan bruge idrætten til at profilere sin virksomhed med og 

idrætten kan få tilført tiltrængt økonomisk opbakning. 

 Lige nu er partnerskabsforslaget sammen med eliteredegørelsen til høring blandt id-

rætsorganisationerne, og vi glæder os til at høre deres forslag og meninger. 

 Så hr. Jens Kjær Christensen, det er jo ikke bare tomme ord, det er jo realiteter både 

i partnerskab og elite. Jeg vil også tillade mig, hr. Jens Kjær Christensen, at nævne her, 

at jeg sidste uge, for første gang på kulturområdet vel at mærke, også præsenterede en 

privat, en privat, nemlig Bikubefonden, der var med til at lave en partnerskabsaftale på 

teaterområdet. Så man skal ikke være så afvisende over for dette. 

 Det er en kommunal opgave at støtte breddeidrætten, hvad vi f.eks. gør med FOS-

bidrag. Breddeidrætten er det bærende i Københavns idrætsliv, og mange forældre yder 

en stor indsats sammen med frivillige ledere, det bærende fundament i foreningslivet. 

 Eliten nyder mange tilskuere og er også trækkraften og idolet for mange unge. Det 

er Socialdemokratiets holdning, at København også skal bakke eliten op. Elite er for-

skellig fra idrætsgrene som fodbold, håndbold, basketball og volleyball med flere til-

skuere, nogle enkelte sportsgrene, som ikke har den samme tilskuertilslutning. Vi på-

skønner eliten inden for alle idrætsgrene med stor respekt for de mange fine resultater, 

som byens topidrætsfolk viser. Vi er opmærksom på, at det også stiller krav til facilite-

terne.  

 Nogle elite- og topidrætsgrene har udviklet sig med løn- og sponsorforhold, som 

stiller store krav. Her nævnes som eksempel fodbold og håndbold. Her har klubberne 

meget klogt udskilt eliten fra bredden i virksomheder. Det er godt, så vi ikke får sam-

menblanding af elite og bredde, så der tilføres kommunale midler til aktieselskabernes 

forvaltninger. Vi vil gerne hjælpe eliten, også topeliten, og bakke op, så de kan udvikle 
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sig, men vi må sige med det samme, at vi ikke kan tage ansvaret for eliteselskabernes 

forvaltning.  

 Vores partnerskabsside bygger på en forventning om samarbejde. Kan vi hjælpe 

med at skabe kontakt imellem idrætten og virksomheden, så gør vi gerne det. At skabe 

et forum, hvor kontakterne kan udvikles og udbygges, er en af vores tanker, som vi ta-

ger op i forbindelse med partnerskabsdebatten. 

 Vi er opmærksomme på, at mange store firmaers hovedsæde er i København, og at 

de har mange filialer rundt omkring i landet. Idrætsklubberne siger, at det er lettere at få 

støtte fra mindre provinsfilialer end fra hovedsæder. Her vil vi gerne hjælpe, så vi kan 

fremme forståelsen for, at københavnske klubber også er gode sponsorklubber at støtte.  

 Den københavnske idrætsverden har noget at sælge, og det handler om at få virk-

somhederne til at se det i reklame- og sponsorøjemed. 

 For bredden kunne kommunen overveje, at rensning efter store arrangementer kan 

aftales med idrætsklubber, således at når kommunen stiller offentlige arealer til rådig-

hed, vil vi også se, at det giver mulighed for midler til børnearbejde og kulturelle aktivi-

teter. 

 Til sidst om dette, så er det Socialdemokratiets klare politik, at idrætten og sports-

udøvelsen skal længere frem på dagsordenen.  

 Københavns Kommune er en af landets meget store ejendomsbesiddere. Alene i 

kultur- og fritidsforvaltningen administreres ejendomme vurderet til 3 mia. kr. Det er 

vigtigt, at kommunens ejendomme administreres effektivt, og at vedligeholdelsesstan-

dard er af en kvalitet, som vi kan være bekendt. 

 I dag er forvaltningen af kommunens ejendomme spredt på mange forvaltninger. 

Socialdemokratiet ønsker en samling af ejendomsforvaltningen, og vi er sikre på, at det-

te vil give en række fordele. Der vil blive brugt færre penge på at administrere, og 

kommunen vil også få en mere professionel ejendomsadministration. Jeg vil understre-

ge, de medarbejdere, som administrerer ejendommene i dag, gør et godt stykke arbejde 

ud fra de præmisser, som vi har givet dem at arbejde på. Men ved at samle administrati-

onen vil grundlaget for vedligeholdelsen og udnyttelsen af lokalerne kunne gøres endnu 

mere effektiv, samt at vi vil få en mere brugerorienteret ejendomsadministration. 

 Socialdemokratiet mener derfor, at vi i forbindelse med en påtrængt renovering af 

kommunale bygninger, som står meget højt på vores ønskeliste over, hvad der skal bru-

ges penge på, også skal tænke mere fremsynet, og derfor vil vores mål være at få etable-

ret en samlet ejendomsadministration. 

 

 Borgmester Martin Geertsen: Lad mig starte med som vist den sidste blandt kul-

turpaverne at kvittere for de mange gode indlæg, der har været til kultur-, fritids- og 

idrætspolitikken. Jeg tror, man roligt kan sige, at vi vist stort set er nået hele vejen rundt. 

 Jeg vil også godt ved denne lejlighed kvittere for det gode samarbejdsklima, der er i 

Kultur- og Fritidsudvalget. Det er ikke sådan, at vi altid er enige om alting, dt skal gu-

derne vide, men det sker mestendels i en god tone og i forholdsvis, forholdsvis, god ro 

og orden. 

 Det er jo uomtvisteligt, at vores by her til næste år har et økonomisk råderum, som 

ikke er set meget længe. Det er jo selvsagt glædeligt, og det giver mulighed for forhå-

bentlig at prioritere fornuftigt og tænke i helheder. 
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 Men selv om man har sådan et stort økonomisk råderum, så løser det dog ikke alle 

problemer sådan på én gang. Vi bliver fortsat nødt til at tænke visionært, tænke langsig-

tet og også være villige til at finde nye veje, også når det gælder finansieringen af de til-

bud, som vi glædeligt stiller til rådighed for kommunens borgere. 

 Vores opgave også i forbindelse med budget 2003 er at tage initiativ til, at kommu-

nen i konkret handling kan gøre noget nyt og bedre til gavn og glæde for københavner-

ne. Derfor er det jo selvsagt altafgørende, at alle i Borgerrepræsentationen for alvor ta-

ger fat på drøftelserne om, hvordan vi sikrer nogle af de allermest basale serviceudfor-

dringer.  

 Jeg tror ikke, der er nogen, der kan være i tvivl om, at Venstre også gerne deltager 

for fuld kraft i at få løst udfordringerne i forhold til budget 2003. Bygge- og teknik-

borgmesteren efterlyste jo i torsdags bl.a. visionerne for ældreområdet, sygehusene, bo-

ligområdet og børnepasningen. 

 Personligt ser jeg gerne, at kommunen ud over at give støtte kommer til at spille en 

helt afgørende rolle som formidler mellem kultur- og erhvervsliv, en pointe, som Mona 

Heiberg fra Socialdemokratiet også var inde på i sit indlæg. Kultur- og idrætslivet bør 

udvikle sig, også hvis der skal komme midler fra andre steder end fra det offentlige.  

 Det tror jeg rent faktisk godt kan lade sig gøre, uden at vi ender i en situation, som 

modstanderne af broen mellem kultur og erhverv tit illustrerer ved at danne billedet af 

bandereklamerne i teatrene. Et tættere samspil mellem de to verdener kan udløse en ny 

samfundsmæssig dynamik. 

 For kulturen, men også for idrætten handler det altså om at få åbnet op for nye sam-

arbejdsformer helt frigjort fra fordomme og helt frigjort fra vanetænkning.  

 Et eksempel i det meget små er børnekulturmessen i Øksnehallen i begyndelsen af 

september. Her deltager børnebogsforlag og andre kommercielle firmaer med kvalitets-

tilbud til børn, som blandes med de ikkekommercielle børnekulturtilbud. Denne sam-

mensmeltning bliver forhåbentlig til en meget farverig kulturoplevelse for masser af kø-

benhavnske børn, enten i selskab med deres forældre eller med deres institutioner. 

 Ambitionen er, at København skal være en helt igennem aktiv og åben by at være 

borger i. Vi skal have en pulserende by, der kan give høj livskvalitet, valgmuligheder 

samt oplevelses- og læringsmuligheder for alle borgere på tværs af generations- og kul-

turforskelle.  

 En åben og attraktiv by er andet og mere end boliger, institutioner og virksomheder. 

Det er også en by, der kan tilbyde en bred vifte af rekreative tilbud, aktiviteter og ople-

velser for byens borgere og byens gæster.  

 En åben by er også en by, hvor der tænkes nyt, hvor det traditionelle skel mellem 

det private og det offentlige og mellem kommunens institutioner nedbrydes, og hvor vo-

re kommunale bygninger åbnes over for borgerne og for virksomhederne, også på de 

skæve tidspunkter. 

 Sommerdans og sommerprogram for børn er glimrende eksempler som illustration 

på, hvordan vi kan udnytte byens pladser, parker og friområder. Etableringen af uden-

dørsbadet ved Islands Brygge er et andet eksempel på, hvor langt man kan komme med 

lidt god vilje og relativt små midler. 
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 Det samme gælder Kulturhavn 2002, og endelig er der også markedsdagene på 

Thorvaldsens Plads, hvor der var mildest talt sort af mennesker, og dørene til museet var 

slået op med gratis entré. 

 Men København skal også markere sig og være mere synlig på landkortet både i 

storbysammenhæng og på nationalt plan. Det drejer sig bl.a. om kulturelle arrangemen-

ter og idrætsstævner, hvor København kan være vært ved begivenheder af lokal, natio-

nal og også meget gerne international karakter. Det kan være internationale kulturaktivi-

teter som Golden Days og H.C. Andersen 2005, men også idrætsbegivenheder som 

DGI-landsstævne og større, også gerne internationale konkurrencestævner. 

 Det er faktisk med stor tilfredshed, jeg kunne notere mig i særlig grad, at Det Radi-

kale Venstre var inde på selv samme tankebane.  

 Det er selvfølgelig en stor udfordring, men ikke en udfordring, som vi ikke kan løf-

te, og vi må ikke lade os skræmme af udfordringer af den karakter. 

 En anden stor udfordring er, at åbenhed også er at udnytte den moderne informati-

onsteknologi til at skabe åbenhed i den kommunale forvaltning og dermed give borger-

ne mulighed for i højere grad selv at vælge de serviceydelser, de ønsker, på de tidspunk-

ter, hvor de ønsker dem. 

 Den digitale verden giver uanede muligheder for nytænkning og for forandring af 

den måde, kommunen leverer sine ydelser på, i form af effektivitet, serviceforbedringer 

og nedbrydning af forvaltningsskel. 

 Vi skal derfor fortsætte udviklingen med at give borgerne bedre mulighed for at 

komme i kontakt med kommunen i alle døgnets 24 timer, forbedre adgangen til de op-

lysninger, kommunen er i besiddelse af, og ikke mindst forbedre borgernes muligheder 

for at deltage i den politiske debat om hele udviklingen af kommunen som sådan. 

 Jeg nævnte indledningsvis Kulturhavn 2002 som et rigtig, rigtig godt eksempel på, 

hvad der kan udrettes for forholdsvis små midler, og som åbner byens rum for borgerne. 

Nu er Kulturhavn ikke alene blevet en rigtig københavnerbegivenhed med omkring 

40.000 besøgende, nej Kulturhavn har været med til at sætte København på Danmarks-

kortet. 

 Samtidig har de folkeoplysende foreninger fået et helt enestående udstillingsvindue 

til at vise deres mangfoldighed og de mange forskellige aktiviteter, som foreningerne 

står for.  

 På den måde er Kulturhavn med til at promovere hele folkeoplysningsområdet og 

vise de mange, mange spændende tilbud, borgerne via folkeoplysningen har mulighed 

for at deltage i. Kulturhavn er med andre ord med til at bevise folkeoplysningsområdets 

fortsatte vilje til udvikling. 

 I det hele taget er Kulturhavn et utrolig godt eksempel på, hvor langt vi kan nå via 

det fri initiativ. Vi må ikke glemme, at det er de folkeoplysende foreninger, der er pri-

mus motor i arrangementet. Det er mange menneskers frivillige arbejdskraft, der har 

været med til at gøre begivenheden på én gang stor og på samme tid folkelig. Kommu-

nens rolle har ud over et forholdsvis beskedent økonomisk bidrag primært været at sikre 

koordineringen og kontakten til private sponsorer. 

 Så derfor er Kulturhavn for mig et bevis på, at folkeoplysningsområdet og for-

eningslivet i København i almindelighed er præget af en vilje til fornyelse og til at ville 

og turde satse. Og så også, at det er muligt at etablere et nyt fyrtårn i København, uden 
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at der nødvendigvis skal være bundet meget store skattebeløb i halen. Kulturhavn er 

med andre ord et drønende godt eksempel på et initiativ, som vi bør støtte helhjertet. 

 Kommunens biblioteker er i høj grad med til at realisere den åbne by. Det er sagt 

mange gange, men det fortjener i virkeligheden at blive gentaget. Vores 20 biblioteker 

er det kultur- og fritidstilbud, som københavnerne bruger allermest. Det er det kulturtil-

bud, som har den bredeste berøring med de mange forskellige københavnere, børn, un-

ge, modne og ældre, og så oven i købet af alle mulige etniske oprindelser. 

 Bibliotekernes tilbud er naturligvis vigtige i sig selv, men bibliotekerne er også 

bindeleddet til mange af kommunens øvrige kulturtilbud, og de lokale bibliotekers sam-

arbejde med medborgerhuse, skoler og lokale aktører er med til at skabe nogle vigtige 

lokale sammenhænge. 

 Bibliotekerne er både det fysiske rum og det visuelle rum. Besøgstallet på de kom-

munale bibliotekers hjemmeside stiger og stiger og er nu på en halv million i første 

halvår. Deres tilbud om selvbetjening via nettet er det mest succesfulde af kommunens 

samlede tilbud om elektronisk selvbetjening, og der er nu over 70.000 borgere, som 

bruger tilbuddene. 

 Bibliotekerne skal være åbne, når folk har fri, og jeg er i det hele taget særlig glad 

for, at vi i budget 2003 nu får mulighed for at åbne yderligere 4 biblioteker om sønda-

gen, så vi fra 1. januar har i alt 8 biblioteker åbne om søndagen i vinterhalvåret. Dermed 

er vi formentlig den kommune, der er nået aller-, allerlængst med at åbne bibliotekerne. 

 Jeg noterede mig med glæde overborgmesterens positive bemærkninger om den 

ambitiøse tanke om et nyt hovedbibliotek, et hovedbibliotek i en bygning, der er, om jeg 

så må sige skabt til formålet, et hovedbibliotek, der gerne skal være præget af en ypper-

lig og åben arkitektur, som svarer til bibliotekernes rolle som åbne rum i en åben by. 

 Jeg synes også, at vi skal se på mulighederne for partnerskab i den forbindelse og 

gerne i sammenhæng med det byens hus, som overborgmesteren også har talt om tidli-

gere. 

 Et andet indsatsområde bør og skal være filmen. København skal støtte dansk film i 

en periode, hvor talentmassen formentlig aldrig har været større, og hvor de danske film 

hjemtager stribevis af priser over hele verden. København er jo allerede hjemby for bør-

nefilmfestivalen Buster, der både retter sig mod børn og unge i Københavnsområdet og 

den professionelle filmbranche nationalt såvel som internationalt. 

 Men jeg tror også, at København – sådan er det – fortjener at blive kendt for en stor 

international filmfestival. Derfor er det vigtigt – sådan hører jeg det også – at alle partier 

bakker op om initiativet til en europæisk filmfestival i Københavns centrum til juli næ-

ste år og også medvirker til, at festivalen kan fortsætte og udvikle sig i de kommende år. 

 Derudover skal vi sikre, at produktionsmiljøerne i vores region ikke udhules af an-

dre landes og regioners støtte til filmproduktion. København skal målrette arbejdet for 

at etablere en regional filmfond, som kan fastholde danske filmproduktioner i vores re-

gion og desuden via attraktive støtteordninger tiltrække store udenlandske produktioner, 

hvis forbrug af hoteller, restauranter, arbejdskraft osv., osv. betyder enormt store afkast 

og god pr for regionen. 

 For at tiltrække udenlandske produktioner kan vi som eksempel i samarbejde med 

svenskerne i Skåne via en såkaldt filmkommission promovere en usædvanlig region, 
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som byder på enestående naturområder til filmoptagelser, kvalificeret arbejdskraft, men 

også service af højeste kvalitet.  

 Der er mange gode initiativer og mange gode tanker på filmområdet, og jeg glæder 

mig til at arbejde videre med ideerne, især med Det Radikale Venstre, som vist af alle er 

kendt som en af de store fortalere for bedre forhold for filmen også her i København. 

 Idrætspolitikken med alle dens facetter er for alvor kommet på den københavnske 

dagsorden. Vi vil jo meget, og initiativerne kommer i en lind, lind strøm. I den seneste 

tid er det særligt den københavnske idrætselite, der har været i fokus. 

 Forbedringen af eliteidrættens vilkår kan efter vores opfattelse ske på flere måder. 

For mig er der ingen tvivl om, at der eksisterer et stort uudnyttet potentiale i samarbej-

det mellem hovedstadens idræts- og erhvervsliv. Med Københavns Kommune som bin-

deled bør et sådant arbejde kunne blive den saltvandsindsprøjtning, der for alvor sætter 

nogle nye rammer for byens idrætsliv. 

 Overborgmesteren var i sin tale inde på etableringen af et Team Copenhagen. Jeg er 

enig i, at et Team Copenhagen vil kunne udgøre et skridt på vejen til bedre forhold for 

byens eliteidræt, og forslaget har da også nydt bred opbakning i forbindelse med hørin-

gen om den idrætspolitiske redegørelse, der snart bliver behandlet i Kultur- og Fritids-

udvalget. 

 Blandt andre finansieringskilder bør det undersøges i dybden, hvorvidt vi kan ind-

drage erhvervslivet i at forny anlæggene, ikke så de nødvendigvis bliver plastret til med 

nye kontorsiloer, men dér hvor nybyggeriet kan indtænkes helt naturligt og uden gene 

for det primære, nemlig idrætsudøvelsen. 

 En anden finansieringsmulighed, når vi skal renovere og bygge nyt, er at frasælge 

visse kommunale ejendomme, så provenuet herefter anvendes til bygning af nye tids-

svarende idræts- og fritidsfaciliteter. Det er en mulighed, som vi ikke har prøvet af end-

nu. 

 Udgangspunktet for renovering og udbygning af idrætsanlæg bør dog være, at de 

kan bruges af bredden, men også af eliten.  

 I den forbindelse vil jeg godt slå et slag for, at Københavns Kommune får et over-

dækket 50 meter svømmebassin. Det vil tilgodese bredden, hvor svømning netop er en 

af de idrætsgrene, der aldersmæssigt spænder vidt, og hvor der er udfordringer til moti-

onister på alle niveauer. Men samtidig vil et 50 meter bassin være et gevaldigt løft for 

svømmeeliten i København. 

 Selv om København bl.a. med badeanlægget på Islands Brygge på idrætsområdet er 

ved at åbne sig som by, så tror jeg, vi kan gøre det endnu bedre. Der er mange projekter 

i støbeskeen, og jeg synes, tiden er ved at være der i forhold til at få realiseret flere af de 

gode ideer. 

 Lad os få en store idrætsdag, hvor alle byens idrætsforeninger åbner sine døre for 

familien København. Lad os få åbnet skolernes legepladser, så de kan udnyttes også 

uden for skoletiden. Mulighederne er selvsagt mange. 

 Om det idrætspolitiske handlingsprogram, som overborgmesteren lancerede i tors-

dags, der kan dække over en samlet behandling af den idrætspolitiske redegørelse, elite-

redegørelsen og partnerskab om idræt, igangsætter Kultur- og Fritidsudvalget gerne et 

sådant arbejde med inddragelse af de relevante forvaltninger. I den forbindelse vil jeg da 
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gerne have lov til at invitere overborgmesteren til en bredere debat om idrættens vilkår i 

København. 

 Der tales meget om teaterkrise i øjeblikket, billetsalget er stagneret, Arte gik i beta-

lingsstandsning i foråret, og senest har vi oplevet en krise, som vist mest har udspundet 

sig i aviserne, af sådan lidt mere kunstnerisk karakter. 

 Jeg er ikke helt sikker på, at det står så slemt til, som nogle gerne vil gøre det til. 

Som byens hovedstad skal København kunne tilbyde borgerne en bred vifte af teaterfo-

restillinger. Der er behov for spektakulære forestillinger, som henvender sig bredt til te-

aterpublikummet. Disse forestillinger spilles på de store scener, som støttes af Køben-

havns Kommune gennem HUR.  

 Men der skal også være god plads til eksperimenterende teater, selv om det appelle-

rer til en mindre del af det københavnske publikum. Det er jo en kendt sag, at de små te-

atre er en væsentlig del af den, om jeg så må sige kulturelle fødekæde. Man tør ting på 

de små teatre, som ikke lader sig gøre på de store scener. Man tør sætte forestillinger op, 

som ikke har været prøvet før. Man tør binde an med skuespillere, primært unge, og in-

struktører, som endnu ikke har skabt sig et navn, der sælger. 

 Nu er det sådan, at Københavns Kommune giver tilskud til 12 små storbyteatre. 

Kontrakterne med de små storbyteatre udløber med år 2004, men efter min opfattelse 

bør vi allerede nu gå i gang med de helt nødvendige overvejelser, som skal danne bag-

grund for den vigtige beslutning om, hvilke teatre skal have kommunalt tilskud efter 

2004.  

 Det er dyrt at lave godt teater, og mange teatre har ikke den økonomi, de kunne øn-

ske sig og som er nødvendig for til stadighed at have fingeren på pulsen og turde lave 

forestillinger, som ikke er sællerter. Der er mange faste udgifter ved at drive teater. Hus-

leje, lønninger til den faste stab, teknisk udstyr og lager osv., osv. sluger en stor del af 

teatrenes budgetter. Der er i dag flere teatre, der lever på et eksistensminimum og bruger 

alt for meget energi på at få økonomien til at hænge sammen.  

 Jeg tror og vil gerne starte debatten om, at vi ved at koncentrere tilskuddene på lidt 

færre teatre giver teatrene luft til at kaste sig ud i nye kunstneriske eksperimenter. Færre 

teatre betyder ikke færre forestillinger. Større tilskud til lidt færre teatre vil betyde, at 

færre penge går til mursten, og flere penge bruges til det, de i virkeligheden skal bruges 

til, nemlig kunstnerisk udfoldelse. 

 Vi må kort sagt ind i nogle overvejelser om, hvorvidt de kommunale tilskud bruges 

optimalt i dag, eller om en anden fordeling og endnu oversete indtægtsmuligheder fra 

erhvervslivet kan give teatrene et tiltrængt økonomisk og dermed kunstnerisk råderum. 

 Det er ingen hemmelighed, at vedligeholdelsen af vore kommunale bygninger mildt 

sagt har ligget underdrejet. Det gælder såvel administrative bygninger, biblioteker, mu-

seer som medborger- og kulturhuse. Det tror jeg ikke, der er nogen, der finder accepta-

belt. 

 Kommunens aktiver forringes, og rammerne for betjeningen af byens borgere er ik-

ke til stede. Desuden har kommunens medarbejdere jo selvsagt behov for et sundt og 

godt fysisk og psykisk arbejdsmiljø for at kunne levere den kvalitet og service, som vi 

alle forventer og ønsker. 

 Som et konkret eksempel kan nævnes Den Hvide Kødby, som står over for massive 

renoveringsopgaver. De partier, som står bag forliget, er efter min mening forpligtet til 
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at sikre den nødvendige vedligeholdelse, nu hvor det er besluttet, at området alligevel 

ikke skal sælges. 

 For at sikre vores kulturarv, som mange har været inde på, så er det også nødven-

digt at renovere byens museer og sikre samlingerne mod indbrud, hærværk og anden 

skade. 

 På biblioteksområdet skal der skabes tidssvarende biblioteker, som også de handi-

cappede og gangbesværede har let adgang til. 

 Desuden lider temmelig mange bygninger af svampeskader, behov for tag- og faca-

derenoveringer, listen er som bekendt alenlang, og i flere og flere tilfælde udstedes der 

egentlige påbud om at gøre noget ved bygningstilstanden. Årsagen til denne mildt sagt 

uheldige situation er dels manglende fokus på vedligeholdelsesområdet, dels dermed 

manglende økonomiske ressourcer. 

 Når overborgmesteren nu foreslår, at vi bør evaluere kommunens struktur og orga-

nisering, hvilket jeg sådan set er enig i er fornuftigt, er det også naturligt at indtænke 

ejendomsområdet i denne evaluering. Men selv en ny organisering af ejendomsområdet 

fjerner ikke behovet for at tilføre midler til ejendomsvedligeholdelse. Dels skal det om-

fangsrige vedligeholdelsesefterslæb indhentes, dels skal der findes yderligere ressourcer 

til den løbende vedligeholdelse. 

 Til sidst vil jeg godt slå et slag for et område, som igennem ganske mange år er 

blevet ganske meget forsømt. Også her handler det om åbenhed over for nye samar-

bejdsformer eller mangel på samme. For ud over det potentiale, der ligger i et tættere 

samarbejde mellem kultur- og erhvervsliv, så har man efter min opfattelse i alt for man-

ge år på det nærmeste negligeret byens vigtigste aktiv, nemlig borgerne. 

 Den kulturelle ekspansion, vi oplever, skal ikke koncentrere sig om begivenheder, 

der er møntet på en snæver kulturel elite. Vi bør i langt højere grad end hidtil tænke i 

begivenheder, der, om jeg så må sige kommer ud over rampen til alle borgere.  

 I den forbindelse vil det ud fra en liberal tankegang være oplagt at rette blikket mod 

efterspørgselssiden. Borgerne i hovedstadsområdet bør inddrages i bedømmelsen af de 

kulturelle tilbud, som det offentlige stiller til rådighed eller støtter. 

 Kultur- og fritidsforvaltningen har som bekendt i foråret via spørgeskemaer gen-

nemført en publikumsundersøgelse af vores 4 regionale spillesteder. Den undersøgelse 

vil indgå som en del af det grundlag, på hvilket vi til næste år vælger, hvilke spillesteder 

der skal have støtte fremover. 

 Men jeg kunne sådan set godt tænke mig, at der blev udarbejdet koncepter for bor-

ger- og brugerudvikling på en hel række områder, som ligger ud over det, vi allerede har 

fået gennemført. Derved sikrer vi, at prioriteringen af de kulturtilbud, som stilles til rå-

dighed, opnår en langt højere grad af legitimitet over for brugerne. Det drejer sig til sy-

vende og sidst om hele tiden at være sig inderligt overbevist om, at vi stiller tilbuddene 

til rådighed for borgernes skyld og alene for borgernes skyld.  

 Lad os i de kommende år for alvor lære at lytte til de borgere, der udgør vores be-

rettigelse som politikere. 

 

 Heidi Wang (V): Jeg ved ikke, om min tale er god, men den er i hvert fald meget 

kort. 
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 Det er en Venstreministers lovforslag at fjerne kommunernes pligt til at tilbyde gra-

tis modersmålsundervisning til ikke EU-borgere, og det er Venstre i Københavns offici-

elle holdning, at Venstre ikke er imod modersmålsundervisning, men Venstre i Køben-

havn er imod modersmålsundervisning for offentlige midler. 

 Jeg, der er mor til en dreng på 14 og en liberal politiker med en anden etnisk bag-

grund, står her i dag og fortæller, hvorfor jeg personligt synes, denne lov og holdning, 

der ligger bag, gør så ondt i sjælen hos de mange danskere, som er udenlandsk gift, eller 

mange asiater, som er dansk gift, de mange danskere, der i dag i det daglige omtales 

som nydanskere, selv om de har været her i mere end 100 år og børn af forældre fra de 

såkaldte tredjelande. 

 Der er mange, der siger: Jamen vi har ikke noget imod modersmålsundervisning, 

bare I betaler for jeres børn. Det gør ondt på mig, når hører ordene »jeres børn«. Det er 

da vores børn. Er de måske ikke også fremtidige danskere, som har pligt til at deltage i 

forsørgelsen af os alle sammen og på alle måder deltage i samfundets videreudvikling? 

 Det gør indtryk på mig, når jeg hører, at kommunen har pligt til at tilbyde gratis 

modersmålsundervisning, når ens forældre er EU-borgere eller EØS-borgere. Det bety-

der så, at hvis Mary Donaldson, som kommer fra Australien, gifter sig med kronprinsen, 

så får hans børn altså ikke modersmålsundervisning, men børnene af prinsesse Alexan-

dra, som har en østrigsk mor i sit pas, må godt få. Og værre er det, at Frederik skal beta-

le for Joachim og så forklare Mary. 

 Kære venner. Verden er i stadig forandring, og hvem kan garantere, at det om 20 år 

stadig væk er franskmænd eller tyskere, vores børn skal handle med? Sprog er en gave, 

en færdighed, en ressource eller et værktøj på linje med pc'er. Jo flere små børn, der 

kan, jo bedre rustet er de som fremtidige danskere. 

 Er vi virkelig kommet derhen, hvor vi skal opdele børnene i første-, anden- og tred-

jerangsborgere? Er vi imod modersmålsundervisning for offentlig betaling, og samtidig 

er vi for forskelsbehandling? 

 Der er så mange, der siger: Jamen jeg har ikke noget imod modersmålsundervis-

ning, men hvorfor skal jeg betale for dit barn, som skal lære kinesisk eller vietnamesisk? 

Med samme logik vil jeg med rette kunne sige: Når mit barn ikke bruger bøjle på tæn-

derne, hvorfor skal jeg betale for dit barn, der skal bruge det? Eller: Jeg har ikke mine 

forældre her i landet; hvorfor skal mine skattekroner gå til plejehjem og til dine foræl-

dres omsorg? 

 Hvis vi fortsætter med denne logik, så vil værdifællesskabet i vores velfærdssam-

fund smuldre. Danmark er blevet udviklet til et multidansk samfund, hvor nogle er født 

som danskere, andre har lært at være danskere, og andre har valgt at være danskere. 

 Københavns Kommune er en multidansk kommune med borgere, som siger goddag 

på både dansk og på 179 andre sprog.  

 I et velfærdssamfund som det danske er det vigtigt, at vi har et værdifællesskab for 

alle, lige meget hvor man er født, lige meget hvilket statsborgerskab man har. Dette 

værdifællesskab går ud på, at det, man får af samfundet, skal man give tilbage til sam-

fundet. Med andre ord: Det, man nyder, skal man også yde. 

 Vi, som er forældre til tosprogede børn, har været meget glade for modersmålsun-

dervisningen, fordi den har styrket børnenes faglighed, deres selvværdsfølelse og ikke 

mindst følelsen af, at samfundet regner med børnene, som med deres sprogkundskab i 
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bagagen i fremtiden måske sælger fetaost til Tyrkiet, hospitalsudstyr til Mellemøsten, 

landbrugsmaskiner til Afrika, som måske oversætter dansk litteratur eller film til 1,3 

mia. læsere i Kina, eller får japanske investorer til at investere i Medicon Valley i Øre-

stad. 

 Disse børns interesser og Danmarks interesser hænger sammen og falder sammen. 

Integration drejer sig ikke om statsborgerskab, men om medborgerskab. Integration dre-

jer sig ikke kun om ret, men også om pligt. Integration drejer sig ikke om at være dan-

ske statsborgere, men om at være samfundsborgere.  

 Hvis vi fjerner kommunens pligt til at tilbyde modersmålsundervisning, fjerner vi 

også en medborgerskabsfølelse. Hvis vi fjerner kommunens pligt til at tilbyde moders-

målsundervisning fjerner vi også det, som Hendes Majestæt Dronning Margrethe ud-

trykte i sin nytårstale i 2001: Et forpligtende tilhørsforhold. Det drejer sig ikke om gratis 

undervisning, men en fremtidig investering.  

 Det, som mange asiater beder om, er for det første at komme under et værdifælles-

skab, som går ud på, at det, vi eller vores børn får ud af samfundet, skal vi og også vores 

børn give tilbage til samfundet. For det andet, at samfundet regner med og støtter bør-

nene, uanset om deres forældre er etniske danskere eller nydanskere. For det tredje og 

det ikke mindst vigtige, at folk, som stammer fra et tredjeland, f.eks. Mary Donaldson, 

ikke skal leve med en følelse som den, Shubidua synger om: »De varme lande er noget 

lort«. (Uro i salen). 

 

 1. næstformand (Hellen Hedemann): Ja tak, og ikke nogen ytringer af nogen art. 

 

 Anna Saakwa (A): Tak for ordet. Det er jo også min første gang, så I kan se, at jeg 

ser lidt nervøs ud. Men som jeg sagde til mine kammerater: Det er godt, jeg ikke skal 

kommentere på modersmålsundervisningen. 

 Jeg vil tale om styrkelsen af lektiehjælpen, fordi det, jeg mener, er, og jeg tror, og 

jeg er også 100 pct. sikker på, fordi jeg hører Lars fra Socialdemokraternes tale var også 

om styrkelsen af lektiehjælpen, at det er meget vigtigt for Socialdemokratiet at styrke de 

svageste elever i skolen.  

 Nu har jeg siddet og hørt debatten i torsdags. Alle snakker om velfærdssamfund og 

de unge; der er så mange ting, som de skal kunne. Men der er ingen, der snakker om, 

hvordan vi får de unge til at få den styrke, hvordan vi får den her velfærd, hvordan vi 

tager de små unge, hvordan vi tager – glem de etniske minoriteter, fordi sådan snakker 

jeg, det kan deres forældre – de danskere, socialgruppe 5, de danske ordblinde, hvordan 

vi får dem med, oven i købet de fine danskere, som ikke har tid til at hjælpe deres børn 

med lektier, ikke fordi de ikke kan, men fordi de ikke har tid. Hvad skal børnene gøre? 

 Vi ved alle sammen, heldigvis kan jeg sidde her og påstå, jeg har selv arbejdet på 

Sundholm, hvor jeg har mødt nogle af de velfærdsbørn som narkomaner. Så det betyder, 

at der er et eller andet sted samfundsmæssigt, hvor vi svigter børnene. Derfor mener So-

cialdemokratiet, at skolen skal være med til simpelt hen at give alle børn mulighed. Det 

skal ikke være sådan, at børnene skal være afhængige af deres mor og far, men fordi vi 

bor i et individualistisk samfund, betyder det altså, at samfundet skal hjælpe hvert enkelt 

barn. 
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 Hvis vi havde boet i Afrika, så er det jo en kollektiv tankegang, så må vi alle sam-

men komme med, men herovre siger de, at alle skal klare sig selv. Alle skal klare sig 

selv, men alligevel er der ingen, der kan; der er så mange, der ikke kan. Hvis vi tænker 

på, hvis vi tager den der udenlandsk undervisning, hvordan foregår det derovre? Det, 

der foregår derovre, er, at de unge får så mange timer i skolen. Det er de timer, de får i 

skolen, det er ikke, fordi de skal have større pensum, næh, de skal lære at lære. 

 Hvordan kan vi hjælpe vores unge til at lære at lære hele livet? Det er det, der er 

pointen her, når vi snakker om lektiecafeen. Lektiecafeen skal give hvert enkelt barn 

styrke til at gennemføre en uddannelse. 

 Var det sidste uge, jeg hørte i fjernsynet en af de eksperter, som siger, at de, som 

dropper ud, ikke får kompetencegivende uddannelse, er fra familier med lav uddannelse 

eller ikke har noget selv. Det er jo basalt helt forkert. Det er jo 100 pct. rigtigt, ja, men 

de glemmer at sige, at der ikke er noget fundament, der er ikke nogen hjælp at hente, når 

de kommer til de lektier, de skal lave. Hvor skal de gå hen? De har ikke nogen til at 

hjælpe sig. 

 Hvad gør skolen? Der er ingenting. Du skal klare dig selv. Og hvad gør de unge? Så 

må de droppe ud eller lade være med at fortsætte. Man snakker kun om dem, som ikke 

er 100 pct. Systemet har ikke fået dem med, fordi vi lever i en systemverden. Systemet 

har ikke fået dem med, men samtidig siger man: Nå, du har ikke været god nok. Vi put-

ter dem derover, og samtidig siger vi, at de ikke har været gode nok. 

 Det, som jeg mener, der skulle være penge til, er, at vi ikke skal fortsætte med at 

producere huller for de unge, som falder i et hul. Nu ved vi, at vi skal lukke hullet ved at 

etablere lektiecafeer, som vi alle sammen kan have gavn af. Og forældrene og skolen 

skal have forpligtelse til at sørge for, at deres børn bliver i skolen og laver deres lektier.  

 Alt det hersens, som fører med, at der er for meget arbejde og alt det her, skal skæ-

res ned. Det er ikke, fordi de ikke må dyrke sport, misforstå mig ikke, men jeg mener, at 

efter skole skal de blive og lave deres lektier, og når de er færdige, så er de færdige med 

forpligtelserne. 

 Det kan ikke være rigtigt, at der kommer nogle unge, som ikke kan følge med. Det 

kan ikke være rigtigt, at vi har en dansk skole, en dansklærer, der kommer ud, og så er 

der nogle, som overhovedet ikke kan formulere sig. De har gået 10 år i skole, og det 

eneste sprog, de helt kan, er dansk. Og hvad sker der? Personen kommer ud og kan ikke 

formulere sig. Det gør mig ondt, fordi det velfærdssamfund, vi lever i, er jeg glad for, 

jeg taler varmt om det, og jeg har simpelt hen syntes, det er vidunderligt. Jeg håber, hele 

verden er som Danmark.  

 Men vi skal ikke tabe nogen på gulvet, vi skal få alle med. Det er mit største ønske, 

at vi etablerer – jeg håber alle, jeg har snakket med mange, alle siger: Ja, det synes vi, 

det synes vi. Men jeg håber, de gør det til realitet, fordi det her viser, at de, der støtter 

det her med lektiecafeer i skolerne, ved, hvor meget de ved også fra deres eget partis 

unge. 

 Det er det, jeg siger, jeg vil ikke snakke om etniske minoriteter, så man kan sige, at 

det kan forældrene; det kan danskerne heller ikke. Det er meget vigtigt for mig og også 

Socialdemokratiet at tage alle med, socialgruppe 5, de svageste, uanset hvad. Og oven i 

købet kommer de også ind, de etniske minoriteter, fordi der har vi jo store problemer, så 

kommer vi til os selv. 
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 Som jeg siger, jeg står her og prøver at formulere mig nogenlunde på dansk. Hvis et 

barn fra 4. klasse kommer til mig, kan jeg heller ikke hjælpe, så det betyder, at jeg har 

brug for mere hjælp, og det skal ikke være, at så skal du bare gå i skole: Det skulle væ-

re, der er plads, der er chancer i skolen, hvor der er tilbud, så børnene kan følge med. 

 Når jeg snakker og går rundt og holder foredrag, så hører jeg også nogle gange, ja, 

jeg snakker med arbejdsgivere, ja, vi har en kontorelev, som er med etnisk baggrund, 

men når personen er færdig, så kan vi jo ikke bruge hende. Så får jeg ondt i mit hjerte. 

Hvorfor? Ja hun kan ikke fortsat få noget arbejde, fordi hun ikke kan arbejde selvstæn-

digt. Så kan jeg ikke se logikken. Kunne det være rigtigt, at man i elevtiden siger: Du 

mangler det og det og det, og sætte personen til at lære? Så kan personen få kompeten-

cer, så kan personen blive glad for livet, personen kunne være med i den velfærd, vi 

snakker om. Vi får bare givet dem et eller andet sted, hvor vi siger: Nå ja, nu har vi fået 

nogle etniske minoriteter på arbejdspladsen, enten de duer eller ikke duer. Vi skal ikke 

have noget vrøvl, så er det færdigt. De sørger ikke for, at de også er medborgere. 

 Jeg glæder mig til den dag, hvor jeg også ser en del etniske minoriteter som em-

bedsmænd, fordi det har vi svært ved, og der er ingen, der vil tale om det, men jeg vil 

gerne tale om det, fordi en del af vores unge, selvfølgelig nogle af dem, ikke alle sam-

men, aldrig kan blive embedsmænd, selv om de ønsker det, fordi den opbakning fra læ-

rerne, fra skolesystemet, fra samfundet, fra arbejdsgiverne, gør, at de unge ikke har den 

her mulighed.  

 Men hvis lektiecafeerne findes, så kunne de unge få nogle opfordringer, simpelt hen 

se: Når jeg kan, så kan du også. Når jeg ser, at du går i skole med en fra 1. klasse, om 25 

år så er det danske unge som direktører eller et eller andet, fint, og så er du ikke blevet 

til noget. Det er noget, som vi ikke skal leve med. Vi kan ikke, og det kan jeg heller ik-

ke, jeg personligt kan ikke. Jeg håber på, at vi alle sammen simpelt hen vil gå med til, at 

vi laver om på det her og får lektiecafeer i hver skole. 

 Men jeg kan også gå på kompromis. Hvis pengene ikke er der til alle skolerne, så 

må det også være en del af skolerne, som vi vælger til at give lektiecafe for at få en erfa-

ring, vi kan bruge permanent. Fordi vi har brug for den velfærd, vi lever i, det er jo Kø-

benhavn, hvor alle snakker om, at det går simpelt hen strålende. Vi vil gerne have unge 

med. Er det kun de akademiske unge, vi snakker om, fordi de unge, som ikke kan, jeg 

har ikke hørt noget, der har fået dem med. Jeg håber, der var noget, så vi alle sammen 

kan være med til at få dem med ... (Afbrydelse). Ja, jeg snakker meget. Det kan godt væ-

re, jeg nogle gange gentager mig selv, men det er bare nødvendigt for mig, at eksperter-

ne ikke kun tænker på én måde, at det er den der sociale arv. Det er det, der er menin-

gen, det er det, der er grunden til, at de unge ikke kan følge med.  

 De skal også gå på den anden bane og finde ud af: Har vi givet støtte til de unge? 

Jeg snakker om social arv, for hvad har systemet, hvad har skolesystemet så gjort for at 

bryde den sociale arv? Der har vi ikke gjort noget. Det vil jeg påstå og blive ved med at 

påstå. Der har vi ikke gjort noget, og det er der, jeg mener, vi skal gribe ind. 

 Ja, min tale er ikke så lang, jeg har gentaget mig selv så mange gange, men jeg hå-

ber, alle partier vil være med til at etablere lektiecafeer i hver skole.  
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 1. næstformand (Hellen Hedemann): Den næste taler er Jakob Hougaard. Efter Ja-

kob Hougaard bliver det Pia Allerslev. Ved en fejl er hun ikke kommet med på talerli-

sten. 

 

 Jakob Hougaard (A): I Socialdemokratiet har vi et stærkt ønske om at arbejde for 

en politik, som kan modvirke den sociale udstødelse og være med til at bryde den socia-

le arv og i det hele taget undgå at skabe den restgruppe i samfundet, som vi jo taler så 

meget om at undgå.  

 Uddannelsessystemet er medvirkende til, at denne sociale udstødelsesproces opret-

holdes. Det er jo særlig problematisk, at der blandt den restgruppe, man taler om, findes 

en markant overvægt af mennesker fra de nedre sociale lag, hvis forældre eksempelvis 

er arbejdsløse eller ufaglærte. Det er en vigtig målsætning. 

 Problemerne er jo ret konkrete. I dag har mere end hver fjerde københavner ikke en 

erhvervskompetencegivende uddannelse, og det er mange, det er efter vores mening for 

mange. 

 Den gamle regering havde en målsætning om, at 95 pct. af borgerne skulle have en 

kompetencegivende uddannelse. Selv om vi har fået en ny regering, ja, så er det stadig 

væk en meget fin målsætning, som vi i Københavns Kommune bør leve op til. Vi bør 

opstille nogle ambitiøse mål for det. 

 Der er også mange unge, som har et frafald fra ungdomsuddannelserne, og der er 

også mange unge, som har et usikkert uddannelses- og erhvervsvalg. Det kom bl.a. frem 

for nylig, at 4-5 elever i en typisk gymnasieklasse ender som ufaglærte på trods af de 

her 3 års slid i gymnasiet. Man kan stille sig det spørgsmål: Havde en anden uddannelse 

måske ikke været et bedre valg for disse elever?  

 Vi mener i Socialdemokratiet, at København skal have en uddannelsespolitik, som 

arbejder for, at så mange som muligt at vore borgere får en uddannelse. Flere skal på 

den baggrund have en chance på arbejdsmarkedet og i samfundslivet. Uddannelse er 

nøglen til dette.  

 Det gælder om at få en højere gennemførelsesprocent for dem, som allerede er i 

uddannelse, og samtidig skal de københavnere, som ikke har fået en uddannelse, sikres 

bedre muligheder for at tage en. Endvidere skal vores uddannelser ruste vores unge til at 

foretage et mere sikkert uddannelses- og erhvervsvalg.  

 Det er i vores øjne nogle meget vigtige langsigtede mål for uddannelsespolitikken 

her i Københavns Kommune i de kommende år.  

 I denne budgetproces vil vi i Socialdemokratiet arbejde for, at der bliver taget nogle 

initiativer for den her problematik. Det handler om den sociale arv, som Anna Saakwa 

nævnte i sit indlæg. Det handler om, at flere københavnere skal have en uddannelse. 

 Skoleområdet i København står over for store forandringer i de kommende år. Det 

stigende børnetal stiller krav om udvikling af skolerne. Nye krav til undervisningsmeto-

der og pædagogik øger de faglige udfordringer for alle, som er engageret i vores skole. 

Vi har mange engagerede og positive skolefolk, som kan lide at arbejde i den køben-

havnske skole. 

 I de kommende år, hvor skolerne får større ansvar for ledelse og udvikling, så tror 

jeg, at det bliver endnu mere spændende at være medarbejder i København. Men forud-
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sætningen for denne udvikling er bare, at undervisningsmiljøet i klasserne prioriteres 

højere end i dag. Det er utrolig vigtigt, at det får et løft. 

 Derfor går vi fra Socialdemokratiets side ind i denne budgetproces med ønsket om, 

at forhandlingerne vil føre til, at vi kan give et løft til undervisningen i klasserne. 

 Vi mener, der er et stort behov for flere penge til bøger, borde og stole. Det er det 

slogan, vi har gentaget gang på gang igennem hele foråret, fordi det er et behov; vi 

mærker ude i klasserne, det er et behov, som man ude i de enkelte klasser blandt elever 

og lærere vil sætte meget stor pris på bliver styrket. Det er nødvendigt, at vi har moder-

ne og tidssvarende undervisningsmateriale, og det vil vi gerne sætte ekstra penge af til i 

forhandlingerne. 

 I budgetudkastet for år 2003 har man igen lavet reducerede prisfremskrivninger, 

hvor man lader som om priserne ikke stiger så meget, som de jo gør i virkeligheden. Det 

vil vi også meget gerne have fjernet igen, bl.a. fordi det pædagogiske udviklingsarbejde 

og arbejdsmiljøet for elever og lærere afhænger af, at der er tilstrækkeligt med selvfor-

valtede midler. Det område må vi også styrke, fordi skolerne er en arbejdsplads, en ar-

bejdsplads, hvor trivsel blandt medarbejdere også vil føre til et lavere sygefravær. 

 I det seneste år er der i øvrigt blevet afsat mange ekstra millionbeløb til skolerne, og 

de ekstra penge er gået til at udvikle og forbedre skolerne dér, hvor der har været ned-

slidte skolebygninger, utidssvarende lokaleforhold og forældede undervisningsmateria-

ler. Det er vigtigt, at skolerne i København moderniseres. 

 Med de mange penge, kommunen bruger i dag, vil der imidlertid gå temmelig man-

ge år, før det mål er nået, så derfor vil det være et vigtigt budskab fra os her til jer poli-

tikere i Borgerrepræsentationen, at hver en ekstra krone, man giver til de her skoler, ja, 

det vil altså være et godt løft for at komme det her vedligeholdelsesefterslæb til livs. 

 Jeg har selv været ude på Vanløse Skole og set et fysiklokale, hvor den måde, man 

lufter ud på, ja, det er ved at åbne vinduerne, og så håber man på, at vindretningen er 

den rigtige. Det er jo ikke en standard, vi kan leve med, hvis vi skal have en ordentlig 

kvalitet. 

 Derfor er jeg også glad for, at mange partier har sat på dagsordenen, at vi skal have 

kvalitet for pengene, fordi selv om vi bruger flere og flere penge på skolerne, ja, så er 

der ikke nogen grund til at kaste gode penge efter dårlige. Så vi tilslutter os det politiske 

krav om, at vi får skabt resultater for hver en krone til gavn for elever, lærere og foræl-

dre. 

 I Socialdemokratiet ønsker vi at rette fokus på udnyttelsen af ressourcerne i den kø-

benhavnske skole, således at de ekstra penge i størst muligt omfang kommer børnene til 

gode. 

 I sammenligning med andre kommuner bruger København 53.000 kr. pr. elev, hvor 

landsgennemsnittet er ca. 46.000 kr. Det beløb pr. elev er stigende, og når vi ved, at 

elevtallet er stigende, ja så siger det sig selv, at vi er nødt til at knække den kurve, vi er 

nødt til at stille det som en politisk opgave, at pengene bliver brugt mere hensigtsmæs-

sigt.  

 Derfor skal København også gå i front, når det gælder åbenhed i skoleforvaltnin-

gen, og i takt med at skolerne i højere grad får mulighed selv at forvalte deres budgetter, 

er der brug for åbenhed om, hvordan pengene anvendes på de enkelte skoler.  
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 Der er jeg glad for den konservative udmelding, også fra Helle Sjelle, som heroppe 

jo også sagde, at det var nødvendigt at bruge internettet til at profilere skolerne.  

 Men det ikke kun nødvendigt at sidde og lufte de her gennemsnit for eleverne. Vi er 

også nødt til at sikre, at skolerne kan bruge internettet til at markere deres faglige profil, 

til at markere, hvordan de prioriterer budgetterne, og til at se, hvordan man kan profilere 

den enkelte skole og dens styrker. Det synes vi er et vigtigt element, for vi ønsker jo, at 

borgerne får de bedste muligheder for at se, hvordan deres skoler fungerer, og hvordan 

pengene bliver brugt. 

 Når det er så er sagt, så synes jeg også, vi skal have den venlige hilsen til de borger-

lige partier, at når de sidder i Folketinget, og vi har jo flere af uddannelsesordførerne re-

præsenteret her i Borgerrepræsentationen, ja, så synes vi altså, at vi må sige til dem, at 

man ikke kan både blæse og have mel i munden.  

 Man har fra regeringens side skåret meget ned på skolerne, og vi kan jo her i Kø-

benhavn nævne daghøjskolerne, Den Fri Ungdomsuddannelse og modersmålsundervis-

ningen som eksempler på områder inden for skoleundervisningen, som har mærket spa-

rekniven fra den nye regering. 

 Der synes jeg, at man til vores repræsentanter i Folketinget bør sige: Tag lige og få 

den debat op at køre. Man kan ikke både blæse og have mel i munden. Vi kan ikke bare 

vælte udgifter ud over kommunerne. Og ideen om, at vi skal have flere timer for de 

samme penge, ja, det kræver altså et vældigt benarbejde, som vi må forvente, at man 

også fra Folketinget bakker op om at finde pengene til. 

 Som jeg indledte med at sige, så skal der tages initiativer for at bryde den sociale 

arv og sikre en høj gennemførelsesprocent for børn og unge i uddannelse i København. 

Det tyder på, at der skal gøres en indsats meget tidligt i uddannelsesforløbet, hvis vi skal 

undgå det frafald. For i folkeskolen er der, som Anna Saakwa nævnte, mange elever, 

som går ud af skolen med utilstrækkelige kundskaber i dansk, og det gælder ikke mindst 

borgere med en udenlandsk baggrund, men det gælder også mange etniske danske bor-

gere.  

 Derfor synes vi, det er utrolig vigtigt, at folkeskolen magter at finde løsninger for 

de elever, som måske falder fra, og som har svært ved at finde sig til rette i skolen. 

 Det initiativ, vi har lagt meget vægt på at styrke, er lektiecafeerne, som Anna var 

inde på. Det er jo et forsøg, man har gode erfaringer med i mange egne af landet. Vi har 

også gode erfaringer med det i København. Tiden er kommet til, at vi skal prioritere det 

højere. 

 Vi vil også meget gerne opmuntre til et større samarbejde med erhvervslivet, og der 

foreslår vi også meget konkret, at det koncept, vi har udviklet, med økobaser, bliver ud-

bredt til også at omfatte erhvervslivet og ungdomsuddannelser. På den måde kan de un-

ge komme ud og opleve, hvordan den praktiske undervisning kan kombineres med erfa-

ringerne fra virkelighedens arbejdsmarked, og forhåbentlig også på den måde give de 

unge et indblik i verden uden for skoleporten og måske også en kontakt, som på længere 

sigt kan give dem et grundlag for et mere sikkert erhvervsvalg. 

 Der er en række andre initiativer, vi vil lægge frem, som skal sikre, at børnene får 

en bedre kontakt og et bedre og mere sikkert uddannelses- og erhvervsvalg. 
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 Så er der gymnasiet, som vi også her i budgetprocessen har nævnt. Det er klart, at 

gymnasieområdet står over for et stigende elevtal i de kommende år, og der er selvføl-

gelig behov for moderniseringer og udbygninger på linje med resten af skoleområdet. 

 Men vi kan se af fremskrivningerne, at vi inden for relativt kort tid får brug for et 

helt nyt gymnasium i København. 

 Der synes vi, at vi i Socialdemokratiet vil sige: Lad os da afsætte penge her og nu 

til projektering og opførelse af et gymnasium. Hvis man venter – og opfindsomheden 

med hensyn til at bruge penge er jo stor her i forsamlingen – ja, så tror vi, at vi kan risi-

kere om nogle år at mangle de mange penge, og det er en kvart milliard, det skal koste, 

til at bygge det gymnasium.  

 Det vil være fremsynet og visionært af politikerne her i dag at tænke på de proble-

mer, der vil opstå om få år. Lad os få det gymnasium og lad os ved samme lejlighed 

diskutere, hvor det gymnasium kan ligge. Der foreslår vi fra Socialdemokratiet, at det 

kan placeres i Ørestaden, hvor det jo kan tænkes ind i de spændende miljøer, som har til 

huse dér, bl.a. Danmarks Radio, hvor man kan indgå nogle meget spændende samarbej-

der og partnerskaber.  

 Det er klart, at gymnasiet også kan dele fysiske faciliteter med Danmarks Radio, li-

gesom vi kan forestille os, at undervisningen kan flyttes ud af gymnasiet, og man kan 

forestille sig et samarbejde etableret hen over Øresund med gymnasier i Malmø. Der er 

mange spændende muligheder, som man bør tænke på, når man laver et nyt gymnasium. 

 De eksisterende gymnasier skal selvfølgelig også igennem en moderniserings- og 

udbygningsplan i dialog selvfølgelig med dem selv, og det må vi følge op politisk og 

forvaltningsmæssigt i de kommende år. 

 For os er det bare vigtigt at sige, at vi gerne vil have, at der bliver taget initiativer 

for at modvirke A- og B-gymnasier. Alle børn i København skal have en ordentlig un-

dervisning, uanset hvilket gymnasium de nu er indskrevet i. 

 Sluttelig vil jeg nævne voksen- og efteruddannelserne, for det hænger jo også sam-

men med vores overordnede mål, at flere københavnere skal have en uddannelse, at de 

voksne, som i dag har mangelfulde kvalifikationer, skal have et løft, de skal også have 

mulighed for at få en uddannelse. 

 Der er det jo med stor beklagelse, vi har noteret os, at voksenuddannelsesområdet i 

mange år har været præget af det muliges kunst, hvor tilfældig fysisk placering og dårli-

ge fysiske rammer mere har været reglen end undtagelsen.  

 Således er Københavns Voksenuddannelsescenter blevet flyttet hele 4 gange inden 

for de sidste 20 år, alle gange til midlertidige lokaliteter. Og i denne sommer er der så-

gar igen skabt ny usikkerhed omkring Københavns Voksenuddannelsescenter i de lånte 

lokaler på Gasværksvejens Skole. 

 Jeg vil gerne sige, at det er utrolig vigtigt, at Københavns Kommune bliver bedre til 

at få de voksne ind i uddannelsessystemet. Uddannelsesfrekvensen for voksne er i Kø-

benhavn lavere end i resten af landet, og der er brug for flere hænder i arbejde i de 

kommende år, der er brug for flere uddannede inden for de voksne, der er brug for flere 

uddannede inden for social- og sundhedsuddannelserne. 

 Så derfor mener vi, at der bør laves en undersøgelse af området, som kan give os 

svar på, hvorfor søgningen er som den er i København. Vi ønsker undersøgt behovet for 
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øget samarbejde mellem vejledningssystemet, arbejdsformidlingen og f.eks. Køben-

havns Voksenuddannelsescenter. 

 På længere sigt er det vores målsætning, at Københavns Voksenuddannelsescenter 

samles ét sted sammen med social- og sundhedsuddannelserne i det, man kan kalde for 

et voksenuddannelsesakademi, centralt i byen for på den måde at signalere en kraftig 

styrkelse af denne indsats over for voksne. 

 Det kan man jo allerede nu i forbindelse med budgetprocessen iværksætte en under-

søgelse af, således at mulighederne og omkostningerne ved et sådant projekt kan blive 

undersøgt til bunds. Vi ønsker som sagt en styrkelse af uddannelsesområdet for voksne. 

 Med disse ord vil jeg takke for en god debat.  

 

 Pia Allerslev (V): Når man ser ud over hele det her område, så bliver man ofte 

ramt af en følelse af, at det er for stort, for uoverskueligt og for dårligt. Det er ikke det 

billede, Venstre ønsker at sende til de københavnske borgere. Vi ønsker, at de positive 

historier også kommer frem. Vi ønsker, at de skoler og institutioner, der bringer ved til 

bålet af dårlige historier, lærer af de positive, og at de får den fornødne opbakning til at 

gøre det bedre økonomisk, men i højere grad ved hjælp af klare standarder for, hvordan 

en folkeskole i København anno 2002 bør være. 

 Med de økonomiske ressourcer, der er blevet tildelt kommunen i år, så er det forhå-

bentlig klart for enhver, at man ikke kan undgå, at en betragtelig del af de penge skal 

komme de københavnske elever til gavn. Det er dog tankevækkende, at overborgmeste-

ren taler om, at vi skal optimere ressourcerne i folkeskolen, og i samme åndedrag næv-

ner, at vi har højere udgifter pr. elev end landsgennemsnittet.  

 Det er desværre sandt, og det har i for mange år været en alt for slap holdning fra 

venstrefløjen på dette område. Ressourcerne har ikke været brugt målrettet nok, og det 

virker lidt for let, når overborgmesteren står og lover flere penge, men ikke taler om, 

hvad man reelt vil gøre for de københavnske elever. Der må nogle klare meldinger på 

bordet, og jeg synes desværre ikke, at det er blevet klarere, efter at have hørt Jakob 

Hougaards tale. 

 Venstre vil sørge for bøger, borde og stole af tidssvarende kvalitet. Venstre vil sør-

ge for, at der fortsat er dygtige lærere, der underviser i københavnske skoler, og at de til 

stadighed er i stand til at give en kvalificeret undervisning. Venstre vil sørge for, at sko-

lerne bliver renoveret, og at der bygges nye og tidssvarende skoler, hvor det er nødven-

digt. Venstre vil oprette lektiecafeer på alle skoler. Venstre vil stille krav om, at elever-

ne møder undervisningsparate op på skolerne. 

 Venstre vil i dialog med forældre, lærere og elever skabe en samlet holdning til, 

hvordan de københavnske skoler skal fungere. Vi skal som politikere ikke være bange 

for at stille krav og forventninger, ligesom vi ikke skal være bange for at lægge flere be-

slutninger ud til skolerne og skolebestyrelserne. Når man har nogle klare rammer, vil 

beslutningerne kunne træffes langt mere kvalificeret ude på skolerne. 

 Venstre er ikke bange for at stille klare mål og krav op for skolerne, og vi er ikke 

bange for at kræve, at eleverne møder undervisningsparate op allerede fra første skole-

dag.  
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 Vi støtter de udmeldinger, der er kommet fra flere skoler, hvor man har sendt brev 

til forældrene med forventninger til deres børn. Det viser med al tydelighed, at der er 

brug for en generel opstramning på dette område.  

 De fleste forældre efterlyser selv en klarere holdning fra skolerne og en større kon-

sekvens, når få urolige elever forstyrrer undervisningen. Det krav skal vi være lydhøre 

overfor, og vi skal handle efter det. 

 Men når man stiller krav til forældrene og eleverne, skal de også kunne få noget 

igen. Der skal være et reelt valg, og de skal kunne danne sig et overblik over standarden 

på de forskellige skoler. Skolerne skal vise, hvad de kan, og hvad de vil. En sund kappe-

strid på lige vilkår vil være med til at fremhæve de positive historier og give de andre 

noget at stræbe efter. Karakterer, målsætning og resultater skal være offentligt tilgænge-

lige på nettet og andre relevante steder.  

 Vores skoler skal være af en standard, så man, uanset hvor i byen man bor, trygt 

kan sende sit barn i skole og være sikker på, at både undervisningen og undervisnings-

materialerne er optimale, og at lokalerne er tidssvarende og ikke sundhedsskadelige. 

 Ud over penge til at bygge nye skoler og til at renovere gamle, ønsker Venstre også 

at bruge penge på nytænkning. Venstre ønsker flere overbygningsskoler, gerne med for-

skellige retninger. Venstre ønsker en ordentlig udnyttelse af det eksisterende it-udstyr, 

der er på skolerne. Vi vil hellere bruge penge på bøger og ordentligt materiale end på 

mere it-udstyr, når det ikke udnyttes optimalt. Her skal der sættes ind i langt højere grad 

med efteruddannelse af lærerne. 

 Venstre ønsker mere fokus på delingen af undervisningen på forskellige klassetrin 

efter interesse og efter niveau. Det skal ikke længere være et fyord at tale om niveaude-

ling. Man skal sikres størst muligt fagligt udbytte kombineret med den sociale dimensi-

on. 

 Ressourcerne skal bruges, hvor de gør mest gavn. Det er vores klare holdning, at 

pengene til modersmålsundervisning er en privat opgave i de enkelte hjem, ikke en 

kommunal opgave. Pengene vil gøre langt større gavn ved målrettede dansktimer for de 

tosprogede. 

 Til trods for de ekstra penge, der kommer kommunen til gavn i år, skal det ikke ud-

vikle sig til en gavebod, hvor man ikke har fokus på de primære problemer og opgaver, 

så Venstres bud er klart: Ordentlige bøger, inventar og skoler, krav til forældrene om 

undervisningsparate elever, krav til skolerne om offentliggørelse af deres målsætninger 

og resultater og et kompromis mellem forældre, lærere og politikere om, hvad kvalitet 

er i de københavnske folkeskoler. 

 Det er vigtigt, at det signal, der bliver sendt fra disse budgetforhandlinger, er bedre 

end tomme løfter og floskler i stil med dem, vi nu i mange år har hørt fra Socialdemo-

kratiet med overborgmesteren i spidsen. Det er på tide, der bliver lagt et mere langsigtet 

og gennemtænkt fokus på uddannelsesområdet i København, og det vil Venstre hermed 

gøre.  

 

 Charlotte Wieth-Klitgaard (F): Venstre vil, kunne man forledes til at tro, bruge 

samtlige penge i år på skolerne med nye bøger og borde og skoler. Jamen vi kan kun se 

frem til det. 
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 Ellers kan man sige, at det går jo godt, der er jo mange penge. Det, der næsten er 

mere af her i Københavns Kommune, er ord, fordi hold da op, hvor er den lang, denne 

her debat.  

 Man kan sige, at når der nu er så mange penge, som der er, så synes jeg, at noget af 

det vigtigste, vi tager fat på, er at få de fattigdomsbesparelser væk, der er på U & U-

området. Det er de tarveligste, det er dem på lærerressourcer og pædagogressourcer, 

som vi vred os til i udvalget, da udsigterne for det her år så helt anderledes ud. 

 Jeg synes, at Københavns børn fortjener det bedste. Det kan de nok ikke få, men så 

kan de i hvert fald få noget, der er bedre end det, de har nu, og de kan få noget, hvor de 

værste besparelser fjernes. 

 Vi kan godt blive enige med Venstre om, at der skal være en standard, nogle mini-

mumskrav, men vi vil starte langt længere nede. Vi vil f.eks. gerne have ordentlige toi-

letforhold. Det skal kunne være sådan, at når man sender sine børn i skole, så skal de 

ikke gå og holde sig en hel dag og så ryge tilbage til blestadiet, fordi de såmænd ikke tør 

bruge toiletterne. 

 Vi er også lidt trætte af, at hver eneste gang det nærmer sig skolestarttid, så tager en 

eller flere af tv-stationerne ud på Grundtvigskolen, og så skal vi ellers have hele møllen 

om, hvor forfærdeligt det er på de københavnske folkeskoler. I parentes bemærket er 

Grundtvigskolen jo slet ikke den værste.  

 Vi synes, at det, når der nu er så mange midler, som der er, bør være slut på det. Nu 

skal vi have nogle skoler, som vi kan være bekendt, og så eleverne ikke behøver at 

strejke til næste år. 

 Det gælder selvfølgelig også vores undervisningsmidler. Det må efterhånden være 

muligt med de her penge at afskaffe de sidste af de gamle landkort, så vi heller ikke be-

høver at se dem i TV-avisen næste år; dem har vi set nok. 

 Så er der et andet punkt, som vores budgetordfører, Jens Johansen, lancerede. Det 

er en trafiksikkerhedsplan for skoler og institutioner. Vi synes, det er væsentligt, at man 

kan sende sine børn sikkert til skole, uden at det betyder, at man skal køre dem derhen, 

indtil de kan håndtere en cykel, også af sikkerhedsmæssige grunde.  

 Det her bliver ekstra vigtigt, hvis det er sådan, at den besparelse, der er lagt op til på 

følgeordninger, går igennem. Det vil vi meget gerne kæmpe for, at den ikke gør. Det er 

et meget lille beløb, men det er et lille beløb med en meget stor betydning. F.eks. hvis 

man går på Den Classenske Legatskole lige hernede i Vester Voldgade, så har man 

hyppigst fritidshjem på Vartov. Det er ikke særlig rart ikke at kunne blive fulgt den vej. 

Jeg håber meget, at vi i de videre forhandlinger kan finde det meget lille beløb. 

 Noget andet, som er røget i besparelserne, er kolonidøgnene. De midler vil SF me-

get gerne tilbageføre. Vi vil også meget gerne snakke om, at der skal flere dage på, men 

forudsat at midlerne stadig væk er decentrale. Det decentrale er en mærkesag for os. Ko-

lonier kan være mange ting. Det er ikke nødvendigvis, at et fritidshjem tager ud i 5 da-

ge; det kan være endagskolonier. Der er områder i byen, hvor der ikke er tradition for 

det, hvor de børn, som går på fritidshjemmet, måske ikke har lyst til eller ikke af famili-

emæssige årsager kan være væk i flere dage. En endagskoloni er også en ting, som vi 

skulle have penge til.  

 I øvrigt mener vi, at det decentrale har været vores mærkesag her i udvalget og se-

nest med decentraliseringsmidlerne, som jo også var centrale, og som skulle uddeles af 
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forvaltningen efter indstilling. Vi vil meget gerne have, at flest mulige penge kommer 

ud. 

 Modersmålsundervisningen ønsker vi, sagde Jens Johansen også i sin ordførertale, 

ikke nogen forringelser på; det vil selvfølgelig sige, at den fortsat skal være gratis.  

 Kvalitetsforbedringer ser vi tværtimod meget gerne. Der har været en masse snak 

om, at denne her undervisning ikke var særlig god, og jeg synes da, vi skal benytte lej-

ligheden, når vi nu har den, til at kigge på, hvad det er for en undervisning, og hvad det 

er for nogle mål, vi har med at tilbyde modersmålsundervisning. Men i øvrigt tror jeg, 

det er meget svært at sige noget, som ikke allerede er sagt så fantastisk flot af Heidi 

Wang. 

 Der er også et ønske om et lille beløb til madordning. Det var et SF-initiativ, at vi 

fik sat gang i skolemaden her i byen. Det var et lille initiativ, som blev fulgt godt på vej 

med statsmidler. Desværre er statsmidlerne jo nu gået den anden vej igen, og nu står vi 

og må træde til. 3 millioner er, hvad der skal til, for at vi kan få lidt tempo i processen 

og vi forhåbentlig inden alt for længe kan komme ud til samtlige skoler. 

 Vi behøver vist ikke nogle yderligere begrundelser for, hvorfor vi ønsker mad. Vi 

er jo på vej ind en generation med extralarge børn hele vejen igennem, og indlærings-

mæssigt er det vist også meget rart, at man ikke sidder med sulten i maven – det er der 

sikkert mange af jer, der gør, mens I hører det her. 

 Et andet initiativ, som er nyt eller forholdsvis nyt, er bevægelsestid, som Louise 

Frevert efter en lang og solid kamp fik ind. Nu er det bare sådan, at bevægelse her i 

kommunen meget nemt bliver til hop på stedet, fordi der simpelt hen ikke er de fysiske 

faciliteter til at bevæge sig rundt på vores skoler.  

 Sidste år indeholdt budgettet en pulje på 7½ millioner til legepladser, gerne i sam-

arbejde med fritidshjem, hvor man kunne lave nogle kvalitetsforbedringer. Der kom, så 

vidt jeg husker, over 40 ansøgninger til denne pulje, et kæmpebehov. Vi ønsker denne 

pulje fortsat og meget gerne udbygget. Den er en nødvendig forudsætning for, at vi kan 

få ordentlig bevægelse, men den er også en god indgangsvinkel til et bedre samarbejde 

mellem skoler og fritidshjem. 

 Så er der også et nyt – eller helt nyt er det jo ikke i virkeligheden – forslag om lek-

tiecafeer fra Socialdemokratiet. De er der jo på rigtig mange skoler i forvejen. De har 

mange forskellige former, alt efter hvor de er lavet. Jeg synes, det er væsentligt, at man 

bibeholder det lokale i lektiecafeerne, at vi ikke laver en eller anden stor, gylden kom-

munal model, som nu alle skoler skal have. Det må ikke ske på bekostning af de lokale 

initiativer, der er set. Det er decentraliseringsdiskussionen igen. Det er væsentligt, at den 

er forankret. 

 Desuden skal den under ingen omstændigheder, hvilket jeg heller ikke længere hø-

rer, være til de små, de går så rigeligt i skole. I øvrigt synes jeg måske også man skulle 

overveje, hvis der er områder, hvor man har meget, meget svært ved at få lavet de lekti-

er, er lektier så i virkeligheden den rigtige vej frem? Kunne man ikke forestille sig lidt 

større kreativitet i pædagogikken? Altså mig bekendt er lektier jo ikke ligefrem det bed-

ste middel mod skoletræthed. 

 Så har vi udbygning af skoler. Det er jo sådan, at selv om vi synes, vi bruger ufatte-

lig mange penge på at udbygge skoler, så kommer der – heldigvis, kan man sige – end-

nu flere børn.  
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 Overbygningsskoler ser vi også gerne flere af, selvfølgelig efter behørig høring i 

lokalområdet og med den fornødne interesse og støtte. Vi ser det også meget gerne etab-

leret som temaoverbygningsskoler. Vi har en skole, som godt nok ikke er nogen over-

bygningsskole, snarere tværtimod, den er fra 3. klasse og så helt op til gymnasiet, Sankt 

Annæ Gymnasium, som jo er en sangskole. Vi tror, at der er en gevinst ved at have så-

dan nogle temaskoler. Vi får en bedre pædagogik. 

 Vi ser meget gerne, at vi skulle prøve at få en hensigtserklæring ind i budgettet om, 

at vi kunne undersøge mulighederne for at etablere andre former for overbygningsskoler 

med temaer. Naturvidenskab er kun én, det kan være alt muligt andet. Alle snakker jo 

om at gøre noget for de naturvidenskabelige fag. Her er der et meget konkret bud på, 

hvad man kan gøre. 

 Den samme nytænkning gælder, kunne man sige, faglokaler. Der har været meget 

snak på Vesterbro i forhold til deres kapacitetsproblemer med at etablere det, de kalder 

et sciencehus. Det kunne være en tanke, man gik ind på andre steder. Vores faglokaler 

rundtomkring er i en dårlig stand. Hvorfor ikke etablere faglokaler bydelsvis? Så kunne 

man få et inspirerende miljø som det, man kender fra Center for Undervisningsmidler, 

hvor lærere mødes. Hvem har i øvrigt også sagt, at fysiktimer er sådan noget, man har 2 

gange om ugen? Det kunne jo være noget, man havde i 2 uger én gang på et skoleår. Det 

kunne være, der kom bedre undervisning ud af det, eller i hvert fald mere spændende og 

mere intensiv. Så den vil vi også meget gerne have. 

 Nu når vi er ved Vesterbro, så har de jo haft en udviklingspulje, som de har været 

meget glade for, og som jeg også tror, at kommunen kan være meget glad for, fordi den 

har bidraget til nogle gode løsninger på Vesterbro og har vendt et meget skidt billede af, 

hvordan det gik skolerne på Vesterbro, til det bedre, faktisk så meget godt, så de nu 

trænger til noget skoleudbygning. 

 Vi ser gerne denne her pulje udbygget til andre trængte bydele, ikke nødvendigvis 

til alle bydele, men til bydele, som har lignende problemer, hvor man ser, at der er et 

skævt forhold mellem de beboere, der bor i en bydel, og dem, som rent faktisk besøger 

den lokale folkeskole. 

 Efteruddannelse er et andet af de temaer, der har været oppe. Jeg synes, der er man-

ge gode argumenter for det. Fastholdelse og rekruttering af medarbejdere er jo bare to 

indlysende. Men bedre kvalitet selvfølgelig i den undervisning og i det pasningstilbud, 

der gives. 

 Men jeg synes, det er vigtigt, når man taler efteruddannelse, ikke at slå et større 

brød op, end der er plads til i ovnen. Det må ikke være sådan et eller andet med, at vi 

laver den store, forgyldte efteruddannelsesstrategi nu, og om 2 år er den væk igen. Det 

er at få nogle forventninger, som vi ikke kan indfri. Jeg synes, det er vigtigt, at vi tænker 

langsigtet, når vi tænker efteruddannelse. 

 Det der med det flerårige har det ikke skortet på, kan man sige, i det sparecirkus, vi 

nu har været igennem. Jeg håber meget, at det er sidste år, vi skal igennem den halvårli-

ge elevatorpolitik, hvor vi skærer en masse i foråret, og så er der usikkerhed på instituti-

onerne, der er en masse energi, der er presse, og så hiver vi noget af det ind igen.  

 Det må være slut. Vi må kunne finde en anden måde at lave en omstilling på, en 

omstilling, som foretages i de udvalg, hvor politikernes hjerter banker for deres mærke-

sager, og ikke sådan en omstilling, som foregår hen over hovedet, og hvor de politikere, 
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som rent faktisk sidder og ved, hvor pengene ville gøre allerbedst, egentlig har den 

mindste indflydelse på, hvordan de i sidste ende bliver fordelt. 

 Sidst, men vigtigst: Når der nu er så mange penge, som der er, så synes jeg, det er 

vigtigt, at vi løfter ambitionsniveauet eller i det mindste lufter ambitionerne. Det må væ-

re på tide, at vi fremmer kreativiteten i den københavnske folkeskole. 

 Nu er der jo mange, der gerne vil tage ejerskab og dele aktier med filmindustrien og 

hvor godt den går, og det må vi hellere ind og blande os i. Man kan sige: Hvor er det, 

morgendagens talenter skal komme fra? Skoletræthed kunne jo også skyldes, at man ik-

ke har det kreative element nok inde i folkeskolen. 

 I SF ser vi meget gerne, at vi går ind nu i det her budget og styrker de kreative ele-

menter, som vi rent faktisk har på uddannelses- og ungdomsområdet. Det er Musiksko-

len, det er Billedskolen, og det er Teaterbutikken. For os er det ikke så vigtigt, hvor ek-

sempelvis Musikskolen ligger, ikke det forkromede, men at den er let at komme til, og 

at det er et tilbud, som gælder alle byens børn. Det er ikke så vigtigt, at vi får en kæmpe 

koncertsal – det vil vi også gerne have – men det er vigtigt, at man i alle bydele kan få 

gavn af det her tilbud, som er så godt. 

 Vi ser også meget gerne, at man går ind og åbner op for, at andre, det kunne være 

kunstnere, kunne komme ind og deltage aktivt i den københavnske folkeskole. Jeg sy-

nes, vi skal have et klart ambitionsniveau. Hvorfor ikke sige, at når man går ud af den 

københavnske folkeskole, så er det jo altså ikke nok, at man kan læse og regne og skri-

ve. Man kunne f.eks. også have dyrket det kreative, kunnet læse noder og spille et in-

strument.  

 Der er så mange ting, som er lige så vigtige, især når vi har så travlt med at tage ak-

tierne for, hvor godt det går den kreative branche. 

 

 2. næstformand (Bente Frost): Så er det Louise Frevert, men inden Louise Frevert 

får ordet, vil jeg godt bede om at få lidt mere ro i salen. Det er altså meget vanskeligt at 

høre, hvad der bliver sagt på talerstolen. Så vær venlig at dæmpe jer lidt. 

 

 Louise Frevert (O): Den er jo gruelig gal i Københavns kommune, hvad angår 

udbygning af folkeskolerne. Allerede i begyndelsen af 1990´erne blev man klar over, at 

der ville komme mange nye elever til den københavnske folkeskole, men der bliver alli-

gevel ikke bevilget penge hertil. Da man planlagde budgettet for 2002, ja, der tog man 

bare forlods 29 mio. kr. ud, fordi man ville bruge og anvende disse ressourcer til andre 

ting såsom undervisningsmidler og it til lærerne. 

 Den siksakkurs, der har været ført i kommunen, hvad angår udbygning af folkesko-

len, skal der nu gøres noget ved. Problemet er, at eksempelvis skoler som Kildevælds-

skolen og Nyboder Skole trænger til udbygning, men der er kun planer tilbage, der er 

ingen ressourcer til at bygge ud for.  

 Vi må og skal have gang i nye projekter. Derfor kan det ikke være rigtigt, at man 

tøver med at bevilge penge til udbygning af de københavnske folkeskoler.  

 Ydermere ligger der en beslutning, der siger, at et samarbejde imellem økonomi-

forvaltningen og ungdoms- og uddannelsesforvaltningen skal indgås, hvor man forplig-

ter sig til at lave en langsigtet plan, hvad angår udbygningen af folkeskolen. 



49 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

 Det vil være en stor glæde at se den plan, og jeg kan ikke forestille mig, at man igen 

vil skuffe de københavnske borgere ved ikke at udbygge deres folkeskoler.  

 Men den manglende udbygning af skoler i København er jo intet at regne imod den 

skændsel, man har udsat børnene for i 25 års socialdemokratisk efterslæb, hvad angår 

vedligeholdelse af skolerne. Det er en skandale at se, at så mange skoler er i dårlig 

stand. Det kan ikke være rigtigt, at man år efter år skal se, at de forfalder om ørerne på 

børnene. Hvorfor straffe de stakkels børn ved at give dem dårlige omgivelser og at sidde 

på dårlige stole? De har brug for at have pæne omgivelser at være i.  

 Jeg ved udmærket godt, at borgmester Per Bregengaard og hans kumpaner tager 

æren for, at der er kommet ekstra penge til vedligeholdelse af skolerne i sidste samling, 

men det forslår jo som en skrædder i helvede. Det er ikke nok med de bevillinger, der 

har været. Så er det en ringe trøst, at det samme faktisk også er gældende i alle landets 

øvrige kommuner. 

 De billeder, der har været i dagspressen i begyndelsen af august måned, viser jo 

med al tydelighed, hvor stort omfanget af efterslæbet i virkeligheden er. Hvis det ikke 

vil være muligt under finansloven 2003 at få bevilget ekstra penge til renovering af sko-

lerne i Danmark, ja, så må kommunerne simpelt hen vise sig deres ansvar bevidst og 

prioritere penge til dette formål, og som København så også bliver nødt til leve op til.  

 Men kære venner, det her er jo kun toppen af isbjerget. Folkeskolen mangler jo 

også ressourcer til bl.a. undervisningsmaterialer. Det kan ikke være rigtigt, at børnene år 

efter år skal have forældede bøger eller blive spist af med krøllede fotokopier, de stop-

per ned i deres tasker og som bliver væk undervejs i deres skoleforløb. 

 Desuden er inventaret forældet, utidssvarende og faktisk farligt, og det skal der ro-

des bod på. Pengene må og skal skaffes, for på den måde, som folkeskolen fungerer i 

øjeblikket på, tager man børnene som gidsler.  

 Jeg skal ikke undlade at gøre opmærksom på, at jeg ikke vil være med til at tilbage-

føre de timer til budgettet, som borgmester Per Bregengaard ønsker. Når jeg skal være 

med til at vælge, vil jeg helt klart prioritere vedligeholdelsen af skolerne og opgradering 

af inventar og undervisningsmidler. Det kan ikke være rigtigt, at man skal blive ved 

med at tilbageføre timerne. Det må være et samspil. Hvis børnene ikke har gode omgi-

velser, så vil de heller ikke have nemt ved at få det nødvendige udbytte af undervisnin-

gen. 

 Til gengæld skal der jo ikke være nogen tvivl om, at jeg gerne vil være med til at 

pege på, hvor midler til disse ting skal skaffes, bl.a. fra det spild, der er på fritidshjem-

mene, såsom morgenåbningen, hvor der mindst er 10-14 millioner at hente. 

 Ikke at forglemme modersmålsundervisningen. Et flertal i udvalget besluttede at 

gennemføre modersmålsundervisning betalt af skatteborgernes penge i hele 2002. I øje-

blikket bruger København ca. 13 millioner om året til modersmålsundervisningen. Man 

kunne spare det halve, hvis man nøjedes med at følge lovens forpligtelser, men man kan 

også gøre det på en anden måde. Man kunne overlade hele modersmålsundervisningen 

til brugerbetaling, uden at man ville komme galt af sted rent lovgivningsmæssigt.  

 Det er helt uforståeligt for Dansk Folkeparti, at man vil bruge så mange millioner 

på modersmålsundervisning, når man ved, at det kun er ca. 30 pct. af de tosprogede, der 

benytter denne form for undervisning.  
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 Hermed skal jeg endnu en gang fra denne talerstol understrege, at Dansk Folkeparti 

aldrig nogen sinde har været modstander af modersmålsundervisningen. Tværtimod sy-

nes vi, at det kan være en ganske strålende foranstaltning, men hvem har sagt, at det 

skal være en statslig forpligtelse? Man kan udmærket etablere modersmålsundervisnin-

gen på helt samme niveau, som den foregår i kommunen i dag ved, at forældrene selv 

betaler for undervisningen. Dermed vil man kunne frigive ressourcer til de førnævnte 

ting.  

 Og lad mig derefter tage endnu et lidt kontroversielt emne op, og det er hele områ-

det, hvad angår alle de ekstra timer til tosprogede børn. På et tidspunkt har jeg hørt et 

tal, som har været omkring de 50 millioner, som bliver brugt til bl.a. tolærersystemet. 

Nu er situationen jo den, at de fleste såkaldt tosprogede børn, der nu kommer i den kø-

benhavnske folkeskole, rent faktisk kan tale dansk, måske ikke optimalt dansk, på grund 

af de ikke taler helt dansk i hjemmet, men et dansk, som kun behøver et lille brush up. 

 I Københavns Kommune har man ikke fundet det nødvendigt at vurdere børnenes 

behov for en særlig indsats, da man har sagt, at det vil være for ressourcekrævende, at 

man ikke har tid og ressourcer til at undersøge det. Dette synes jeg – og nu siger jeg det 

én gang for alle – er fuldstændig gigantisk vrøvl. Man vil kunne spare ressourcer, når 

man fik et helt klart overblik over, hvilke børn der egentlig havde behov for denne un-

dervisning, og hvilke børn der ikke havde.  

 Nu er der jo ikke nogen her i salen, ej heller borgmester Per Bregengaard, hvad han 

ellers plejer, der skal belære mig om definitionen på, hvad et tosproget barn er, så det vil 

jeg undgå at blive ved med at træde i. Men uagtet at barnet bliver kaldt tosproget, så kan 

intet andet nægtes, end at mange af dem taler et strålende dansk, når de kommer i skole. 

Ergo er det et spild af ressourcer at poste et tocifret millionbeløb ind i noget, hvor man 

ikke engang har et helt klart overblik over behovet og situationen. 

 Forvaltningen har i deres oplæg påpeget, at man har kunnet spare ca. 1 million, 

hver gang man satte kvotienten i sprogcenterklasser op med 0,1. Der er et stort beløb at 

spare her. Det vil være et spørgsmål om at sætte kvotienten op, og jeg er ganske sikker 

på, at man uden at løfte et øjenbryn her ville kunne spare imellem 15 og 20 millioner, 

idet alle elever aldrig vil møde op til undervisningen samtidig, og man derved vil have 

et naturligt leje for størrelsen af holdene på sprogcentrene. For nogle uger siden blev der 

faktisk fremlagt papirer i udvalget om fravær og om de foranstaltninger, der skal forhin-

dre fravær på sprogcentrene. Så der kan spares rigtig meget her.  

 Desuden vil jeg ikke undlade at få mit raseri ud én gang til og skulle sige til for-

valtningen, at jeg mener faktisk, det er for dårligt, at man gang på gang i revisionsbe-

mærkningerne skal læse, at sprogcentre ikke får sendt deres regnskaber frem til tiden. 

Nu vil der komme et eller andet forblommet udtryk fra forvaltningen og et udsagn om, 

at AOF har haft store problemer på grund af betaling og lukning af deres aftenskole. Det 

er fuldstændigt irrelevant i denne her sammenhæng. Et regnskab er et regnskab, og det 

skal sendes ind til tiden. Forvaltningen har endnu en gang ikke levet op til sine forplig-

telser. 

 Nu er det 10. gang, jeg står på denne talerstol, og det ville være dejligt, hvis man én 

eneste gang kunne stå heroppe uden at skulle beskylde forvaltningen for slendrian i 

denne her sammenhæng med sprogcentrene. Og desværre er dette her jo ikke kun møn-

tet på sprogcentrene, men det har jo været en af mine kæpheste igennem mange år. Rent 
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faktisk er det samme også gældende for fritidshjem og fritidsklubber. Jeg har kun én 

ting at sige til forvaltningen: Det er for dårligt, at det bliver ved. 

 Samtlige ordførere har, også under udvalgsarbejdet, slået på tromme for, at der skal 

finde en udbygning sted, hvad angår gymnasier og opførelse af et nyt gymnasium. Det 

er jeg helt enig i. Men jeg har også det synspunkt, som jeg ikke vil fravige, som jeg tid-

ligere har luftet, er tilgangen til gymnasiet i øjeblikket for stor. Det kan ikke være rig-

tigt, at 50 pct. af en ungdomsårgang søger ind på en eller anden form for gymnasial ud-

dannelse. Det er simpelt hen for mange.  

 Men det skal ikke betyde, at Dansk Folkeparti ikke er venligt stemt over for, at der 

skal bygges et nyt gymnasium, for som tidligere påpeget i min tale mener vi, at det er et 

vigtigt element i både børns og unges trivsel, at de har nogle gode rammer at blive un-

dervist i. Så derfor støtter vi varmt en plan om et nyt gymnasium i København, eller ret-

tere sagt, det er tvingende nødvendigt, at vi får et ordentligt gymnasiebyggeri.  

 Nu skal alting jo ikke kun være sort og negativt, for det er nødvendigt at give ro-

sende ord, når det er berettiget.  

 Jeg vil gerne give en cadeau til de tre borgmestre for henholdsvis Familie- og Ar-

bejdsmarkedsudvalget, Uddannelses- og Ungdomsudvalget samt Sundheds- og Om-

sorgsudvalget for det strålende initiativ og det fantastiske samarbejde, de har formået at 

etablere om initiativer til at få flere medarbejdere til social- og sundhedsområderne.  

 I de to andre perioder, jeg har været medlem af Københavns Borgerrepræsentation, 

har det aldrig kunnet lade sig gøre, at forvaltninger og udvalg har kunnet arbejde tvær-

sektionelt, og det er simpelt hen lykkedes med al bravur med dette initiativ. Det ser ud 

som om det er ved at lykkes for sundheds- og omsorgsforvaltningen at rekruttere ar-

bejdskraft, så de ældre får den fornødne hjemmehjælp, som de har fortjent, og som Fol-

ketinget også har bevilget penge til. 

 Desuden er det et godt samarbejde, man har formået at etablere, hvad angår SOSU-

uddannelsen, som bl.a. Dansk Folkeparti anser for en uddannelse af stor vigtighed, idet 

vi får flere ældre, der behøver den fornødne pleje, og derfor er vi nødt til at optimere 

denne uddannelse.  

 Vi vil hermed pointere, at vi er indstillet på at diskutere en forøgelse af penge til 

voksenelevløn til denne uddannelse, hvis vi på denne måde kan formå at rekuttere flere 

kompetente personer til SOSU-uddannelsen. 

 Så er der er et andet emne, der ligger mig meget på sinde, og det er bevægelsestiden 

i folkeskolen, som andre ordførere også har udtalt sig om heroppefra. Jeg må understre-

ge endnu en gang, at jeg er rigtig godt, gevaldig skuffet over, at overborgmesteren ikke 

har indfriet det, som han faktisk havde lovet mig, at der ville komme bevægelsestid dag-

ligt i børnehaveklassen samt 1. og 2. klasse i samtænkningsordningen. Det er blevet re-

duceret til lidt amatøragtigt spring op og ned og lidt gymnastik og bevægelse.  

 Og overborgmester, jeg håber, at du sidder med en rigtig, rigtig dårlig smag i mun-

den over ikke at have gennemført det, vi rent faktisk aftalte. For resultatet er slet, slet 

ikke det, som var min intention med at gå ind for forslaget og sige ja til en samtænk-

ning.  

 Derfor skal det stadig væk ikke være en hemmelighed, at jeg i Folketinget kæmper 

for, at vi kan få indført en bevægelsestid, som vi jo aftalte for 2 år siden, for det er nu 
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blevet en kendsgerning, at børnene bliver federe og federe, og vi har nogle livstilssyg-

domme, som bliver anlagt allerede fra barnsben.  

 Det er sørgeligt, at overborgmesterens parti ikke har kunnet leve op til de gode in-

tentioner, som han påstod, han havde, over for Dansk Folkeparti, og tanken om bevæ-

gelsestid. Så derfor håber jeg, at forvaltningen vil stramme op om specielt dette emne og 

få det sat i system, sådan at de københavnske skolebørn og børnehaveklassebørn får den 

bevægelsestid, de rent faktisk ikke alene har brug for, men som vi i Dansk Folkeparti 

mener, at de har krav på. 

 Jeg vil ikke undlade at komme med et stort hjertesuk, for der er én ting og ét områ-

de, som går lige i hjertet, og jeg kan ikke forstå, at det skal gentage sig år efter år. Det er 

den post, der hedder konsulenter, og jeg bliver ved. Der bliver brugt uanede mængder til 

konsulentvirksomhed i U & U-forvaltningen. Uanset hvordan jeg har spurgt rent bud-

get- og konteringsmæssigt, så har forvaltningen altid formået måske ikke ligefrem at 

skjule, men det er pakket godt ind, hvad der egentlig bruges, og hvem der egentlig står 

på de forskellige lønningsposter. Det sidste svar, jeg har fået, om, hvor mange penge der 

egentlig bliver brugt til konsulentvirksomhed alene til tosprogede børn, er et tocifret 

millionbeløb. Alt andet lige er det alt, alt for meget.  

 Vi havde på sidste udvalgsmøde igen oppe, hvor mange penge man skulle bruge på 

at udarbejde en beretning og andre rapporter. Hvis man ser de andre forvaltninger efter i 

sømmene, ser man, at der ikke bliver brugt det samme beløb til publikationer og nytte-

løse rapporter side op og side ned som i denne forvaltning.  

 Kære forvaltning. Stop nu dette ressourcespild og prøv nu engang at lave nogle 

kortfattede informative opsummeringer. Vi, der er aktive, har meget stof, vi skal sætte 

os ind i, og det har de andre interessenter også.  

 Uddannelses- og Ungdomsudvalget er jo et meget omfattende udvalg, og jeg ved 

godt, at det kan være vanskeligt at komme rundt i alle hjørner i en sådan tale som denne 

her. Men de emner, jeg har nævnt, er emner, som ligger Dansk Folkeparti på hjerte, og 

jeg håber, at der ved de kommende budgetforhandlinger for en gangs skyld vil komme 

noget positivt frem om folkeskolen og for folkeskolen. Jeg ved, at vi er mange forældre, 

og der er mange børn, der vil være glade for det, og jeg spørger bare: Kan vi lade være? 

 

 2. næstformand (Bente Frost): Tak til Louise Frevert – som egentlig burde vide, at 

man ikke bruger direkte tale. 

 

 Borgmester Per Bregengaard: Jeg er uddannelses- og ungdomsborgmester, og 

jeg glæder mig meget over den store bevågenhed og udtalte prioritet, især skolerne har 

fået i de indlæg, der har været. Nogle ønsker, at lærerne skal undervise mere, men bør-

nenes tid sammen med lærerne skal i hvert fald ikke beskæres, lige med undtagelse af 

Dansk Folkeparti. 

 Vedligeholdelsesgælden er anerkendt, når det drejer sig om bygninger, bøger og in-

ventar, og vi skal have rum til de mange nye børn, som vælter ind i skolerne. 

 Kommunen har i år et stort økonomisk råderum, som det hedder på et teknokratisk 

politikersprog. Det er glædeligt, men det gør ikke nødvendigvis overvejelserne og prio-

riteringerne lettere. Vi står i en række dilemmaer, og det vil jeg belyse gennem et histo-

risk tilbageblik. 
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 Det var nemlig sådan, at til Borgerrepræsentationen møde den 4. marts 1993 havde 

jeg på Enhedslistens vegne stillet et forslag, og det lød sådan: 

 »Det pålægges magistraten at udarbejde en perspektivplan for skolernes udbygning, 

således at kommunen ikke kommer til at stå i en tilsvarende situation, som vi i dag ken-

der fra daginstitutionsområdet«. 

 Jeg motiverede forslaget med, at der vil mangle 10 nye skoler med plads til 2-3 

klasserækker om 10 år, hvis København ikke allerede nu iværksætter en udbygnings-

plan. Det viser Enhedslistens – De Rød-Grønne – beregninger ud fra kommunens elev-

prognoser og antallet af klasseværelser på skolerne. 

 Jeg skrev endvidere, at børneboomet er allerede nu begyndt at rykke op i skolealde-

ren, men modsvares for øjeblikket af de meget små årgange, der blev født i begyndelsen 

af 1980´erne. De små årgange forlader i løbet af nogle år skolerne, og så vil de stå i en 

tilsvarende situation, som vi i dag kender fra daginstitutionsområdet. 

 De ledende politikere synes at have valgt at lukke øjnene og blive lige så forbav-

sede som på småbørnsområdet. Derfor er det på tide, at der stilles krav om en plan for 

udbygning af skolerne, inden det er for sent, og problemerne forekommer uoverstigeli-

ge. Man må ganske enkelt bygge en ny skole om året eller udbygge de eksisterende til-

svarende, hvis man skal holde trit med udviklingen. 

 Forslaget blev forkastet af flertallet dengang, og da de første forslag til handlepla-

ner kom på bordet, blev de i budgetprocesserne barberet ned til ukendelighed. Hvorfor 

det? Det var fordi daginstitutionerne var akut nødlidende. 

 Hvis vi ser på lokalesituationen, mangler vi altså ikke de 10 folkeskoler i dag, men 

knap det halve. Byggeriet er i fuld gang, men halter uhjælpelig bagefter. I dag er det så-

dan, så småbørnsboomet rykker frem mod ungdomsuddannelserne. 

 Grunden til det første gymnasium er vi rede til at købe, og der er penge på dette års 

budget. Spørgsmålet er, om der skal reserveres en pulje på op mod en kvart milliard til 

byggeriet. Det har Jakob Hougaard været inde på. 

 Det kunne være fornuftigt, især når man ser, hvorledes Københavns Amt og Frede-

riksberg Kommune er ude i et nedskæringsorgie, hvor de igangsatte gymnasiebyggerier 

ikke er hele forklaringen, men dog en del af den. 

 I Enhedslisten erkender vi dilemmaet. Vi finder status quo på rummet for service-

udgifter rimeligt. Vi har på en række områder unikke chancer for en god løsning på en 

række behov, også inden for Uddannelses- og Ungdomsudvalgets område. 

 Behovet for afdragene på efteruddannelsesgæld, vedligeholdelsesgæld inden for 

mange områder og efterslæbet på udbygning ikke mindst af skoler og især specialskoler 

er så alvorlige problemer og vel egentlig også alvorligere end i 1993, at vi i Enhedsli-

stens forhandlingsforslag til budget 2003 ikke har kunnet afse midler til en stor gymna-

siepulje fra de engangsbevillinger, vi har plads til næste år. 

 Enhedslisten har ligesom prøvet til i dag at lave et sammenhængende budget, men 

jeg fornemmer på andre, som har været oppe og rulle sig ud her – nu er vi jo tidligt i 

forhandlingerne – jeg tror, at Kulturudvalget og Uddannelses- og Ungdomsudvalget 

scorer hele puljen, og jeg er endda nervøs for, at der ikke er tilstrækkeligt med midler til 

det. Det tror jeg nok ikke bliver til virkelighed. 

 Enhedslisten har taget det her valg med åbne øjne, og så kan de, der måtte sidde her 

om 10 år, repetere synspunktet, når historiens dom falder. 
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 At den store gymnasiepulje ikke er med i Enhedslistens forhandlingsforslag, inde-

bærer imidlertid ikke, at gymnasierne er ude af spillet. Enhedslisten ønsker 15 mio. kr. 

afsat til både at skabe mere plads og modernisere de eksisterende gymnasier og hf, og 

de skal også have fortsatte ekstraordinære bevillinger til undervisningsmidler. 

 Jeg omtalte, at vi mangler kapacitet svarende til 4-5 folkeskoler for at være på høj-

de med situationen i dag. Vi halter uhjælpeligt bagefter i udbygningen og står i den situ-

ation, jeg har advaret imod gennem de sidste 10 år. Der er gode argumenter for at træk-

ke fremtidens investeringer frem til i dag og om et par år betale dem tilbage til gymnasi-

erne. 50 millioner vil her være en mærkbar hjælp. 

 Enhedslisten er åben for ideen, men den ligger og bobler uden for rammen af vores 

forhandlingsforslag, som Jens Kjær også omtalte. Og når den gør det, har det rod i nøj-

agtig de samme argumenter, der blev fremført vedrørende gymnasiepuljen, nemlig nog-

le unikke muligheder, gældsafdrag og andre efterslæb, der presser sig på. 

 Jeg må dog her fremhæve, at det af Socialdemokratiet, Radikale, SF, CD og En-

hedslisten aftalte køb og indretning af en ejendom til folkeskole for psykisk udviklings-

hæmmede elever på 60 millioner er en ekstraordinær indsats på det her område, som 

kan mærkes. Og jeg vil godt takke alle Borgerrepræsentationens partier for at have slut-

tet op om sagen.  

 Jeg ville ønske, at dette kunne følges op af en udbygning af disse elevers ungdoms-

uddannelser, nemlig Ungdomsskolen i Utterslev. Det står altså både på udvalgets og på 

Enhedslistens ønskeliste.  

 Det er ikke ligegyldigt for indtrykket af kommunen, hvordan vore skoler ser ud. De 

har mere end 100.000 brugere, og så ser jeg lige bort fra valghandlingerne, fordi så 

kommer tallet meget højere op, men det er jo kun ca. hvert fjerde, nej, hvert andet år, vi 

har valg her i byen, kommune-, folketingsvalg osv., elever, forældre, personale og besøg 

af bedsteforældre, idrætsudøvere, deltagere i aftenskolen og andre lokalelånere på mø-

der i forskellig anledning. Vi er mange, der slider på folkeskolerne. De er et vindue ud 

mod byen til rigtig mange af byens borgere. 

 På folkeskoleområdet vil Enhedslisten markant afdrage på bygningsmæssig og an-

den form for vedligeholdelsesgæld i form af en gentagelse af de ekstraordinære beløb til 

undervisningsmidler og legepladser, som der har været i det her års budget. Charlotte 

Wieth-Klitgaard har nævnt det sidste, det omkring undervisningsmidlerne. Det tror jeg, 

alle har nævnt, der har været oppe. 

 Denne indsats skal efter Enhedslistens opfattelse forstærkes med 10 mio. kr. til in-

ventar og indvendig vedligeholdelse. Jakob Hougaard har været inde på denne sag, også 

omkring inventaret. Der er flere andre, der har nævnt det med borde og stole osv. 

 Oven i det beløb ønsker Enhedslisten små 10 millioner til modernisering af folke-

skolernes faglokaler, gerne nye former for faglokaler, som er mere bredspektrede i bru-

gen. Det kan betyde, at Jakob Hougaard ikke skal opleve det fysiklokale, han refererede 

til, ude på Vanløse Skole. Men de her små 10 millioner er ikke alverden på området. 

Det er måske mere end 10 faglokaler nu, vi kan renovere på den konto, men ikke så for-

færdelig meget mere.  

 Om vi opfatter det her med faglokalerne som et afdrag på vedligeholdelsesgælden 

eller et efterslæb på anlægssiden, er en smagssag. Men afdraget på vedligeholdelses-

gælden på folkeskolerne beløber sig med vores forslag til mere end 30 mio. kr. Uden for 
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de økonomiske rammer i vort udspil bobler en fordobling af den årlige ekstraordinære 

pulje til den udvendige vedligeholdelse på 25 mio. kr. Det var den, der blev vedtaget i 

forrige budget. 

 Den personalepolitiske gæld inden for uddannelses- og ungdomsforvaltningens om-

råde ønsker vi afdraget med øremærkede beløb til lærere og pædagoger på specialsko-

lerne, skole-it-kørekort og et generelt løft, som også indbefatter rengøringspersonale, 

skolebetjente og gårdmænd, i alt næsten 15 millioner på det her område. 

 Hidtil har jeg primært berørt puljer, der er afsat til engangsudgifter. Det vil sige, at 

som udgangspunkt videreføres de ikke i næste års budget. På serviceområdet ønsker 

Enhedslisten at fastholde modersmålsundervisningen som et gratis tilbud for alle to-

sprogede elever. Det koster 2,1 mio. kr. i 2003, så det er ikke beløbet, der kan være det 

skræmmende i forslaget. 

 Modersmål har vi diskuteret indgående, Heidi Wang har været inde på det i aften, 

jeg ved også, Tanwir Ahmad kommer ind på det, og de to repræsenterer det på en posi-

tiv måde, og så er der jo andre, der har været inde på det på en mindre positiv måde. 

Men jeg vil undlade at komme med en længere redegørelse og diskussion af det her, 

fordi jeg tror, vi kommer til at tage diskussionen allerede på torsdag.  

 Jeg vil godt konstatere, at det er Enhedslisten højeste prioritet på Uddannelses- og 

Ungdomsudvalgets budget. Og jeg vil også godt benytte lejligheden til at takke for mar-

kante udsagn fra budgetordførerne Ben Haddou fra CD og Jens Johansen, som viser, at 

vi deler holdning på dette område.  

 Jeg bed også mærke i den radikale budgetordfører, Inger Marie Bruun-Vierøs posi-

tive bemærkninger. Hun vægtede også sprogstimuleringen af de tosprogede førskole-

børn meget højt. Vi deler denne opfattelse. Udvalget har inden for sin meget stramme 

budgetramme afsat et lille beløb til forbedringer. Enhedslisten vil gerne lægge 1 million 

oveni fra omstillingspuljen, men den skal ikke finansieres af modersmålsundervisnin-

gen, men fra den genopretning af midler til tosprogede elever, der skal til for at opret-

holde det niveau, BR-København havde, før forsøgsbydelene blev ført tilbage. 

 Enhedslisten vil på lignende vis tilbageføre de sparede midler på andre undervis-

ningsfelter og inden for fritidsinstitutionerne. Alle besparelser på pædagog- og lærerres-

sourcerne skal væk, også når det drejer sig om de voksne indvandreres og flygtninges 

undervisning i dansk. 

 Enhedslisten vil endvidere føre besparelserne på fritidsinstitutioner og kolonier til-

bage, og i vores forhandlingsforslag fører vi også den såkaldte »forsvundne million« til-

bage til Lærerforeningens kolonier. 

 Det er ikke alle besparelser på Uddannelses- og Ungdomsudvalgets budget, vi prio-

riterer tilbageført. Der er også råd til forbedringer på særlige områder, uden at de over-

stiger de besparelser, der har været på udvalgets budget. 

 Det er Enhedslistens opfattelse, at klubberne samlet set skal opnormeres som følge 

af en ny klubstruktur, hvor der lægges vægt på et stærkt øget arbejde med de børn, der 

befinder sig uden for klubben. Det drejer sig bl.a. om gadeplanarbejdet. 

 Vi ønsker på samme måde som Socialdemokraterne, især hvad Anna Saakwa og 

Jakob Hougaard har omtalt, iværksat et forsøg og et udviklingsarbejde inden for lektie-

cafeerne, primært i vores øjne for udskolingsklasserne, men også mellemtrinnet er rele-

vant.  
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 Elever fra de ældste klasser og yngre elever kan hjælpe hinanden. Pensionister, 

forældre og andre frivillige er vi også åbne for indgår, men der er også brug for mindst 

én lærer til koordinering m.m. inden for åbningstiden. Et omfang, som svarer til 10 

ugentlige timer pr. skole fra næste skoleår, vil koste 4,2 mio. kr. i 2003. 

 Vesterbropuljen på den halve million har haft stor betydning for den samlede sko-

leudvikling på Vesterbro, hvor forældrene har været en meget vigtig drivkraft. Skolerne 

har lavet fælles indskrivningsmateriale og har et fælles opsøgende arbejde i forhold til 

børnehaverne. Og man har været fælles om bussen til Økobasen. 

 Enhedslisten prioriterer, at Vesterbroinitiativet og dets erfaringer udbredes til andre 

bydele, Nørrebro er på vej. Og vi ser det som en vej til at styrke det lokale demokrati, 

eksperimenter med borgerinvolvering, som Borgerrepræsentationens demokratiudvalg 

arbejder på at afklare og igangsætte. Er udgangspunktet den halve million til Vesterbro, 

så koster forslaget 10,6 millioner at brede puljen ud til hele byen, hvis vi vælger elevtal-

let som en fordelingsfaktor. 

 SF har været inde på det, men i en mere begrænset udgave. Der kan være argumen-

ter for at begrænse det ud fra nogle sociale aspekter, men ønsker vi at kæde det sammen 

med demokratieksperimentet, at demokratieksperimenterne rundt omkring i byen har 

noget at arbejde med, at man skal samarbejde i de enkelte bydele, ja, så er der gode ar-

gumenter for, at man gør det bydækkende med det samme. 

 Enhedslisten prioriterer endvidere voksenelevløn på SOSU-skolen som et bidrag til 

at skaffe tilstrækkelig arbejdskraft til at hjælpe og pleje vore syge, handicappede og æl-

dre medborgere, der er andre, der har været inde på det i denne sammenhæng, og også 

det arbejde, Sundhed og Omsorg, Familie og Arbejdsmarked og så jeg har lavet på dette 

felt. 

 Endelig ville det være rart med 3 mio. kr. næste år til projekt skolemad som kom-

pensation for nogle af de lovede midler, staten har inddraget. Charlotte Wieth-Klitgaard 

har været inde på det. 

 En sal i tilknytning til Vesterbro Ungdomsgård kan efter al sandsynlighed realiseres 

for private midler. Hvis kommunen kan finde 2 mio. kr. til medfinansiering, som der er 

krav om, jamen så bør vi gøre det. 

 I Den Brune Kødby – ligeledes på Vesterbro – er et nyt kulturelt fyrtårn under ud-

vikling. Det foregår mere upåagtet end de store statslige satsninger, men det her er også 

for børn. Måltidets Hus i Den Dobbelte Kalvehal er opgivet, hvilket har skabt mulighe-

den for et endnu flottere center for børnekulturen i København. 

 Sidste år flyttede Teaterbutikken ind, og Billedskolen har netop taget Tvillingehal-

len i anvendelse. Musikskolen er flyttet ud fra Ryesgade for at give plads til, at alle 

Østerbros elever kan komme i skole. Den Dobbelte Kalvehal er en unik chance for en 

perfekt bolig til de hjemløse, som døjer med en midlertidig genhusning. Og den inde-

holder den fælles sal, ikke en eller anden megakoncertsal, men dog en fællessal, som er 

så nødvendig for alle til opførelse af teaterstykker og til koncerter og kunstudstillinger. 

 Musikskolen er for børn, der går til blokfløjte, guitar, trompet m.m. Musikskolen 

bringer børn og unge sammen i ensembler og orkestre. Den kommer ud i nogle børne-

haver og giver unge et konservatorieforberedende musikalsk grundkursus. Vi ser frem 

til, at den bliver byens inspirerende centrum for skolers, daginstitutioners og klubbers 
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musikprojekter og en formidler af en børne- og ungdomsmusik, der også bevæger sig på 

tværs af genrer og kulturer. 

 Musikskolen i København er den, som har færrest midler i hele landet set i forhold 

til målgruppens størrelse. Hvis vi blot skal rette lidt op på dette og have lidt midler til 

visionerne, så må der afsættes lidt flere midler. 

 Billedskolen er et eftermiddagstilbud til elever fra 1. klasse til 1. g. Samtidig har 

den gennem flere år koordineret og udbudt forskellige inspirerende projekter. Den har 

således været et aktiv i udviklingen af samtænkningen mellem skoler og fritidshjem på 

et ligeværdigt grundlag. Den har bidraget til at udvikle elevernes indflydelse på og 

prægning af skolebyggeriet gennem elevernes arkitektkonkurrence, hvor den stod for 

oplæg, koordinering og formidling af resultater. Lidt flere midler ville også være godt 

anvendt her. 

 Teaterbutikken har sine rødder på Vesterbro og er en selvejende fritidsklub i form 

af et eksperimenterende dramaværksted, som arbejder sig frem mod teaterstykker. Tea-

terbutikken har deltaget i flere internationale festivaler og har i dag søgning fra hele by-

en. Når børnene vokser ud af fritidsklubben for de 10-14-årige, kan de fortsætte aktivi-

teten på stedet i Ungdomsskolens regi. Teaterbutikken har potentialet til at kunne indgå 

i mange spændende samarbejder fremover. 

 At bo dør om dør skaber gensidig inspiration, udvikling og nye former for helheder. 

Billedskolens børn kan male et stykke musik opført af musikskolens elever, men kan 

man ikke også spille et billede? Levende musik kan udvikle dramaet, og dramaet kan 

måske skabe musik. Teaterbutikken får mulighed for at bestille malede kulisser og mu-

sikledsagelse. Billedskolen kan til gengæld låne lyd og levende kunst, der kan indgå i 

andre rumlige udtryksformer i en udstilling. Koncerter er mest for øret, men kan de med 

musikken i centrum ikke også blive noget mere for øjet?  

 Det er på det tidligere forsømte Vesterbro, det sker. Det ny børnekulturelle fyrtårn 

skal være et kreativt mødested for københavnerbørn i såvel skole som fritid og vil mar-

kere byen både nationalt og internationalt.  

 Sal og musikskole i Den Dobbelte Kalvehal vil give stedet et afgørende løft. Der er 

afsat midler til en ny bolig for Musikskolen, men der mangler Familie- og Arbejdsmar-

kedsudvalgets sparede midler til istandsættelse af råhuset. Det er 16 millioner. 

 

 Lise Helweg (V): Ja, så er der lidt udskiftning. Nu går vi over til et lidt andet områ-

de. Vi går over til sundhed og omsorg. 

 Når vor overborgmester siger, at det går godt for vores by, København, er det des-

værre kun en delvis sandhed. Det går godt for Københavns ansigt udadtil, men ikke altid 

indadtil. 

 Som det måtte være alle i denne forsamling bekendt, går eksempelvis ikke alt godt 

inden for sundheds- og ældreområdet og HS-området. Der haltes bagud mange steder, 

og jeg skal her påpege nogle områder, hvor Venstre mener, at det halter. 

 Først og ikke mindst ønsker Venstre ikke, at besparelser skal gå ud over vor ældre-

befolkning. Den besparelse på 1 pct., der var lagt op til på plejehjemsområdet, blev hel-

digvis stemt ned i Sundheds- og Omsorgsudvalget, og Venstre noterede sig med til-

fredshed, at det var tværpolitisk muligt at blive enige om, at besparelsen måtte findes 
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andetsteds. Det betyder således, at servicen over for vore plejehjemsbeboere ikke går 

ned.  

 Det har dog været noget af en manøvre at delegere denne besparelse ud på andre 

områder, således at omstillingspuljen blev tilgodeset ud fra Økonomiudvalgets pålæg 

herom. Det betyder besparelser og forringelser af service på en række andre områder. 

Men det betyder også, at der sker effektivisering og rationaliseringer på en række områ-

der. Det betyder også, at en række områder må bære at komme på den såkaldte ønskeli-

ste, og det er jo noget af en kamp at få del i de 1,2 milliarder ekstra kroner.  

 Venstre vil arbejde for, at der udformes kvalitetsstandarder både for plejehjemsom-

rådet og for hjemmehjælpsområdet, således at vore borgere behandles lige, uanset hvil-

ket plejehjem, de bor på, eller hvilken form for hjemmehjælp, de er visiteret til. Man 

kunne måske skele til, hvorledes Frederiksberg Kommune har håndteret disse kvalitets-

standarder, og ikke være bange for at tage ved lære af vor nabokommune 

 Venstre er meget glad for den fritvalgsordning, der nu er blevet lovfæstet, således at 

borgeren snart selv kan bestemme, hvilket plejehjem han/hun ønsker, også uden for 

hjemkommunen. Fritvalgsordningen omfatter også hjemmeplejen, hvor borgeren frem-

tidig kan vælge mellem private udbydere og kommunal servicering.  

 Jeg kan dog pege på et område, hvor selvbestemmelsen kommer til kort, idet Ven-

stre ser et stort problem i, at ca. 1/3 af vore plejehjemsbeboere er undervægtige. Hvorfor 

er de det? Kunne man ikke fastholde eller forbedre beboerens fysiske ernæringstilstand 

og funktionsniveau ved at skabe den optimale oplevelse af måltidet, at gøre måltidet til 

en attraktiv kulinarisk oplevelse, at skabe et positivt samvær mellem beboerne indbyr-

des og mellem beboerne og medarbejderne? 

 Kunne man ikke tilbyde valgmuligheder for, hvor, hvornår og sammen med hvem 

måltidet kan indtages, altså beboerens frie valg i spisesituationen? Kunne man ikke alle 

steder dække et indbydende bord og servere og anrette på smukke fade, også hvis bebo-

eren hellere vil spise alene i sin bolig? Kunne man ikke støtte beboeren i at øse sin mad 

op og hjælpe vedkommende med at indtage sin mad? Kunne man ikke helt eller delvis 

tilberede maden lokalt, for min skyld gerne på grundlag af halvfabrikata, og dermed gi-

ve beboerne madlavningsglæden med plus duften af det kommende måltid?  

 Det behøver ikke at være dyrere end den nuværende ordning. Vi kender jo alle til 

juleaftensduften af andesteg, flæskesteg og rødkål, og hvad det giver af mundvand. 

Kunne man ikke, som beboerne har været vant til igennem et langt liv, servere smørre-

brød til frokost og varm mad kl. 18? Hvorfor skal ældre tåle at få lavet om på deres 

madvaner i den ende af livet og dermed umyndiggøres? Hvorfor ikke spørge beboerne, 

hvorledes de kunne tænke sig, at måltiderne foregik, og lytte hertil? Det er nemlig om-

sorg.  

 Der bør således udarbejdes en handleplan for spisesituationen for vores plejehjems-

beboere. Det kan ikke siges for ofte: Plejehjemsbeboere er ligeværdige med andre bor-

gere og har ret til selvbestemmelse, og de har krav på og ret til respekt.  

 Der er nu etableret en grundig rengøringsordning for en række borgere, der er af-

hængige heraf og derfor visiteret hertil. Oprindelig var det tænkt, at dette kunne ske 

halvårligt med 3 timer ad gangen. Imidlertid blev dette område omgående ramt af en be-

sparelse for ikke at ramme plejehjemmene med den 1 pct.s besparelse, jeg omtalte i star-

ten; det blev ramt med 1 time mindre til hver modtager.  
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 Det betyder, såfremt det opretholdes, at hvis grundig rengøring skal foretages 2 

gange om året, er der kun 2½ time hertil. Det er meget lidt til en grundig rengøring. Det 

kan enhver husmor eller husfar, som gør grundigt rent, verificere, og jeg er sikker på, at 

alle her i salen også vil give mig medhold heri. Jeg mener, at modtagerne af en grundig 

rengøring vil være langt bedre stillet, såfremt man ændrer det til 1 gang årligt i 5 timer.  

 I øvrigt mener Venstre også, at modtagerne skal være medbestemmende om, hvad 

rengøringen skal bestå i. Der kan udmærket foreligge individuelle behov, der skal iagt-

tages. 

 Venstre ønsker også, at der skal ses på retsstillingen for vore plejehjemsbeboere. 

For nylig bedrog og bestjal en SOSU-assistent ansat på et af vore plejehjem en beboer 

for næsten 40.000 kr. Dette gav mig anledning til at sætte en undersøgelse i gang med 

henblik på at få oplyst, hvad der er registreret af tyverier fra vore plejehjemsbeboere. 

Denne undersøgelse pågår for nærværende, idet der skal ske henvendelse til hvert eneste 

af de 67 plejehjem i Københavns Kommune.  

 Det er jo således, at forsikringer normalt ikke dækker simpelt tyveri, der skal være 

sket såkaldt anbrud, og på et plejehjem er der jo meget få låste døre. Så vidt mig jeg 

ved, kan Københavns Kommune ikke yde erstatning i en sådan sag, ej heller kulance-

mæssigt. Dette skulle fremgår af en konkret afgørelse fra Indenrigsministeriet under 

henvisning til kommunalfuldmagten.  

 Dette faktum efterlader disse borgere i et tomrum retligt. Derfor har Venstre sat fo-

kus på dette problem. Vore plejehjemsbeboere skal naturligvis have samme mulighed 

for retsbeskyttelse som vore øvrige borgere.  

 Der er etableret en ny vaskeordning for vores hjemmeplejemodtagere, hvor borger-

ne, når de er visiteret til en sådan ensartet ordning, får afhentet og leveret vasketøj i 

sammenlagt og rullet stand for en vis egenbetaling afhængigt af, hvor ofte klienten har 

behov for vask. Kommunen betaler selve arbejdslønnen.  

 Ordningen har afstedkommet mange indsigelser fra borgere, som har været vant til, 

at hjemmehjælpen stod for vasken i ejendommens vaskeri. Ofte er benyttelsen af ejen-

dommens vaskeri omfattet af huslejen, således at borgeren nu føler, at han dobbeltbeta-

ler. Venstre arbejder for, at der også her skal være en fri valgmulighed, f.eks. ved, at det 

kommunale tilskud alterneres til en klippekortordning, hvorved borgeren kan benytte 

dette som betaling til en person, der påtager sig at vaske i borgerens eget vaskeri. En så-

dan valgfri ordning vil uden tvivl gøre mange borgere meget mere tilfredse.  

 Venstre fokuserer meget på en udvidelse af forebyggelsen i sundhedssystemet, 

hvorved hospitalsindlæggelse og traumatiserende operationer kan undgås. I øjeblikket 

omfatter områderne f.eks. faldforebyggelse, gangtræning, hjemmebesøg hos ældre og 

influenzavaccination, men det kunne udvides til at omfatte mange flere forebyggende 

foranstaltninger.  

 Det er også vigtigt, at borgeren f.eks. efter ortopædkirurgiske operationer ved ud-

skrivning straks kan anvises genoptræningsfaciliteter i kommunalt regi. Der må ikke 

være et tomrum mellem udskrivning og påbegyndelse af genoptræning efter hjemkom-

sten. Dette område halter p.t. 

 Fremtidig ligger der et arbejde i at finde metoder til at rekruttere og fastholde per-

sonale til plejehjem og hjemmehjælp. På grund af små årgange samt områdets lavstatus 

bliver det problematisk at dække personalebehovet i fremtiden. Det bliver derfor tvin-
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gende nødvendigt at ændre uddannelsessystemet derhen, at uddannelsestilbudene kan 

blive attråværdige for en bredere vifte af uddannelsessøgende, f.eks. efter et stigesy-

stem, hvor de dårligt skolede borgere kan starte på trin 1 og herefter efter ønske arbejde 

sig op til højere og højere trin. Det vil Venstre se meget nøje på.  

 Også ventelisteproblematikken på HS-sygehusene kan der ikke være nok fokus på. 

Det er vigtigt at eliminere de flaskehalse, der forårsager øget ventetid for visse operatio-

ner. Det kan være mangel på sengepladser, mangel på personale, især intensivpersonale, 

mangel på kirurger, sygdom, orlov, mangel på operationsstuer i den stipulerede arbejds-

tid m.m.m.  

 Også operationsstuer med det dyre teknologiske udstyr kan anvendes mange flere 

timer i døgnet, end det mange gange er tilfældet. Ofte står de tomme fra kl. 14 om ef-

termiddagen. HS kunne udmærket leje ubenyttede operationsstuer ud til speciallæger 

med deres eget operationshold. Dette sker, så vidt jeg er oplyst, allerede i visse amter. 

En sådan ordning ville også være medvirkende til, at ventelister blev mere håndterlige.  

 Det er vigtigt, og det er også et af Venstres mål, at der holdes fast ved at gennemfø-

re forbedringer for vore psykisk syge. Det er derfor vigtigt at finde midler til at oprette 

de såkaldte psykoseteam, som kan arbejde udgående og tværfagligt i de syges eget 

hjem, evt. som en forlænget arm i distriktspsykiatriske centre. Det kan forhindre tilba-

gevendende indlæggelser og give disse borgere en meget bedre livskvalitet.  

 Også projektet Opus, som arbejder i HS-regi over for unge skizofrene som opsø-

gende, bør have mulighed for at fortsætte. Der er sat midler af hertil i HS´ budget, men 

Københavns Kommunes og Christiansborgs tilskud på yderligere 4 millioner til at fange 

disse unge, der har en psykisk sygdom i udbrud, har man ikke ønsket at fortsætte med. 

Det synes vi faktisk er for dårligt.  

 Jeg havde egentlig ikke tænkt mig at belemre jer med mere i denne omgang. Men 

meget går godt i København, også i relation til den service, som København yder sine 

borgere, men der er stadig meget at tage fat på, således at vi kan tilbyde vore gamle og 

vore sygdomsramte et optimalt liv. Det er også disse borgeres København. 

 

 2. næstformand (Bente Frost): Tak til Lise Helweg. Inden Marlene Krogh får or-

det, vil jeg bede ordførerne om at få lidt flere folk ind i salen. 

 

 Marlene Krogh (F): Jeg vil udelukkende holde mig til HS, og det vil jeg, fordi vi 

er 2, som beskæftiger os med ældreområdet, og Trine Schaltz vil senere komme ind på 

ældreområdet. 

 Her i foråret talte jeg med en af direktørerne i HS, og han spurgte: Er der ikke no-

gen i Borgerrepræsentationen, der overhovedet er stolte af vores sygehusvæsen? Jeg 

blev egentlig talt sådan lidt forundret over spørgsmålet og tænkte tilbage: Hvad var der 

egentlig talt sket? Der er jo sket mange ting i HS. Det, vi nok er rigtig gode til, er at 

skælde ud og fortælle den ene elendighed efter den anden og at de ikke kan noget, og at 

konstruktionen ikke fungerer. Det er de fleste af os i hvert fald fokuseret på, og det har 

også været en nødvendighed. 

 Men efterfølgende er jeg kommet til at tænke meget over det. Jo, vi er stolte af det 

personale, vi har i HS, og jeg vil godt benytte lejligheden til at sige tak til dem for det 

store arbejde, de har gjort de sidste 4 år. Jeg er stolt af HS, jeg er ikke stolt af konstruk-
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tionen, men jeg synes, at de har gjort et fantastisk stykke arbejde for at komme dertil, 

hvor de er nu. 

 Vi har ikke været enige om, hvordan vi skulle nå dertil, og det kan man selvfølgelig 

også altid diskutere. Derfor er det også nogle gange med vrede, jeg er gået fra nogle af 

de bestyrelsesmøder, men jeg tror også, det er vigtigt at holde hovedet koldt og så fort-

sætte den linje, som man gerne vil. 

 Det har været en interessant sommer, fordi vi jo netop har set, hvilken diskussion 

der har været om nedlæggelse af amterne. Venstre herinde har også bidraget med et ind-

læg om, at de ville privatisere sygehusene. Men sådan set ikke mere og andet end over-

ordnede betragtninger om, at de ville privatisere sygehusene, fordi hvad betyder det? 

Hvad betyder det, at man vil privatisere et sygehus, og hvordan kan man regne takster 

ud, og hvordan kan man overhovedet få sådan noget til at fungere? 

 I England gjorde man det samme. Jeg mener, det var i 1980´erne. Man privatiserede 

sygehusene, og de var i en hård konkurrence imod hinanden, og det endte også med, at 

man fik en dårligere og dårligere service over for borgerne. Det vil sige, at der blev ud-

skrevet mange, som ikke var færdigbehandlede, mange, som ikke var genoptrænede.  

 Jeg tror sådan set ikke, det er det, Venstre vil, og derfor kan man ikke sige, at man 

vil privatisere sygehussektoren, uden at sætte nogle mål op for, hvad der ellers skal fo-

regå. 

 Det koster penge, det koster penge at have folk på sygehuset, og det må Venstre gå 

konstruktivt ind i. Vi vil gerne være med i en diskussion, men vi vil også sikre, at den 

sygehusbehandling, som skal foregå, skal være en helhed og ud fra borgernes behov og 

ud fra borgernes syn. 

 Jeg synes også godt, jeg vil fremhæve Hørsholm Sygehus. Der har været meget 

snak frem og tilbage, ministeren har sagt, at det har været fantastisk, at man har kunnet 

få mere effektiviseret, og personalet har løbet stærkere og jeg ved ikke hvad, og det er 

blevet, fantastisk det, der er foregået i Hørsholm. 

 Ja, det har det, det har også kostet 30 mio. kr. ekstra, det vil jeg godt have, at I skri-

ver jer bag øret, 30 mio. kr. ekstra. Jeg er sikker på, at hvis vi lavede de samme model-

ler på Rigshospitalet, Bispebjerg, Hvidovre og gav dem flere penge til administration, så 

kunne vi sikkert også få dem til at lave nogle andre modeller, fordi så var der penge til 

at give dem nogle ekstra ydelser, hvori de selv kunne tilrettelægge nogle arbejdsgange. 

Det er jeg da ikke i tvivl om, men jeg mener faktisk ikke, at det er der, vi skal satse. 

 Når man ser på Hørsholm Sygehus, så er vi jo også godt klar over, at nogle af de 

ydelser har de ikke fået med ind i deres tal. Hvad med de ydelser på laboratorier og an-

dre? De er jo ikke med inde i de beregninger. Så gad vide, om tallet for Hørsholm Sy-

gehus ikke er langt større. Muligvis har det kostet 100 mio. kr. Det er der ikke nogen, 

der rigtig, der er klar over. 

 Men det er i hvert fald interessant at se i den her diskussion, at man også har pro-

blemer med at sælge det, og det er klart, fordi man skal jo have noget for pengene. Jeg 

ser frem til, og jeg følger gerne med i aviserne om, hvordan og hvorledes de får skruet 

den her model sammen. Jeg tror bare desværre for dem, der bor i nærheden af Hørs-

holm, at de bliver taberne, for jeg er sikker på, at man på sigt ikke kan få en økonomi til 

at hænge sammen, hvis man privatiserer. 
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 Så er der andre medlemmer af Borgerrepræsentationen, bl.a. borgmester Inger Ma-

rie Bruun-Vierø, som har været inde på: Hvad kunne vi så gøre? Hun nævner da også 

selv i sin tale, at en bestiller-udfører-model kunne være en idé. Jeg har da også læst ind-

lægget med interesse.  

 Men jeg synes, der mangler nogle overvejelser, og jeg synes også, at når vi ser bl.a. 

på Rigshospitalet og nogle af vores universitetshospitaler, jamen så har de jo allerede 

den opgave i dag. Der er jo masser af amter, der bestiller en opgave på Rigshospitalet og 

på Bispebjerg Hospital og på Hvidovre Hospital.  

 Det kræver, hvis man skulle tænke den tanke ud, at vi får nogle bedre priser, og 

bedre priser vil sige nogle mere nøjagtige priser, og med de priser, der er i dag, med 

DRG-udregning og sådan noget, så kan man komme i tvivl om, om det i sig selv er til-

strækkeligt for at kunne holde et sygehus i gang. 

 Hvis man tænker den konsekvens ud, ja, så ville man jo bruge ufatteligt, ufatteligt 

mange penge på administration, og er det det, vi vil? Det tror jeg ikke, der er nogen her, 

der ønsker. Vi ønsker at bruge vores penge på behandling og ikke så meget på det bu-

reaukrati, som kan opstå i forbindelse med, at vi skal have de her sygehusfunktioner til 

at fungere. 

 Det er ikke strukturen alene, der er afgørende for, hvordan vores sygehussektor vil 

komme til at se ud i fremtiden. Jeg tror, og SF tror, at det er afgørende vigtigt, at der 

bliver en fælles skatteudskrivning på de hospitaler, som nu skal fungere.  

 Jeg er jo ikke sådan, at jeg kun vil komme med negative ting, men jeg synes, det er 

vigtigt at følge denne debat. Jeg har ikke nogen færdige løsninger på det, men vil gerne 

bidrage til, at vi får et ordentligt sygehusvæsen, som vi kan være bekendt, og hvor be-

handlingen er i overensstemmelse med det, vi gerne vil. 

 Men det kræver nogle andre ting. Det kræver også, at vi sætter en prioriteringsdis-

kussion i gang. Det kan simpelt hen ikke hjælpe noget, at vi ikke tør tage den diskussi-

on. Selv på Christiansborg skal man høre, at vi bare skal kunne levere alt. Det kan vi da 

også godt, men så må vi sætte skatten op, og det må vi blive ved med at gøre, og det må 

vi blive ved med at gøre, og vi må gøre det igen og igen og igen, for de er dygtige, vores 

læger, de er hamrende dygtige, og den teknologiske udvikling inden for dette område er 

enorm. Der er ikke nogen almindelig bremseklods på de her ting, og der er ikke nogen 

redskaber. Der mangler politiske redskaber til at styre sygehussektoren. 

 Vi har set en del af det, vi har set nogle MTV-rapporter, hvori man prøver at tilgo-

dese både nogle medicinske, teknologiske vurderinger og nogle økonomiske og nogle 

etiske, men det kan fortsat diskuteres, om det er det, vi fortsat skal have med. Men jeg 

synes, at man i hvert fald på landsplan mangler nogle overordnede diskussioner om, 

hvordan man politisk kan prioritere inden for sundhedssektoren. 

 Da den nye regering trådte til og man fik lavet en aftale, så afsatte man 1,5 mia. kr. 

i en pulje. Det har været interessant at se, hvilke ting der vil blive sat i gang, og hvad det 

betyder.  

 Det, jeg kan konstatere, er i hvert fald, at det ikke er penge til de ældre medicinske 

patienter, det er ikke penge til alkoholikerne, og det er i lille grad, jeg vil sige, der er en 

lille pose penge til de psykisk syge, men ikke meget. Det er den udvikling, som man kan 

se er foregået i HS nu igennem en årrække. Man har sparet på de ældre og på tilbud til 

alkoholikerne og de psykisk syge. Jeg vil godt sige, at de psykisk syge, sådan i gåseøj-
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ne, har været med inde i 2 pct.s besparelsen. Der er også tilført nogle midler på grund af 

politiske målsætninger, det er så en anden sag. 

 Men jeg synes, at hvis man ser det her på sigt, at man har afsat 1,5 mia. kr. til de 

her akutte opgaver, så kan man sige, det er godt nok, men man kan også prøve at for-

holde sig til det, fordi hvad betyder det? Det betyder, at kommunerne i hvert fald skal 

prøve at sikre sig i langt højere grad at tage hånd om de ældre, alkoholikerne og de psy-

kisk syge, for der er en masse opgaver, man er nødt til at slippe, når man satser på at 

nedbringe ventelisterne. 

 Til sidst vil jeg sige lidt om, hvordan SF vil prioritere. Vi er ikke tilfredse med de 

hensigtserklæringer, som vi fik sat i gang sidste år, nemlig det, at vi gerne havde set 

nogle flere sammenlægninger med Københavns Amt, og at vi gerne havde set, at man 

havde haft en diskussion om, hvorvidt man kunne lægge flere vagtberedskaber sammen 

i Københavns Amt. 

 Det er rigtigt, at det er der flere om at bestemme, og at der skal være to til en dans, 

kunne jeg læse, at Lars Engberg har haft med i sine overvejelser. Men det får mig til at 

sige også, at det er altså socialdemokrater, der sidder på begge poster, og det undrer 

mig, at man ikke har kunnet få de der aftaler i stand, det undrer mig, at man politisk ik-

ke har kunnet se en fordel i det. 

 Jeg håber, at Vibeke Storm Rasmussen efter de besparelser, hun selv skal ud i, vil 

være mere villig til at lave aftaler med HS. 

 Ud over det så synes vi, det er vigtigt at gøre sig klart, hvordan vi kan forberede os 

til den situation, vi kommer i nu, hvis amterne nedlægges. En af de ting, som vi i SF 

mener også er vigtig, er at se på hele lægepraksisområdet, speciallægepraksisområdet og 

hospitalerne. Samlet set: Hvad skal ligge hvor, og hvor får vi mest for vores penge? Vi 

ønsker en redegørelse, som prøver at analysere lidt på, hvad der kan være mest hen-

sigtsmæssigt. Selvfølgelig mener vi også, at der, når vi ser på de her områder, bør tages 

hensyn til, at der også kan uddannes læger.  

 Men vi ønsker, at den plan skal udføres, og vi ønsker også, at vi i den sammenhæng 

får en diskussion af vores struktur. Kan det være rigtigt, at tingene skal være skruet 

sammen på den måde, eller skal vi se det på en anderledes måde? 

 

  Bente Møller (Ø): Se, de medlemmer, der ikke er til stede her, sidder derude i 

en »spisesituation«. Jeg håber aldrig, aldrig nogen sinde, at vores ældre medborgere på 

plejehjemmene skal have deres hyggelige måltider med mad tilberedt efter formentlig 

Danmarks bedste koncept for den slags storkøkkendrift omdøbt til »spisesituationer« og 

»toiletsituationer«, når de så skal, det var dog et frygteligt ord. 

I går sad jeg i solen på min altan og genlæste talerne fra i torsdags, og jeg faldt ikke 

i søvn. Jeg læste også borgmester Søren Pinds tale, der hvor han causerer lidt over valg-

resultatet og de mulige udsigter til et København med ham som overborgmester. Går det 

så galt, så bliver morgensangen hjemme i min familie den der af Niels Hausgaard om, at 

»så er der en ting, vi godt ville have vidst: Om de fleste er de bedste eller bare de fle-

ste«. 

 Vi kan naturligvis ikke udelukke, at det går så galt, men vi kan håbe på, at den hår-

de virkelighedsoplevelse, Anders Foghs regime med minimalstaten er for danskerne, 

hvor fanden ta´r de sidste, bringer også københavnerne på fornuftens kurs. Jeg nægter at 



64 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

tro på, at Danmark og København er befolket med så mange egoister, der slet ikke sy-

nes, at det er deres ansvar, at alle mennesker får tryghed og udfoldelsesmuligheder.  

 For det er noget så alvorligt som kampen mod sult og fattigdom og udstødning og 

kampen for tolerance og humanisme, vi er oppe mod, når Venstre regerer med hjælp fra 

Dansk Folkeparti?  

 Enhedslisten vil en anden vej. Vores by skal være en by for de mennesker, der bor 

her, på godt og ondt, en by, hvor der er plads og råd til de mest skæve eksistenser, mu-

ligheder for alle, gode opvækstmuligheder for vores børn, behandling og lindring til sy-

ge, omsorg og tryghed for alle, der har brug for det.  

 København er en dejlig by, det må jeg selv som vendelbo indrømme, en metropol 

med spændende dufte fra alverdens lande, en by med mennesker, der hver især er med 

til at gøre byen til lige netop det, den er, en by med knuste hjerter og skæve eksistenser, 

en by med håb og livskraft, men også med ensomhed og depression. Det er den by, vi 

herinde har ansvaret for, og det ansvar skal vi tage alvorligt. 

 Jeg henfalder ikke til jubeloptimisme, fordi der i år er mange flere penge at for-

handle om, end der plejer. Selvfølgeligt er det dejligt, at vi ikke som mange amter og 

kommuner må lukke sygehuse og plejehjem og skære ekstra ned på servicen. Men selv i 

glade øjeblikke er det vigtigt at huske på, at der er mange forsømmelser, der skal rettes 

op på, så mange, at end ikke en milliard eller lidt mere kan gøre det godt nok.  

 Mange års nedskæringer og manglende efteruddannelse gør det svært at rekruttere 

og fastholde personale. Kontorer og institutioner er misligholdt og gør bestemt ikke en 

stresset arbejdsdag nemmere at komme igennem. Der mangler pladser på plejehjem, 

handicapinstitutioner, til truede børn, til hjemløse, til psykisk syge og i de pædagogiske 

dagtilbud. Der er mange huller, der skal stoppes. 

 Når Enhedslisten går til forhandlinger, er det med krav om sociale forbedringer. Og 

så er det gået op for mig ved at have siddet her i aften, at vi er endt med at blive et me-

get ansvarligt parti, fordi jeg kan høre på nogle af de andre ordførere, at der tror man, 

puljen ligesom er til rådighed inden for hvert ressortområde. Vi har faktisk lavet et bud-

getudspil, der balancerer med den samlede pulje, hvor vi har alle ressortområderne med. 

 Borgmester Søren Pind ønsker en renere by. Hvem gør ikke det? Men byen skal ik-

ke gøres renere ved hjælp af tvangsaktiveringsprojekter, hvor arbejdsløse tvinges til at 

arbejde uden at få løn for det. Sult som pressionsmiddel er ikke noget anstændigt pres-

sionsmiddel. 

 Derimod vil vi i Enhedslisten gerne være med til at skaffe plads også i kommunen 

til nogle af de mange, der i dag er henvist til et liv i fattigdom på kontanthjælp. Vi tilfø-

rer gerne penge til byens renholdelse, vel og mærke hvis pengene bruges til uddannelse 

og ordinær ansættelse af nogle af dem, der ellers aldrig får en chance. At give menne-

sker rigtig løn for et samfundsvigtigt arbejde som renholdelse er at give dem selvværdet 

tilbage, vise dem, at der er brug for dem, at de laver noget, der er vigtigt. At tvinge dem 

til at arbejde uden løn er at sige: Du skal ikke tro, du er noget. Og det gør de ikke en-

gang på Mors, hvor jeg var i sommer. 

 Danmark ratificerede for mange år siden FN´s erklæring om børns rettigheder, og 

jeg vil love, nu glemte jeg det i dag, snart at medbringe et eksemplar af den udgave, der 

er lavet til brug i daginstitutionerne af de pædagogiske fagforeninger, som jeg vil over-

række til borgmester Søren Pind. Det vil jeg, fordi med den ratificering blev det slået 
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fast, at alle børn har lige ret til de tilbud, der nu er, f.eks. også, når det er et pædagogisk 

dagtilbud.  

 Vores institutioner må aldrig udvikle sig til rene pasningsordninger. Der skal være 

mulighed for udfoldelse, for leg og læring. Det er der, man lærer de første spæde ting, 

der gør, at man kan fungere som borger i et demokratisk samfund. Alt andet vil for øv-

rigt også være i strid med servicelovens formålsparagraf for netop det pædagogiske dag-

tilbudsområde.  

 Enhedslisten tager børns ret alvorligt. Selvfølgelig skal alle børn have lige adgang 

til et dagtilbud, uanset om forældrene er i arbejde eller ej. Børn af handicappede eller 

arbejdsløse har måske allermest brug for en plads. Vi skal udbygge antallet af pladser. 

Målet må selvfølgelig være, at der er pladser nok til alle.  

 Enhedslisten ønsker også, at vi får forbedret daginstitutionerne til glæde for børn, 

forældre og ansatte. Decentraliseringen har betydet, at den pædagogiske leder bruger tid 

på noget, han eller hun ikke er ret god til, nemlig det administrative arbejde i form af 

bl.a. bogføring og lønregnskab, og det går ud over det pædagogiske arbejde med børne-

ne.  

 Derfor foreslår vi, at der ansættes HK´ere til det administrative arbejde i institutio-

nerne. De skal have kontor på lokalcentrene, fordi nogle institutioner måske skal have 3 

timer om ugen, og andre 7 timer. Den teknologiske udvikling gør jo netop, at der kan 

være den nødvendige kommunikation, uden at der er et fysisk fællesskab. 

 Vi ønsker også at få rettet op på nogle af følgerne af 4 pct.s nedskæringen. Alle er-

kender, at mad har en meget stor betydning for trivsel og folkesundhed. Sund og varie-

ret kost forebygger sygdomme. Det er vores vision, at der bliver fuld bespisning i alle 

daginstitutioner og skoler. Her kunne vi virkelig lære noget af vores frænder på den an-

den side af Øresund.  

 Regeringen har fjernet børnekostpuljen, så fuld bespisning er en langsigtet vision. 

Men de kostvaner, man lærer som lille, sætter deres præg på resten af livet. Og vugge-

stuebørnene er også dem, det er sværest at lave spændende og varierede madpakker til. 

Derfor foreslår vi, at der indføres fuld bespisning for alle vuggestuebørn. 

 For et par uger siden var jeg inviteret til Egmonthøjskolen på et kursus, Landsfor-

eningen af Polio-, Trafik- og Ulykkesramte holdt. Jeg var der sammen med Venstres so-

cialordfører inde fra Folketinget. Der mødte jeg en fysisk meget handicappet ung mand, 

som var blevet kørt ned af en spritbilist. Han var ked af, at man havde holdt liv i ham, 

og et af hans udsagn gjorde særligt indtryk: »Når nu I vælger at holde liv i os, selv om 

det koster en million om året at give os et menneskeværdigt liv, så er I også nødt til at 

finde den million – ellers skulle I have ladet os dø«.  

 Hvad enten det drejer sig om fysisk eller psykisk udviklingshæmmede, er vi langt 

bagefter i København. Enhedslisten håber, at vi kan få rettet lidt op på det i løbet af det 

næste år med flere institutions- og botilbud.  

 Og så finder vi det absolut påkrævet, at hjemmeplejen i familie- og arbejdsmar-

kedsforvaltningen får midler nok til at overholde de kvalitetsstandarder, der gælder på 

ældreområdet. Der skal ikke være forskel på serviceniveauet, fordi man tilfældigvis er 

under 65. 

 Så ville det være godt at få et arbejde i gang med tilgængeligheden i byen rent fy-

sisk, så de handicappede medborgere i større grad kan bruge byens rum og de offentlige 
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institutioner. For os er det i hvert fald vigtigt, at når der skal laves flere bademuligheder 

ved havnen, og det synes vi er en god idé, så skal mindst en af dem indrettes, så også fy-

sisk handicappede kan få lov til at blive kølet af i sommervarmen. 

 Der er også brug for en ekstra indsats i forhold til truede børn og unge og deres fa-

milier og et særligt behandlingstilbud rettet mod unge misbrugere. 

 Husvilde optager mere og mere tid på lokalcentrene, og desværre er det blevet næ-

sten umuligt at finde en bolig i København, i hvert fald hvis man ikke har lommen fuld 

af penge. Ventetiden i den boligsociale anvisning er helt op til et år, og det er vel og 

mærke for mennesker, der har andre problemer, end at de kun er husvilde. Der er brug 

for flere nødboliger, men den vigtigste løsning er at få bygget flere boliger, som almin-

delige mennesker kan betale. Og vi er meget glade for, at også overborgmesteren nævn-

te det i sin budgettale. 

 Borgmester Søren Pind spurgte i torsdags overborgmesteren, hvor længe gamle 

skulle ligge færdigbehandlede på gangen og vente på en plejehjemsplads. Besynderligt, 

at det spørgsmål skulle komme netop fra Venstre, der jo har været med til alle pleje-

hjemslukningerne herinde i nyere tid.  

 I Enhedslisten er vi glade for, at en del af budgetaftalen sidste år var, at ventetiden 

til plejebolig skal ned på maks. 4 uger inden udgangen af 2003. Vi glæder os til, at vi 

sammen med Socialdemokratiet, SF, De Radikale og Centrum-Demokraterne skal sætte 

skub i byggeriet af nye pladser.  

 Vi vil samtidig håbe, at der også kan skaffes flertal for nogle døgntræningspladser 

til de ældre, der har brug for en massiv døgnindsats, og som, hvis nu vi hjælper dem, når 

de har brug for det, muligvis kan blive så selvhjulpne, at et plejehjem ikke er det, de har 

brug for bagefter. De kan i stedet for komme hjem til sig selv og fungere der, hvis det er 

det, de helst vil. Som det er i dag, ligger de færdigbehandlede på gangene på sygehusene 

eller isoleret derhjemme med utilstrækkelig hjælp. 

 Sidste år indeholdt budgetaftalen en klar forbedring af hjemmeplejen for byens æl-

dre. Vi vil ikke være med til at skære i disse forbedringer. Derfor kræver vi, at der fort-

sat afsættes 6 timer årligt til grundig rengøring. Men vi er også bevidst om, at vi i år er i 

en paradokssituation, for faktisk har vi penge til grundig rengøring i år, men det er ikke 

muligt at finde personale til at udføre den, hverken i eget regi eller hos private. Det skal 

nu ikke få os til at give op. 

 At rekruttere og fastholde personale er en af vores allerstørste udfordringer. Det er 

svært at få elever til social- og sundhedsuddannelserne, det er svært at rekruttere og 

fastholde personale på stort set hele social- og sundhedsområdet. Gennemsnitsansættel-

sestiden for socialrådgivere i København er på under 5 måneder, og nogle af dem har 

været her i 20 år eller mere. Så kan I selv regne ud, hvor hurtigt de nyansatte løber ud af 

døren, efter at de er kommet ind ad den. Der er virkelig brug for en særlig indsats.  

 Det fælles projekt mellem de 3 borgmestre om social- og sundhedsuddannelserne 

pegede på nogle gode initiativer. Voksenelevløn er et skridt på vejen. Vi var glade, da 

der sidste år viste sig et flertal for vores forslag om en pulje til dette. Denne pulje skal 

være meget større.  

 Men det er også vigtigt at kigge på forhold, der gør, at man har lyst til at arbejde i 

København, også når man har fået uddannelsen. Der skal være midler til efteruddannel-
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se, til opkvalificering af de medarbejdere, der har den gamle hjemmehjælperuddannelse, 

og til de fastansatte uuddannede.  

 Der skal tænkes i uniformer, regntøj og cykler, og der skal kigges på, hvordan med-

arbejderen får størst mulig daglig arbejdsglæde i tilrettelæggelsen af arbejdet. Der skal 

kigges på arbejdsmiljø, så nedslidning undgås.  

 Enhedslisten foreslår, at SYFO-projektet får tilført ekstra midler, og at vi i Køben-

havn går i spidsen og udbygger Bedriftssundhedstjenesten til også at omfatte social- og 

sundhedsområdet. Det var besluttet skulle ske på landsplan, men den nye regering har 

desværre sparet den del væk. 

 Og så er det også sådan, at arbejdet ikke bærer lønnen i sig selv, heller ikke for per-

sonalet i hjemmeplejen. Det er på tide at tænke på, om ikke de, der laver noget af det al-

lervigtigste, nemlig plejen og omsorgen for de svageste, ikke skal lønnes noget bedre. 

 For 2 år siden foreslog vi, at lokalcentrene fik tilført 20 mio. kr. ekstra til sagsbe-

handlere, og vi er stadig glade for, at det lykkedes. Men vi erkender også, at det langtfra 

var tilstrækkeligt til at give lokalcentrene de fornødne ressourcer, så servicen over for 

borgerne bliver i orden.  

 Det er derfor afgørende for Enhedslisten, at der afsættes midler til efteruddannelse 

af frontpersonalet på lokal-, distrikts-, og handicapcentrene. En uges ekstern efterud-

dannelse, som man selv har valgt, f.eks. på Den Sociale Højskole, er måske det, der gi-

ver energi og gejst, får tanket det varme, bankende socialrådgiverhjerte op, så det funge-

rer, som da man forlod skolen. Det er meget nødvendigt, vi sætter ind her, hvis vi ikke 

skal have flere medarbejdere, der ender som udbrændte og desillusionerede.  

 Også det pædagogiske personale på dag- og døgninstitutioner skylder vi efterud-

dannelse. Vi forventer, at de hele tiden er omstillingsparate, klar til at løfte nye opgaver 

med skiftende målgrupper, men vi glemmer at give dem de nødvendige værktøjer. 

 I disse år handler næsten al sundhedsdebat om ventelister til behandling på sygehu-

sene. Fokus er på sygdomme, ikke på sundhed. I København har vi en årelang tradition 

for også at satse på forebyggelse, folkesundhed, tage udgangspunkt i, hvordan menne-

sker selv føler, de har det, og tilrettelægge tilbud, så information og kurser er tilgænge-

lige på vigtige fokusområder, bl.a. livsstil.  

 For Enhedslisten er det vigtigt at netop folkesundhedsarbejdet hele tiden udvikles. 

Ingen fine statistikker eller økonomiske beregninger viser her og nu, hvad det betyder, 

når en lokal Sund By får et hold ældre i gang med walk and talk, men vi har vel alle en 

formodning om, at fysisk udfoldelse og social kontakt med netværksdannelse er fore-

byggende. Det samme gælder alle de andre aktiviteter, hvis største styrke er, at de er lo-

kalt forankrede og udvikler sig i samarbejde med lokale kræfter.  

 Center for Rygeafvænning var vi med til at spare væk, da budgettet for Sundheds- 

og Omsorgsudvalget skulle falde på plads, ikke af lyst, men fordi de andre alternativer 

var endnu værre. Vi håber, at der kan findes flertal for at bevare dette center og for at 

udbygge forebyggelsesaktiviteterne.  

 Vi vil vægte projekter med bevægelse for ældre og en indsats vedrørende kost og 

overvægt, meget gerne målrettet børn og ældre.  

 Vi så også gerne, at der blev lavet flere lokale Sund By´er, men erkender, at den 

endelige planlægning her må afvente resultatet af den evaluering, der er sat i værk.  
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 I Enhedslisten synes vi imidlertid stadig, at visionen om Sund By i alle bydele er 

rigtig. Man kan ikke lave forebyggelsesarbejde, der involverer lokale kræfter, hvis man 

ikke er til stede lokalt. 

 Det er også vores ønske, at vi får afdraget på vedligeholdelsesgælden også i sund-

hedsforvaltningen og i familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen. Jeg ved f.eks., at pen-

sions- og omsorgskontoret i Brønshøj-Husum stadig bor i de midlertidige skurvogne, de 

rykkede ind i, efter at vi fik ny styreform. Det har de så gjort i snart 5 år. 

  De er formentlig ikke enestående, bare dem, jeg har set, når det drejer sig om me-

get dårlige fysiske rammer, og det er på høje tid, at vi får rettet op på nogle af de værste 

tilfælde. 

 HS´ budget er også til behandling her. Sygehusvæsenet står i en meget svær situati-

on. Regeringen såkaldte fritvalgsordning betyder, at det er meget svært at planlægge 

langsigtet. Og den indebærer sammen med 1,5 mia. kr.s puljen en latent fare for, at der 

fokuseres mest på de områder, hvor man enten via merbehandling kan få snabelen i 

nogle kroner fra puljen eller hvor det er særligt vigtigt at holde ventelisterne nede, fordi 

patienterne ellers søger andre amter, privathospitaler eller udlandet med en regning til 

HS til følge.  

 I Enhedslisten er vi bekymrede for, hvad det kan betyde for de medicinske og psy-

kiatriske afdelinger. Her ligger ventelisterne nemlig hovedsagelig på gangen. Der bliver 

aldrig tale om merproduktion. Man laver alligevel hver dag det, man er nødt til.  

 De patienter, der kan shoppe rundt mellem forskellige sygehuse og klinikker, er 

selvfølgelig patienter, der har behov for behandling, men det er ikke de akut syge, de 

dårligste, de gamle. Man skal have et vist overskud for selv at tranportere sig til behand-

ling et andet sted i ind- eller udland.  

 For Enhedslisten er visionen selvfølgelig, at alle kan få behandling og lindring, når 

de har brug for det. Venstres er at give borgerne en falsk illusion om, at hvis de får en 

pose penge, så vil markedet åbenbare de nødvendige behandlingssteder, og så vil alle 

ventelister være afskaffet. Kun de færreste vil have nogen gavn af en pose penge, og 

mangelen på personale i sundhedssektoren gør, at penge kun er en del af problemet.  

 Enhedslisten er stadig imod HS som konstruktion, fordi en indirekte valgt bestyrel-

se er udemokratisk. Men det forhindrer os ikke i at kæmpe for det bedst mulige syge-

husvæsen til københavnerne. HS har sparet – undskyld mig udtrykket – røven ud af 

bukserne for længe siden. Statstilskuddet er nedtrappet med 100 mio. kr. årligt. I år er vi 

altså oppe på en besparelse på 800 mio. kr. i forhold til startåret. Oven i det er HS hvert 

år blevet pålagt besparelser til omstillingspuljen i lighed med de kommunale forvaltnin-

ger.  

 Selvfølgelig har også HS fået nogle midler tilbage fra disse omstillingspuljer, men 

facit er, at der er sparet væsentligt mere på sygehusvæsenet end nogen andre steder.  

 I Enhedslisten er vi indstillet på at tilføre HS midler, svarende til økonomiforvalt-

ningens udspil på 105 millioner. Vi synes også, at HS skal have nogle millioner fra 

selvbudgetteringspuljen. Vi ved godt, at det forudsætter, at Frederiksberg Kommune er 

enig heri, fordi det jo er sådan, at vi skal dele noget finansiering med dem, så giver vi 

mere, skal de også give mere.  

 Til gengæld for at tilføre de midler til HS vil vi ikke acceptere, at der spares på al-

koholbehandlingen på Bispebjerg Hospital. Det rammer primært dårligt fungerende 
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børnefamilier, som her får god hjælp til at komme ud af et alkoholmisbrug. Hvis de ikke 

længere kan få den nødvendige hjælp, gruer vi for konsekvenserne både menneskeligt 

og økonomisk. I bedste fald er det, vi får ud af en besparelse på Bispebjerg, forhøjede 

udgifter i familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen. 

 Vi kan heller ikke acceptere, at psykoseteamene opgives. Der er arbejdet længe bå-

de i HS og i familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen med at få planlægningen på plads. 

Der er medarbejdere, der har brændt for det her. Hvis nu det ikke bliver realiseret, hvor-

dan skal de så tro, næste gang vi beder dem om at brænde for noget som helst? 

 Det er vigtigt hele tiden at arbejde for forbedringer for psykisk syge, og vi tror på, 

at psykoseteamene kan være en behandlingsmæssig og en økonomisk gevinst på sigt.  

 Mine unger siger, at jeg er en rigtig socialtante, altid optaget af, hvordan de, der har 

det sværest, har det. Og det er netop Enhedslisten største vision: at fordele goderne bed-

re, give alle lige muligheder for at udfolde sig socialt, arbejdsmæssigt, kulturelt og de-

mokratisk.  

 Når vi til oktober vedtager næste års budget for København, træffer vi en beslut-

ning, der har afgørende indflydelse på borgernes, ansattes og gæsters liv. De har alle 

fortjent det bedste. 

 

 2. næstformand (Bente Frost): Vi skal opfordre fru Bente Møller til næste gang at 

finde nogle citater, der ikke indeholder sådan nogle uartige ord. 

 

 Carl Christian Ebbesen (O): Det er faktisk en fornøjelse at få lov til at overvære 

det her. Som nyt medlem af Borgerrepræsentationen har jeg jo ikke prøvet at overvære 

sådan en budgetdebat før. Stort set hvert eneste medlem går herop og fortæller om alle 

de gode ting, de har lyst til at iværksætte. 

 Det er selvfølgelig også det, jeg har forberedt hjemmefra. Men jeg kan jo efterhån-

den se, at jo længere aftenen trækker ud, er de der 1,2 mia. kr., som vi troede var en 

kæmpe pose penge, efterhånden stort set ingenting i den her sammenhæng. Men det 

ændrer dog ikke på, at fra min og Dansk Folkepartis side har vi også nogle ting, som vi 

ønsker at prioritere. 

 Jeg kan ikke lade være med at tænke på, om det virkelig var så smart, at vi lukkede 

de der 400 plejehjemspladser. Er det ikke stort set det, vi mangler i dag? Hvis vi står og 

kigger på, hvad vi så måske kan finde ud af at få bygget ud i fremtiden, så ligger det 

måske inden for et område af 60-80-100, måske helt op til 120 pladser, hvis det er så-

dan, at vi prioriterer det. Men det skal vi så også gøre. 

 Det var altså en fejl, de prognoser, der var. Den daværende socialdemokratiske 

sundhedsborgmester tog fejl. Det, der er vigtigt, er, at man, når man erkender den fejl, 

så også begynder at få den rettet op. Det vil Dansk Folkeparti gerne medvirke til, og jeg 

håber da også, at vi kan komme ind og være med til at sørge for, at vi får bygget de her 

plejehjemspladser. 

 Når vi så går i gang med det, så er det altså også vigtigt, at vi husker demensområ-

det. Det er altså et problem, at vi har borgere gående rundt i København, som går og 

banker på folks døre og spørger, hvad klokken er, uden at der er en plejehjemsplads til 

de her mennesker. De har måske knap nok overskud til at finde ud af at få noget ordent-

ligt at spise eller sørge for, at deres hjem bliver holdt rent. 
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 Hvis vi så kigger på lukningen af Kommunehospitalet, så har den manglende gen-

optræning, der er på dette område, medført meget store ekstra udgifter for sundheds- og 

omsorgsområdet. Ja, udgifter kan man måske knap nok sige, fordi vi lever vel egentlig 

ikke op til vores ansvar i Sundheds- og Omsorgsudvalget. 

 Jeg kan forstå på den nuværende sundhedsborgmester, Inger Marie Bruun-Vierø, at 

det er et område, som hun i hvert fald prioriterer, at vi får noget øget genoptræning. Det 

kan Dansk Folkeparti kun tilslutte sig, for genoptræning skal tages alvorligt. 

 Så er der også et område, som ligger os i Dansk Folkeparti meget på hjerte, og det 

er hele diskussionen omkring hospicer. En af mine partifæller ønskede at få sin gamle 

mor på hospice og være sammen med hende den sidste tid, hvor hun var døden nær, og 

det var altså svært, det var også umuligt. Jeg synes, det er ærgerligt, og når vi nu har go-

de erfaringer med vores hospicer i dag, så kan jeg ikke forstå, hvorfor vi ikke får startet 

nogle flere. Det er jo ikke en ekstra udgift, men det er simpelt hen et spørgsmål om, at 

vi giver den døende patient nogle anstændige levevilkår de sidste dage eller uger af 

vedkommendes liv. 

 De ældre rammes også af Hovedstadens Udviklingsråd. Når vi begynder at kigge på 

hele trafikområdet, så kan vi se, at HUR har spillet ud med et budget, der siger, at pri-

serne for pensionistrabatkort skal stige med 30 pct. 

 Det siges, at riget fattes penge, og at vi skal spare. Men hvorfor er det så lige de æl-

dre og handicapområdet, der skal spares på? Dengang Arte gik i betalingsstandsning, 

husker jeg tydeligt i HUR, at der stod kassen bare åben. Man gad ikke engang diskutere, 

hvor pengene skulle budgetteres henne. De blev trukket på kassen. 

 I budgettet for HUR er der også planer om at iværksætte nye kulturinitiativer, og 

helt ærligt, hvis riget fattes penge, bør vi så ikke prioritere, bør vi ikke prioritere imel-

lem, om vi synes, det er den ældre gruppe, der skal betale for, at vi kan iværksætte nogle 

nye kulturinitiativer, eller for at vi kan klare en betalingsstandsning i Arte? Jeg synes, 

det er helt urimeligt.  

 Der skal ikke herske nogen som helst tvivl om, at fra Dansk Folkepartis side er 30 

pct.s stigning på pensionistrabatkortet helt uacceptabel. 

 Der er nogle, der siger, at de ældre er blevet rigere. Jeg er såmænd også rimeligt 

sikker på, at det kan vi godt finde et par eksempler på. Men jeg vil bare afslutningsvis 

sige, at det må aldrig nogen sinde blive et argument for, at vi ikke sikrer, at de ældre, 

som virkelig har behov for hjælp, skal have den, og det må vi give hinanden håndslag 

på. 

 

 Johannes Nymark (A): Vi er nu cirka halvvejs igennem listen over talere i aften 

og har brugt det meste af den femte time, så jeg vil opfordre til, ligesom jeg selv gør det, 

at gøre det rimelig kort. Vi skal vel ikke fra alle sammen have en beretning over rigets 

almindelige tilstand. 

 Jeg vil godt tage udgangspunkt i den lykkelige situation, at der er en overordentlig 

interesse for at bo i København i øjeblikket, med den risiko til følge, at de svagere grup-

per bliver presset på det meget anstrengte Københavns boligmarked.  

 I hele dette boligkapløb må vi ikke glemme byens ældste borgere. Det har her i sa-

len ved utallige lejligheder været fremhævet, at antallet af ældre i København fortsat er 

faldende. Det er konstaterbart, men det ændrer ikke ved det faktum, at situationen for de 
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svageste ældre stadig er anstrengt. Der er stadig for lang ventetid for ældre, som er visi-

teret til plejehjem.  

 I lyset af den noget bedre økonomi, som næsten alle har omtalt i håbefulde vendin-

ger, ja, så har vi fået et højere ambitionsniveau. Jeg synes, det er væsentligt at under-

strege, at det har givet anledning til at sætte nogle mere krævende mål for vores indsats 

på ældreområdet.  

 Vi har allerede for nogen tid siden sammen med gode fæller i andre partier sat det 

mål, at ventetiden for de visiterede ældre i København skal ned på 4 uger. Samtidig må 

vi erkende, at vi fortsat har en pukkel på ventelisten, og det vil kræve flere plejehjems-

pladser i de nærmeste år, også selv om antallet af ældre er for nedadgående. 

 Der har været, som alle ved, stor uro omkring de københavnske plejehjem. Samti-

dig er der i den seneste tid brugt mange, mange penge og mange kræfter på at rette op 

på forholdene. Den aktuelle økonomiske situation skulle nu give os mulighed for at få 

skabt, jeg vil sige næsten endelig ro om plejehjemssektoren også på længere sigt til 

gavn for både plejepersonale og Københavns ældre. 

 Et helt særligt problem omkring ventelisterne repræsenterer de hospitalsindlagte, 

som er visiteret til plejehjem. Det er naturligvis ikke, som flere har fremhævet, tilfreds-

stillende at blive liggende på en hospitalsafdeling, når den egentlige hospitalsbehandling 

er afsluttet.  

 Omvendt er det næppe realistisk at forestille sig, heller ikke i en gylden fremtid, at 

der vil være en relevant ledig plejehjemsplads, i samme øjeblik visitationen er afsluttet 

og patienten er godkendt til en plejebolig.  

 Derfor ønsker vi, at der oprettes flere døgngenoptræningspladser, som er indrettet 

til at tage imod de færdigbehandlede ældre, som venter på deres endelige plejebolig. 

Her kan man give den relevante pleje, og der vil også være tilbud om en lettere genop-

træning. Det vil være et godt alternativ til fortsat ophold på hospitalet efter afsluttet be-

handling, og det vil give hospitalerne lidt flere senge til gavn for de ventende patienter. 

 I den helt anden ende af aldersskalaen er presset også stort, så stort, at København 

ikke alene kan klare det. Jeg synes, der er grund til at understrege i hele debatten om 

unges boligforhold, at allerede nu udgør de unge en fjerdedel, en fjerdedel af den kø-

benhavnske befolkning. Til sammenligning kan det nævnes, at de unge kun repræsente-

rer 11 pct., altså mindre end halvdelen, i den øvrige del af hovedstadsregionen.  

 De unge styrter ind til det centrale København. Det kan vi københavnere godt for-

stå, men det ændrer ikke ved, at en fjerdedel af hele Københavns befolkning allerede nu 

er unge, der udgør et stykke boligpolitisk arbejde.  

 Det skal nu ikke få os til at ligge på den lade side. Det er en uvurderlig kvalitet ved 

København, at de unge fylder så meget i bylivet. Vi kan ikke løse alle unges boligpro-

blemer, men vi kan gøre mere. 

 Der har været talt meget om nybyggeri af ungdomsboliger, men det kan på ingen 

måde løse problemet. Alligevel er der da grund til at glæde sig over, at omkring 1.600 

nye ungdoms- og kollegieboliger er på vej i løbet af de nærmeste 2-3 år. Det er da en 

ikke væsentlig udvidelse af antallet af boliger til unge. 

 Som de fleste ved, så bor en stor del af de unge i Københavns mange små lejlighe-

der allerede nu. Det er en ualmindelig god udnyttelse af de alt for mange små lejligheder 

med kun 1-2 værelser, som vi har rigeligt af i København. 
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 Nu har mange sagt, og det er der jo også en politisk beslutning om, at nu skal der 

igen gang i boligbyggeriet også af almene boliger. Der er brug for flere almene familie-

boliger. Den situation kan bruges til også at skaffe flere boliger til de unge. Den seneste 

tids debat har vist, at også de almene boligselskaber er interesserede i at skaffe bedre 

plads til både familier og unge. Det har eksempelvis ført til forslag om, at der for hver 

ny almen familiebolig udlejes to små almene boliger til unge. Det vil på samme tid give 

nye familieboliger i den almene sektor og skabe mulighed for at danne attraktive ung-

domsmiljøer i den eksisterende boligmasse. 

 Ikke alle boligproblemer kan løses af København, men budget 2003 kan give et po-

sitivt signal til både de unge og byens ældste. 

 

 Trine Schaltz (F): En plejehjemsgaranti på 4 uger har længe stået højest på SF´s 

prioriteringsliste, og vi er i dag betydeligt nærmere målet end tidligere. Nu må den sid-

ste indsats iværksættes, flere plejeboliger. Men jeg må sige, at 400 tror jeg ikke, der er 

brug for faktisk, Carl Christian.  

 Men en 4 ugers plejehjemsgaranti for hospitalsindlagte er ikke godt nok. Det er for 

lang tid for ældre færdigbehandlede at ligge på hospital, og det er en dårlig udnyttelse af 

hospitalernes kapacitet. Den kapacitet skal bruges til folk, der er syge, der har brug for 

behandling og ikke udelukkende pleje. 

 Derfor skal der etableres nogle korttidspladser, der er nogle, der kalder det vente-

pladser, hvor de ældre kan være, mens de venter på inden for 4 uger at få en pleje-

hjemsplads. Træning skal være en integreret del af tilbuddet. Det er der behov for, når 

man som ældre har haft en sygdomsperiode med hospitalsindlæggelse.  

 Korttidspladser kan og må ikke forveksles med fortidens forhadte venteafdelinger, 

hvor ældre kunne vente i op til 1 år på en plejehjemsplads. En korttidsafdeling skal være 

et tilbud, der i højere grad end hospitalsindlæggelse dækker det behov, som de ældre 

har, og som om muligt giver et løft på grund af målrettet træning. Det er derfor, det er 

nødvendigt at oprette de her pladser. 

 SF støtter en øget træningsindsats i forhold til både ældre i hjemmet og på pleje-

hjem. Der er meget vundet ved en sådan indsats ressourcemæssigt, men ikke mindst 

menneskeligt. At være selvhjulpen eller så selvhjulpen som muligt er for langt de fleste 

mennesker tæt forbundet med livskvalitet.  

 Men i vores iver for at optræne, aktivere og selvstændiggøre må vi ikke lukke øjne-

ne for, at der findes ældre mennesker, der er så svage, trætte og mætte af dage, at de 

først og fremmest har brug for fred og ro. Det er, som om den del af livet ikke er særlig 

accepteret, men det forholder sig ikke desto mindre sådan. 

 For de mennesker er det ikke træning, bankospil og udflugter, der er livskvalitet, 

det er nærmere overgreb. De har brug for ro, kærlig pleje og mennesker, der med nær-

vær og omsorg kan pleje dem i deres sidste tid, der godt kan være flere år. Det kræver 

først og fremmest mennesker, der har forståelse, indsigt og viden omkring pleje og om-

sorg. 

 Genindlæggelser er et problem for mange ældre københavnere. SF ønsker, at der 

iværksættes et projekt på tværs af sektorer og med fokus også på de praktiserende læ-

gers rolle, et projekt, der afdækker denne problemstilling og kommer med forslag til en 

handleplan, der kan forebygge de gentagne indlæggelser. 
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 SF ønsker også en øget indsats i forhold til demente. Vi støtter planerne om flere 

botilbud målrettet til demente, herunder demente, der samtidig har en psykisk sygdom. 

Disse demente befinder sig i en gråzone, de hører ikke til i det psykiatriske regi, og i en 

almindelig boenhed for demente trives hverken de eller deres bofæller ved samværet. 

 Der er også brug for en demenspolitik i København, hvilket også er et ønske fra Det 

Rådgivende Ældreforum. Vi skal diskutere og beslutte, hvad der skal være gældende for 

demente i København, hvilke botilbud, hvilke støtteforanstaltninger vi skal have, både i 

forhold til den demente og til vedkommendes pårørende. 

 For at få den optimale hjælp til demente involverer det primærsektoren, herunder 

den praktiserende læge, hospitalerne og de pårørende. En demenspolitik skal udarbejdes 

i samarbejde mellem mange interessenter. 

 Samarbejde på tværs af forvaltninger og sektorer lægger SF i det hele taget stor 

vægt på. Ikke alene skal vi se på det hele menneske. Vi skal også huske, at København 

er en helhed, og at forvaltningerne skal samarbejde til københavnernes bedste. 

 Netop samarbejde har været bærende i forslaget omkring rekruttering af elever til 

social- og sundhedsskolen. Rekruttering af personale er lidt af en akilleshæl, for hvad 

nytter det, at vi bevilger penge til plejeboliger og træning, hvis der ikke er nogen til at 

udføre den pleje og træning? 

 Der er kommet et udspil med gode forslag. Særlig skal fremhæves voksenelevløn 

og sammenkædning af sprogundervisning og SOSU-uddannelse for indvandrere. SF 

støtter disse forslag, men vi mener, der er behov for omtanke omkring, hvad det er der 

gør, at det er så svært at skaffe personale til denne sektor. 

 Overborgmesteren sagde i sin tale i torsdags, at der i kommunen er kommet en ny 

tradition, hvor der bliver lyttet til borgernes problemer, ønsker og behov. Ifølge tillids-

mænd i ældreplejen er nøgleordet for at gøre deres arbejdsplads til en attraktiv arbejds-

plads tid, tid og tid. Tid til at gøre deres arbejde ordentligt må siges at være et nærmest 

fromt ønske. Højere løn er ikke det øverste på ønskelisten, selv om det nok ikke ville 

være af vejen, men simpelt hen mulighed for at yde en god indsats over for de ældre kø-

benhavnere. Nu er tiden kommet til, at vi ikke bare lytter til borgerne og kommunens 

ansatte, men også handler på det, vi hører. 

 SF ønsker derfor, at der afsættes penge ikke alene til efteruddannelse, men også til 

en reel opnormering af personalet i ældreplejen. 

 SF har aldrig ment og aldrig sagt, at der ikke skal gøres en indsats for at forebygge, 

at københavnerne begynder at ryge, og at de, der gør det, kan få hjælp til at holde op, 

hvis de har brug for det.  

 Vi har foreslået Centret for Rygeafvænning lukket af to årsager. For det første sad 

vi i en urimelig situation, hvor næsten samtlige af forslagene til besparelser lå på de æl-

dre borgere, halvering af den grundige rengøring bevilget året før, nednormering på ple-

jehjemmene eller lukning af akutstuer. Det var nogle af de muligheder, udvalget havde 

for at finde de sidste penge. De her forslag var set med SF´s øjne absolut ikke mulighe-

der, men helt uspiselige forslag. 

 Den anden årsag er, at det er vores tanke, at når der både arbejdes med rygeafvæn-

ning på Bispebjerg Hospital og på Center for Rygeafvænning, der arbejdes med sund-

hed i Sund By-butikkerne, hos den praktiserende læge, så må der være mulighed for at 
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koordinere aktiviteterne endnu bedre og måske en mulighed for sammenlægning, der 

giver færre mursten og måske mere forebyggelse. 

 Når disse to årsager er nævnt, så er det jo sådan, at vi i dag er i en ganske anden si-

tuation end i foråret, da vi kom med forslaget om lukning. Vi vil ikke sætte os imod, at 

de 4 mio. tilbageføres til Rygecentret, men vi vil gerne, når budgetforhandlingerne er 

færdige, og hverdagen igen er indtruffet, drøfte, om omlægning og øget koordineret ind-

sats kan være en god og brugbar organisering i fremtiden.  

 Til sidst tillader jeg mig også at sige en smule om daghøjskolerne, fordi jeg sidder 

også i Uddannelses- og Ungdomsudvalget. Jeg har flere gange henvist til samarbejde på 

tværs og til at se kommunen som en helhed. Så derfor vil jeg til sidst kort omtale dag-

højskolerne som endnu et eksempel på vigtigheden af helhedstænkningen. 

 På grund af at regeringen har valgt at fjerne tilskuddet til daghøjskolerne og at ned-

lægge den fri ungdomsuddannelse, er vi i København i den situation, at vi er nødt til at 

tage daghøjskolernes fremtid op til revision. En arbejdsgruppe bestående af repræsen-

tanter for forvaltningerne og daghøjskolerne vil snart komme med en indstilling om-

kring daghøjskolernes fremtid.  

 SF mener, det er vigtigt, at vi ikke brænder nogle broer bag os ved at lukke nogle 

daghøjskoler, der med erfaring og kompetent personale har skabt velfungerende og va-

rierede tilbud, også tilbud, der er ganske anderledes end de traditionelle og derfor har 

appel til en helt anden målgruppe end de traditionelle tilbud. 

 Vi skal have skarp opmærksomhed på konsekvenserne af vores beslutninger, så vi 

undgår, at nogle af de københavnere, der har glæde af tilbuddene til at komme videre 

med arbejde eller uddannelse, i stedet bliver kontanthjælpsmodtagere. 

 Jeg glæder mig til budgetforhandlingerne og håber på nogle gode resultater til glæ-

de for københavnerne. 

 

 Manu Sareen (B): Som noget af det første bør vi her i BR bruge penge på et air-

conditionanlæg til salen, fordi det ville gøre arbejdsforholdene meget bedre. 

 Men når det er sagt, så må overskriften for Det Radikale Venstre på familie- og ar-

bejdsmarkedsområdet være følgende: en aktiv familiepolitik med ekstra fokus på børn 

og unge-området. Derfor er det kun glædeligt for os, at SF med Bjarne Fey i spidsen og-

så vil sætte børnene i centrum og investere i Københavns fremtid igennem netop børne-

ne.  

 Københavnske børn har det godt, men en nærmere analyse af børnenes dagligdag 

vil vise, at vi kan gøre det meget bedre. Der er mangel på en overordnet strategi om 

børns rettigheder og trivsel. Når der bliver diskuteret orlovsordninger og arbejdsmiljø på 

institutioner og legepladser, etablering af kulturtilbud og fritidstilbud osv., så er det altid 

ud fra de voksnes behov og ikke børnenes. 

 Derfor vil Det Radikale Venstre gå i spidsen for, at børnene kan få en aktiv og for-

pligtende børnepolitik her i København. Vi vil give børnene mulighed for medbestem-

melse og ansvar som et led i deres udvikling. 

 Som en forlængelse af Det Radikale Venstres kulturpolitik, som Klaus Bondam står 

for, så vil vi helt konkret oprette noget, der hedder kunst- og musikteam, om man vil, 

team, der kan rykke ud til de forskellige institutioner, og som skal stå for kunst- og mu-
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sikprojekter. Det vil uden tvivl være et stort aktiv for de københavnske børn og også et 

aktiv for pædagogerne, ej at forglemme. 

 Institutionerne er for øvrigt blevet beskåret i et omfang, der gør det fuldstændig 

umuligt for dem at leve op til ordentlige kvalitetskrav efter min mening. Det er en stor 

belastning for både børn og voksne i institutionerne, og tillige er mange forældre utrolig 

frustrerede over at skulle aflevere deres børn til et miljø med stress og dårlig normering. 

Det sætter i sidste ende spørgsmål ved børnenes velfærd. Derfor vil vi på lang sigt ar-

bejde for, at der bliver bedre normering på de københavnske institutioner. 

 Desuden vil vi arbejde for, at de københavnske børn igen kan være sikret at komme 

på koloni. Det er ikke kun en god del af deres socialiseringsproces, men det er altså også 

den eneste feriemulighed for mange børn i København. 

 For de lidt ældre børn vil vi gerne satse på de etniske piger. Vi vil gerne have opret-

tet flere pigeklubber. Alle erfaringer på dette område viser, at hvis vi vil hjælpe pigerne 

i gang med en eller anden frigørelsesproces, så de kan komme ud af eventuelt kommen-

de tvangsægteskaber, så har de behov for et miljø, der så at sige gør det legalt at tale om 

deres følelser, og med andre ligesindede, vel at mærke. Derfor er pigeklubber et utrolig 

vigtigt aktiv i integrationen i København. 

 Vi vil også arbejde for en bevarelse af følgeordningen fra skole til fritidshjem. Vi 

kan ikke være bekendt at fjerne den tryghed, som et voksent menneske giver på vej fra 

skole til fritidshjemmet. Derfor er det af stor betydning for Det Radikale Venstre at be-

holde netop denne ordning. 

 Nu talte jeg om integration lige før, og så er det selvfølgelig nærliggende at tale om 

modersmålsundervisning. Der har været nogle bemærkninger til Inger Marie Bruun-

Vierøs tale om modersmålsundervisning sidste uge, hvor hun bl.a. sagde: 

 »Derfor skal der flyttes ressourcer fra modersmålsundervisning af skolebørn hen til 

førskoletilbud.« 

 Så kom der en bemærkning i pausen om splittelse i Den Radikale Gruppe på dette 

område. Jeg skal for god ordens skyld slå fast, at førnævnte udsagn deles af et stort fler-

tal i gruppen. Det er selvfølgelig ikke ensbetydende med, at vi er splittede, tværtimod, 

men derfor kan der godt være uenighed, naturligvis.  

 Det er jo farligt at tale om modersmålsundervisning; det kan det i hvert fald være. 

Derfor vil jeg bare opfordre til og håbe på, at debatten ikke bliver ført over på, da vi 

havde debat om kristendom og religion. Det var en debat, som blev ført på fordomme, 

og man talte om spøgelser osv., osv. Jeg hørte heroppe fra denne talerstol, at hvis ikke 

vi valgte »religion«, så ville de etniske minoriteter flygte fra kristendomstimerne. Hvad 

viste der sig så? Der viste sig det fuldstændig modsatte, da vi undersøgte det.  

 Det handler om at undersøge tingene. Sandheden er jo, at vi ikke ved noget som 

helst om modersmålsundervisningen endnu. Der har været undersøgelser for det ene og 

det andet, der har været undersøgelser for, der har været undersøgelser imod. Der har 

ikke været undersøgelser, der er brugbare i den københavnske kontekst. Der har været 

en eller anden undersøgelse, der hedder Sproggruppeforsøget, men rent sådan forsk-

ningsmetodologisk kan den ikke bruges til noget som helst og slet ikke her i Køben-

havn.  
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 Vi har haft modersmålsundervisning siden 1975, og hvis det virkelig skulle hjælpe, 

og hvis det virkelig skulle virke, så kan jeg ikke forstå, hvorfor der er elever i de større 

klasser, der stadig ikke kan honorere de danske sprogkrav. 

 Derfor er det på tide, at vi begynder at tilbyde de elever, der ikke kan dansk, når de 

starter i skolen, ekstra danskundervisning i stedet for. Det må være logisk. Ved at tilby-

de modersmålsundervisning så håber man på, at de nye elever vil tilegne sig det danske 

sprog hen ad vejen, når de kommer i 1. klasse, 2. klasse. Problemet er altså bare, at vi 

ikke har råd til at vente så lang tid. De, der ikke kan dansk i 2., 3. og 4. klasse, bliver 

simpelt hen hægtet af socialt og fagligt, kun fordi vi gerne vil opføre os så smadderpoli-

tisk korrekt, men faktisk går det altså ud over eleverne. 

 Heldigvis viser alle nye undersøgelser fra Københavns Kommune, at flere og flere 

etniske minoriteter vælger modersmålsundervisningen fra. Det synes jeg personligt er 

utrolig glædeligt. De har fundet ud af, at den eneste vej frem, hvis man vil begå sig i det 

danske samfund, er simpelt hen at lære dansk, ellers går det simpelt hen ikke. Nu mang-

ler vi politikere altså også bare at finde ud af det. 

 Jeg har endvidere bemærket, at SF og Enhedslisten er enig med Det Radikale Ven-

stre i, at medarbejderne er den vigtigste ressource her i København. Derfor er det også 

af væsentlig betydning, at Københavns Kommune prioriterer efteruddannelse af medar-

bejdere rigtig, rigtig højt. Men ikke, som det har været indtil nu, hvor det fortrinsvis er 

lederne, der er blevet foretrukket, niks. Det er på tide, at vi også får de menige medar-

bejdere med, og de skal altså også prioriteres højt i fremtiden. 

 Specielt på daginstitutionsområdet er der brug for kompetenceudvikling og efterud-

dannelse, og her tænker jeg specielt på kompetenceudvikling omkring etniske minori-

tetsbørn. Der er en stor mangel på viden omkring etniske minoriteter og deres børn. Det 

er så et efterslæb, som vi er nødsaget til at tage alvorligt, specielt set i lyset af, at der er 

så store koncentrationer på nogle institutioner i København, og specielt set i lyset af, at 

de pædagoger, der henvender sig, til mig f.eks., siger: Vi ved ikke noget som helst om 

dette område. Derfor er vores fornemste opgave simpelt hen at sørge for, at institutions-

personalet bliver klædt bedst muligt på. 

 

 Taner Yilmaz (A): Endnu en gang skal vi til at behandle kommunens budget. Den 

positive udvikling i København fortsætter, hvor økonomien har det så godt efter flere 

års ansvarlig og langsigtet politik, at der nu decideret er tale om en meget stabil og sund 

økonomi. 

 Flere års anstrengelser for at nå hertil har ikke været forgæves. Vi kan se resultatet 

af den ansvarlige politik, som er blevet ført ikke kun af Socialdemokratiet, men af en 

hel række partier i Borgerrepræsentationen. Det har i år givet os et noget større økono-

misk råderum at disponere over. Det er nu, vi som politikere skal vise handlekraft kom-

bineret med fortsat ansvarlighed.  

 Jeg mener helt klart, at mange af de penge, som Københavns Kommune har fået i 

overskud, skal bruges til engangsudgifter, sådan at kommunen ikke bliver afhængig af 

at tilvejebringe samme beløb år efter år. Jeg vil derfor nævne et par muligheder, som jeg 

personlig synes er udtryk for fornuftige og ansvarsfulde dispositioner i forhold til de 

ekstra midler, vi har til rådighed. 
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 Vi kender jo alle hovedtallene i kommunens budget og ved derfor også, hvor stor 

vores gæld fortsat er. Netop derfor er det for mig et ufravigeligt krav, at vi fortsætter 

med at afvikle vores gæld. Jeg synes personlig, at vi med stor fordel kan bruge en del af 

vores overskud til at afdrage gælden med en ekstra portion. Den ekstrabetaling kan på 

kort sigt, men hvad der er vigtigere, også på lang sigt spare nogle dyrt betalte renter. 

Her er der tale om et ikke ubetydeligt beløb, som vi år efter år kan bruge til at styrke de 

områder, som vi så fra tid til anden vælger at give politisk prioritering. 

 Jeg mener også, at vi skal afsætte et beløb til dækning af udgifter på et område, 

hvor København er temmelig meget bagefter, nemlig vedligeholdelse af kommunens 

bygninger. Det er meget glædeligt, at der er bred enighed om, at der bør gøres ved det 

problem. Det har flere talere her i Borgerrepræsentationen givet udtryk for. 

 Jeg er sikker på, at de fleste af os københavnske politikere ønsker at sætte vores 

skoler i stand. De børn, som går i de københavnske skoler, og som er vores og byens 

fremtid, skal selvfølgelig også have de bedste betingelser. Men desværre er vi nødt til at 

nedjustere vores ambitioner og i det mindste give vores skoler de nødvendige faciliteter, 

så både elever og ansatte kan få ordentlige fysiske betingelser for undervisning og ar-

bejde. 

 Når jeg nævner arbejdsmiljø og arbejdsbetingelser, kan jeg ikke lade være med at 

nævne kommunens mange tusinde hverdagshelte, nemlig de medarbejdere, som har 

gjort og stadig væk gør en stor indsats for, at København kan blive ved med at udvikle 

sig, og byens borgere kan få den bedst mulige service. Hvis vi ønsker fortsat at kunne 

rekruttere og fastholde dygtige medarbejdere, må vi også imødekomme behovet for ef-

ter- og videreuddannelse og afsætte et klækkeligt beløb til det formål.  

 For de københavnske borgere gælder det, at ca. 14.000 er på kontanthjælp, og at ca. 

21.000 står uden for arbejdsstyrken. Det er næsten 1 ud af hver 15. københavnere, som 

vi skal gøre noget ekstra for. Derfor er det helt nødvendigt, at vi forstærker indsatsen og 

skaber flere arbejdspladser. Det kræver et endnu tættere samarbejde mellem Køben-

havns Kommune, vidensinstitutionerne og naturligvis byens virksomheder, hvis opga-

ven med at højne beskæftigelsen for de grupper, som står på sidelinjen, skal løses. 

 Det fører mig til at tale om integration. Dette ord hører vi hele tiden i alle mulige 

sammenhænge, men hvad betyder »integration« egentlig. Ifølge ordbøgerne betyder or-

det »sammensmeltning til et hele, indpasning i en helhed, optage i et fællesskab«. 

Spørgsmålet er imidlertid, hvordan vi i praksis omsætter dette i forbindelse med de kø-

benhavnske borgeres integration i det danske samfund. Det kan vi kun gøre ved at af-

sætte flere midler til integrationsindsatsen i kommunen. 

 Det er en kendsgerning, at hver 3. indvandrer og flygtning i Danmark bor i Køben-

havns Kommune. Vi ved samtidig, at denne gruppe har en alt for høj arbejdsløshed, og 

at alt for mange modtager kontanthjælp. Det er en helt igennem uholdbar situation, som 

vi skal gøre noget ved. 

 Arbejdsmarkedet er efter min opfattelse en af de vigtigste hjørnestene i en vellykket 

integrationsproces, hvor et menneske har et arbejde på lige fod med deres danske med-

borgere og kommer til at spendere en hel masse tid sammen med deres danske kolleger. 

 Arbejdslivet er utvivlsomt en dør til et øget gensidigt kendskab mellem etniske 

grupper og etniske danskere, som også er være en vigtig brik i den sociale integration, 
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som langt hen ad vejen har betydning for, om man føler sig som en del af det samfund, 

man lever i, eller ej. 

 Københavns Kommune må påtage sig sin del af ansvaret. Som kommune og som en 

af de største arbejdsgivere her i byen må vi skaffe endnu flere arbejdspladser og uddan-

nelse til vores etniske borgere. Først derefter kan samfundet med rette forvente, at alle, 

som bor her i landet, faktisk også kender og respekterer de danske værdier og normer. 

 Men vores etniske borgere skal så sandelig også medvirke helhjertet i processen. 

De skal også være åbne for at tage godt imod de danske værdier og normer. Vi må stille 

krav om, at de tager del i det samfund, de enten frivilligt eller ufrivilligt lever i. De skal 

ikke lukke sig inde med parabolantenner og flere tv-kanaler fra hjemlandet. De skal ud 

og opleve, hvad der sker i samfundet.  

 For mig handler integration ikke om halalkød eller svinekød, om kvinderne vil bære 

tørklæder eller de ikke må på arbejdspladserne, eller om der er plads til børnene på ar-

bejdspladsen. Nej, integration handler om gensidigt at acceptere grundlæggende værdier 

og normer og at respektere hinanden som individer, have tolerance over for andres kul-

tur, religion og sidst, men ikke mindst, have en forståelse for demokratiet og meget ger-

ne tage aktivt del i det. 

 Når jeg i min tale gør meget ud af integrationen, er det, fordi det er helt nødvendigt, 

vi som Københavns Kommune gør vores arbejde ordentligt på dette felt og afsætter de 

ressourcer, der skal til at for at forebygge, at en stor gruppe borgere i vores by fortsætter 

som passive modtagere af offentlig forsørgelse og dermed risikerer at leve på sidelinjen 

af samfundet. Vi skal derfor satse kraftigt på at styrke beskæftigelsestiltagene for denne 

gruppe.  

 Samtidig arbejder vi i Integrationsudvalget med en lang række forslag, som skal 

styrke integrationen på andre områder i hverdagslivet. Det vil sige i boligområderne, på 

skolerne, i fritidslivet osv. Vi er dog ikke klar til at præsentere de konkrete forslag end-

nu, men jeg foreslår, at vi i budgettet skaber mulighed for, at flere af disse forslag kan 

realiseres allerede inden for det næste års budget. 

 Det er naturligvis ikke muligt at komme rundt om hele budgettet her. Jeg har nævnt 

nogle af de områder, som jeg mener fortjener særlig opmærksomhed, og jeg håber, at 

budgetforhandlingerne vil resultere i et bredt funderet budget, som vi kan være bekendt 

over for os selv og ikke mindst københavnerne, som har betroet os opgaven. 

 

 Finn Rudaizky (A): Som den eneste af partiernes ordførertaler i torsdags mindede 

Venstres og borgmester Søren Pinds tale mest om en valgtale med et indbygget forsøg 

på at nedgøre byens overborgmester.  

 Nu var det jo ikke sådan, at Venstre ikke havde nogen forslag til næste års budget, 

men ærlig tal, efter at have hørt Venstres indlæg sad man egentlig tilbage med et tomt 

og meningsløst udtryk, for nu at bruge borgmester Søren Pinds eget ordvalg fra hans ta-

le.  

 I Venstres budgettale for 2003 får vi Venstres analyse af den socialdemokratiske 

politik. Venstre mener, at mangelen på vision er åbenlys, og at Socialdemokratiet kaster 

sig over tåbeligheder. Borgmester Søren Pind betegnede det som krisestyring den ene 

dag, karaktermord den næste. Og Venstre er oven i købet så dygtige, at de kan forudsi-

ge, at det hele ender med at blive Socialdemokratiets fald. 
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 Det er egentlig meget stærke ord i en budgetdebat, der er jo trods alt langt til valget. 

Men hvor jeg ellers troede, at det var hensigten i en budgetdebat at forsøge at samarbej-

de om det bredest mulige flertal for en god politik for de københavnske borgere, så var 

det altså nogle helt andre ord, man skulle høre.  

 Ja, man kunne næsten fornemme, at Venstre på forhånd har opgivet at øve indfly-

delse på næste års budget og måske hellere vil bruge energien på en hårdtslående, plat 

og intetsigende overbudsretorik, som end ikke USA´s tidligere præsident Ronald Rea-

gan kunne have gjort meget bedre end borgmester Søren Pind. 

 I Socialdemokratiet er vi overbevist om, at det, som København har brug for, er et 

fortsat socialt ansvarligt politisk styre. På grund af Københavns forbedrede økonomi vil 

vi derfor forstærke den sociale ansvarlighed, men også den rimelighed, der naturligvis 

er i, at vi bl.a. skal sætte ekstra fokus på renovering og eventuelt nybygning af de facili-

teter, som i dag udgør de fysiske rammer omkring psykisk syge, handicappede og børn 

og unge. Men også andre af de såkaldte svageste grupper, misbrugere og hjemløse, vil 

Socialdemokratiet gøre alt for får forbedret deres nuværende forhold og muligheder. 

 Min partifælle Thor Grønlykke vil uddybe de socialdemokratiske holdninger på 

børn og unge-området. Jeg vil derfor nøjes med at konstatere, at vi faktisk bruger mange 

penge til konsulenter og til forebyggende arbejde, når vi sætter et nyt projekt i gang. 

Måske kan det være visionært og dermed også langsigtet, hvis vi på børnefamilieområ-

det kan få meget mere at vide om, hvad det egentlig er der virker.  

 Kunne det mon tænkes, at vi mangler et videncenter til at evaluere, om de foran-

staltninger, vi sætter i gang, også virker efter hensigten? Har vi mon behov for støtte til 

metodeudvikling? Hovedstaden har mange og tunge problemstillinger inden for børne-

området, så måske burde vi overveje, om vi skulle følge Frederiksborg Amts eksempel 

med at etablere eget metode- og udviklingscenter i relation til børnefamilieområdet. 

 Lokalcentrene yder personalemæssigt en meget stor indsats, men der er også et stort 

kvalitetspres på alle medarbejderne. Vi skal selvfølgelig arbejde for, at det bliver attrak-

tivt at tiltrække nye medarbejdere, og det kan f.eks. ske ved øget kompetenceudvikling 

af medarbejderne.  

 Hvorvidt forsøgsbydelenes tilbageførelse til kommunen rent konkret har medført 

mindre ressourcer på enkelte socialcentre, er et af de spørgsmål, som Socialdemokratiet 

ønsker afklaret under de kommende budgetforhandlinger. Der er modstridende meldin-

ger om dette spørgsmål, og derfor har Socialdemokratiet forleden stillet spørgsmål til 

familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen for at få præcise svar på denne problematik. 

 Vedrørende pladsgarantiordningen, som i dag er på 11 måneder, men hvor vores 

målsætning jo er 6 måneders ventetid, ser vi gerne, at en nedsættelse af pladsgarantien 

indgår i de kommende forhandlinger. En enkelt måneds nedsættelse koster i alt 113 

mill.kr.  

 Der hvor vi også gerne ser en forbedring, er ved, at ordningen kan blive administre-

ret, hvis det er muligt, mere ligeligt over hele byen, således at de nu vedtagne 11 måne-

der i praksis bliver 11 måneder og ikke som i dag med adskillige måneders forskel fra 

bydel til bydel. 

 Beskæftigelsesspørgsmålet bliver behandlet lidt senere, også udførligt, af min parti-

fælle Joan Jensen, men jeg vil godt understrege én ting, at Socialdemokratiet går ind for 

en forstærket indsats til beskæftigelsesforanstaltninger for indvandrere. Vi skal i kom-



80 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

munen være mere ambitiøse for at få flere indvandrere i arbejde, men vi bør igen se på, 

om vi kan få flere indvandrere og andre borgere i København i beskæftigelse på kom-

munens egne arbejdspladser. Man kan sige, at forebyggelse er nøgleordet, og også der-

for går Socialdemokratiet ind for flere forebyggelsestilbud til unge misbrugere.  

 Vi mener også, der er behov for en forstærket indsats for de psykisk syge, og for-

men for denne nødvendige hjælp vil vi drøfte med partierne under de kommende for-

handlinger. Men det er oplagt, at vedligeholdelsen af faciliteter til psykisk syge står højt 

på ønskelisten.  

 Vi må også erkende, at der faktisk er mangel på botilbud for voksne handicappede, 

men også for handicappede børn må forholdene forbedres. Sådanne forbedringer er 

f.eks. istandsættelse af de noget forfaldne institutioner og også en døgninstitution til 

børn. 

 Jeg vil også gerne fremhæve, at Socialdemokratiet støtter selvfølgelig flere boliger 

til husvilde, og vi er glade for, at Sundholm nu skal bruges til dette vigtige formål.  

 Socialdemokratiet vil selvfølgelig også være med til at støtte det opsøgende gade-

plansarbejde, og vi er i det hele taget meget opmærksomme på de svage gruppers for-

hold. Vi tager ikke patent på varetagelsen af disse gruppers forhold, for vi har heldigvis 

set, at der er en bred politisk god holdning for at hjælpe mange af disse mennesker i 

nød. Jeg håber, at den gode holdning fortsat er til stede, når vi til oktober skal stemme 

om næste års budget. 

 

 Thor Grønlykke (A): I København er vi desværre langt fra målet om en 6 måne-

ders pasningsgaranti for vores daginstitutionsbørn. Vi er i øjeblikket i den situation, at 

vi har en 11 måneders pasningsgaranti, men der er desværre mange, der venter meget 

længere.  

 Vi har få pladser, og det skal vi ændre hurtigt, fordi det betragtes med rette i dag 

som en basal velfærdsydelse, at man kan få passet sine børn, når man har brug for det. 

 Den 11 måneders garanti, vi har, er en relativt tvivlsom garanti. Det er en garanti, 

hvor vi faktisk kun lever op til den i lige omkring halvdelen af tilfældene, eller i hvert 

fald er den gennemsnitlige ventetid lige omkring 11 måneder, og det kan vi ikke være 

tjent med. En garanti vil de fleste forstå som det, at de kan få plads inden for det angiv-

ne tidsrum, og hvis vi skal kunne se vores borgere i øjnene, og hvis vi skal virke tro-

værdige, så skal vi også kunne give dem det pasningstilbud inden for 11 måneder. 

 Heldigvis fungerer de fleste af vores institutioner vældig godt, men vi har måttet se 

eksempler i udvalget på institutioner, som ikke har fungeret. Vi har endda været nødt til 

at lukke en enkelt institution. Vi må leve op til de kvalitetskrav, som ansvarlige forældre 

ville stille til deres børns institution, og det skal vi gøre ved at hæve standarden for de 

institutioner, som fungerer dårligst. 

 Den holdning kan vi heldigvis blive enige om i udvalget, og på den måde er der god 

grund til at tro, at det vil gå hurtigt frem, om end der er langt til målet.  

 Venstre har foreslået en ny pasningsform, og man kan jo ikke være andet end glad 

for, at de deltager konstruktivt i debatten, og så håbe på, at det næste forslag bliver lidt 

mere realistisk. 

 Til gengæld glæder vi os ikke så meget over, at Venstre ønsker at stille arbejdsløse 

dårligere end andre, når der skal tilbydes daginstitutionsplads. Det er et kæmpe problem 
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for alle, og nogle er næsten desperate, når det drejer sig om at finde plads til deres børn. 

Det gælder, uanset om man har arbejde, eller man ikke har arbejde. 

 Jeg har endnu ikke oplevet, at nogle af mine venner ikke har kunnet passe deres ar-

bejde, fordi de ikke har kunnet få passet deres børn. Men jeg har til gengæld oplevet fle-

re arbejdsløse, som ikke har kunnet komme i gang med aktivering eller ikke har kunnet 

komme i gang med uddannelse eller job, fordi de ikke har kunnet få passet deres barn.  

 Arbejdsløse har ikke mulighederne, de har ikke de økonomiske ressourcer, og de 

har ikke det økonomiske incitament til at få løst deres pasningsproblem. På den måde 

kan man med vores socialministers ord i virkeligheden skabe en negativ social konkur-

rence, hvor kommunerne gør, hvad de kan for at hjælpe de borgere, som har arbejde, og 

så lader man dem, som er arbejdsløse, komme bagest i rækken. Jeg ville have troet, at 

selv Venstre ville synes, at det var for asocialt til, at man ville synes, det var rimeligt. 

Men det synes Venstre ikke, og jeg synes, at den asociale politik er foragtelig, og jeg 

håber og tror, at et flertal i Borgerrepræsentationen vil tage afstand fra den. 

 Familier i nød bliver der desværre flere og flere af, og vi er oftere og oftere nødt til 

at hjælpe dem, undertiden helt overtage ansvaret for børnene. Det er en meget trist ud-

vikling, og det skyldes nok dels, at vi opdager flere, og hurra for det, men også nok, at 

vore familier fungerer dårligere.  

 Vi skylder os selv at fortsætte med at løfte den desværre stadig tungere byrde, men 

vi skal også prøve at forstå, hvorfor vi får flere og flere problemer, i stedet for bare at 

lappe i  blinde.  

 På det område, som handler om børn med særlige problemer, er der som på så 

mange andre områder brug for, at vi i familie- arbejdsmarkedsforvaltningens regi bliver 

bedre til at finde ud af, hvorfor tingene går galt, og lave en systematisk vidensopsam-

ling. Det skal vi gøre både med kontrollerede og med mere deskriptive undersøgelser.  

 Samtidig skal vi på en lang række områder udvikle vores tilbud og afprøve nye til-

bud. Vi skal huske at efteruddanne og pleje vores medarbejdere, og vi skal skabe et fag-

ligt inspirerende miljø for at kunne rekruttere og fastholde de dygtige medarbejdere. Det 

er på denne måde, at vi i Københavns Kommune kan være en spydspids på det sociale 

område. 

 Med hensyn til psykisk syge har vi jo i kommunen en overrepræsentation med ca. 

25 pct. af alle psykisk syge i København, og det vil uanset hvad være en stadig kamp at 

sikre denne gruppe en rimelig tilværelse. Vi har en forpligtelse til at blive ved med at 

diskutere denne gruppes vilkår. Vi har yderligere en forpligtelse til at sørge for, at psy-

kisk syge aldrig bliver til kastebolde mellem to forvaltninger.  

 Socialdemokratiet ønsker, at der skal sættes penge af til forsøg med opsøgende 

psykoseteam. Det er et godt forsøg, og det er det, fordi det er et forsøg på at integrere 

både den sociale og den mere lægefaglige del af behandlingen af denne gruppe. Det er 

et godt eksempel på, at brugeren skal være i centrum, og det er en fokusering, som spe-

cielt er nødvendig, når det handler om så svag en gruppe.  

 Denne indgangsvinkel er selvfølgelig også nødvendig på andre områder, hvor bor-

gerne med rette kan forvente en service, som tager mere hensyn til dem. Ud over ord og 

organisering, som er nødvendig for at tage højde for brugervenlighed, så tror jeg, det er 

meget vigtigt, at man husker på, at det er noget, som koster penge. Det er simpelt hen 
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dyrt, det er i modstrid med de økonomiske effektivitetskrav, man ellers ville kunne stil-

le. I min egen hverdag i hospitalsvæsenet har jeg kunnet konstatere det alt for ofte. 

 København er en multietnisk by, og heldigvis for det og heldigvis er vores by vok-

set til at blive en mere farverig og international by. Politisk skal vi signalere 100 pct. re-

spekt for fremmede, og vi skal glæde os over mangfoldigheden i stedet for at frygte den. 

Og vi skal forvente og kæmpe for 100 pct. respekt for lovgivning, for kvinders ligestil-

ling, for demokrati og alle de andre ting, som vi tager som en selvfølge. Det er et bud-

skab, heldigvis, som jeg tror, 90 pct. af alle danskere, og som jeg tror, 90 pct. af alle 

indvandrere kan blive enige om, og det synes jeg, vi skal sørge for at blive enige om og 

kæmpe for. 

 Integration er et område, der altid vil kunne arbejdes mere med, og der er brug for, 

at vi anstrenger os endnu mere i København. Nye typer problemer kræver nytænkning 

og måske endda nyorganisering. Vi vil derfor i Socialdemokratiet i årene fremover have 

øget fokus på området, ikke nødvendigvis med store armbevægelser, men med energi, 

benarbejde og et fokus på at løse de konkrete problemer. Vi vil specielt se på hr. og fru 

Jensens rolle i integrationsprocessen, som der er alt for lidt opmærksomhed på.  

 

 Frank Hedegaard (F): Som Jens Johansen så klart gav udtryk for i SF´s bud-

gettale i torsdags, er der ingen tvivl om, at forbedringer af de svageste gruppers livsfor-

hold er et af de områder, vi vil prioritere højt i budgetforhandlingerne.  

 Det betyder bl.a., at vi ønsker, der skal ske radikale tiltag for gruppen af stofmis-

brugere, både når der er tale om forebyggelsesindsatsen over for de unge og når det dre-

jer sig om omsorgen og plejen af de hårdest ramte stofmisbrugere, og i det her tilfælde 

ikke mindst inddragelse af den enkelte bruger i løsningen af deres egne problemer.  

 I løbet af de seneste år har praksis i forebyggelse og behandling af stofmisbrug æn-

dret sig radikalt og mærkbart, og skademinimering eller harm reduction, som det også 

kaldes, er blevet et grundlæggende begreb overalt i Europa. Det skyldes bl.a., at man 

har indset, at de store skader, som er følgen af stofmisbrug, og som det medfører i form 

af kriminalitet, prostitution og andre samfundsfølger af misbruget, som vi også har her i 

København, ikke alene løses ved, at vi siger fy fy, og det er forbudt og det må I ikke, 

men at man må gå nye veje.  

 Nogle lande foretrækker kontrollerede heroinforsøg, og det har SF også foreslået i 

Folketinget, og fixerum, som Borgerrepræsentationen også gik ind for her i efteråret, og 

så en øget brugerinddragelse.  

 Andre lande anvender substitutionsbehandling som det grundlæggende behand-

lingstilbud og centre, som kan behandle alle former for afhængighedsproblemer. Atter 

andre lande forsøger at udvikle nogle nye måder at intervenere på, bl.a. i forbindelse 

med teknomiljøet eller i form af en afkriminalisering af cannabismisbruget.   

 Ønsket om at definere behandlingsstandarder og at udvikle det, vi kalder best prac-

tice, er også en vigtig prioritet i EU. Effekten af EU-initiativerne forbliver dog noget 

begrænset og er først og fremmest afhængig af den politik, som de enkelte EU-lande har 

valgt at føre. Men debatten om misbrugspolitik må man dog sige har været lige intens i 

alle landene.  

 Det er den også i Danmark, hvor vi ofte ser dramatiske billeder i tv af byldebefæng-

te narkomaner på offentlige steder, nød og lidelse på Maria Kirkeplads, hvor beboerne 
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med god grund efterhånden har fået nok. Det er et teaterstykke, der kan underholde pæ-

ne borgere med billeder af ulykkelige og triste narkoskæbner. Indtrykket af vores be-

handlingssystems fallit understreges gennem dramatiske reportager om narkokriminali-

tet, død og ulykke, og hvor vi politikere, som udtrykker en retfærdig harme og foruret-

telse over tingenes tilstand, risikerer at blive kaldt for medfølende »Mother Theresa 

wannabees«, og hvor vi beskyldes for kun at ville pudse vores glorier af i den bedste 

sendetid.  

 Men budskabet er dog ikke til at tage fejl af: Nogen må gøre noget, men hvad er det 

egentlig, vi gør her i Borgerrepræsentationen?  

 I regeringens handlingsprogram »Det fælles ansvar« står der, at de vil forstærke det 

fælles ansvar for de svageste i samfundet. De vil involvere brugerne og samtidig fast-

holde amters og kommuners ansvar.  

 Det lyder alt sammen meget godt, det er også det, vi godt vil i SF. Det er dog be-

mærkelsesværdigt, at i Venstres budgetordførertale, som vi alle hørte i torsdags, blev 

der ikke nævnt et eneste ord om denne samfundsgruppe. Det tætteste, man vist kunne 

komme på noget, der lignede en social overvejelse i den tale, var Venstres forslag om, at 

man skulle sætte de arbejdsløse bagest i køen til daginstitutioner og så ellers trække folk 

i kontanthjælp, hvis de ikke efterlevede aktiveringsreglerne.  

 Det er et paradoks, når vi f.eks. ser, at stofbrugere fra BrugerForeningen, der har 

udført et stort oprydnings- og samfundsnyttigt arbejde på Vesterbro, hvor de samler ka-

nyler op, ikke engang kan få det anerkendt som et reelt arbejde.  

 Man kan spørge Søren Pind, som han tillod sig at spørge Socialdemokratiet: Hvad 

er egentlig Venstres vision, når det drejer sig om Københavns store narkoproblemer?  

 Der skal ikke herske nogen tvivl om, at stofbrugerne alt for ofte lever et uværdigt 

liv i nød og elendighed, og at de heller ikke har de rettigheder, som vi andre betragter 

som en selvfølge. I det hele taget er de de fleste steder ildesete pariaer. De er kort sagt 

frataget al menneskelighed, og vores forklaringsmodeller på dette fænomen spænder li-

ge fra deres manglende socialisering og psykiske ufuldkommenheder til sygdommen 

narkomani og deres stofpåvirkede adfærd.  

 Under alle omstændigheder placeres hovedårsagen til elendighederne hos den en-

kelte stofbruger, og det er jo med til at sløre andre faktorers indflydelse på problemet, 

deriblandt vores behandlingssystems særlige konstruktion og praksis.  

 Men på den måde kan vi jo også undgå de gamle påtrængende skeletter i skabene, 

som er for støvede og komplicerede. De er måske for anstrengende eller bare i al almin-

delighed politisk ukorrekte. Her kan jeg i flæng nævne:  

 – Manglende ressourcer til de eksisterende behandlingstilbud og en nuancering i 

udbuddet af døgnbehandlingspladser, så det også involverer de psykisk syge med mis-

brugsproblemer. 

 – Manglende brugerinvolvering samt brugerevalueringer, hvor målet må være at 

give den enkelte en mulighed for at skabe sig en tryg og meningsfuld tilværelse.  

 – Mangelfulde efteruddannelsespladser for det faglige personale. SF har påpeget, at 

der skal bruges penge på det i dette år. De Radikale har været så venlige at støtte det li-

gesom Enhedslisten.  

 Så er der de uacceptable forskelle i udbuddet af behandlingsmuligheder. Købehavn 

har endnu ikke et behandlingstilbud til unge med et hashmisbrug. Endnu er der ingen, 
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som reelt har undersøgt, hvorfor der dør så forholdsvis mange stofmisbrugere her i Kø-

benhavn. Det drejer sig om mellem 60 og 80 personer hvert år. 

 Derudover kommer der en stigende gruppe med anden etnisk baggrund til blandt de 

svageste grupper, og det må vi også tage højde for i forhold til sprogbarrierer og forskel-

lige kulturelle normer og værdier.  

 Det samme gør sig gældende, når vi taler om gruppen af psykisk syge, der ud over 

de psykiske problemer også har misbrugsproblemer.  

 I efterårets valgkamp lovede vi SF, at vi ville gøre noget ved det, ikke kun tale uden 

at handle, hvad Venstre beskylder venstrefløjen for, men sætte konkrete forslag bag vo-

res ord. Det løfte vil vi godt efterleve, og derfor stiller vi også en række forslag til det 

kommende budget. 

 Jeg tror ikke, der er nogen partier her i Borgerrepræsentationen, der ikke kan være 

enige i, at vi i det 21. århundredes fællessamfund må finde løsningerne sammen, og at vi 

heller ikke stiltiende kan se på, at den nuværende udvikling fortsætter.  

 I SF vil vi derfor gerne samarbejde om at udvikle de sociale netværk i et fællessam-

fund, så det bringer det offentlige, det frivillige sociale arbejde og ikke mindst de livser-

faringer og forslag, brugerne selv fremkommer med, tættere på en løsning.  

 Vi ønsker som sagt et behandlingstilbud og et behandlingssted for unge med et 

hashmisbrug, hvor vi aktuelt har ca. 500 unge med et misbrug, som står uden noget til-

bud i dag. Med en stigning i hashrygning blandt unge, hvor Sundhedsstyrelsen anslår, at 

33 pct. i aldersgruppen fra 16-26 år har prøvet at ryge stoffet, og jeg skal nok undlade at 

spørge, hvor mange der herinde i Borgerrepræsentationen har prøvet det, men spørger 

man studerende på seminariet, så er det langt flere, der rækker hænderne op. I de her til-

fælde kan København altså ikke tillade sig at være uden et behandlingstilbud til den 

gruppe.  

 Der er desuden indledt et samarbejde, som vi også hørte tidligere, om social- og 

sundhedsuddannelserne imellem de 3 borgmestre for at koordinere forebyggelsesindsat-

sen på dette område. Det er også noget, vi i SF mener skal prioriteres meget højt, og det 

er et godt initiativ.  

 Som vi også nævnte i budgettalen, så er der brug for et plejehjem til de hårdest ram-

te stofbrugere, der i dag befinder sig i en gråzone, hvor de tilbydes pladser på alminde-

lige plejehjem. Her opleves de faktisk kun som en belastning, og med en stigning i an-

tallet af ældre stofmisbrugere her i København skal vi forholde os til det problem, lige-

som vi gør, når vi taler om andre demografiområder.  

 Til sidst vil vi have afsat nogle penge, så vi kan lave nogle skadesreducerende kon-

taktsteder. Det er en nødvendighed, hvis vi skal nedbringe de skader, som stofferne på-

fører dem, der fixer dem. Det ønsker beboerne på Vesterbro, det ønsker behandlerne, og 

ikke mindst: Det ønsker stofbrugerne selv. 

 Borgerrepræsentationen har allerede spurgt regeringen om muligheden for at etab-

lere fixerum, men svaret blæser endnu imellem ministerierne. Det er bare sådan, at mens 

vi taler om problemerne her i Borgerrepræsentationen og venter på ministeriets svar, så 

dør stofbrugerne her i København, og flere kommer til i mellemtiden. Det kan vi altså 

ikke længere fra SF´s side acceptere.  

 Men det er ikke kun stofmisbrugerne, der har behov for at få bedre muligheder for 

et selvforvaltende liv. Det er der også andre marginaliserede grupper, der har. Her tæn-
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ker jeg især på gruppen af fysisk-psykisk funktionsnedsatte og hjemløse med sociale 

problemer, som længe har været overset, og som i lige så høj grad har behov for at blive 

integreret som andre grupper.  

 Integrationen på arbejdsmarkedet er vigtig at prioritere for denne gruppe og dens 

mulighed for at bruge en eventuel resterhvervsevne. Kontakten til arbejdsmarkedet me-

ner vi skal støttes med nogle brugeruddannelser og mulighed for at etablere ansættelser, 

hvor man kan ansættes parvis. Det skal vi i hvert fald forsøge. For det at være i kontakt 

med et andet menneske, der har de samme problemstillinger som en selv, kan være med 

til at styrke, at man fastholder sig på arbejdsmarkedet.  

 For de mennesker, der er i beskyttet arbejde, skal der desuden arbejdes for ordentli-

ge overenskomster og et solidarisk lønniveau. Derfor har vi også ønsket 3 millioner til 

et arbejdsprojekt for hjemløse, hvor vi samtidig kan afprøve nogle af tankerne omkring 

partnerskaber. 

 Det altovervejende problem i de kommende år bliver dog at finansiere renoveringen 

af boligmassen for mennesker med fysisk eller psykisk funktionsnedsættelse, og samti-

dig skal vi også fastholde kvaliteten af de tilbud til det stigende antal af børn, der fødes 

her i byen med et handicap. De eksisterende bygninger er i en elendig forfatning, og der 

mangler nye pladser til de pædagogiske specialtilbud, der allerede nu er brug for. 

 Desuden skal der også til gruppen af unge, der i dag sidder på plejehjem med ældre, 

skabes et botilbud, hvor de kan leve med jævnaldrende.  

 I de senere år har den direkte medmenneskelige solidaritet fået større bevågenhed, 

og der lægges stigende vægt på det personlige engagement, der har nogle kvaliteter og 

en kontinuitet i form af samhørighed, som offentligt omsorgsarbejde ikke altid har.  

 Men hvad er den kommunale opgave, og hvad skal varetages af det frivillige områ-

de? Den folkelige solidaritet har altid været til stede i mange organisationer, og det er 

med mange formål og i en større eller mindre skala. Vi mener, at den direkte solidaritet 

kan indebære et værdifuldt supplement til offentlig omsorg og bidrage til mere varierede 

og righoldige solidaritetsformer også her i denne by. Derfor skal støtten til det frivillige 

sociale arbejde også øges.  

 Men når vi siger det, så mener vi altså ikke privatisering, som regeringen og visse 

partier her i Borgerrepræsentationen har udtrykt ønske om, når de vil have udvidet mar-

kedet til områder, hvor det ikke tidligere har fungeret. For det får konsekvenser, som det 

er den enkelte, der må bære prisen for, hvis de ender som kastebold imellem forskellige 

systemer og sektorer.  

 I diskussionen, om hvad der kan ligge af socialpolitiske kompetencer imellem det 

offentlige og det frivillige og i organiseringen omkring det, har vi endnu ikke rigtig set 

fagbevægelsen, ligesom vi heller ikke har set brugerorganisationerne i denne debat. Det 

mener vi der skal gøres noget ved.  

 At have rettigheder er desværre noget, man må kæmpe for, og derfor vil det også i 

disse budgetforhandlinger være SF´s politik at støtte de mest udsatte grupper i denne 

kamp.  

 

 Borgmester Bo Asmus Kjeldgaard: Københavns økonomi er bedre end i mange år. 

Efter SF´s mening skal de gode tider nu også komme almindelige københavnere til go-

de.  
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 I SF ønsker vi at gøre op med den slingrekurs, som Socialdemokratiet stod for i sid-

ste periode, hvor de først lavede nedskæringer på daginstitutioner og nedlagde pleje-

hjem sammen med de borgerlige for bagefter at være med til at rette op på tingene 

sammen med SF. Den slingrekurs ønsker vi at gøre op med. SF vil i den valgperiode, vi 

nu har, gerne være det stabile element, som sikrer, at de gode tider bliver til gavn for 

almindelige københavnere. Vi mener, at vi nu skal prioritere børnene, de svage samt bo-

lig og arbejde til alle. 

 Alle børn har krav på en god og sund opvækst. Derfor skal børnene holdes fri af 

forringelser. Vi kan ikke klare flere grønthøsterbesparelser på daginstitutionsområdet. 

Tværtimod skal vi forbedre børnenes udfoldelsesmuligheder. 

 Alle børn skal opleve betydningen af naturen og et bæredygtigt miljø, og vi foreslår 

derfor i SF, at alle børnehavebørn skal have en skovuge om året med en naturvejleder. 

Både børn og forældre udtrykker stor begejstring for vores skovbørnehaver, Naturlege-

pladsen og det nye vandcenter i Miljøtjenesten, som familie- og arbejdsmarkedsforvalt-

ningen nu også skal være en del af. Men der er behov for endnu flere naturoplevelser.  

 I SF ønsker vi fortsat at forbedre pladsgarantien ved så hurtigt som muligt få etable-

ret flere gode og reelle daginstitutionspladser til børnene.  

 På daginstitutionsområdet vil vi foreslå, at vi gør noget mere for at hjælpe de aller-

yngste med en god indkøring i vores institutioner. Vi kalder det »første skridt«. 

 SF ønsker også bedre legepladser i byen.  

 Alle børn skal have bedre vilkår, men måske specielt de handicappede børn. Vi 

mangler døgntilbudspladser til handicappede børn. Efter vores mening skal der afsættes 

8 mio. kr. til det; ellers sætter vi dem og deres familier i en uholdbar og uanstændig si-

tuation.  

 Vi vil også gerne sikre familierne ordentlige aflastningstilbud, og vi foreslår, at det 

delvis finansieres ved, at forældrebetalingen normaliseres for handicappede børn. 

 Og så bliver jeg nødt til lige at kommentere Venstres forslag om pasning i store 

grupper i medborgerhuse og senest Søren Pinds forslag om pasning i folks dagligstuer. 

Det er ikke reelle og gode løsninger. For det første bor folk ikke i villaer i de områder, 

hvor vi mangler pladser, og ville Søren Pind selv invitere en vuggestue ind i sin egen 

dagligstue kl. 7-17 hver dag? Det lyder mest som varm luft. Forslaget er mere kækt, end 

det er realistisk.  

 I SF ønsker vi at bygge videre på daginstitutionstanken med professionelle pæda-

goger, godt forældresamarbejde og gode fysiske rammer, for det er vigtigt, at børnene 

har mulighed for at komme ud og røre sig. 

 SF kan heller ikke tilslutte sig forslaget om, at børn af arbejdsløse forældre skal 

skubbes bagest i køen til en daginstitutionsplads. Det er børnene, vi skal tænke på. For 

os i SF er det vigtigt, at børnene ikke isoleres og rammes dobbelt. Først er deres foræl-

dre skubbet ud af arbejdsmarkedet, og nu vil man så ramme børnene ved at skubbe dem 

bagest i køen til en institutionsplads. Så vil de også blive isoleret og ikke have den 

samme kontakt til legekammerater og andre voksne. 

 Børn af arbejdsløse har også krav på en god start i livet, og det ville være både ky-

nisk og dumt at satse på at marginalisere og udstøde mennesker allerede fra barnsben. 
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 Og nu jeg er ved Søren Pind, kan jeg ikke lade være med også at kommentere et par 

andre af de kovendinger, borgmesteren har foretaget på det seneste, med al den elegan-

ce, der ligger i det udtryk.  

 Senest er borgmester Søren Pind begyndt at føre regelret SF-politik med sit forslag 

om indgreb over for de dødsensfarlige små partikler. Det er vi glade for i SF. Hidtil har 

trafikborgmesteren jo ikke bakket særligt aktivt eller entusiastisk op om SF´s forskellige 

forslag om indgreb. Da jeg som miljøborgmester helt tilbage i 1999 fik vedtaget et for-

slag her i Borgerrepræsentationen om indgreb over for små partikler, så stemte Venstre 

for. Men hvor var trafikborgmesterens aktive medvirken?  

 Allerede dengang lagde vi i SF pres på trafikministeren og Folketinget for at give 

lovhjemmel til at forbyde partiklerne, og vi fik vedtaget det, vi kan gøre i Københavns 

Kommune, nemlig at vi selv sætter filtre på alle vores egne køretøjer og stiller kravet, 

når vi går i licitation, en beslutning, som Borgerrepræsentationen i øvrigt skal evaluere 

effekten af nu.  

 Men vi er glade for, at Venstre langt om længe bakker op, og at trafikborgmesteren 

vil gøre noget aktivt – bedre sent end aldrig.  

 Én ting er jeg dog ikke enig i, at det skulle være nødvendigt først at bruge en masse 

millioner af skatteborgernes kroner på at lave en såkaldt videnskabelig undersøgelse, 

der skal vise, om de små partikler er farlige. Det er der ingen grund til at bruge penge 

på. De små partikler er meget farlige, der ligger masser af dokumentation. Senest har 

stadslægen lavet en undersøgelse, der viser, at de små partikler er årsag til flere hundre-

de ekstra dødsfald om året. Så lad os da bruge pengene på forbedringer frem for under-

søgelser. 

 Så vil jeg i øvrigt sige tak til Venstre, fordi I nu så aktivt bakker op om ideen om 

badesteder i havnen. Da SF i budgetforhandlingerne sidste år fik overbevist et flertal 

om, at vi skulle sætte penge af til det første badested i havnen, håbede vi netop på, at det 

ville føre til krav om flere badesteder. Vi håbede også, at illustrationen af, at vandet nu 

er så rent, at man kan bade i havnen, ville sætte en bred, kreativ proces i gang, hvor vi 

diskuterer, hvordan vi kan indrette havnen, så københavnerne får glæde af den.  

 Vi ønsker i SF at indrette havnen, så københavnerne kan komme ned til vandet og 

nyde den smukke udsigt, og at vi skal bruge de rekreative arealer til gavn for folk, der 

bor i byen, frem for at klistre havnen til med flere erhvervsdomiciler og prestigebygge-

rier. Den kreative proces er nu i fuld gang, og det er der al mulig grund til at glæde sig 

over.  

 I Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget har vi bidraget ved at igangsætte en idekon-

kurrence om daginstitutioner i husbåde.  

 I SF mener vi det alvorligt, når vi siger, at de gode tider nu skal komme de svageste 

til gode. De psykisk syge er måske den allersvageste gruppe i København, fordi de har 

sværest ved selv at stille krav.  

 Situationen er, at 160 psykisk syge står på venteliste til et botilbud, og det er urime-

ligt. Vi skal have flere botilbud, og indsatsen har generelt brug for et løft. 

 Det er helt forkert, hvis HS overvejer at skære i tilbuddene til psykiske syge. Derfor 

er jeg gået i pressen for at markere, at vi ikke kan være bekendt at skubbe mennesker 

rundt på den måde. Hvis HS lukker 65 dagpladser på Sankt Hans eller udskyder de plan-

lagte psykoseteam, så vil vi klart opleve et øget pres på vores tilbud. 
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 SF mener, at opsøgende psykoseteam er den rigtige vej til at forbedre hverdagen for 

de psykisk syge, men vi har nøje overvejet, om de opsøgende psykoseteam skal ligge i 

familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen eller i HS. 

 I SF tænker vi på hele liv og ikke diagnoser. Vi mener, at psykoseteam hører 

hjemme, hvor man arbejder med hele den psykisk syges livssituation. I den aktuelle si-

tuation med usikkerhed om amternes og HS´ fremtid vil en placering i kommunen kun-

ne sikre en mere kontinuerlig og stabil indsats. 

 For mig som ny borgmester på familie- og arbejdsmarkedsområdet har det været et 

chok at være ude og opleve vores bosteder. Jeg troede, at især skolerne manglede vedli-

geholdelse, men det gælder i lige så høj grad vores bosteder.  

 På Ringbo, hvor de allersværest psykisk syge bor, er alle tage angrebet af råd og 

svamp, eller der er huller i taget. Det ryster mig at se resultaterne af mange års spare-

runder. Det skal rettes op. Det vil koste 400 mio. kr over en årrække, og vi foreslår i SF, 

at vi som minimum starter med 40 mio. kr i 2003. 

 I SF mener vi ikke, at et ungt handicappet menneske skal bo blandt ældre eller de-

mente. Vi skal have flere botilbud til handicappede. 

 Vi skal også gøre noget ved den udvikling, vi ser, hvor stadig flere unge eksperi-

menterer med nye stoffer med konsekvenser, som de ikke selv kan overskue. Som nar-

koman i dag møder du overfyldte rådgivningscentre med misbrugere med en lang mis-

brugskarriere bag sig. Hvis du er en helt ung misbruger, er det ikke lige dér, du ønsker 

at søge om hjælp og rådgivning.  

 Vi mangler simpelt hen et tilbud, der er målrettet de unge og de nye misbrugsfor-

mer blandt unge. Et særligt tilbud til de unge koster 9 mio. kr., og de penge skal efter 

SF´s mening bare afsættes.  

 Når vi siger »Gode boliger til alle«, så mener vi det alvorligt. Det gælder psykisk 

syge, det gælder stofafhængige og almindelige mennesker. Jeg er glad for, at overborg-

mesteren nu også understreger, at der skal bygges mange boliger og til alle, ikke kun til 

de rige. Der skal være plads til alle i København. 

 SF synes, at det var en katastrofe at sælge Tor-ejendommene, så vi vil presse på for 

at få mange flere almene boliger. 

 Regeringens planer om at sælge almene boliger hører ikke hjemme i København. 

Vi har 700 akut boligsøgende på venteliste til en bolig efter sociale kriterier. Herudover 

ønsker mange, mange flere en bolig. Når vi ikke kan hjælpe, så er de henvist til herber-

ger, til venner og bekendte. Det kan vi ikke være bekendt. 

 Hvis ikke vi for alvor får gang i udbygningen af almene boliger, risikerer vi, at 

mange for alvor får sociale problemer på grund af deres boligsituation. 

 Boligmangelen forhindrer også udslusningen af tidligere misbrugere til et normalt 

liv. Det er helt afgørende, at de kan tilbydes både bolig og arbejde, hvis det skal lykkes. 

Derfor bør der sættes penge af til særlige udslusningsboliger. 

 Den vigtigste forebyggende indsats på det sociale område er at sikre alle mulighed 

for et arbejde. Jeg er glad for, at vi er tre borgmestre, der samarbejder om at skaffe flere 

social- og sundhedsuddannede, bl.a. ved at oprette voksenelevpladser. Vi håber at til-

trække modne mennesker og mennesker med anden etnisk baggrund til uddannelsen og 

til faget. 
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 Nogle politikere tror, at udlicitering er et mantra, der løser alle problemer, også på 

aktiveringsområdet. Det er en dårlig ide. Vi skal tro på, at vi selv kan løfte udfordrin-

gerne og få folk i arbejde nu, hvor København er inde i en vækstperiode, i stedet for at 

smide håndklædet i ringen. I øvrigt tror jeg ikke, at der er nogen virksomheder, der kan 

administrere 28.000 kontanthjælpsmodtagere. 

 Jeg er selvfølgelig enig i, at vi skal have flere aktører på banen, at virksomhederne i 

byen skal løfte en større del af deres sociale ansvar, og at vi skal målrette vores indsats, 

så folk kommer ud i et rigtigt job i stedet for at køre rundt i aktiveringssystemet.  

 Det er faktisk derfor, vi for nylig har indgået en rammeaftale med LO, FTF og DA, 

der sikrer flere aktører på banen og skaber mulighed for 2.000 nye arbejdspladser til 

langvarige kontanthjælpsmodtagere allerede i år 2003.  

 Efter SF´s mening skal vi meget aktivt lave den slags aftaler, som får folk ud i et 

rigtigt arbejde. 

 39 pct. af samtlige kontanthjælpsmodtagere i Københavns Kommune har en etnisk 

baggrund fra tredjeverdenslande. Det er afgørende, at der gøres en særlig aktiverings-

indsats for denne gruppe. 

 Det Rådgivende Integrationsudvalg og Integrationsrådet har udråbt 2003 til et foku-

sår for etnisk ligestilling. Det forpligter. SF foreslår, at kommunen går forrest og etable-

rer en særlig mentorordning, hvor vi ved sidemandsoplæring sikrer både faglig, sproglig 

og kulturel integration. Forhåbentlig vil det kunne give 1.000 nydanskere mulighed for 

at få fodfæste på en arbejdsplads i kommunen. 

 Jeg er enig med regeringen i, at det vigtigste i integrationsindsatsen er, at alle har 

krav på et meningsfyldt arbejde, men man må ikke glemme den sociale integration. Der-

for er et af SF´s krav i forhandlingerne, at vi skal bevare beboerrådgiverne. Det kan 

eventuelt ske i samarbejde med de almene boligselskaber. 

 I integrationsarbejdet tror jeg på, at »samtale fremmer forståelsen«, og mine besøg i 

de københavnske moskeer, hvor jeg har fået lov til at »komme på« efter imamens fre-

dagsbøn, har været meget vigtige for mig.  

 Jeg er også i gang med at besøge forskellige foreninger, for kun gennem dialog kan 

vi nå hinanden og finde de rigtige løsninger i integrationsindsatsen. Det er vigtigt, at vi 

også i budgettet for 2003 sætter penge af til et fokusår for etnisk ligestilling. 

 SF lægger meget vægt på arbejdet med brugerinddragelse og brugerdemokrati. Vi 

er i familie- og arbejdsmarkedsforvaltningen i gang på handicapområdet og psykisk sy-

ge-området. Frank Hedegård har fortalt om SF´s ønsker på det område, ligesom han har 

uddybet SF´s narkopolitik.  

 Før jeg slutter, skal de mange gode medarbejdere i kommunen nævnes. Medarbej-

derne og specielt frontmedarbejderne yder en meget stor og prisværdig indsats, men fa-

milie- og arbejdsmarkedsområdet har et efterslæb på kompetenceudviklingen af medar-

bejderne. Det har været svært at få afsat ressourcer og tid til efteruddannelse i en perio-

de, hvor budgettet har været presset, især af de store grupper på institutionsområderne. 

 I de kommende år bliver det helt afgørende, at vi får investeret i kompetenceudvik-

ling og i it for at kunne sikre en effektiv borgerservice, at fastholde og rekruttere dygtige 

medarbejdere. 

 Derfor er det vigtigt for SF, at der i budgettet sættes penge af til kompetenceudvik-

ling og til efteruddannelse. Faktisk har vi et ønske om, at det kan ske allerede fra i år i 
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forbindelse med udmøntningen af selvbudgetteringspuljen, som vi har startet forhand-

linger om. 

 Til sidst vil jeg gerne takke for en god, konstruktiv budgetproces i vores udvalg. 

Det har ikke været let at levere en besparelse på 60 mio. kr. på et område, hvor instituti-

onerne er pressede og der er store udgiftsbehov. Jeg er derfor glad for, at det på tværs af 

partiskel er lykkedes at blive enige, og at der også har været enighed om at friholde bl.a. 

daginstitutionerne for yderligere besparelser.  

 SF mener ikke, vi kan spare mere på de store institutionsområder. Serviceniveauet 

kan ikke holde til at komme længere ned. Det vil være urimeligt over for både brugere 

og medarbejdere at fortsætte bevidstløst med grønthøsterbesparelserne. Ikke mindst set i 

lyset af kommunens gode økonomi vil det være uacceptabelt. Derfor ønsker vi i SF, at 

grønthøstermodellen fremover droppes og afløses af en anden model for omstilling. 

 I forhold til det konkrete budgetforslag skal jeg ikke lægge skjul på, at SF har været 

i tvivl, om vi overhovedet kan acceptere de administrative besparelser i forslaget, der 

bl.a. kan medføre udlicitering af forvaltningens trykkeri. Men vi har accepteret det, fordi 

trykkerifunktionen ikke er en kommunal kerneopgave. 

 På den måde er det lykkedes at nå til enighed i udvalget om hele besparelsen på 

godt 60 mio. kr., uden at det har været nødvendigt at bede om at få besparelserne ophæ-

vet igen ved at sætte dem på ønskelisten, som det er sket i nogle udvalg. 

 Jeg synes, Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget kan være stolt af at have gjort den 

første del af arbejdet i enighed. Nu forventer vi så til gengæld, at der i budgetforhand-

lingerne bliver taget hensyn til de store udgiftsbehov på vores område, så vi alle bagef-

ter helt ærligt vil kunne sige, at den gode økonomi er kommet alle københavnerne til 

gode. 

 Vi glæder os til budgetforhandlingerne og ser allerhelst en flerårig budgetaftale. 

 

 Sven Milthers (F): Jeg vil starte med at sige noget om situationen omkring HUR-

budgettet, som jeg jo har en vis stor interesse i, og først og fremmest om trafikken, som 

jo også udgør langt den mest dominerende del af HUR´s budget. 

 Der skal ikke herske nogen tvivl om, at for SF er det meget, meget afgørende, at vi 

kan fremme den kollektive trafik i hele hovedstadsområdet, og det er HUR netop et godt 

instrument til. I budgetsammenhæng betyder det, at vi skal sikre midlerne på en række 

forskellige måder.  

 Vi skal for det første sikre, at vi kan få anlægsmidler fra den investeringsplan, som 

staten har bebudet at lægge frem, måske allerede inden denne måneds udgang. Vi ved, 

der er brug for masser af investeringsmidler, hvis vi skal have gennemført en trafikplan 

som den, vi arbejder med i HUR, i løbet af de kommende år. Det kan vi ikke klare alene 

med de budgetmidler og de strukturer, der er til rådighed for HUR for øjeblikket. 

 Men det skal også være en Trafikplan 2003, som er fokuseret på den kollektive tra-

fik. Det er ikke en plan efter vores holdning, der skal indebære store motorvejsudvidel-

ser, som andre partier i HUR går meget ind for. Det er ligesom den ene del af anlægs-

midlerne i HUR. 

 Den anden del er HUR´s eget budget, hvor vi skal sikre midler til fremkommelig-

hed for busserne, den plan vi gerne ville have, men som er blevet beskåret allerede i det 

foreliggende budgetforslag. Vi skal også sikre midler til forbedring af de kollektive tra-
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fikterminaler, som trænger til det, rundt omkring i hele hovedstadsregionen, ikke mindst 

i Københavns Kommune, men også rundt omkring uden for vores kommune, og det skal 

vi gøre sammen med de andre parter, der er aktive i den kollektive trafik.  

 Bare i parentes så har vi i hvert fald en kæmpeopgave med én stor trafikterminal, 

som ligger her i kommunen, nemlig Nørreport, hvor jeg vist godt tør bebude kaos, kao-

tiske forhold, når vi når frem til den 21. oktober og metroen skal begynde at køre og ha-

ve passagererne fra Middelalderbyen til at gå hen over Nørre Voldgade. Det skal nok 

blive morsomt. Jeg håber ikke, det også bliver livskrævende. 

 Men ud over anlægsmidlerne skal vi også sikre driftsmidler, og vi skal sikre dem til 

i det mindste at kunne gennemføre de servicemål, som fremgår af den kollektive trafik-

plan 1998, som er gældende, og af de beslutninger, der senere hen er taget, om udvik-

lingen af et A-busnet. 

 Vi skal sikre forbedring af regularitet og planlægning, f.eks. ved hjælp af moderne 

informationsteknologi, og selv det kniber det med i det forelagte budget for HUR. 

 Endelig er der så diskussionen om taksterne. Jeg ved godt, det er vedtaget tidligere 

år, at taksterne skal forhøjes med mere end pris- og lønudviklingen. Det er vi modstan-

dere af fra SF´s side, og vi vil prøve at få den beslutning rullet tilbage. Det vil jo så vise 

sig. Jeg skal blankt erkende, at min optimisme nok ikke er særlig stor. Det er ligesom 

den ene diskussion omkring taksterne i HUR.  

 Den anden, som jo har raset hen over sommeren, er diskussionen om pensionistkor-

tene og deres pris. Der vil jeg godt sige, at det for SF er en forudsætning for overhove-

det at gå ind i en sådan diskussion, at vi skal have afskaffet den spærretid, som med de 

nuværende kort gælder i de indre dele af hovedstadsområdet, det vil sige de to central-

kommuner og en lille del af Københavns Amt. Vi kan ikke acceptere, at spærretiden 

skal opretholdes, hvis der også skal ske de takstforhøjelser, der er foreslået fra forvalt-

ningens side. 

 Men jeg må så også realistisk sige, at jeg godt nok forudser, at det bliver vanskeligt 

at komme igennem med disse krav, fordi vi jo allerede har hørt fra det, der hedder »De 

fire andre enheder« i HUR-sammenhængen, dvs. de tre amtskommuner og Frederiks-

berg Kommune, at de absolut ikke mener, at deres økonomiske situation gør det muligt 

for dem at gå med til endog bare beskedne forhøjelser af den budgetramme, der ligger i 

det foreslåede budget. 

 Men HUR er jo også andet end trafik. Selv om det er den altdominerende del af 

budgettet, så er det altså også andet. Jeg må sige, at jeg slet ikke engang har turdet næv-

ne de ønsker, som vi selvfølgelig også har, til at udvikle HUR-samarbejdet inden for 

både kultur- og erhvervsudvikling.  

 Vi vil meget gerne deltage i diskussionen, men med meldingerne fra de andre enhe-

der tror jeg, det bliver endog meget svært at komme igennem med forbedringer der, 

medmindre det kan ske gennem omprioriteringer, og det tror jeg bliver svært med de 

budgetter, der er for øjeblikket. Så det bliver en langsigtet diskussion set med mine øjne, 

hvis vi virkelig skal komme igennem med noget. Det er ikke det samme som at vi ikke 

skal forsøge, men det er ikke gode chancer, der er for det. 

 Så vil jeg også sige noget om arbejdet i Bygge- og Teknikudvalget og gøre det i 

stikordsform, for der er jo sagt meget allerede, og aftenen er ved at runde ud. 
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 For det første har allerede et par af vores ordførere talt om trafiksikkerhed, specielt 

vores ønsker om at lave trafiksikkerhedsplaner for skoler og institutioner. Vi ser det og-

så i nær sammenhæng med den fredeliggørelse af boligområderne, som er en integreret 

del af de vedtagne trafikafviklings- og hastighedsplaner her i kommunen. Vi skal sørge 

for, at de bliver fremmet så meget, det overhovedet kan lade sig gøre, og tænke dem 

sammen med også institutionssikkerhed. 

 Vi skal have forbedret vedligeholdelsen af cykelstier og fortove. Vi skal sikre, at 

der bliver penge til at fremskynde Amager Trafikplan, så det ikke, som Mikkel War-

ming sagde forleden dag, vil tage næsten 30 år endnu, før man er færdig. Vi skal samti-

dig sikre, at der er penge til at komme videre med de planer for Vesterbro og Østerbro, 

som vi kan forvente at se i løbet af det kommende års tid. De er under udarbejdelse i 

nær dialog med borgerne i de enkelte bydele. 

 Men vi skal nok også inden for vores egne rammer diskutere busfremkommelighe-

den. SF synes, vi skal overveje, om vi i et år eller to kan acceptere ekstra høje bidrag fra 

Københavns Kommune til det formål i samarbejde med HUR, så vi kan sikre A-

busnettet en god start og videreudvikling lige her i de første år, så vi kan sikre en god 

fremkommelighed, der kan være med til at sikre en succes på dette område. Det kan alt-

så selvfølgelig blive aktuelt, specielt hvis de andre enheder i HUR fortsat afviser at af-

sætte de midler, som er nødvendige, hvis vi skal igennem med de ting, der skal gøres i 

København. 

 Omkring parkering så havde vi jo en længere diskussion om det her lige før som-

mer, som nogle kan huske. For SF er det fortsat vigtigt, at vi kommer videre i diskussi-

onerne om at lave én ordning i hele kommunen, og vi ser gerne, at vi kommer i gang 

med forhandlingerne, og at de kan blive afsluttet i løbet af det kommende år. Vi tror ik-

ke på, at vi kan nå det som led i budgetarbejdet, men gode hensigtserklæringer kan jo 

også være en vej fremad i det arbejde. 

 Vi ser også frem til, at der kommer en ny Trafik- og Miljøplan næste år. Indtil nu 

synes vi, det har været en god proces med borgerinddragelse, og vi har i hvert fald kun-

net se, hvordan borgerne har prioriteret miljøhensynet i byens trafik meget, meget højt. 

 Endelig skal jeg også lige følge op på det, Søren Pind sagde i torsdags, selv om an-

dre af ordførerne for mit parti også har gjort det, bl.a. den tidligere miljø- og forsy-

ningsborgmester. På god bibelsk maner glæder jeg mig mere over en omvendt synder, 

som nu gerne vil være med til at gøre noget på dette område, end over alle de andre ord-

førere, som jo heldigvis følger op på det, de har sagt hidtil, om at fortsætte en meget høj 

miljøprioritering. 

 Så vi håber, at den holdning, som Søren Pind har givet udtryk for nu her i sin ordfø-

rertale i torsdags, vil blive fulgt op af egentlige handlinger på mange andre områder, og 

ikke bare undersøgelser, men også konkrete skridt til at forbedre miljøhensynet, måske 

endda også en fælles henvendelse til regeringen. 

 Så til sidst en lille smule om miljøet og Miljø- og Forsyningsudvalgets budget, hvor 

jeg allerede nu skal bebude, at vi fra SF´s side ikke lægger op til mange ændringsforslag 

til budgettet på dette område. Vi vil gerne afsætte lidt flere puljemidler til fremme af 

f.eks. lokale miljøaktiviteter osv. Vi vil også gerne være med til at drøfte, om vi kan 

samle nogle af de eksisterende små puljer, så vi kan få lidt større fleksibilitet i anvendel-
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sen og få arbejdet lagt over i udvalget, så de ikke for en dels vedkommende skal runde 

salen her, før de kan blive effektueret. 

 Ellers lægger vi på det område mere op til, at vi skal konsolidere de opnåede resul-

tater, som det så smukt hedder, og videreudvikle dem, også på forsyningsområdet, i 

samarbejde med de virksomheder, vi har under vores område, og inden for den nuvæ-

rende økonomiske ramme. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Det fremgik ikke klart, om den 

synder, som Milthers omtalte, var en fartsynder. (Sven Milthers: Nej, det var en miljø-

synder). Nå, det var det ikke. 

 

 Monica Thon (B): Jeg vil gerne tale til jer om havnen, vores blå vand, der løber 

ned gennem vores by, den havn, som i middelalderen var en integreret del af byen, og 

som igennem århundrederne blev mere og mere løsrevet fra byen, og som i dag ligger 

fuldkommen død hen. Byen vender ryggen til havnen. Det skal der ændres på. 

 Havnen er død, og københavnerne skal generobre deres frigjorte havn. Vi skal have 

en havnepark. Den er nøjagtig lige så god som en grøn plæne. Den professionelle havn 

er flyttet nordpå, og Det Radikale Venstre mener, at der skal foretages ekstraordinære 

ændringer i havnen. 

 Staten stjal vores havn, og det må vi lave om på. Der er rundt regnet ingen aktivite-

ter i Inderhavnen. Vi skal have Inderhavnen tilbage. Den skal slet ikke have noget med 

Københavns havn at gøre. Jeg vil bede jer alle sammen om at hjælpe mig med at få den 

problematik arbejdet ind i Den Blå Plan, som i øjeblikket er under udarbejdelse. Tids-

planen er en lille smule forsinket, så vi kan sagtens nå at få det punkt ind. 

 Havnen skal jo være det rekreative område, vi har. Havnen skal være den grund, vi 

lægger de nye boliger på. Der skal være husbåde, der skal være lystbåde og offentlig 

trafik pr. båd.  

 Det Radikale Venstre mener, der er et stærkt stigende behov for at tænke i en hel-

hedsløsning for havnen i stedet for at tænke den i små etaper, hvad jeg synes, vi gør i 

dag. Vi bør f.eks. tænke trafikken i havnen igennem, for hvordan skal sejlbådene, der 

skal bo nede ved de huse, der bliver bygget ude i vandet, komme igennem Langebro og 

Knippelsbro, når broerne bliver lukket i 2005? Hvad skal vi dog gøre med alle dem, der 

gerne vil køre på scooter i havnen, og som vil sejle med speedbåd? Jeg mener faktisk, at 

når vi laver en Trafik- og Miljøplan, så skal den også handle om havnen.  

 Hvis vi virkelig ønsker at inddrage havnen i byen, så skal vi have det med i Den Blå 

Plan. Det er en del af det, jeg gerne vil sige. Jeg synes, det er en meget væsentlig del, 

fordi det selvfølgelig er noget, som også har med landspolitik at gøre. Men hvis vi er 

enige om det, så tror jeg sådan set godt, at vi kan prøve at lave et stykke arbejde i den 

retning. 

 Det Radikale Venstre ser med glæde, at der er mange, der vil bygge boliger, og det 

glæder vi os meget til at være sammen med mange partier om at lave, og jeg tror, vi kan 

finde nogle rigtig gode løsninger. 

 

 Joan Jensen (A): Vej & Park har fået lavet et kvalitetsregnskab eller en undersø-

gelse af de kerneydelser, der er i Vej & Park. Undersøgelsen handler ganske enkelt om, 
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hvad Københavns borgere mener om byens veje og parker. Jeg synes, det er en både 

spændende og interessant undersøgelse, og kan anbefale medlemmerne af Borgerrepræ-

sentationen at læse den. 

 Jeg vil ikke på nogen måde gennemgå undersøgelsen, men jeg kan sige, at jeg via 

undersøgelsen fik min og andres opfattelse af, at det står rigtig dårligt til med vedlige-

holdelsen af fortove, cykelstier og gader i byen, bekræftet, og det skal vi gøre noget ved. 

 Generelt må vi sige, at den udvikling og den udbygning af byens rum, der har fun-

det sted i København de sidste år, er faldet rigtig godt ud. Vi har fået mange pladser, 

torve, grønne åndehuller, som giver København et særligt præg. De mange udendørs-

arealer bruges flittigt og nydes af rigtig mange mennesker, som enten bor i byen, arbej-

der i byen, er turist i byen eller bare er inde på et besøg. 

 Disse byrum giver ikke kun København et særligt præg, men også noget om en høj 

kvalitet i den byplanlægning, vi laver i byen, en byplanlægning, der på den ene side til-

godeser en snært af en storby på internationalt plan, og en by, hvor der stadig er et rum, 

man kan finde fred og ro og slappe af i. 

 Derfor er det også ærgerligt, at mange af vores fortove, cykelstier, gader har den 

dårlige standard, som de har. Det hænger ikke sammen med udviklingen af byen i øv-

rigt. Skal København stadig væk bevare sit særpræg og være byen, der er rar at komme 

rundt i, hvad enten det sker som fodgænger, på cykel eller som bilist, så skal vi gøre no-

get ved det. 

 Vi skal ikke kun gøre noget ved eller give nogle ekstra midler til at fastholde den 

dårlige standard, vi har i dag, men vi skal iværksætte et større genopretningsarbejde af 

vedligeholdelsen, som gør, at fortove, cykelstier og gader får den standard, der forventes 

i en storby. 

 Mange af byens fortove har knækkede eller forskubbede fliser, som er meget gene-

rende for fodgængerne. Byens cykelstier og gader og veje har huller i asfalten. Det er 

ikke sjovt at komme kørende på cykel og næsten falde ned i et hul og vælte. Uanset om 

vi taler om knækkede eller forskubbede fliser eller huller i asfalten, er det ubehageligt at 

køre eller gå på. 

 Desværre er det til så stor gene, at vi faktisk i København har nogle cyklister, der 

falder og kommer ud for nogle ulykker, som Københavns Kommune er skyld i, fordi 

man ikke overholder sine egne forpligtelser til vedligeholdelse, og hvor vi som kommu-

ne ud over at påføre f.eks. en cyklist en skade også må betale en eller anden form for er-

statning, og det kan vi ikke være bekendt. 

 Jeg ved godt, at der i kommunen findes mange private fællesveje, hvor ansvaret for 

vedligeholdelsen ligger hos andre end Københavns Kommune, men hvordan kan vi som 

kommune forvente, at ejerne af de private fællesveje skal tage vedligeholdelsen seriøst, 

når de kan se, at Københavns Kommune ikke tager sine egne forpligtelser alvorligt? 

 Der er et ordsprog, der siger, at man skal feje for sin egen dør, før man fejer for an-

dres, og det er jeg faktisk enig i. Derfor handler en bedre vedligeholdelsen af fortove, 

cykelstier og gader ikke kun om øgede midler til de kommunale veje, men også om mo-

rale og etik, som forhåbentlig får en afsmittende virkning på ejerne af de private fælles-

veje. 

 En anden forudsætning for at fastholde en bedre vedligeholdelse både på kommu-

nale og på private fællesveje er, at der iværksættes et forstærket og skærpet tilsyn med 
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efterfølgende påbud, hvis skaderne ikke udbedres, ikke kun på de private fællesveje, 

men også på kommunens egne veje, fortove og cykelstier. Skal vi fortsat være glade for 

byen, skal væksten fortsætte, må vedligeholdelsen af fortove, cykelstier og gader stå 

mål med de øvrige investeringer, vi gør i byen. 

 Ikke kun overborgmester Jens Kramer Mikkelsen, men stort set alle ordførerne for 

de forskellige partier har sagt, at det går godt for vores by på mange måder, og det er jeg 

faktisk enig i.  

 I vores iver for at byde ind på, hvilke områder vi mener der skal have en ekstra 

saltvandsindsprøjtning, glemmer vi ofte erhvervslivet, måske fordi vi tager det for givet, 

at arbejdspladserne bare er der. Antallet af arbejdspladser er vokset støt i vores by de 

sidste 8-10 år. Vi har godt nok mistet de traditionelle industriarbejdspladser, men har til 

gengæld fået nye erhverv ind i byen.  

 København skal fortsat være en by, hvor der er plads til erhvervslivet, både de gam-

le og de traditionelle arbejdspladser og de nye højteknologiske virksomheder, som flyt-

ter til København i disse år.  

 Hvis vi ikke har et velfungerende erhvervsliv og en godt sammensat virksomheds-

struktur, der bliver hjulpet af en stærkt erhvervspolitisk indsats, så går det galt. Mister vi 

arbejdspladser, har vi ingen skatteindtægter, hverken fra virksomhederne eller fra de an-

satte, og dermed kan vi ikke fastholde den positive udvikling, byen er inde i lige nu. 

 Derfor er en bredt sammensat virksomhedsstruktur et bidrag til at skabe arbejds-

pladser og være med til at skaffe job til de mange forskellige kvalifikationer, som Kø-

benhavn har. Københavns virksomhedsstruktur er præget af små og mellemstore virk-

somheder. København kan meget vel blive et område, hvor nye iværksættere vil slå sig 

ned. 

 Nordvestområdet er et godt eksempel på, at styrkelsen af et tidligere nedslidt og 

forladt erhvervsområde nu igen ser mange små og mellemstore virksomheder vokse op.  

 København har mange af sådanne områder, f.eks. i brokvartererne, i City, på Øst-

amager, på Islands Brygge, på Refshaleøen og i Valby, og det er områder, hvor der både 

er plads til boliger, grønne områder og små og mellemstore virksomheder. 

 Derfor skal vi blive ved med at blive bedre til at fokusere på rammebetingelserne 

og udviklingsmulighederne for erhvervslivet i vores by. København skal blive en mere 

aktiv sparringspartner for erhvervslivet og for erhvervsudviklingen i byen. Det kan ske 

med f.eks. flere erhvervspolitiske debatter i Borgerrepræsentationen og selvfølgelig i 

kommunens eget Erhvervsråd, men det kan også ske ved, at der gives flere økonomiske 

midler til forskellige projekter, der alle understøtter arbejdet med udviklingen af ram-

merne for små og mellemstore virksomheder. 

 Jeg vil i den anledning nævne Erhvervscentret TIK København og Frederiksberg. 

Som alle ved, blev Københavns Erhvervscenter og TIK København og Frederiksberg pr. 

1. januar sammenlagt. Erhvervscentret yder rådgivning til iværksættere samt generel 

rådgivning til små og store virksomheder primært inden for handel og service. 

 Jeg nævner Erhvervscentret her, da det nationale TIK-net står over for en større om-

lægning i år 2003 og især i år 2004, som betyder færre økonomiske midler fra staten, og 

det er amterne, dvs. Københavns Kommune, der skal til at indskyde flere egne midler i 

Erhvervscentret.  
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 Erhvervscentret TIK København og Frederiksberg er et meget stort center og meget 

større end de øvrige erhvervscentre på landsplan. Derfor er det vigtigt, at vi allerede i de 

kommende budgetforhandlinger tager stilling til, hvorvidt Erhvervscentret København 

og Frederiksberg fortsat skal have den status, som det har i dag, med rådgivning og vej-

ledning, med generelle erhvervsfremmetilbud som f.eks. adgang til faciliteter, ved 

iværksætterrådgivning og andre projekter, så vi fortsat er med til at understøtte de bed-

ste udviklingsmuligheder for erhvervslivet. 

 Understøtter vi erhvervslivet er jeg sikker på, at erhvervslivet også vil være sig sit 

sociale ansvar bevidst og være med til at arbejde med en øget beskæftigelsesindsats og 

det rummelige arbejdsmarked. 

 Den Socialdemokratiske Gruppe vil meget gerne være med til at give beskæftigel-

sesindsatsen et ekstra løft. Vi vil gerne det rummelige arbejdsmarked. For os handler det 

rummelige arbejdsmarked om forebyggelse, fastholdelse og integration.  

 Forebyggelse er lig et godt fysisk og psykisk arbejdsmiljø på arbejdspladserne, så 

skaderne ikke sker. Fastholdelse er fastholdelse af syge, udstødningstruede og ældre i 

deres job med kommunen som en værdig og god medspiller, f.eks. i forhold til en hurtig 

sygedagpengeopfølgning, iværksættelse af revalidering og en eller anden indsats, hvis 

det er nødvendigt. 

 Integration handler for os om, at vi skal have alle dem, der af en eller anden grund 

står udenfor, tilbage på arbejdsmarkedet, så de får del i det fællesskab og det sociale 

netværk, som et job giver. 

 Det rummelige arbejdsmarked handler altså også om et godt samarbejde mellem de 

forskellige partnere, som er virksomheder, kommunen, arbejdsformidlingen og de fagli-

ge organisationer. Derfor skal det rummelige arbejdsmarked og en øget beskæftigelses-

indsats have en høj politisk prioritering i Københavns Kommune med tiltag og rammer, 

som gør, at virksomhederne vil være med. 

 Den Socialdemokratiske Gruppe tror ikke på, at det hjælper at udlicitere aktive-

ringsindsatsen. Arbejdspladserne har ikke brug for et rend af forskellige konsulenter el-

ler private firmaer, der vil sælge arbejdskraft til højestbydende for så bagefter at få ud-

betalt et bonusbeløb ved kasse 1 i Københavns Kommune. 

 Aktivering handler om levende mennesker, som er udstødt af en eller anden grund, 

og det er meget vigtigt for os, at vi får dem tilbage på arbejdsmarkedet på en pæn og or-

dentlig måde og meget gerne på varige vilkår. 

 Derfor synes vi, at det, man skal gøre i forhold til en øget beskæftigelsesindsats, er, 

at der skal være et øget samarbejde med virksomhederne i forbindelse med denne ind-

sats. Der skal formuleres en politisk og bedre og bredere integrationsindsats, så flere 

med etnisk baggrund kommer ind på det danske arbejdsmarked. 

 Da København har mange små og mellemstore virksomheder, som skal være med i 

hele aktiveringsindsatsen, skal vi finde en model for samarbejdet, hvor også de små og 

mellemstore virksomheder kan indgå som omdrejningspunkt. 

 Arbejdsmarkedets parter er faktisk kommet med nogle udmeldinger om, hvordan vi 

måske kan tænke lidt kreativt i beskæftigelsesindsatsen, og dem er vi meget enige i i 

Den Socialdemokratiske Gruppe. Arbejdsmarkedets parter har meldt følgende ud:  

 København udgør som helhed et for stort område, når der tales om en effektiv be-

skæftigelsesindsats. Det vil alt andet lige være nemmere for virksomhederne at indgå i 
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et lokalt samarbejde med den lokale forvaltning. Så kunne arbejdspladserne indgå i et 

netværksopbyggende samarbejde med et bedre og bredere kendskab til virksomhederne, 

borgerne og byens behov.  

 Partnerne siger ligeledes, at for at opnå den mest målrettede indsats på området er 

det vigtigt at have kendskab til, hvilken gruppe af ledige tilbudene skal rettes imod. Det 

er derfor vigtigt, at kommunens lokale forvaltninger er orienteret imod, hvad der er 

virksomhedernes behov, og hvilke fremtidsmuligheder der er i den ledighedsgruppe, der 

ønskes placeret på virksomhederne. 

 Et andet forslag fra arbejdsmarkedets parter er, at det bør overvejes at gøre beskæf-

tigelsesindsatsen vedkommende både for brugere, borgere og virksomheder i lokalom-

rådet. Det kan gøres ved at oprette lokale samarbejdsnetværk mellem kommunen, bor-

gerne, brugerne og virksomhederne. Det vil sige at forsøge at finde nye metoder for 

samarbejde og dermed større forpligtelse over for den enkelte part. 

 Det kunne også være interessant for parterne at kende til, hvordan man lokalt på-

tænker at føre politikken ud til yderste led. Det kunne f.eks. være i form af, at virksom-

hederne og brugerne bliver bekendt med den lokale forvaltnings virksomhedsplan på 

området, hvis sådan en findes. 

 Da der er mange aktører på banen, når vi taler beskæftigelsesindsatsen, er det ar-

bejdsmarkedsparternes opfattelse og i øvrigt også Den Socialdemokratiske Gruppes op-

fattelse, at det er vigtigt at få koordineret indsatsen. Når parterne taler om en koordineret 

indsats på beskæftigelsesområdet, gælder det især det opsøgende arbejde over for virk-

somhederne. Der er det vigtigt at høre, at parterne faktisk siger, at det er parternes klare 

opfattelse, at det er uhensigtsmæssigt, at virksomhederne besøges af flere konsulenter 

med samme formål. Altså må man betragte denne her udmelding som, at parterne heller 

ikke synes, at det at aktiveringsindsatsen skal udliciteres, er en god idé. 

 Jeg vil slutte med at sige, at vi er meget enige i noget af det, arbejdsmarkedets par-

ter har meldt ud, og Socialdemokratiet vil godt gå aktivt ind i den debat, der kommer 

under budgetforhandlingerne, for at få øget beskæftigelsesindsatsen i Københavns 

Kommune. 

 

 Kim Christensen (A): Som nyt eller supplerende medlem af Borgerrepræsentatio-

nen er der selvfølgelig for mig mange interessante ting at tage stilling til, og meget af 

dette foregår selvfølgelig i et kontinuerligt og fornuftigt udvalgsarbejde. 

 Mine to partifæller hr. Lars Engberg og hr. Johannes Nymark vil således på bedste 

måde præsentere de socialdemokratiske synspunkter inden for Sundheds- og Omsorgs-

udvalget, som jeg har haft den fornøjelse at arbejde med i min periode herinde. Jeg har 

derfor fundet det naturligt at hæfte mig mere ved nogle af de generelle holdninger, der 

er kommet til udtryk fra de forskellige ordføreres side.  

 Specielt har jeg glædet mig over, at man langt hen ad vejen har fælles synspunkter 

på, hvad der skal til for at udvikle og fastholde København som den dejlige hovedstad 

med storbyens mangfoldighed af tilbud, vi alle dybest set er så glade for at bo og leve i, 

alle disse tilbud, som flere har været inde på, hvordan vi kan forbedre og udvikle, hvis 

bare vi havde penge nok. Jeg vil derfor tage fat i et tilbud, hvor der tilsyneladende er 

mange penge, men hvor vi først om to måneder ser resultatet af de foreløbige investe-

ringer.  
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 Det er metroen, jeg taler om, for selv om alle planlagte linier ikke er færdige, så er 

det nu, den videre udbygning skal besluttes. Det er nu, vi skal finde visionerne og 

drømmene frem for den kollektive trafik.  

 Jeg skal derfor opfordre til, at Københavns Kommune snarest tager hul på den vide-

re planlægning. I den forbindelse vil jeg tage den første vision frem for en metro i Kø-

benhavn, nemlig strækningen fra Nørreport Station til Husum/Tingbjerg, en gammel 

ide, men stadig lige aktuel, og en linjeføring, der i modsætning til så meget andet vil 

kunne finansieres over billetpriserne.  

 Endelig er der jo en sidegevinst af en sådan satsning på kollektiv trafik. Den vil 

nemlig fjerne en af de væsentligste årsager til forurenende småpartikler fra udstødnin-

gen, ikke mindst fra busserne, som der alt andet lige vil blive færre af omkring rundde-

len Nørrebrogade/Jagtvej, hvis en sådan metrolinje gennemføres.  

 Og så forstår jeg, at denne sag er den væsentligste sag for borgmester Søren Pind, 

der jo er meget optaget af det visionære i denne bys udvikling. 

 Lige så glædeligt og positivt det er, at så mange gode intentioner er til stede, lige så 

trist er det selvfølgelig, at der stadig væk er en ulykkelig tendens til at lade problemløs-

ningerne forsvinde i partipolitisk mudderkastning. Et eksempel kunne være havnetunne-

len, et mantra hos mange, f.eks. De Konservative. Men prøv f.eks. at tænke den sammen 

med metroen; så er der måske også her en vej til at skabe sammenhæng i vores kollekti-

ve trafiksystem.  

 Et sted, som sådan set ikke mangler penge, er jo parkeringsområdet, hvor mudderet 

er så højt som i Dresdens og Prags gader, en sag, som det virkelig er lykkedes at tabe på 

gulvet, ikke til gavn for de undrende borgere og erhvervslivet, som f.eks. repræsenteres 

ved den konservative folketingskandidat og formand for Handelsforeningen, Johnny 

Beyer.  

 Brokvartererne og Johnny og vi andre havde set frem til en rimelig tilretning af for-

søgsordningen, men må nu konstatere, at ordningen tilsyneladende kun skal medvirke til 

at forbedre budgettet, uden at man løser de fundamentale problemer, der er omkring 

parkering i lokalområderne.  

 Venstre ved borgmester Søren Pind ville desværre ikke lytte til, hvad erhvervsliv og 

borgere fremførte som fornuftige tiltag, men valgte igen den ørkesløse pubertetsdebat til 

gavn for ingen, men til undren for de lokale, der endelig troede, at der ville komme 

skred i udviklingen af parkeringsanlæg til beboere og erhverv og etablering af grønne 

gader med korttidsparkering til de handlende. En vision, ja, men inden for det muliges 

grænser. 

 Borgerne vil godt betale for bedre faciliteter. De kan også se, at parkeringsordnin-

gerne kan være et styringsværktøj til at minimere pendling af biler, og at pendling skal 

håndteres af den kollektive trafik. Men de vil se resultater for de penge, der indbetales. 

Det gælder naturligvis også for alle de andre emner, vi i dag diskuterer i budgettet.  

 Derfor er det også så glædeligt, at stort set alle partiers ordførere er optaget af at 

stille sig bag udviklingen og formuleringen af en vision for København som en spæn-

dende og attraktiv storby – tør man bruge ordet metropol eller metropol? Ja, det gør jeg, 

fordi det eneste sted, hvor man ikke rigtig er med, er hos Venstre og deres borgmester 

Søren Pind, der er så frygtelig optaget af, hvordan han skal få sagt tak for sidst til dem, 

der ikke ville lave en tredje vej, når nu københavnerne så eftertrykkeligt havde sagt nej 



99 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

til hans anden vej, som måske nok er båret af en vision, hvis man kan kalde det at blive 

overborgmester for en sådan. Tilføjelsen må være, at en vision jo er et udtryk for, at 

drømmen er uopnåelig. 

 Visionen og budgettet for København hænger sammen. Det bliver ikke nået med 

dette budget, men det ser heldigvis ud til, at tilstrækkeligt mange partier og medlemmer 

vil det samme denne gang. Så jeg glæder mig til at se resultatet af de kommende bud-

getforhandlinger. 

 

 Ole Hentzen (C): Da jeg allerede nu annoncerer, at jeg ikke vil benytte mig af min 

2. og 3. talerrunde, så bliver jeg nødt til lige at bruge en enkelt bemærkning til den sid-

ste ærede taler, hr. Kim Christensen, som godt nok er inde som suppleant, som han selv 

gør opmærksom på, men ligefrem at give os æren for, at parkeringsordningen blev ud-

skudt, synes jeg er at give os lidt for meget ros. 

 Jeg synes, at Kim Christensen skal læse lidt i referaterne, som, selv om de ikke op-

trykkes, findes ude i Borgerrepræsentationens Sekretariat. Deraf vil det fremgå, at Soci-

aldemokratiets rolle i denne sag ikke er, som det hedder, uvæsentlig. Så er det, jeg selv-

følgelig undrer mig lidt over, at Kim Christensen er indkaldt som suppleant for Social-

demokratiet, men det er måske derfor, han kun er suppleant og ikke har været med hele 

tiden. 

 Nå, til sagen. Det går jo godt, og det går jo så ufattelig godt, at vi her i oktober må-

ned endelig får metroens første del sat i gang. Det har været lang vej, men det bliver en 

lykke for byen, og lad mig da også annoncere, at vi vil absolut også være med, når vi 

snakker udbygning af den metro, som er så overordentlig væsentlig for denne bys ud-

vikling i de næste årtier. 

 Vi kan ikke, om jeg så må sige reparere os ud af den vækst, vi er inde i, og væksten 

ønsker vi som Konservative, og så må der altså en kraftig udbygning af infrastrukturen 

til, herunder den offentlige infrastruktur. Det er en metro, som er på bedding, og det er 

selvfølgelig en 4., om jeg så må sige etape, og også gerne en 5. og 6., så vi får flere ra-

dialer ind. 

 Der må også afsættes flere midler. Selv om vi snart har brugt disse 1,2 mia. kr. 3-4 

gange, så bliver man nødsaget til at lave en investeringspulje, når nu et flertal har ønsket 

at omlægge Ringvej 2. Det håber jeg, at budgetpartierne, som jo har de her 400 millio-

ner til rådighed lidt senere på året, husker, at når de samtidig har valgt, at Ringvej 2 skal 

omlægges ude på Østerbro, så vil der være behov for en kraftig millioninvestering i 

krydset oppe ved Østerbrogade. Det er der jo så rigeligt plads til i den pulje på 400-420 

mio. kr., som de nu har at lege med, så det håber jeg, de husker. 

 Fordi der bliver vel ikke ligefrem tale om, at man bruger nogle af midlerne til det, 

man burde bruge, nemlig en igangsætning af projekteringen vedrørende en havnetunnel, 

en havnetunnel, som ville løse mange af disse problemer, og som selvfølgelig også ville 

kunne åbne op for en fredeliggørelse af Indre By, ja, det kunne faktisk oven i købet åbne 

op for en fredeliggørelse af trafikken til Christianshavn, Holmen, ja måske derved oven 

i købet en mulighed for, at den opera, som vi får om nogle år, måske oven i købet kunne 

blive betjent ordentligt også med vejforbindelser. 

 Ja, måske oven i købet det der Byens Hus, som overborgmesteren har smuglet ind i 

sin tale til åbenbart et nyt bibliotek, og det fik da nogle klokker til at ringe hos mig. Jeg 
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tænkte: Jamen Byens Hus, var det ikke den der grund, som overborgmesteren så gerne 

ville have reserveret til et Byens Hus? Det er det, vi andre kalder Christianshavns Op-

lagspladser ude på Christianshavn.  

 Et Byens Hus på Christianshavn til et folkebibliotek med de trafikforbindelser, vi 

har. Jamen så tænkte jeg, så må overborgmesteren da endelig være kommet til sin for-

nuft og gå ind for den der havnetunnel, for det er da den eneste mulighed for, at man el-

lers overhovedet kan tænke at ville lægge et hovedbibliotek derude. 

 Så må det der vejnet, som vi altså betjener os af for at kunne få hjulene til at køre 

rundt, og det er altså også til cykler, og det er også til biler, altså repareres, for det er så 

nedslidt, så vi ikke kan opretholde en normal standard. 

 De Radikale lancerede en idé om at få nedgravet H.C. Andersens Boulevard. Den 

har været fremme nogle gange før, men jeg er glad for, at Inger Marie Bruun-Vierø tog 

den op igen, for det er jo en fremragende idé, som kunne lette meget af presset. Jeg skal 

da så bare tilføje, at jeg synes, man skal begynde nedgravningen helt henne ved Søerne, 

for det giver altså nogle tværmuligheder både ved Nørrevold og ved Farimagsgade, som 

kunne løse mange af vores infrastrukturproblemer. Den er vi med på, og finansieringen 

er helt fed, den er hjemme. Vi skal bare have et flertal, men det får vi jo efter næste 

valg. 

 Og så bliver vi altså nødsaget til også at se i øjnene, at vores servicering af borgerne 

med busnettet må have høj prioritet. Vi kan ikke, om jeg så må sige løse det ved at lave 

bedre cykelstier, for vi kan snart ikke have flere på cykelstierne. Vi kan heller ikke have 

flere på vejene i bilerne, og hvis de folk ikke føler, at det er attraktivt nok at køre i vores 

busser, ja, så hopper de over i bilerne, og så har vi et kæmpeproblem.  

 Altså må det der nye A-buslinjenet komme til at fungere, og vi bliver nødsaget til at 

afsætte nogle midler i reserve til at få det til at fungere. Jeg tænker selvfølgelig her på 

den busfremkommelighedsplan, som vi bliver nødsaget til meget seriøst at lave nogle 

investeringer på. 

 De andre enkeltsager, vi har i vores udvalg, de er sådan nævnt af mange, men lad 

mig nævne dem igen. Det er lidt af en skamplet, at vi selvfølgelig har et Gefionspring-

vand, som er sådan en solstrålehistorie for de fremmede investorer, for de har alle sam-

men haft den på deres dagsorden, om kommunens tiggeri ikke kunne blive opfyldt, og 

de har alle sagt nej, så nu må vi altså til egne lommer, og det er altså 20-25 millioner, vi 

må se at finde til det. 

 Der er det gode ved det, at det er en engangsinvestering, så det er ikke noget, vi li-

gesom får et jævnligt forbrug af Gefionspringvand hvert år. Altså vi har kun et, og gud-

skelov for det. Skulle det så lykkes os at finde de penge, så må vi til at spare op til 

Købmagergades belægning, således at måske det beskæftigelsesfremmende projekt, vi 

har kørende, hvor der kører en lastbil rundt med 2 mand hver eneste dag derinde for at 

lappe knuste fliser og lægge asfalt i i stedet for, kunne blive afløst af noget mere pro-

duktivt, nemlig en pæn belægning. Men her snakker vi jo om et beløb over mange år på 

30-40 mio. kr., før det overhovedet kan lykkes. 

 Hvor gaderenholdelse her i byen er vel sådan, at vi mange gange må sige, at det er 

en hån mod borgerne, som ved, hvor mange penge vi bruger til den, og det er i hvert 

fald ikke nogen god reklame for alle de gæster, vi har i vores by. Man kan blive ved at 
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spadsere forbi de samme papirkurve dag efter dag, og man kan se på deres indhold, som 

ligger på toppen, at der ikke har været nogen som helst og tømme den. 

 Så kan vi selvfølgelig lancere alle de vidunderlige kampagner, vi har, om, at man 

får præmier, hvis man rammer hullet i papirkurven, når man smider sit møg, men hvad 

hjælper det, når man sådan set ikke kan komme til papirkurven overhovedet, fordi den 

har været fyldt til randen, og det er den i flere dage. 

 Så jeg håber da virkelig, at det er en kampagne, der slår igennem, det at folk får 

indprentet, så det telefonnummer, det skal da være min opfordring til borgerrepræsen-

tanterne, som vel alle har en mobiltelefon, se at få det ind som et fast nummer, og hver 

gang I går forbi en papirkurv med top på, så trykker I på jeres mobil. Og så skal vi nok 

få fortalt den central, hvordan det står til rengøringsmæssigt i denne by. 

 For det tror jeg er det eneste, der er respekt for, og da borgmesteren jo er en overor-

dentlig hæderlig mand, så ved jeg, at den statistik, vi så vil kræve, vil være meget ud-

tømmende, hvis ikke telefoncentralen er brudt ned i mellemtiden på grund af alt vores 

ringeri. Men rent skal der altså blive. 

 Boligsituationen er blevet kommenteret af mange ordførere og med rette. Vores bo-

ligsituation i København er jo en afspejling af, at byen er kommet til at få mange ind-

byggere, gudskelov for det. Det er også en afspejling af, at man har fået nogle bedre 

indbyggere, som afspejler en by, som er i vækst, og det er selvfølgelig også en afspej-

ling af, at de unge føler, at byen bliver mere og mere attraktiv, så de vælter herind. 

 Men at dette skulle give anledning til, at man vil gentage fortidens synder med at 

etablere byggerier af almennyttig karakter i en størrelsesorden, som overborgmesteren 

sagde, mindst 500, ja, det er jo rendyrket gakgak i låget. Så har manden jo ikke lært no-

get som helst om, hvad det er der har reddet byen. Det var jo netop beslutningen om at 

stoppe for alt almennyttigt byggeri, der overhovedet sikrede, at denne by fik nogle bor-

gere, der havde et beskatningsgrundlag, som var med til at kunne betale for en ordentlig 

service til dem, der var svagest i denne by.  

 Hvis han stadig mener, det er en succeshistorie, at vi har bygget store almennyttige 

byggerier, ja, så bør han altså bevæge sig ud i Mjølnerparken på Nørrebro, og gider han 

ikke gå derud, så lad ham gå til Valby, i Akacieparken, og så se, om det er en succeshi-

storie. Og hvis han egentlig ikke vil det, så kan han gå ud i sit eget nærområde ude i 

Brønshøj, hvor vi har Utterslev Huse, og så spørge, om det er en succeshistorie. 

 Så kan han sådan set bede om alle de tal, som jeg ved, hans forvaltning stadig pro-

ducerer til ham om, hvad befolkningssammensætningen er de pågældende steder, hvor 

vi har lavet store almennyttige boligenheder. Og det er rædselshistorier, for vi kan ikke 

rette op på det, og det er fortidens synder. Så jeg beder til, lad nu være at gøre det sam-

me igen. 

 Hvis vi overhovedet vil den slags ting, så må det laves i overordentlig meget små 

enheder. Selv i de enheder, vi etablerede ude på Østamager på Vibeengen, hvor man nu 

suspenderede, om man så må sige, tilflytningsreglerne, som vi jo lavede, da vi lavede 

aftalen, kan man allerede se en vis dominans, der er begyndt at komme ind til stor skade 

for den del.  

 Det er så overordentlig sårbart, det, I snakker om her, så jeg beder om, her skal I 

altså gå med overordentlig store listesko. 
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 Og frasen om, at man vil bygge billige boliger til overkommelige priser til alminde-

lige mennesker: Glem nu det fnidderfnadder, for det er der ikke nogen steder, det kan 

lade sig gøre, undtagen man bygger det uden tag og uden badeværelse og uden køkken, 

for sådan er byggepriserne jo her. 

 Hvis det er det, I vil, så sig dog det, ikke de der tomme fraser, da vi lavede byforny-

else på Vesterbro, hvor I sagde: Vi byfornyr for beboerne. Vi andre, som var redelige, 

sagde: Jamen hvad så med det, der står sådan set i tabellerne, om, at vi laver lejligheds-

sammenlægninger, hvorved altså vi mister sådan set mellem 3.000 og 4.000 beboere på 

Vesterbro? Hvor vil I huse dem henne, fordi der er jo ikke byggemuligheder?  

 Der slog man jo bare ud med armene og sagde: Vi bygger naturligvis om for bebo-

erne. Vi andre sagde, som det var: Vi bygger Vesterbro om, sådan så Vesterbro får en 

befolkningssammensætning samt en ny boligmasse, så den ligner resten af byen. Det er 

det, Vesterbro har fået, og det er derfor, Vesterbro er en succes, det er blandingen af det 

gamle og det nye, og det har fået en rimelig befolkningssammensætning, som er glad for 

at være der. 

 Så er der selvfølgelig nogle, der er glade for at have fået nogle nye lejligheder. Der 

er også nogle, der er utilfredse med, at de ikke har kunnet flytte ind i en sammenlagt lej-

lighed til den samme pris, som de gav for det gamle møg, de havde, hvor der var toilet 

ude på gangen. Men sådan vil det være. 

 Byen har opnået det, som den ville: at få nogle familieboliger i ordentlig stand, har 

fået nogle familier ind, som har en indkomst og har noget arbejde, og hvor er det dog 

dejligt for en by. Byen kan ikke leve af sociale tilfælde. Den skal have nogle rige og go-

de, betalende ydere for at kunne opretholde et ordentligt servicenet, og det er det, man 

selvfølgelig skal sørge for. 

 Det eneste nye, som man sådan set ønsker tilført til disse sociale eksperimenter a la 

Utterslev Mose og lignende, er, at nu skal de ud i vandet, de skal ud i Sydhavnen, og de 

skal ud og have nærmiljø, børnene skal kunne falde i vandet. Og som den tidligere bo-

ligminister sagde: Det skal være sådan, at man kan have sin egen lille båd ved bådebro-

en dernede med en almindelig indkomst. 

 Nu havde hun jo heller ikke meget forstand på noget som helst, og jeg tænkte, hvis 

vi foreløbig skulle have billige boliger til almindelige indkomster og så den der almin-

delige lille båd liggende ude ved bådekajen: Gud fri mig vel. Det er da godt, Ole Hent-

zen, at du sådan set er en rigtig fattigrøv, for du ville da aldrig have råd til nogen som 

helst dele. Men det var nok heller ikke mig, hun havde i tankerne. Det var nok dem, der 

skulle have betalt tilskud til bådelejen samtidig. 

 Jeg beder om endnu en gang: Lad nu regeringens udspil om byggeri af almindelige 

boliger komme til orde, inden I kaster jer ud i at skulle skattefinansiere nye sociale eks-

perimenter, som denne bys næste generationer skal rette op på. For det har været et 

hårdt, sejt træk, som alle har sagt; der er ingen grund til at gentage fiaskoen. 

 Nej, brug så lidt som muligt overhovedet på serviceforbedringer, det er dejligt, vi 

har penge, brug så lidt som muligt, lav så mange afdragsordninger, som vi overhovedet 

kan, det er engangsinvesteringer. Og så lad os få den skattelettelse til københavnerne. 

De har fortjent det. 

 Nu skal vi jo ikke være skadefro, men det kunne jo være, at Frederiksberg måske 

kom til at sætte deres skat op. Så ville det jo være rart, hvis vi kunne sætte vores ned 
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med 0,2 i stedet for de budgetterede 0,1. Det ville være et godt signal for alle de menne-

sker, som agter at bosætte sig i København, og som der også kommer boliger til, bare de 

ikke bliver skattefinansieret. 

 

 Rikke Fog-Møller (Ø): Ja, nu er vi jo nogle, der er vokset op ved vandet og hver-

ken er druknet eller døde af det. Og så er vi også nogle, der bor i almennyttigt boligbyg-

geri på Christianshavn, og det overlever vi også dag efter dag. Det er utroligt, Ole, men 

vi gør det.  

 Jeg vil nu snakke om noget andet, jeg vil snakke om miljø. Miljø i vores by er for 

mange spørgsmålet om at rydde op, rydde op efter fejlslagne strategier og mangelfulde 

teknologier, som vor historie er fuld af eksempler på.  

 Derfor kan jeg heller ikke lade være med at blive en lille smule betænkelig ved den 

nyrige Københavns Kommune – ja, jeg ved godt, det er en svag overdrivelse, og det er 

måske også kun et enkelt års jackpot, vi kan se her. Men vi skulle helst ikke kaste os ud 

i et enkelt års total forbrugsfest, hvor vi sætter en vækst i gang, som sender regningen 

videre til vores efterkommere. 

 Derfor vil jeg opfordre meget til, at når vi i den kommende tid skal snakke sammen 

om, hvordan vi skal bruge alle de mange dejlige millioner og vil købe nye møbler og vil 

bygge nye institutioner, eller hvad vi nu kan blive enige om, at vi tænker fremtiden ind i 

det. Tingene skal kunne holde, de skal kunne repareres. Husene skal være sunde og 

bygget til en fremtid, hvor olielagrene ikke bugner, og hvor energien koster meget mere, 

end den gør i dag, fordi der også er noget, der hedder klimaproblemer. 

 Den nye regering har valgt at stryge afgifter for at gøre energien billig, samtidig 

med at regeringen har sat al støtte til udvikling af den vedvarende energi i stå. 

 København må vise en anden vej. Enhedslisten foreslår, at vi sætter penge af til, at 

solcelleteknologien kan blive fremmet på kommunens byggerier, at vi viser, hvordan vi 

kan bruge solceller i fremtiden, og ikke bare sender regningen videre til vores børn. 

 Det synes jeg faktisk også, vi skulle gøre i de her frygtelige almene boliger, som 

Ole Hentzen var inde på. Vi skal lave en pulje, som kan motivere til at tænke mere miljø 

ind i det nye almennyttige boligbyggeri.  

 Så vi foreslår simpelt hen en pulje til at støtte særlige miljøtiltag i boligerne. Det 

kan være solceller, det kan være at gøre mere ud af regnvandsopsamling, så man ikke 

overbelaster kloaksystemet så meget. Det kan være bilfrit byggeri, det kan være nul-

energibyggeri. Det kunne være nogle kriterier for en sådan pulje. 

 På energiområdet i øvrigt skal vi fortsætte det utrolig gode arbejde, som vi gør med 

energisparepuljen. Vi vil godt sætte flere midler af, for der er god økonomi i at tjene de 

her investeringer hjem igen. Det har jo vist sig, at det gør vi faktisk ret hurtigt. Så det 

ville være fint at sætte flere penge af til at spare på driften på længere sigt.  

 Men vi skal også motivere forbrugerne, københavnerne, til at være på vagt over for 

energiforbruget. For trods en stor debat, før dette års budget blev lagt, hvor repræsentan-

ter for Venstre i Borgerrepræsentationen ytrede stor bekymring for takststigningernes 

sociale slagside, har regeringspartiet Venstre fjernet et forsøg fra finansloven, der netop 

sigtede på at udjævne den belastning, som navnlig de børnerige familier og pensionister 

er udsat for med energiafgifter osv.  
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 Men Enhedslisten vil foreslå, at vi afsætter en pulje til at lave forsøg med energibe-

sparelser hos kunderne, eller forbrugerne, om man vil. Puljen kan bruges til at støtte for-

søg, der appellerer til besparelser, men hvor forbrugerne kan have et billigt mindste-

forbrug, altså en eller anden form for socialt energiforbrug. 

 VK-regeringen lægger utrolig stor vægt på det lokale engagement. Man laver love, 

der øger kommunernes kompetence, og man laver planer for bæredygtig udvikling og 

naturbevarelsespolitik, der bygger på en høj grad af lokalt initiativ og deltagelse. Det er 

i grunden fint. Der er bare lige den detalje, at der ikke følger ressourcer med.  

 Tværtimod har VK-regeringen fjernet en lang række puljer, som før har støttet lo-

kalt miljøarbejde, naturarbejde og trafikarbejde, herunder støtten til de grønne guider. 

Enhedslisten foreslår, at vi i 2003 sætter midler af til at beholde de grønne guider i Kø-

benhavn frem til næste valg, hvor der forhåbentlig kommer en mere ambitiøs regering. 

 Agendacentre i København er endelig ved at blive til noget. Enhedslisten håber, at 

det bliver startskuddet til langt mere borgerinddragelse, når det drejer sig om miljø, og 

vel at mærke ikke den type borgerinddragelse, hvor borgerne får sådan et uklart 

spørgsmål som: Synes du, parkering er et problem i København? Det kan jo forstås på 

mange måder. Og så bliver de hevet frem ved særlige lejligheder og får de her spørgs-

mål. Nej, det skal være den type borgerinddragelse, hvor forvaltningerne kan forvente 

lokale initiativer, der stiller krav til os herinde.  

 Der er stor interesse for at lave Agendacentre i de københavnske bydele, så Enheds-

listen vil gerne sætte flere penge af til området. Det går nemlig ikke helt fantastisk med 

borgerinddragelsen faktisk. Her synes jeg, det ville være godt med lidt mere ægte inte-

resse herindefra.  

 Det gælder f.eks. området omkring Miljøtrafikugen. Rammerne er simpelt hen ved 

at blive for slatne til, at folk gider være med. Så vil vi ikke være med til at lave bilfri 

dag, så kan vi ikke finde nogle områder, hvor man kan spærre af for motortrafik, og så 

må man ikke bruge den type afspærring, og så skal man lave nogle helt andre ting. Vi 

risikerer, at folk ikke vil være med længere. 

 Hvis man som københavner bruger aften efter aften på at planlægge og organisere 

nogle aktiviteter, der kan vise en anden trafikal hverdag, og så ender med at få lov til at 

stå på den lokale plads med en planche som en anden lokalpolitiker i valgkamp, så kan 

man hurtigt få pillet folks dårlige vaner med at drømme og skabe nye trafikløsninger ud 

af dem. Vi vil godt have nogle højere ambitioner for det her arbejde herindefra og en ny 

stil.  

 Apropos ny stil, så var det en ganske positiv oplevelse at overvære, da borgmester 

Søren Pind sprang ud som borgernes forsvarer mod de skadelige partikler fra trafikken. 

Det vil vi tage meget godt imod i Enhedslisten. At gøre noget ved partikelproblemet er 

omfattende. Vi mangler ikke viden om, hvor farlige de små og de ultrafine partikler er. 

Vi mangler heller ikke viden om, at de er der. Vi kan sådan set tage fat på problemets 

kerne. Det er manglende filtre, og det er alt for mange biler. Og her vil grænserne for 

borgmesterens iver blive sat på en prøve: Er Søren Pind med på at begrænse biltrafikken 

i byen? Enhedslisten vil sandelig sørge for, at han får chancen. 

 En forudsætning for ikke at øge biltrafikken er selvfølgelig, at man ikke skærer ned 

på den kollektive trafik. Derfor vil Enhedslisten meget gerne være med til at rulle 

HUR´s besparelser på antallet af bustimer, på ældres rabatter og på handicaptransporten 
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tilbage. Busfremkommeligheden skal forbedres, og vi synes, at det ville være en rigtig 

god gave til københavnerne at udvide havnebusruten, så den kan bruges af mange flere. 

 Ja, så vil jeg ikke spilde mere af jeres tid. Jeg håber, vi får nogle gode budgetfor-

handlinger. 

 

 Borgmester Winnie Berndtson: Det sidste indlæg var sandelig ikke spild af tid. Og 

når der er så få indlæg på miljøområdet, så er det, fordi jeg har fået lovning fra Ben 

Haddou og fra Mogens Lønborg på, at de ikke behøver at sige noget, for de er enige i 

det, jeg siger.  

 Jeg glæder mig i denne tid, ikke over den gaveregn, der vælter ned over københav-

nerne, når vi skal fordele alle millionerne. Nej, jeg glæder mig, fordi partierne i deres 

ordførertaler stort set ikke nævner enkeltprojekter, der skulle tilgodeses, men at alle i 

den grad beskæftiger sig med det særlige ansvar, vi har for at bruge pengene fornuftigt. 

Mage til ansvarlighed skal man virkelig lede længe efter. 

 Vi har en enestående chance for at lave omstilling på den gode måde, dér hvor be-

sparelser eller effektiviseringer ikke skal høstes, før omstillingen er gennemført. Ja, vi 

er endda i en situation, hvor man kan bruge penge til efteruddannelse i forbindelse med 

omstillingen. 

 Alle ser frem til det brede budgetforlig. Kun et enkelt parti havde nogle, de ikke 

ville lege med, men jeg er sikker på, at De Konservative også er med, når bare indholdet 

er det rigtige. 

 Når det gælder miljøet, kan jeg heller ikke glæde mig nok. Tak, tak, tak, tak, Ven-

stre, og tak, borgmester Søren Pind, for at have gjort miljøet til hovedtemaet i aviserne 

efter den første budgetaften. Det tror jeg er i ganske god overensstemmelse med det, Sø-

ren Pind kunne have fået at vide fra fokusgrupper og professionelle meningsbureauer. 

Miljøet optager københavnerne.  

 Man kan ikke blive overborgmester i Europas miljøhovedstad, hvis man ikke har 

synspunkter på de miljøproblemer, der optager københavnerne. Godt set, Søren Pind, 

godt for københavnerne. 

 Jeg vil overhovedet ikke nævne, at vi jo er i gang på det område, Søren Pind har 

nævnt, at der er stillet et lignende forslag på et af udvalgenes ønskeliste, men blot sige, 

at det er fremragende, at Venstre har prioriteret 25 mio. kr. til miljøforbedringer. 

 Jeg synes, vi under forhandlingerne skal drøfte, hvordan vi får mest miljø for pen-

gene, for her er jeg helt enig med Venstreregeringen: Det handler om at få den største 

miljøgevinst, når vi skal bruge 25 mio. kr. på miljøområdet. 

 Jeg kan da godt løfte sløret lidt for min egen holdning, uden at det skal opfattes som 

andet end en glæde over at skulle forhandle miljøtiltag med Venstre. 

 Jeg tror ikke, vi får brug for 25 mio. kr. til undersøgelser. Viden er da så absolut af 

det gode, men det fratager os jo under ingen omstændigheder det politiske ansvar, det er 

at finde ud af, hvordan vi vil bruge den viden. 

 Vi har set det så tit på miljøområdet, når der kommer rapporter om miljøets ind-

virkning på folkesundheden. Når den ene forsker siger, at ét stof er det værste, ja, så er 

der øjeblikkelig en anden, der siger, at det ikke er så slemt. Så hvad skal man tro? Vi 

ender jo alligevel med at skulle træffe beslutningen her. 
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 Jeg tror, vi gør det bedst for københavnerne ved at lade tvivlen komme dem til go-

de, hvad vi f.eks. gør, når det gælder oprensningen af forurenet jord på daginstitutioner-

ne. Det er jo sandsynliggjort, at bly og tjærestoffer nok ikke er så godt og i hvert fald 

slet ikke for børn. Og så renser vi ud fra et forsigtighedsprincip, hvor vi fjerner noget 

mere end det, der egentlig er anbefalingen. 

 Jeg synes, vi skal se ligesådan på partikelforureningen. Vi ved, det er farligt, men vi 

ved også, at 80-90 pct. af problemet kan løses med filtre, så hvorfor ikke starte dér? 

 Mange andre partier berører miljøet i sammenhæng med trafikken, og et par partier 

har meget konkrete forslag, der også kan indgå i forhandlingerne, og jeg går gerne i dia-

log omkring en ny trafik- og miljøhandleplan og en trafikplan for HUR. Vi er jo i den 

enestående situation, at vi har det hele til debat her i efteråret, og at vi for en gangs 

skyld kan koordinere de synspunkter, vi har i den ene og den anden plan.  

 Dansk Folkeparti havde et meget konkret spørgsmål om overholdelsen af tom-

gangscirkulæret: Kunne borgmesteren tænke sig at gøre noget her? Jeg tror, at Karin 

Storgaard har ret i, at vi nok skal ud med en gang information én gang til, at de, der har 

fået at vide, at sådan en regel har vi her i byen, måske har glemt det, og der er måske 

nye trafikanter, der ikke er klar over, at sådan er det hos os. 

 Men jeg tror på den anden side ikke, at det gør det alene. Derfor vil jeg godt tage 

initiativ til, at vi sammen med bygge- og teknikforvaltningen får set på, hvad vi kan gø-

re, for vi har før diskuteret problematikken, at vi reelt set måske ikke har så mange red-

skaber til at statuere eksempler eller vise konsekvens, fordi det ikke er en opgave, der 

optager politiet, men lad os prøve én gang til.  

 Jeg synes i øvrigt, at vi generelt set skal blive bedre til at tænke trafik og miljø som 

to sider af den samme sag, og ordførertalerne, men også debatten i aften, tyder på, at det 

gør de fleste her i salen, og det gør københavnerne såmænd også. Så også her håber jeg, 

at de sager, vi får en efter en, på et eller andet tidspunkt kan føre til en meget tættere di-

alog mellem Miljø & Forsyning og Bygge & Teknik på miljøfeltet.  

 Hvad er i virkeligheden det største miljøproblem i København? Ja, det tror jeg 

kommer an på, hvem man spørger. Men hvis jeg spørger mig selv, så vil jeg sige, at det 

tror jeg er støjen. Ikke den fra den enkelte koncert eller det enkelte arrangement, selv 

om det kan være slemt nok at være nabo til Parken, men jeg tænker på den støj, som 2/3 

af de københavnske boliger er udsat for. Det er en støj i en sådan grad, at det faktisk er 

sundhedsskadeligt. Og når jeg anser det for at være et af de store miljøproblemer, så er 

det fordi, vi faktisk overhovedet ikke er kommet i gang med løsningen. 

 Socialdemokratiet har foreslået til Miljø- og Forsyningsudvalgets ønskeliste en 

støjpulje på 10 mio. kr., så vi kan komme i gang. Jeg er helt åben over for at diskutere, 

om det er afskærmning af boliger, om det er noget inden i boligerne eller det er vejbe-

lægningen, vi skal gå i gang med. Bare vi kommer i gang med at få givet nogle konkrete 

eksempler på, hvordan vi kan få bragt det støjhelvede ned, som utrolig mange køben-

havnere lever i. For vi snakker så meget om boligpolitikken, og det handler også om det, 

der sker uden for boligen, og derfor skal vi have taget fat på det her problem. 

 Noget andet, jeg vil nævne, som vi ikke diskuterer så meget, i hvert fald ikke i den 

sammenhæng, jeg vil nævne det her, er vandet. Det har fyldt meget i min borgmestertid 

indtil nu, og det er ikke kun badeture i havnen, jeg tænker på. Drikkevandet har faktisk 

fyldt meget mere. 
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 Her gælder det virkelig om at være visionær, Søren Pind og Venstre, som jo gerne 

vil tænke visioner. Det vand, vi har til rådighed i dag, afhænger af de beslutninger, som 

nogle traf for 30-40 år tilbage. Og de tiltag, som vi nu laver, er ikke nogle, der kommer 

os selv til gavn, men det er nogle, som vores børn og børnebørn høster frugten af. 

 Det tager 30-40 år at lave grundvand, og det kan vi ikke gøre så meget ved, men vi 

kan gøre utrolig meget ved, hvordan vi bruger vandet. Indtil nu har københavnerne på 

forbilledlig vis vist, hvordan man kan mindske vandforbruget. Det betyder, at vi har 

kunnet lukke de forurenede boringer uden at være udsat for vandmangel. Men vi kan 

ikke blive ved med at lukke boringer uden at komme til at mangle vand. Derfor er det 

ikke lige meget med grønne vaskerier, brug af overfladevand og havvand i industri og 

administration, og det er heller ikke lige meget, at vi går i gang med forsøg med at ind-

vinde vandet her i København, hvad vi jo overhovedet ikke gør i dag. 

 Ligesådan er det heller ikke noget pjat at lave aftaler med amter og kommuner om 

at ophøre med brugen af sprøjtemidler. Det, vi hælder ud i dag, finder vi om 30 år i 

vandet, og alle målinger har vist, at selv utrolig små mængder sprøjtegift finder derned 

på et eller andet tidspunkt. 

 Så en opfordring til miljøministeren om at holde fast. Amterne og kommunerne er 

nået utrolig langt med at opfylde målene om at fjerne sprøjtegiftene helt, så der er ingen 

grund til at lette på den aftale, vi kan sagtens nå det sidste. Der er kommuner, der er helt 

uden sprøjtegifte i dag, og vi andre kan bare lære af dem. Det koster lidt ekstra, men gad 

vide, hvad det koster ikke at have drikkevand om 30 år. 

 Vi vil utrolig gerne fortsætte arbejdet med at omlægge til økologisk landbrug. Her 

vil nogle måske spørge: O.k., økologisk landbrug i Københavns Kommune, vi har jo ik-

ke så meget landbrugsareal, der skal omlægges. Jo, det har vi, ikke i Københavns 

Kommune, men dér, hvor vi indvinder vores drikkevand.  

 Regeringen har prioriteret denne opgave væk, men som københavnernes repræsen-

tanter har vi ikke råd til at prioritere den opgave væk. Jeg er utrolig ked af at skulle lap-

pe huller efter regeringen, men jeg vil være endnu mere ked af ikke at kunne fortsætte 

det arbejde, vi faktisk har i gang med at sikre vores drikkevandsindvindinger. Så derfor 

også et ønske om, at det, der står på vores ønskeliste om at kunne fortsætte omlægnin-

gen til økologisk landbrug, også bliver imødekommet i forhandlingerne. For min skyld 

meget gerne i et tæt samarbejde om vores skolemadsprojekt, så vi kan bruge de økologi-

ske landbrugs forsyninger her i kommunen i direkte sammenhæng med, at vi ønsker at 

omlægge til økologisk mad i hele kommunen. 

 Når det gælder forsyningerne, når det gælder vand, gas, varme, el og bortskaffelse 

af spildevand, er jeg overbevist om, at vi har et rigtig godt strategisk redskab i hånden 

med vores multiforsyningsselskab KE. 

 I Miljø- og Forsyningsudvalget har vi taget hul på diskussionerne om takster, og det 

er også blevet nævnt i flere budgettaler. Og jeg er enig i, at takster skal begrundes over 

for københavnerne. Uanset om det er skatter eller takster, så er det jo sådan set køben-

havnerne, der betaler, og de er nok ligeglade med, hvad det hedder. 

 I budgettet gælder der det specielle for taksterne, at de ikke pris- og lønfremskrives, 

men besluttes i Borgerrepræsentationen. Det er for mig en utrolig god procedure, der 

fastholder os i at kigge på vores egne omkostninger inden for området. Men vi skal bare 
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huske, at det betyder, at selv pris- og lønfremskrivninger skal aktivt politisk besluttes; 

ellers udhuler vi områderne.  

 Visionerne på forsyningsområderne for el og varme er den bæredygtige by, dvs. 

gradvis overgang til vedvarende energi, og som minimum, at fremtidens stigende for-

brug kan dækkes ind af sol, vind og det nye skud på stammen, geotermi, hvor vi nu er 

nået 2½ km ned i jorden og har konstateret, at der er mellem 70 og 75 grader varmt 

vand, som vi kan bruge direkte i forbindelse med vores fjernvarme. Så det er bare om at 

komme i gang med boretårnene. 

 Når jeg siger det her om el og varme, så synes jeg også, at man skal sige, at vi jo 

stadig væk får en del af vores energiforbrug dækket af vores affaldsforbrænding, men at 

vi aldrig nogen sinde må komme i den situation, at vi bliver nødt til at producere affald 

eller brænde affald for at holde varmen. 

 Vi har i Københavns Kommune valgt at være i front i dogmesamarbejdet, at tænke 

miljøarbejdet ind i alle dele af kommunen, at forpligte os til at dele vores egen viden og 

gode eksempler med erhvervslivet, at forpligte os til at dele viden og metoder med kø-

benhavnerne. Og ikke bare har vi valgt det. I dogmesamarbejdet bliver vi med fire andre 

byer én gang om året revideret af en ekstern revision, der bedømmer os på, om vi har 

nogle gode målsætninger, og om vi er i stand til at udarbejde metoder, der gør, at vi kan 

opnå vores miljømål. Dogmearbejdet omfatter f.eks. indførelsen af den økologiske mad, 

og det omfatter også oprettelsen af Agenda 21-centrene. 

 Når jeg vælger at sige det her, er det ikke fordi der nødvendigvis skal ske meget nyt 

inden for det arbejde, det skrider fremad, men så er det for at sige, at den arbejdsmetode, 

som vi bruger i dogmesamarbejdet, synes jeg er utrolig god. Jeg synes, at vi skulle 

overveje at bruge den på andre områder. F.eks. kunne jeg godt se København i et for-

pligtende samarbejde med andre byer, når det handler om udvikling af folkeskolen. 

 Lad os sætte en vision, lad os lave vores mål, lad os være i konkurrence med andre 

byer, og lad os én gang om året blive revideret på, om vi nu også når nogen vegne. Det 

er et overordentlig forpligtende samarbejde, der gør, at vi bliver fastholdt på det, vi ger-

ne vil. Det synes jeg faktisk, den københavnske folkeskole kunne have brug for. 

 Til sidst vil jeg inden for miljøarbejdet sige tak til De Konservative for det tilsagn, 

som blev givet i ordførertalen, at vi har en særlig forpligtigelse på miljøområdet, at 

markedet ikke gør det alene. Det synes jeg var en meget fin melding. Tak for det. 

 Så vil jeg gå over til noget af det, som handler om miljøarbejde, for her kan vi lære 

noget, men som også handler om det, som utrolig mange fagudvalg beskæftiger sig med 

her i kommunen.  

 Der er mange udvalg, som i forbindelse med politikformuleringen i øjeblikket ar-

bejder med at inddrage københavnerne, ikke kun i høring af et forslag, men også i ud-

formningen af forslagene. Det opleves af mange københavnere som rigtig positivt, og 

det giver meget stor inspiration til det politiske arbejde, at vi går ud der, før vi selv har 

truffet beslutning. 

 Vi starter den samme proces nu i det, vi indtil nu i København har valgt at kalde 

nærdemokratiet, men som nu i debatoplægget fra Udvalget for Demokrati- og Service-

udvikling hedder »Hverdagsdemokratiet«. Det vil vi gerne diskutere med københavner-

ne, så i efteråret vil vi diskutere demokrati på kryds og tværs.  
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 Det er ikke svært at lave borgerhøringer og brugerdemokrati, men hvis københav-

nerne for alvor skal have indflydelse bag Rådhusets vægge, så kræver det en ret og ikke 

kun en god politikervilje, der en gang imellem spørger om noget konkret, en borgerret 

til at sætte ting på dagsordenen og ikke kun en ret til at være en del af den dagsorden, 

som vi sætter herinde. 

 Se, det er opgaven, den svære sammenhæng, den lokale service, det centrale hel-

hedssyn, der fører til den bedre service, en »københavnernes kommune«, som over-

borgmesteren kaldte det i sin budgettale. 

 Demokratiudvalget har tre opgaver: servicecentre, klagefunktion og demokrati. Til-

tag inden for disse områder kan næsten ikke ske, uden at vi på sigt bliver nødt til at 

overveje vores egen struktur centralt. Vi har i uhyggelig grad i dag en struktur, der byg-

ger på drift frem for på udvikling.  

 Kunne man i stedet for de nuværende borgmestre tænke sig borgmestre for folke-

sundhed og velvære, der kunne koble kultur og idræt, inden man endte på hospitalerne? 

 Kunne vi have en borgmester for de menneskelige ressourcer, som havde ansvaret 

for pædagogik, læring, videnskab, frivillighedspolitik? 

 Kunne man tænke sig en borgmester for byudvikling, der havde ansvaret for boli-

ger, virksomheder, trafik og forsyning? 

 Kunne man tænke sig en bæredygtighedsborgmester, som havde ansvaret for miljø-

hovedstaden, og kunne man tænke sig en demokrati- og serviceborgmester, der havde 

ansvaret for hele tiden at udvikle vores service og vores borgerkontakt?  

 Ja, man kunne vel i virkeligheden godt forestille sig, at vi i stedet for at have borg-

mestre for driftsområder havde borgmestre for vores politiske visioner. 

 Der er nogle partier, som har nævnt det med københavnerne og frivilligheden, og 

jeg vil sige, at jeg er meget enig i, at københavnerne så absolut ikke kun er nydere, men 

i meget høj grad er ydere. Det ses på miljøområdet, men det ses også inden for kultur, 

idræt og det sociale område. Københavnerne hjælper ikke bare til, men viser også vej. 

Hvorfor bruger vi ikke det noget mere systematisk? 

 Jeg har haft fornøjelsen – og det vil jeg sige var en fornøjelse – at være næstfor-

mand for Kontaktudvalget for det frivillige sociale arbejde. Her havde vi diskuteret os 

frem til nogle bud, der handlede om at etablere et Frivillighedens Hus med en frivillig-

hedskonsulent og en ansvarlig kontaktperson ude lokalt i hver bydel, som stod for at va-

retage kontakten til frivillighedsarbejdet og hjælpe med at koordinere det. Det synes jeg 

godt, vi kunne få sat på dagsordenen igen. 

 Så vil jeg ikke undlade at sige noget om badning, men jeg vil også sige noget, som 

jeg ikke har skrevet ind i min tale fra starten.  

 Der er kommet mange forslag til, hvor man kan bade, og hvilke badeanlæg vi vil 

have etableret. Alle bliver undersøgt med udgangspunkt i, at der faktisk har været en ar-

bejdsgruppe, som har undersøgt 12 forskellige steder i havnen, hvor der kunne etableres 

bademuligheder. 

 Jeg synes, vores melding til københavnerne skal være, at der i 2003 er et større bad 

på Islands Brygge, at der kommer 2 mere. Hvis jeg skulle placere dem, så ville jeg sige 

et i nord og et i syd. Så skal vi nok finde ud af, hvad der er praktisk muligt, i samarbejde 

mellem de 4 forvaltninger, der har været med til at etablere det første havnebad. Lad os 

lave en strand, hvor der er strand i forvejen, men hvor der måske bare mangler lidt sand, 
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og så lad os lave havnebade, der hvor der er 6-9 m dybt. Der er jo ikke nogen grund til 

at pløre havnen til med sand der, hvor der skal ufattelig meget i, før det når overfladen. 

 Jeg vil også sige, at inden vi får plastret havnen til med havnebade, badedyr, scoo-

tere, daginstitutioner, der flyder, og almennyttigt byggeri i havnen med egen bådebro, så 

synes jeg måske, vi lige skulle trække vejret og vente på Den Blå Plan, som skal lave 

den helhed for havnen, som havnen savner. I øjeblikket er det alles kamp mod alle om at 

få del i det der blå guld, der ligger derude og venter på os alle sammen. 

 Jeg synes, at erfaringerne omkring havnebadet har været, at der skal utrolig lidt til, 

før københavnerne igen vender ansigtet til havnen, og jeg synes, vi skal tage udgangs-

punkt i, at der ikke er brug for de store, forkromede, dyrtkøbte løsninger, men bare de 

små broer, der ligesom giver os adgangen. 

 Endelig synes jeg, at vi i forbindelse med Den Blå Plan om havnens anvendelse og-

så skal overveje, når vi nu er i gang med baderiet, om der kunne etableres vinterbadning 

i havnen. Der er nemlig venteliste til de her vinterbadeinstitutioner, så måske skulle vi 

allerede nu overveje, om en af dem, vi etablerer i 2003, kunne blive liggende vinteren 

over. 

 På den del af havnebadeprojektet, som jeg har med at gøre, varslingssystemet, skal 

vi sådan set ikke lave mere. Vi har lavet det, det dækker jo hele havnen, og det virker. 

Selv med overløb ledes 99,9 pct. af det københavnske spildevand til rensning. Det er eu-

roparekord, og det er sandsynligvis også verdensrekord. Når Greve bliver til Venedig, 

ja, så får vi overløb og kan ikke bade i én dag. Så godt et spildevandssystem har vi i 

København. 

 Til afrunding vil jeg sige til dem, der er startet i denne forsamling på et tidspunkt, 

hvor der er rigtig mange penge til rådighed, at det var der nogle af os, der gjorde på et 

tidspunkt, hvor der ikke var rigtig mange penge til rådighed. 

 Jeg synes ikke, det gør noget, hvis personalet i Københavns Kommune gennem 

bedre arbejdsforhold også mærker, at vi nu har bedre råd. Vi har truffet svære politiske 

beslutninger om besparelser her i forsamlingen de sidste 10-12 år, hvor jeg har været 

med, men det er personalet, der har gennemført de beslutninger, som vi synes var svære 

at træffe, og jeg tror ikke, de synes, det altid har været lige let at skulle være dem, der 

gennemførte dem.  

 Så inden vi får ødslet det hele bort i alle de her gode projekter, så man engang kan 

gå ud og sige: Det lavede jeg – så synes jeg måske også, vi skulle tænke på noget af det, 

der er knap så synligt i gadebilledet, men som betyder utrolig meget i serviceringen af 

københavnerne: at give personalet noget af den luft tilbage, som vi i mange år har frata-

get dem. 

 

 Tanwir Ahmad (B): Nu er det jo svært at sige noget her sidst på aftenen, hvor der 

er blevet sagt så mange ting, men jeg vil godt starte med at slå én ting fast, selv om det 

måske er sagt flere gange. 

 Lad os slå fast med det samme, at København er en attraktiv by at bo i. Når vi 

sammenligner os med de øvrige europæiske storbyer, så er København en af de byer, 

som er bedst rustet til at møde fremtidens udfordringer. Det fremgår meget tydeligt af 

den metropolundersøgelse, som overborgmesteren redegjorde for i sin tale i torsdags.  
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 Men det fremgår også af denne analyse, som overborgmesteren også  fremhævede, 

at på en enkelt dimension halter vi bagefter, og det er nemlig på sundhedsområdet. Kø-

benhavn er en af de større europæiske byer, hvor indbyggerne lever kortest tid. Det kan 

vi bestemt ikke være tilfredse med, og det er en udvikling, vi helt klart må gøre noget 

ved. 

 Derfor har Borgerrepræsentationen da også tidligere besluttet, at der skal bruges 

kræfter på at løfte københavnernes middellevetid og forbedre sundhedstilstanden. Men 

det her handler ikke om, at vi skal leve et par år mere. Derimod handler det om at sætte 

en stopper for de tidlige dødsfald, som typisk skyldes overvægt, som typisk skyldes 

rygning og et for stort alkoholforbrug.  

 Derfor synes jeg, det er betænkeligt, at netop folkesundhedsområdet bliver forsømt 

i hele den samlede prioritering. Der er i høj grad behov for at investere i københavner-

nes sundhed, og der er tale om investeringer med et meget højt afkast, vel at mærke, 

hvis vi investerer klogt og målrettet. Det undrer mig derfor af flere grunde, at vi ikke 

prioriterer folkesundhedsområdet højere.  

 For det første: Forebyggelse er i mange tilfælde den eneste løsning. Her vil jeg især 

nævne overvægt, som er blevet en hel epidemi blandt københavnerne inden for de sene-

ste 10 år. En tredjedel – og jeg gentager: en tredjedel – af den københavnske befolkning 

er i dag overvægtig. Det er dybt foruroligende, og det er bekymrende. Det problem skal 

løses ved at nedbringe antallet af overvægtige her og nu, men også ved at sætte tidligt 

ind, ikke mindst over for børnene.  

 For det andet: forebyggelse giver resultater. Her vil jeg især nævne tobaksområdet, 

hvor vi er nået langt. Tobaksrygning er en af de største kendte sundhedsrisici i Køben-

havn. Lad mig nævne, at der er 40 pct. højere risiko for at få lungekræft som mand i 

København sammenlignet med resten af landet.  

 Her har vi sat ind, og siden 1996 har Københavns Kommunes Center for Rygeaf-

vænning stået for en systematisk indsats rettet mod tobaksrygning. Og i samme periode 

er andelen af rygere i København faldet fra 40 til 30 pct. Konkret gennemfører centret 

rygestopophold, individuel rådgivning, indsats over for særlige målgrupper som f.eks. 

gravide, uddanner sundhedsprofessionelle til f.eks. rygestopinstruktører, rådgiver kø-

benhavnske arbejdspladser om rygepolitik og gennemfører events og kampagner med 

henblik på at informere borgerne om tobakkens skadevirkning. Men opgaven er altså 

ikke løst helt endnu, og der er meget at gøre på dette område. 

 Et andet væsentligt område, som vi ved giver markante resultater, er en styrket træ-

ningsindsats over for de mindre mobile ældre. Vi har afprøvet modellen med nærgym-

nastik i enkelte boligområder. Det er noget, der giver resultater, både i forhold til de æl-

dres funktionsevne og livskvalitet. Det er et område, som vi meget gerne vil gøre mere 

ved i år 2003. 

 Jeg synes, det er vigtigt at understrege, at hvis vi skal løfte noget på folkesundheds-

området, så har alle forvaltninger en andel i det her arbejde, og det er også nødvendigt 

med et politisk samarbejde. Folkesundheden er hele byens projekt og ikke kun sund-

hedsforvaltningens. Vi må alle gøre en indsats over for borgerne, og med vedtagelsen af 

folkesundhedsplanen i BR sidste år har vi også her i forsamlingen slået fast, at der er ta-

le om en fælles opgave. 
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 Vi må gøre en fælles indsats for, at København ikke mister sin førerposition blandt 

de europæiske storbyer, fordi vi ikke er i stand til at tackle udfordringerne på bl.a. folke-

sundhedsområdet. Samtidig er det klart, at sundhedsforvaltningen har et naturligt ansvar 

for at gå i spidsen og koordinere opgaven.  

 Jeg bemærkede, at overborgmesteren sagde i sin tale i torsdags, at det måske var 

nødvendigt at se på sundhedsperspektivet i al kommunal planlægning. Den radikale BR-

gruppe er enig i, at det kunne være et af midlerne til at styrke folkesundhedsarbejdet i 

kommunen. 

 Med dette synspunkt kan det ikke undre, at jeg er uenig i den beslutning om at ned-

lægge Center for Rygeafvænning, som et flertal i Sundheds- og Omsorgsudvalget har 

taget. Den Radikale BR-gruppe går tværtimod ind for, at indsatsen mod tobaksrygning 

skal fortsætte. Det kan siges på baggrund af de gode resultater, som centret har opnået, 

resultater, som også er blevet bemærket fra nationalt hold, og som har ført til, at Center 

for Rygeafvænning er blevet udpeget af Sundhedsstyrelsen til at lede udviklingen af den 

nationale indsats mod tobaksrygning. 

 Som jeg har forstået beslutningen om nedlæggelsen af centret, så er det mere orga-

niseringen af indsatsen som et selvstændigt center, end det er centrets aktiviteter, som 

udvalget opponerer imod. Derfor er det for os i Den Radikale Gruppe ikke afgørende, at 

den nuværende organisering af rygeafvænningsaktiviteterne opretholdes. Derimod er 

det meget vigtigt for os i Den Radikale Gruppe, at københavnerne fortsat kan tilbydes 

rygeafvænning, og vi er nødt til at gå foran på det nationale plan, både fordi vi har eks-

pertisen til at gå foran, og fordi det er nødvendigt. Derfor vil jeg opfordre til, at de 4 

mio. kr., der tidligere er afsat til rygeafvænning i 2003, bibeholdes i sundhedsforvalt-

ningen. 

 I forlængelse heraf vil jeg også godt sige, at der kan være en idé i at se på folke-

sundhedsområdet med nye briller. Det får vi lejlighed til, når vi skal diskutere evalue-

ringen af Sund By. Der kan være behov for, at vi i højere grad samtænker Sund By med 

øvrige folkesundhedsområder. På den måde kunne vi fokusere vores indsats bedre, end 

det er tilfældet i dag.  

 Der er jo mange udfordringer at tage fat på inden for folkesundhedsområdet, og be-

hovet er stort, men vi bør, set i lyset af ressourcerne, også være i stand til at prioritere. 

Jeg tror, at der kan være store gevinster ved at være mere præcise med, hvilke målgrup-

per vi vil sætte ind over for, selvfølgelig baseret på analyser af, hvor sundhedsproble-

merne ligger, og hvor vi kan forvente størst effekt af indsatsen. 

 Jeg mener som nævnt, at der er behov for at afsætte flere midler til folkesundheds-

området, men det er ikke nødvendigvis store summer, det drejer sig om. Vi skal som 

kommune have den ekspertise, der skal til for at vide, hvordan sundhedsproblemerne 

skal tackles, og skal kunne sætte initiativer i gang. 

 Men det er vigtigt at understrege, at den store effekt kun opnås, hvis vi er i stand til 

at inspirere og støtte københavnerne til selv at gøre en indsats. Så vi skal også være go-

de til at inddrage forskellige organisationer, ngo´er, foreninger og andre frivillige i part-

nerskabet på folkesundhedsområdet. 

 Afslutningsvis vil jeg godt knytte nogle kommentar til uddannelsesområdet, hvor 

jeg sidder som ordfører på vegne af Den Radikale Gruppe. 
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 Som det fremgik af den radikale budgetordførers tale i torsdags, er vi meget opsatte 

på, at skolernes resultater fremover bliver dokumenteret. Vi ser derfor frem til, at den 

nedsatte arbejdsgruppe får udarbejdet egnede metoder hertil. Men vi synes samtidig, at 

vi skal udnytte mulighederne for at gå i gang med det samme. 

 Næste år gennemføres anden runde af OECD´s internationale måling af de 15-årige 

skoleelevers færdigheder. Denne måling bygger på metoder udviklet af førende interna-

tionale eksperter, så resultaterne kan sammenlignes på tværs af lande. Næste år vil der 

netop være særlig fokus på færdigheder i matematik og naturfag samt evnen til pro-

blemformulering.  

 Cirka hver tiende af de 15-årige i de københavnske skoler vil blive udvalgt til den 

danske del af denne undersøgelse. Men hvorfor ikke få alle 15-årige elever med i denne 

undersøgelse? Det gjorde man i Canada ved forrige undersøgelse i år 2000.  

 På den måde mener jeg, at vi i hele BR kan få et billede af de københavnske skoler, 

hvordan de står i de vigtige fag, både i forhold til hinanden, i forhold til resten af landet 

og i forhold til andre lande, vi normalt sammenligner os med. Det vil derfor være et vig-

tigt skridt i den debat, vi skal have, om udviklingen af kvaliteten af vores skoler.  

 Endvidere blev det fra radikal side stærkt betonet, at alle børn skal have lige chan-

cer, og det får de ikke, hvis de f.eks. ikke mestrer det danske sprog ved skolestart. Der 

bliver allerede gjort meget for, at børn ikke skal starte skolen med et sprogligt handicap, 

både blandt børn af dansk herkomst, men også blandt børn med anden etnisk herkomst.  

 Det er synd for børnene, at de på forhånd får et handicap, der slår igennem i resten 

af skoletiden. Udsigten til, at de får lært for lidt i skolen, er overhængende, fordi alt for 

mange kræfter bliver brugt på at få lært det danske sprog i stedet for at få lært at læse, 

lært at regne. Derfor mener vi også, at der skal etableres en vifte af førskoletilbud til 

fremmedsprogede børn, og indskolingen skal sikre, at børnene taler et alderssvarende 

dansk, inden de starter i 1. klasse. 

 Det var den ene side af debatten, nemlig førskoletilbud. Der vil jeg også godt sige, 

at førskoletilbud og modersmålsundervisning er to ting, vi skal holde adskilt. Jeg synes, 

det er vigtigt, at vi ikke blander æbler og pærer sammen, og det ene udelukker ikke det 

andet. 

 Det fører mig så frem til det næste, nemlig debatten om modersmålsundervisning, 

som jeg egentlig gerne ville have ventet med til torsdag. Men jeg vil alligevel godt 

komme med nogle kommentarer som ordfører på vegne af Den Radikale Gruppe. 

 Jeg vil godt slå én ting fast: Det Radikale Venstres opfattelse er, at modersmålsun-

dervisning er en god ting, og at den skal opretholdes. Men ikke al modersmålsundervis-

ning er ubetinget god. Vi mener, at modersmålsundervisningen med fordel kan udvikles, 

og der er brug for mere kvalitet i undervisningen, herunder en professionalisering af læ-

rerne. Der er også brug for en mere målrettet og fleksibel undervisning, både i forhold 

til undervisningens indhold og i forhold til modtagerkredsen. 

 Jeg bemærkede, at den konservative budgetordfører, Morgens Lønborg, i sit oplæg 

tog hul på diskussionen om, hvis ansvar det var, og jeg har også bemærket, at det i da-

gens debat er kommet frem, om det er forældrenes ansvar, eller det er kommunens an-

svar at tilbyde undervisningen.  

 Jeg vil godt undlade at komme ind på de respektive undersøgelser eller retlige ar-

gumenter, men lad os tage udgangspunkt i vores eget værdigrundlag i Københavns 
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Kommune. Lad os engang prøve i dag at se på vores eget værdigrundlag, som vi har i 

Københavns Kommune. Hvad står der i det værdigrundlag? Københavns Kommune har 

i sit værdigrundlag fokuseret på at møde brugeren med respekt, møde brugeren med dia-

log og møde brugeren med ligeværd, nemlig vigtigst af alt, ligeværd.  

 Netop ordet »ligeværd« fører mig til det næste, nemlig at vi kan komme i en situa-

tion, hvor børn med fuldstændig ens forudsætninger, fuldstændig ens behov, gives for-

skellige muligheder afhængig af forældrenes statsborgerskab. Derfor vil det være i 

uoverensstemmelse hermed, at alle uanset oprindelsesland kan få det samme tilbud og 

uanset tilbuddets indhold, for det har vi heller ikke taget stilling til endnu. 

 Men jeg synes bare, vi skal holde de principielle diskussioner og skille tingene ad; 

det er meget vigtigt. 

 Den sidste ting, jeg vil tage fat på, og som er et andet område, som er ramt af rege-

ringens nedskæringspolitik, er daghøjskoleområdet.  

 Vi har været vidne til, at der blev vedtaget en lovændring, som flytter daghøjskole-

området fra et kombineret statsligt og kommunalt område til et reelt kommunalt områ-

de.  

 Daghøjskolerne har en meget bred målgruppe, den omfatter både unge mennesker, 

som har svært ved at finde sig til rette i det ordinære uddannelsessystem, men den om-

fatter også voksne, som er blevet stødt ud af arbejdsmarkedet på grund af alvorlige fysi-

ske, psykiske eller sociale problemer, og den omfatter indvandrer- og flygtningekvinder, 

som gerne vil ind på arbejdsmarkedet, men som måske aldrig har været der. 

 I Det Radikale Venstre mener vi, at daghøjskolerne er en vej fra passiv forsørgelse 

til et aktivt arbejdsliv. Derfor må Københavns Kommune sikre daghøjskolerne og deres 

kursister mod de værste konsekvenser af regeringens nedskæringspolitik.  

 Naturligvis er vi ikke i stand til at feje op, hver gang regeringen kaster opgaver fra 

sig. Det sætter kommunens økonomiske situation snævre grænser for. Men vi synes, det 

er vigtigt, at vi foretager de nødvendige politiske prioriteringer og værner os mod de 

mest groteske konsekvenser. 

 Det Radikale Venstre var først og fremmest imod det oprindelig forslag om ikke at 

støtte de 4 skoler, der har en stor andel af unge blandt deres deltagere. Vi mener, og vi 

mente, at det var en hovsaløsning, og at det ville betyde nedlæggelse af en række nød-

vendige undervisningstilbud. 

 Jeg vil især gerne pege på nogle forhold, som jeg mener er helt overset i hele denne 

debat.  

 For nylig læste jeg, at Dansk Arbejdsgiverforening pegede på, at 29 pct. – og jeg 

understreger én gang til: 29 pct. – af de københavnske unge mellem 15 og 20 år, og det 

svarer til ca. 5.000 unge, er en gruppe, der står uden for uddannelse. I kommuner som 

f.eks. Århus, Odense og Ålborg ligger det langt lavere; der ligger det på omkring 20 pct.  

 Derfor mener Det Radikale Venstre netop, at daghøjskolerne fremover kan spille en 

vigtig rolle i en helt nødvendig indsats for, at flere unge kommer tilbage i uddannelsen i 

kraft af skolernes appel til unge, som ikke kan, som ikke tør gå i gang med en ordinær 

uddannelse.  

 Vores forslag og vores løsning på det her problem er meget enkel: Vi vil arbejde 

for, at samtlige 10 daghøjskoler bliver bevaret, og vi afventer stadig væk den her analy-

se, som på et tidspunkt i december bliver færdig. Vi mener også, at en bevarelse af alle 
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10 skoler i år 2002 vil give skolerne og forvaltningerne ordentlig tid til sammen at ana-

lysere og diskutere, hvilken struktur og hvilke samarbejdsformer der kan sikre, at sko-

lerne løser de opgaver, som kommunen har brug for, samtidig med at Københavns 

Kommune ikke svigter sit ansvar for de unge eller de øvrige grupper, som har brug for 

daghøjskolens tilbud. 

 Afslutningsvis vil jeg bare sige, at jeg håber, vi får nogle gode budgetforhandlinger, 

og jeg håber, det styrende i de her budgetforhandlinger bliver hensynet til borgerne og 

ikke så meget blokpolitik eller ideologi.  

 

 Karin Nørgaard (V): Min tale er meget kortere.  

 I de her budgetforhandlinger ønsker Venstre bl.a. at sætte fokus på integrations- og 

beskæftigelsespolitikken. Det er Venstres mål at få integreret nye borgere, så de hurtigt 

kan deltage i arbejds- og samfundslivet på lige fod med den øvrige del af befolkningen.  

 Vi skal have effektiv danskundervisning, og vi skal udnytte folks kvalifikationer 

bedre. Vi skal have udlændinge såvel som danskere hurtigt i arbejde og derved øge Kø-

benhavns økonomiske råderum. 

 Indsatsen for at få folk i arbejde er forankret lokalt i samspil mellem kommunen og 

de lokale aktører. Københavns Kommune varetager indsatsen for en stor del af modta-

gerne af overførselsindkomster i Danmark, herunder navnlig grupper, som har en rela-

tivt svag tilknytning til arbejdsmarkedet, det vil sige kontanthjælpsmodtagere, herunder 

indvandrere og flygtninge og sygedagpengemodtagere, personer på ledighedsydelser. 

 Hvis beskæftigelsespolitikken opprioriteres og bliver mere effektiv, kan vi forbedre 

det økonomiske råderum i Københavns Kommune. Det skyldes grundlæggende, at når 

en person flyttes fra passiv forsørgelse på overførselsindkomst til aktiv beskæftigelse, 

får kommunen øget sin skatteindtægt som følge af arbejdsindkomsten. 

 Man kunne også overveje at benytte det økonomiske råderum til at nedsætte kom-

muneskatten yderligere.  

 Vi skal lære af andres succeser, vi skal lære af andres fejl, og vi skal gøre op med 

håndskyheden for at afprøve nye metoder. I beskæftigelsespolitikken skal vi blive bedre 

til at tage udgangspunkt i det enkelte individ. Vi skal blive bedre til at lade opgaver, der 

løses af det offentlige og det private i forbindelse med ledighed, løse af aktører, der be-

finder sig under samme tag.  

 Vi skal ikke sende de ledige i forskellige huse i forskellige grupper. Vi skal lade 

dem henvende sig ét sted. Vi skal skabe et effektivt formidlingssystem. Vi skal gøre op 

med det system, hvor man deler de ledige op efter, om de er medlem af en a-kasse eller 

ej. 

 I Venstre mener vi, at velfærdssamfundet skal måles på, hvordan vi behandler de 

socialt udsatte grupper. Alle skal sikres et værdigt og meningsfyldt liv. Vi skal arbejde 

for at bryde den sociale arv. Vi skal arbejde med en målrettet indsats, hvor hjælpen ret-

tes mod de allersvageste, som alt for ofte må se til, mens de knap så svage tager den 

største bid af kommunens kage. 

 Socialdemokratiet har markeret sig med et ønske om et fixerum, men hvad med de 

andre svage grupper? Hvad er visionen for at hjælpe dem? 

 I Venstre vil vi opprioritere indsatsen bl.a. for de hjemløse, narkomanerne, pose-

damerne, de sindslidende. Vi mener, der er et behov for handlingsplaner og løsnings-
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modeller, der tager meget mere udgangspunkt i det enkelte individ og dettes personlige 

historie. 

 At behandle borgere på samlebånd i et firkantet system og kræve flere offentlige 

bevillinger løser ingen problemer. Vi skal inddrage det civile samfund, og vi skal bruge 

de svageste gruppers egne erfaringer, som findes bl.a. i de frivillige organisationer. De 

kan hjælpe os til at forebygge de problemer, der fører til personlig og social nedgang for 

udsatte borgere. 

 I Venstre ønsker vi at styrke den frivillige indsats og tydeliggøre Københavns 

Kommunes ansvar på tværs af alle partiskel, så mennesker ikke udstødes fra systemet. 

Vi ønsker at styrke pårørendearbejdet, at åbne for muligheden for forpligtende behand-

lingskontrakter. Vi ønsker at støtte den frivillige indsats på gadeplan og behandlingsga-

ranti inden for en rimelig frist for stofmisbrugere. 

 Vi vil have en visitation og behandlingstilbud for alkoholmisbrugere i samarbejde 

mellem kommune og læger. Og vi ønsker en helhedsbedømmelse af tilbuddene for 

mennesker, der har både en sindslidelse og et misbrug oveni. 

 Retten til frit at vælge den form for børnepasning, der passer bedst til den enkelte 

familie, er central for Venstre. Familier skal have mulighed for at vælge andre tilbud 

end de kommunale tilbud. Med mangel på institutionspladser i København må man se 

sig om efter gode alternativer. 

 Venstre foreslår, at børnefamilier får tilbud om at få passet deres børn gratis, hvis 

de stiller deres bolig til rådighed for 2 pædagoger og 10 børn. Familie- og arbejdsmar-

kedsborgmester i København, Bo Asmus Kjeldgaard, udtaler i JP København, at forsla-

get ikke er gennemtænkt. Han siger, der findes mange gode daginstitutioner i Køben-

havn. Bl.a. SF og Socialdemokratiet valgte også i Familie- og Arbejdsmarkedsudvalget 

at stemme imod Venstres forslag om privat pasning.  

 Venstre kan kun med undren se til, mens SF og Socialdemokratiet uden omtanke 

principielt er imod forslag fra Venstre. København mangler institutionspladser, så hvor-

for vil SF og Socialdemokratiet kategorisk ikke samarbejde om at finde de bedste pas-

ningsmuligheder for vores børn? I Venstre elsker vi også vores børn, så I kan vel ikke 

betvivle, at vi søger de optimale pasningsmuligheder, der kan passe til de enkelte fami-

lier. 

 I stedet for at afvise vores forslag blankt kunne man måske forvente, at vi i de 

kommende år vil kunne samarbejde minimum omkring pasningsløsninger til vores børn. 

Vi har nu åbnet døren for jer, og vi ser frem til de kommende budgetforhandlinger. 

 

 2. næstformand (Bente Frost): »Søren Pind« står der på denne her tavle, men det 

her system har ligesom fået hikke eller sommervarme, så vi er nødt til at sige, at det fak-

tisk er Lars Engberg først, og så kommer Inger Marie Bruun-Vierø, og så kommer Sø-

ren Pind. Det er en fejl, at de to nederste på listen, Annette Engell og Anna Saakwa, står 

der, så de kommer simpelt hen til at gå ud, når vi når så langt. 

 

 Lars Engberg (A): Der plejer at stå på nogle af de omdelte taler, at det er det talte 

ord, der gælder. Jeg vil godt i betragtning af det fremskredne tidspunkt vende det om og 

sige, at det er det skrevne ord, der gælder. Så kan I interesserede, og det er forhåbentlig 
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mange af jer, læse, hvad det var, jeg ville have sagt, hvis der havde været bedre tid. Og 

så vil jeg i øvrigt skære voldsomt ned på det skrevne. 

 Jeg synes, der er grund til at rose HS, og derfor undrer jeg mig i virkeligheden over, 

at flere ordførere forleden aften fandt anledning til det modsatte. Jeg synes, ligesom og-

så Marlene Krogh var inde på, at personalet i HS fortjener ros for den række af struk-

turændringer og rationaliseringer, som har sikret varige driftsbesparelser på ca. 1 mia. 

kr., fra dengang HS blev etableret i 1995, bl.a. gennem at samle de højt specialiserede 

funktioner, afdelingssammenlægninger og effektiviseringer af behandlingsforløb.  

 I dag behandler HS flere patienter end dengang HS blev etableret, på 1.000 færre 

senge. Behandlingstilbudene er udvidet og forbedret, og nettodriftsudgifterne pr. ind-

bygger i HS er nedbragt, sådan at HS i dag ikke er dyrere pr. indbygger end amterne, 

når der tages højde for befolkningssammensætningen. Det er faktisk ganske imponeren-

de, og det er uden sidestykke, når man sammenligner med andre steder i landet.  

 Inger Marie Bruun-Vierø efterlyste en mere effektiv arbejdstilrettelæggelse som op-

følgning på regeringens 100-dages-rapport. HS følger 100-dages-rapporten seriøst op. 

Der er flere HS-ansatte, der har været med til at skrive rapporten. En række af de gode 

eksempler, som rapporten også indeholder, er eksempler hentet fra HS, og alle hospita-

ler er nu involveret i opfølgningen, sådan som HS-bestyrelsen også blev orienteret om 

det på bestyrelsesmødet i juni. Der er aftalt en opfølgning igen ved årsskiftet.  

 Jeg er enig i, at der fortsat kan og skal findes effektiviseringsgevinster. Det er hele 

HS-bestyrelsen enig i. Jeg vil bare gerne understrege, at mere effektive arbejdsgange 

kan føre til to ting: Enten besparelser eller større aktivitet for pengene. Formålet bør væ-

re det sidste.  

 I sommer er debatten om ansvaret for sygehusopgaverne sluppet løs i medierne, og 

der er én ting, der er sikker: Vi får forandring.  

 Der er flere ordførere, der efterlyste en ændring af HS-konstruktionen, og jeg er 

meget enig med Jens Johansen i, at der er et demokratisk underskud i HS-

konstruktionen. Det var der sådan set enighed om i hele Borgerrepræsentationen, den-

gang HS blev dannet. Bestyrelsen bør alene bestå af politikere.  

 Jeg mener, at vi i HS skal ruste os til de nye udfordringer, dels ved at sikre bedre 

samordning internt mellem hospitalerne, dels ved at styrke samarbejdet med Køben-

havns Amt og endelig ved at styrke det østdanske sygehussamarbejde.  

 Især Jens Johansen og Marlene Krogh efterlyser en udvidelse af samarbejdet med 

Københavns Amt. Vi samarbejder jo allerede på en række områder, men jeg medgiver, 

at samarbejdet kan styrkes, og at vi i HS selv skal være mere pågående. Der skal to til 

en vals, men der skal også bydes op til valsen, og det skal vi være bedre til.  

 Så vil jeg i øvrigt være åben over for at drøfte mere grundlæggende ændringer i 

struktur og finansiering. Jeg drøfter meget gerne forskellige modeller, også modeller, 

der i højere grad adskiller køber- og sælgerrollerne. Det afgørende for mig er, at vi sik-

rer det politiske ejerskab.  

 Jeg er enig med Marlene Krogh et langt stykke af vejen i de betragtninger, hun kom 

med, om køber- og sælgermodellerne, også om risikoen for betydelig mere administra-

tion. Men som sagt, jeg deltager meget gerne i drøftelser om de her ting. 
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 Der er nogle, der har raslet med ideer om HS som forsøgsområde for mere selv-

ejende hospitaler, om at lade HS indhøste erfaringer og dermed danne fortrop i etable-

ringen af en egentlig køber-/sælger model på landsplan.  

 Mit forslag vil være at afvente de vurderinger, der kommer først fra regeringens 

rådgivende udvalg og derefter fra Strukturkommissionen. De resultater, der allerede er 

opnået i HS, skal ikke sættes over styr som følge af en hovsaløsning for sygehusvæsenet 

i hovedstaden.  

 Søren Pind er en af dem, der har stillet forslag i sommerens løb. Og Søren Pind stil-

lede så i øvrigt forleden en række kritiske spørgsmål til Socialdemokratiet i sin ordfører-

tale. Jeg vil gerne tage en drøftelse med Søren Pind om alle punkterne, ikke i aften. Her 

vil jeg bare spørge, hvor Venstre er, når det drejer som om at tage medansvar for udvik-

lingen i HS. Venstre har omhyggeligt undgået repræsentation i HS-bestyrelsen ved de 

sidste to udpegninger af kommunale repræsentanter. Så er det nemt at være kritisk.  

 I øvrigt vil jeg sige, at det er så som så med visionen i Søren Pinds forslag. Det er 

Søren Pind selv, der kaldet det en vision. Forslaget om en patientcheck eller »pengene 

følger patienten« er jo det samme, og begge dele er et gammelt Venstreforslag. Det er 

fremsat mange gange tidligere, og det er afprøvet i udlandet uden stor succes.  

 Udgangspunktet for HS-budgetforslaget har været en betydelig større ubalance, 

bl.a. på grund af det faldende statstilskud. Ubalancen er nedbragt til 156 millioner, dels 

ved at overføre et mindreforbrug eller et overskud fra 2001, dels ved egentlige besparel-

ser i driften, og endelig ved, at man har udskudt at tage stilling til en række planlagte 

aktiviteter. 

 De udskudte aktiviteter er alle meget relevante, hvis vi fortsat skal sikre et sygehus-

væsen med høj kvalitet i hovedstaden. Så udskydelserne er alene udtryk for, at der er en 

sammenhæng mellem de opgaver, som HS kan løse, og den økonomi, som de to kom-

muner, Frederiksberg og Københavns, stiller til rådighed. Ønsket i HS er, at de udskudte 

aktiviteter kommer til debat her ved budgetforhandlingerne, så derfor er listen over dem 

fremsendt til de to kommuner sammen med budgetforslaget. 

 HS har også fremsendt en række forslag til engangsbevillinger. Jeg vil godt i lyset 

af den indstilling, der nu ligger fra Økonomiudvalget, sige lidt om, hvad jeg som besty-

relsesformand prioriterer højest.  

 Det gunstige udgangspunkt, de store puljemidler, der er til fordeling i år, må mulig-

gøre, at vi kan prioritere kvalitet i behandlingen højt.  

 Så er der nogle ting, jeg godt vil fremhæve som udgangspunkt for de videre drøftel-

ser, selv om jeg måske nok burde nævne dem alle sammen, fordi der ikke er nogen, der 

kan være tjent med, at vi f.eks. udskyder en forstærket indsats på kræftområdet, 37 mil-

lioner, og udskyder udskiftning af apparatur på hjerteområdet, 20 millioner, for bare at 

nævne et par eksempler. 

 Men jeg er særlig bekymret over de udskydelser, som vil være nødvendige på psy-

kiatriområdet, hvis der ikke findes finansiering ved budgetforhandlingerne.  

 Det gælder især den planlagte videreførelse af OPUS-projektet, et projekt om op-

sporing af unge skizofrene, som der hidtil har været gode erfaringer med.  

 Det gælder den oprettelse af 4 opsøgende psykoseteam, som HS sammen med fami-

lie- og arbejdsmarkedsforvaltningen igennem længere tid har planlagt og beskrevet op-
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gaverne for. Opsøgende psykoseteam er et ambulant behandlingstilbud til en gruppe 

svært psykisk syge som alternativ til indlæggelse.  

 Jens Johansen talte forleden om flytning af ressourcer fra HS til det sociale område. 

Jeg er enig i synspunktet, når vi taler om opgaver, som hører hjemme i primærsektoren. 

Det er ikke tilfældet med de opsøgende psykoseteam.  

 Der er også andre udskydelser, der bekymrer mig. Der er f.eks. hårdt brug for den 

oprustning af demensområdet, der er foreslået af en arbejdsgruppe i Sundhedsstyrelsen. 

Oprustningen vedrører bl.a. personale til de afdelinger, der udreder og behandler de-

mente, og en udbygning af kapaciteten til CT- og MR-scanninger.  

 Blandt HS´ ønsker om ressourcer til éngangsinvesteringer vil jeg især fremhæve ét, 

nemlig behovet for renovering og modernisering af operationsgangen på Bispebjerg 

Hospital. Den centrale operationsgang er simpelt hen nedslidt og på visse områder 

utidssvarende.  

 Til sidst vil jeg gerne opfordre til, at vi også holder os det mere langsigtede per-

spektiv for øje. Der var flere budgetordførere, der fremhævede forleden, at ubalancen i 

HS-økonomien vokser i de kommende år. Der blev også efterlyst en afklaring om bo-

nuspuljen.  

 Det er derfor, jeg lægger så stor vægt på, at HS-direktionen sammen med Køben-

havns og Frederiksberg Kommuner, Finansministeriet og Sundhedsministeriet til efter-

året påbegynder en analyse af HS´ langsigtede økonomiske grundlag. Formålet med det 

er dels af vurdere udgiftsniveauet i de kommende år, dvs. fra 2004 og 4 år frem, dels at 

opgøre den økonomiske ubalance og endelig at afsøge mulighederne for at imødegå 

ubalancen. 

 Jeg tror, det bliver et meget vigtig proces, fordi der er brug for en langsigtet øko-

nomisk planlægning til at imødegå den fortsatte økonomiske ubalance i HS.  

 

 Borgmester Inger Marie Bruun-Vierø: Ældreområdet har fået opbakning i samtli-

ge ordførertaler. Det er jeg meget, meget glad for, for det er et signal til borgerne om, at 

man kan være tryg ved at bo i København, også selv om man bliver gammel og pleje-

krævende.  

 Jeg sporer en anerkendelse af, at Borgerrepræsentationens investeringer er ved at 

bære frugt, samt et meget stort engagement, ikke mindst blandt medlemmerne af Sund-

heds- og Omsorgsudvalget, en vilje til fortsat at følge og udvikle området. Hvor der er 

vilje, er der veje. I hvert fald giver det mig stor energi til at lægge mig i selen og trække 

i forlængelse af de politiske beslutninger, der bliver truffet både i Sundheds- og Om-

sorgsudvalget og i Borgerrepræsentationen.  

 Jeg sagde selv i min tale i torsdags, at det måtte være ambitionen at gøre Køben-

havns Kommune til foregangskommune inden for ældreområdet. Hvis vi indfrier de æl-

drepolitiske målsætninger, som Borgerrepræsentationen vedtog sidste år, vil vi også væ-

re nået langt i den retning.  

 Jeg nævnte, at ældreområdet faktisk er på forkant med udviklingen på nogle områ-

der, men også, at alt ikke er, som det burde være. Men, det må jeg da også sige, Sund-

heds- Omsorgsudvalgets ressort er mere end ældreområdet. Det glemmer vi somme ti-

der. 
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 Men det er min opfattelse, at drivkraften for Sundheds- og Omsorgsudvalget er et 

ønske om at skabe vilkår for et godt, sundt og langt liv for københavnerne. Vi prøver at 

give ordene substans, vi prøver at angive retningen. Vi har opstillet en vision, der hand-

ler om høj kvalitet udviklet i dialog med borgere, brugere og medarbejdere, der handler 

om helhed og fleksibilitet i tilbuddene, om en attraktiv arbejdsplads, om en hensigts-

mæssig og effektiv anvendelse af ressourcerne. 

 Vi prøver også at konkretisere. Helt aktuelt er fokusområderne skræddersyede til-

bud og valgmuligheder, dialog og partnerskaber, personale og rekruttering og sundhed i 

byen. 

 Når vi ser på vores tilbud til borgerne, så er det vigtigt, at borgerne oplever en 

sammenhængende og koordineret indsats. Det lyder selvfølgeligt, men sådan er det jo 

ikke i dag. Tilbuddene skal tage afsæt i den enkelte borger og ikke i systemets behov, og 

så skal borgeren også have en reel indflydelse på opgaveløsningerne, f.eks. sikret gen-

nem fleksibel hjemmepleje og frit valg af leverandører. 

 Der er særlig 3 problemer, der skal tackles her og nu: Vi skal have flere plejeboli-

ger, så borgerne ikke skal vente mere end 4 uger på en plejeboligplads. Vi skal have 

færdigbehandlede borgere ud af hospitalerne. Vi skal have intensiveret vores trænings-

tilbud, så tilbuddet er der straks, når behovet opstår, og i tilstrækkeligt omfang, så de 

ønskede resultater reelt kan nås. 

 HS har foreslået at nedlægge venteafdelingerne på Hvidovre og Frederiksberg Hos-

pitaler. Det kan jeg kun tilslutte mig, for det er ikke de rigtige skræddersyede tilbud, der 

tilbydes dér. Jeg har også lyttet mig frem til, at det er der enighed om her i salen. Men 

det kræver, at vi får den nødvendige kapacitet i kommunen til at tage over.  

 En sikring af 4-ugers-ventetidsgarantien, som der var bred opbakning til her i for-

samlingen, vil hjælpe os langt, men vi når ikke målet fuldt ud. Vi skal også have opret-

tet et tilbud, hvor vi sikrer borgerne rehabilitering og genoptræning, så de i videst muligt 

omfang kan genvinde deres førlighed. Alt for ofte hører vi om eksempler på folk, der 

falder mellem to systemer, og som ender på et plejehjem, blot fordi de faldt og brække-

de et ben. Det er helt uacceptabelt, især når vi ved, at det kan gøres bedre. 

 Jeg mener, at vi med det samme skal finde midler til at etablere 40 rehabiliterings-

pladser med døgntræning. Får vi oprettet disse pladser, så kan vi også håndtere luknin-

gen af ventepladserne i HS, og vi vil samtidig kunne give borgerne et langt bedre tilbud. 

Forskningsresultater viser, at mange flere vil klare sig meget bedre i eget hjem, og at 

plejehjemsbeboerne vil få et bedre liv, hvis der tilbydes genoptræning og vedligeholdel-

sestræning.  

 Generelt mener jeg, at vi skal tænke meget mere i at holde fysikken i orden. Kvali-

tet og træning er to sider af samme sag, og det ved jeg også, at vi er meget enige om i 

Sundheds- og Omsorgsudvalget. 

 Som sagt, genoptrænings- og vedligeholdelsestræning af de ældre, men vi skal også 

forebygge nedslidning af plejepersonalet, det er jo en medarbejdergruppe, der dagligt 

har et hårdt fysisk arbejde. Derfor vil jeg arbejde for, at vi får opprioriteret vores træ-

ningstilbud såvel til de ældre som til personalet. Personaledelen vil jeg vende tilbage til. 

 Vi skal blive bedre til at bruge de træningsfaciliteter, vi allerede har. Derfor har vi i 

Sundheds- og Omsorgsudvalget også med på ønskelisten, at ældre hjemmeboende skal 

kunne benytte træningsfaciliteterne i 3 af vores plejehjem og få instruktion heri.  
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 I det hele taget, og det gælder vel i hele kommunen, vil det være en god idé at gøre 

vores institutioners faciliteter tilgængelige for en større kreds, for der er brug for, at æl-

dre får nem adgang til fysisk træning. Vi bør understøtte ethvert initiativ i den retning.  

 Vi ser igen og igen, at ældres livskvalitet bliver væsentligt forbedret, når de får den 

nødvendige genoptræning, f.eks. efter en hofteoperation, og når vi kan tilbyde dem lø-

bende vedligeholdende træning.  

 Tænk selv på forskellen mellem at være gangbesværet og bundet til lejligheden på 

2. sal, holdt op imod det at kunne komme på gaden og foretage sit eget indkøb, nyde 

forårets sol i parken og besøge vennerne. Vi har ude på et træningscenter faktisk mødt 2 

ældre, der kunne forklare, at de ved, jeg havde nær sagt lykkens ironi, blev sat i en si-

tuation, hvor de igen var mobile, men hvor man faktisk i første omgang kun havde til-

budt dem pleje og omsorg. Jeg siger »kun«, men det er kun en halv løsning.  

 Vi skal i det hele taget satse på en aktiv og støttende indsats frem for en passivise-

rende pleje. Det er et bedre tilbud at blive gjort selvhjulpen igen, frem for at blive til-

budt livsvarig hjemmepleje, og så er det væsentlig billigere. 

 De ældre skal i videst muligt omfang have den værdighed tilbage, som de har nydt i 

resten af deres voksentilværelse. Jeg synes, at Trine Schaltz udtrykte meget fint, hvad 

der skal til, men også, og det lyttede jeg meget til, at der er grænser i forhold til de sva-

geste ældre. Det haster med at komme i gang. Vi kan ikke vente til næste år, HS lukker 

venteafdelingerne pr. 1. november. 

 Det andet fokusområde handler om dialogen med borgerne, ældreråd og organisati-

oner samt om forbedring af de ældres livsvilkår gennem partnerskaber. Vi bør satse på 

at oprette lokale, netværksskabende og bevarende aktiviteter som en metode til at fore-

bygge ensomhed og tab af funktionsevne. 

 Jeg lyttede med interesse til Mogens Lønborg i torsdags og til Frank Hedegaard og 

Winnie Berndtson i aften.  

 Jeg er bekymret for den udvikling i vores velfærdssamfund, som har betydet, at 

borgerne stille og roligt gennem årtier har overladt en større og større andel af den 

medmenneskelige omsorg til det offentlige system. Tiden er inde til at sige stop og i 

stedet gå i dialog og samarbejde med civilsamfundet, så vi kan få genindført de værdier, 

der ligger i at være noget for hinanden som ansvarlige medmennesker.  

 Jeg taler ikke om, at vi overlader kommunale opgaver til frivillige, selv om vi som 

politikere må sætte grænser for, hvilke ydelser kommunen skal levere, men kommunen 

og det offentlige kan aldrig erstatte de nære relationer. 

 Der skal være plads til, at borgerne kan tage sig af de nærmeste og vise omsorg for 

naboen. Derfor har jeg sammen med ældrerådsrepræsentanter appelleret til de køben-

havnske borgere om at være ekstra opmærksomme på, om deres ældre nabo har det godt 

her i sommerferieperioden. Jeg fortæller udvalget om, hvordan det er gået, og rapporten 

allerede nu siger, at det faktisk har givet nogle ret markante og meget interessante resul-

tater, men det vil jeg vende tilbage til senere.  

 Men jeg ønsker, at vi går længere endnu. Vi skal oprette lokale netværksskabende 

aktiviteter i samarbejde med frivillige organisationer. Jeg mener, at der er behov for en 

holdningsændring og et meget mere afbalanceret syn på samarbejdet mellem det offent-

lige og de frivillige organisationer og hjælpere.  
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 Den løftede pegefinger siger: pas på. De vil bare tørre ansvaret for plejeopgaverne 

af på de frivillige organisationer, eller: pas på. Vi kommer til at miste en masse arbejds-

pladser, og de ulønnede går ind og underminerer vores forhandlingsposition.  

 Men ved nærmere eftertanke kan alle forhåbentlig forstå, at det ikke er dagsorde-

nen. Vi ved alle, at der mangler plejepersonale, og at vi har brug for alt det plejeperso-

nale, vi kan støve op. Vi ved også alle, at det offentlige aldrig hverken vil have råd til 

eller være i stand til at opfylde alle de ældres behov. Vi kan for eksempel ikke være an-

svarlige for alene at afhjælpe de ældres ensomhed.  

 Derfor er der kun én taber, hvis ikke vi bliver langt bedre til at optimere de samlede 

ressourcer, vi har i det offentlige og i civilsamfundet, og den taber er de ældre, men jeg 

mener faktisk også, at det er den enkelte borger. Jeg tror, vejen frem er partnerskabstan-

ken, som jeg derfor vil inddrage i de kommende budgetforhandlinger.  

 Hvis jeg skal vende mig mod det tredje fokusområde, som er uhyre vigtigt i disse 

tider, så er det personalerekruttering. Både Louise Frevert, ja, Bente Møller og you na-

me it, jeg tror egentlig, de fleste af jer var omkring det, har talt meget engageret om det-

te problem.  

 På dette område skal vi arbejde målrettet på at skabe et godt image, attraktive ar-

bejdspladser og generelt på rekruttering og fastholdelse af medarbejderne, og nøgleor-

dene er kompetenceudvikling og et godt arbejdsmiljø. 

 Der arbejdes i øjeblikket på en lang række initiativer for at understøtte den attrakti-

ve arbejdsplads. Vi kan ikke give mere i løn, men vi kan så meget andet, der er mindst 

lige så vigtigt. Jeg har med interesse lyttet til Lise Helwegs forslag om et stigesystem i 

uddannelserne. 

 Lad mig nævne nogle centrale omdrejningspunkter: Fleksibel arbejdstid. Medarbej-

derne skal have bedre mulighed for at få arbejdslivet til at passe sammen med familieli-

vet og fritidslivet. Det område var der flere, der var inde på – nej, så jeg vil ikke begyn-

de at nævne, hvem det var. 

 På Østerbro arbejder vi på et projekt med afsæt i en modificeret svensk model, hvor 

medarbejderne arbejder 3 dage og holder 3 dage fri. Projektet er blevet til i tæt dialog 

mellem medarbejdere og ledelse. Jeg tror, det er en af vejene frem, bl.a. fordi en analyse 

af sygefraværet på Østerbro viste, at 75-80 pct. af det samlede sygefravær lå i de lange 

arbejdsperioder, der kan være helt op til 9 dage i træk. Det er jo ikke mærkeligt, hvis det 

giver mere sygefravær. 

 Så skal vi have kompetente medarbejdere, som føler, at de kan magte opgaven. Her 

gør sundhedsforvaltningen allerede meget, men vi har et efterslæb i København. Derfor 

skal der kompetenceudvikling til både fagligt og personligt på alle områder, også på 

ældreområdet. Det er en nødvendig investering, også selv om det koster, fordi det er 

mange medarbejdere, det handler om. Men det er efter min opfattelse dyrere at lade væ-

re. Overborgmesterens tilkendegivelse om investering i kompetenceudvikling tror jeg, 

vi alle har taget til os. 

 Så skal vi have et bedre arbejdsmiljø. Fysisk og psykisk velvære er en forudsætning 

for et godt arbejdsliv og for, at medarbejderne ikke nedslides. Derfor bør vi skabe en 

god kultur omkring fysisk træning og give mange tilbud om fysisk aktivitet. 

 Jeg kan nævne plejehjemmet Håndværkerhaven. Her kan medarbejderne dagligt 

blive tilset af en fysioterapeut, hvis de døjer med smerter eller spændinger. I kælderen er 
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der indrettet et motionsrum med maskiner til at styrke ryg og muskler i det hele taget. 

Og medarbejderne kan bruge plejehjemmets svømmebassin, når det ikke bruges af be-

boerne. Det er tilbud af denne karakter, vi skal have udbredt til hele ældresektoren. 

 Vi skal have flere uddannede medarbejdere. Vi har i dag store rekrutteringsproble-

mer på ældreområdet. især når det handler om uddannet personale. En generel satsning 

på at skabe en attraktiv arbejdsplads vil i sig selv hjælpe til, at flere har lyst til at gå ind i 

faget, og at færre forlader det.  

 Men herudover vil jeg også pege på forslaget, som jeg sammen med Per Bregen-

gaard og Bo Asmus Kjeldgaard er kommet med, om flere midler til voksenelevløn på 

SOSU-uddannelsen. 

 Så har vi med, at der skal være hensigtsmæssigt arbejdstøj. Medarbejderne i hjem-

meplejen skal have godt arbejdstøj, og det skal se ordentligt ud. For mange brancher er 

det en selvfølge. Jeg kan pege på postvæsenet, DSB, SAS, rådhusbetjentene og p-

vagterne. Prøv at forestille jer p-vagternes arbejdsvilkår, hvis de gik rundt i deres priva-

te tøj. De har ligesom hjemmeplejen brug for forskelligt hensigtsmæssigt tøj sommer og 

vinter og brug for at blive genkendt.  

 Samlet er der store udfordringer på personaleområdet i ældreplejen.  

 Og for at slutte denne del af, så skal vi huske på, at ældreområdet med indførelse af 

frit valg bliver udsat for konkurrence fra private. Det synes jeg er fint, men jeg er også 

villig til at tage konkurrencen op og vise de ældre, at det er værd at holde fast i den 

kommunale hjemmepleje. Det kræver kvalitet i plejen og omsorgen og det kræver, at vi 

er ekstra dygtige til at fastholde, rekruttere og kompetenceudvikle personalet.  

 Det fjerde fokusområde handler om sundhed i byen. Vi skal skabe vilkår for et 

godt, sundt og langt liv for alle københavnere, især ved øget vægt på forebyggende ar-

bejde. Jeg vil ikke komme meget ind på dette område, tidspunktet taget i betragtning. 

Jeg vil blot sige, at jeg kan tilslutte mig, hvad Tanwir Ahmad, Lise Helweg og Bente 

Møller har sagt om dette område. 

 Så er der noget, som jeg rubricerer under overskriften »Øvrige emner«, for ud over 

de 4 fokusområder, som er meget centrale i den overordnede strategi for udviklingen på 

Sundheds- og Omsorgsudvalgets område, er der en række andre forhold, som jeg er 

nødt til at berøre. 

 Det ene er sikring af kvaliteten. Jeg har været inde på, at vi skal tilbyde borgerne 

skræddersyede tilbud af høj kvalitet. Jeg har i mine første 7 måneder som borgmester 

oplevet mange virkelig gode tilbud i sundhedsforvaltningen, men jeg har også set, at der 

er et klart behov for en kvalitetsudvikling. 

 Lise Helweg omtalte behovet for kvalitetsstandarder, og vi er nødt til at gå nogle 

skridt i den retning. 

 Et felt, hvor vi kan gøre det meget bedre, er, og det blev også omtalt af Lise Hel-

weg, i relation til ældres måltider. Alt for mange plejehjemsbeboere er underernærede, 

ja, det er faktisk mere end 30 pct., og vi er derfor forpligtet til at gøre måltidet mere at-

traktivt. Det kan vi gøre ved at stille større krav til den kultur, der er omkring måltidet, 

større krav til inddragelse af de ældre i forberedelse af måltidet og større krav til maden 

og dens tilberedning. Det kan lade sig gøre, for der er hjem i Københavns Kommune, 

hvor der stort set ikke er underernærede ældre.  
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 Det er samtidig et eksempel på, at der er meget svingende kvalitet, hvad angår om-

sorg og pleje af vores ældre. Ambitionen må være, at vi afsætter ekstra midler til at 

etablere en kvalitetsenhed i sundhedsforvaltningen. Behovet for en sådan enhed er sær-

deles påtrængende, særligt da loven om frit valg stiller større krav til tilsyn med og kva-

litetssikring af de private og offentlige leverandører. Dårlig kvalitet vil komme frem i 

lyset nu. 

 Kvalitetsenheden skal i samarbejde med brugere, personale og interessenter define-

re den »høje overligger«, målet, som alle i ældreplejen skal stræbe efter. Sundhedsfor-

valtningen skal via kvalitetsenheden hjælpe de enkelte arbejdspladser med at nå den hø-

je standard. Arbejdet med at nå den høje kvalitet kan understøttes i kontrakter med de 

enkelte arbejdspladser og gennem »balanced scorecard«. Men det er kvaliteten, der er 

det væsentlige; så må man finde ud af, hvordan vi kan understøtte den. Det er et nød-

vendigt projekt, og det vil kræve en pose penge, hvorfra de forskellige kvalitetsprojekter 

som f.eks. et projekt omkring måltidet kan hente midler. 

 Så vil jeg nævne frit valg. Regeringen har i år besluttet, at der ved indgangen til 

2003 skal være et lovkrav om frit valg på ældreområdet, et serviceløft. Opgaven med at 

indføre frit valg og hvad der ellers følger af regeringens ældrepakke, er opgaver, som 

kommunerne er blevet pålagt, efter at budgettet er blevet prioriteret i foråret. Derfor er 

der i sagens natur ikke sat midler af til at løse disse opgaver. 

  Egentlig burde jeg ikke stå her og tale om noget, som efter min og udvalgets opfat-

telse burde være teknisk korrektion af Sundheds- og Omsorgsudvalgets budget. Jeg me-

ner overhovedet ikke, at det skal være til drøftelse, hvorvidt kommunens andel af den 

halve milliard, som regeringen har fordelt blandt landets kommuner til forbedring af 

service til ældre, skal tilføres Sundheds- og Omsorgsudvalget og Familie- og Arbejds-

markedsudvalget, som også bliver berørt af fritvalglovgivningen.  

 Sundhedsforvaltningen har beregnet omkostningerne ved at efterleve loven om det 

frie valg, og alene reglerne om, at ældre ægtepar fremover visiteres som samlevende og 

ikke som enkeltpersoner til en plejebolig, vil medføre store merudgifter i forhold til i 

dag.  

 Også som et udslag af debatten om aflysning af hjemmebesøg har regeringen afsat 

midler til ekstrahjælp til alle landets kommuner, som Sundheds- og Omsorgsudvalget 

selvfølgelig bør få sin andel af. For nok har sundhedsforvaltningen gjort en kraftig ind-

sats for at reducere aflysninger af besøg, men prisen er høj. Der er store udgifter til vika-

rer, men en anden konsekvens er også, at vi presser medarbejderne til det yderste. Det 

kan vi ikke blive ved med, jf. mine tidligere bemærkninger om den attraktive arbejds-

plads.  

 Dertil kommer, og det synes jeg er vigtigt, at man holder sig for øje, at kommunen 

fortsat har myndighedsopgaven. Ligegyldig hvor meget frit valg, vi indfører, så har 

kommunen myndighedsopgaven, også selv om der kommer en række private leverandø-

rer på banen.  

 Derfor bliver det fortsat kommunens ansvar at sikre natberedskab og akutbesøg og 

herudover at have et beredskab, der kan rykke ud, hvis en af de private leverandører en 

dag måtte fejle eller helt lukke virksomheden. 
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 Loven om frit valg giver borgerne en større kvalitet, men det er forbundet med nog-

le omkostninger. Derfor mener jeg, at de midler, som staten har givet Københavns 

Kommune til at understøtte det frie valg, uden diskussion bør gå til ældreområdet. 

 Så er der lidt om sparemål i budgetforslaget, fordi vi jo har sparet 52,5 millioner in-

den for Sundheds- og Omsorgsudvalgets regi. Jeg vil ikke stå her og jamre, for jeg imø-

deser – og det er jo i lyset af den debat, der har været her – at de kommende forhandlin-

ger vil rette op på situationen og måske oven i købet ende med nye og bedre ydelser. 

Sådan fornemmer jeg stemningen.  

 De fleste områder, der trænger til en oprustning, har jeg været inde på. Jeg vil kun 

knytte et par ord til beslutningen om lukning af Center for Rygeafvænning.  

 Jeg håber, at vi sammen finder de nødvendige midler og metoder til at sikre en ef-

fektiv indsats for rygeafvænning. Ben Haddou, Bente Møller og ja, hvem mere, men fle-

re har været inde på det i deres taler, for antallet af rygere skal ned, hvis levetiden skal 

op. Som overborgmesteren så rigtigt sagde, så har københavnerne en større sygelighed 

og lavere levealder end landsgennemsnittet, og rygning er stærkt medvirkende.  

 På vedligeholdelsesområdet har sundhedsforvaltningen ligesom andre forvaltninger 

problemer, og vi har beregnet vores efterslæb til 227 mio. kr., og vi har fremsat forslag 

om, hvordan midlerne skal anvendes, og vi har gjort det i forbindelse med midler fra 

selvbudgettering 2000. 

 Vi håber, at vi finder en løsning, så vi ikke havner i den samme situation, som sko-

leområdet har været havnet i. Det kan ingen været tjent med, og det behøver jeg vist ik-

ke at begrunde yderligere. 

 Alle ordførere berørte HS. Der synes at være bred enighed om, at vi trænger til ny-

tænkning i forhold til HS-konstruktionen, selv om jeg er enig i, at det er meget andet 

end strukturen, der spiller en rolle. 

 Jeg har selv bl.a. talt for, at vi også på dette område etablerer en bestiller- og udfø-

rermodel, og at bestillerrollen flyttes tilbage til kommunen, der har den nødvendige de-

mokratiske legitimitet og ansvaret for at prioritere ressourcerne.  

 En sådan præcisering i HS-loven nu kunne være en midlertidig, men god løsning, 

men jeg medgiver, at der skal tages højde for mange ting i en sådan model, F.eks. forsk-

ning og undervisning. Marlene Krogh var inde på det. Det afgørende er for mig at sikre 

ejerskabet, og der er jeg helt enig med Lars Engberg.  

 I øvrigt bør vi afvente regeringens kommissionsarbejde om strukturen i det kom-

munale system, før vi tager endelig stilling til HS-konstruktionens fremtid. Når jeg siger 

HS, vil jeg også sige i forhold til – ja, hvem var det, der nævnte det? Carl Christian, at 

vi bør se på hele hospicesituationen i København. 

 I øvrigt lyttede jeg med interesse til Marlene Kroghs synspunkter om læger og spe-

ciallæger i primærsektoren og til Carl Christian Ebbesens og Trine Schaltz´ synspunkter 

om, at vi skal have en demenspolitik. Det mener jeg, vi skal give høj prioritet. 

 Det sidste, jeg vil kommentere, er Venstres idé om at oprette ældrekonto til hver 

enkelt ældre, som modtager hjælp fra kommunen, en model svarende til den hollandske 

model.  

 Jeg og Det Radikale Venstre går meget ind for et frit valg, hvor borgerne kan få 

mulighed for at vælge mellem forskellige leverandører, og det får vi meget snart på æld-

reområdet. Men jeg mener ikke, at vi kan eller skal fraskrive os vores myndighedsopga-
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ver og blot udbetale pengene til de ældre, hvorefter de selv kan vælge, hvad de vil bruge 

dem til.  

 Når vi visiterer borgere til hjælp fra det offentlige, så er det, fordi de har nogle kon-

krete behov, som vi bør hjælpe dem med. Det gør vi ud fra det ansvar, vi er blevet på-

lagt i serviceloven. Jeg mener, det er vores opgave at sørge for, at de offentlige ressour-

cer bliver brugt på de behov, som det offentlige ønsker at hjælpe borgerne med. Derfor 

kan jeg ikke tilslutte mig en ældrekonto, hvis det betyder, at vi ikke længere er sikker 

på, hvad offentlige midler bruges til.  

 Når jeg ser tilbage på perioden med den megen ballade på ældreområdet og samti-

dig tænker på den usikkerhed, det har bragt for de ældre, deres pårørende og for perso-

nalet, kan jeg godt forstå de tilkendegivelser, jeg får, om, at mange frygter at vende til-

bage til en periode med økonomisk usikkerhed igen.  

 Det hører jeg bl.a. hos Det Rådgivende Ældreforum, som har deltaget i processen 

om udvikling af ældrepolitikken. Og de betoner netop dette problem, fordi sporerne 

skræmmer. Hvis vi skal bevare den politiske troværdighed, er det vigtigt, at der følges 

op på de afgivne løfter. Det er endnu ikke tiden at hvile på laurbærrene. Virkeligheden 

er, at vi fortsat skal styrke den offentlige hjemmepleje, hvis den skal være konkurrence-

dygtig i en fritvalgstid. 

 Men som sagt, jeg går meget fortrøstningsfuldt til forhandlingerne, og jeg er utro-

ligt glad for de tilkendegivelser, der er kommet. 

 

 Borgmester Søren Pind: Dels skal jeg love forsamlingen at gøre det forholdsvis 

kort, dels har overborgmesteren næsten aftvunget mig et løfte om, at jeg skal undlade at 

være polemisk her ved afslutningen, da det ellers kunne fremprovokere en meget længe-

re debat. Men da der er stillet en række spørgsmål, herunder ikke mindst til mit forslag 

om regulering af den miljømæssigt betænkelige trafik, føler jeg dog behov for lige at få 

den sag afrundet. 

 Bo Asmus Kjeldgaard anfører bl.a., at Søren Pind fører ren SF-politik. Det får mig 

selvfølgelig til at overveje en ekstra gang. Men jeg vil nu alligevel sige, at konklusionen 

er jo altså, at Bo Asmus Kjeldgaard ikke er enig i, at der skal en videnskabelig undersø-

gelse til på dette område. Det samme kommer miljøborgmesteren ind på. Hun mener ik-

ke, der er brug for yderligere undersøgelser.  

 Jeg kan jo så undre mig over, at der i dag er kommet et telegram over Ritzaus Bu-

reau, hvor professor i miljømedicin Steffen Loft fra Institut for Folkesundhedsvidenskab 

ved Københavns Universitet giver udtryk for, at som videnskabsmand synes han ikke, at 

tingene er gode nok endnu. Jeg kan undre mig over, at både Bo Asmus Kjeldgaard og 

Winnie Berndtson tror, at man får den nuværende regering til at indføre en vidtgående 

hjemmel, når man har en centralt placeret videnskabsmand, der udtaler noget sådant. 

 Jeg kan i hvert fald undre mig over, at man fra de to pågældende borgmestres side 

tror, at man er bedre til at vurdere, hvordan man får en sådan hjemmel igennem, når der 

sidder en borgerlig regering, end jeg skulle være det. Men det er klart, at hvis det ikke er 

målet, der sigtes til, men bare at slås om, hvordan man bedst kan markere sig i pressen, 

så er sagen selvfølgelig en anden. 

 Jeg vil blot sige, at der ikke er noget i de fremsatte bemærkninger herfra, der får os 

til at afholde os fra at stille det forslag, og jeg tror egentlig, at hvis vi bare griber det rig-



127 

Københavns Borgerrepræsentations forhandlinger 

Mødet 19. august 2002 

 
 

tigt an, så kan der opnås bred enighed om at få lavet en sådan videnskabelig undersøgel-

se og med den i hånden rette henvendelse til regeringen. 

 Jeg vil bare lige præcisere, fru Winnie Berndtson, at den løsning, som vi forestiller 

os, er rent faktisk, at der kræves filtre påsat, og hvis ikke der er filtre på, så skal køretø-

jerne ikke være i kommunen og kan i givet fald pålignes bøder eller slæbes ud. 

 Joan Jensen siger, at det står dårligt til med kommunens veje. Jeg forstod det sådan 

set som et tilsagn fra Den Socialdemokratiske Gruppe om, at der var merbevilling på vej 

til vejene, og det vil jeg godt kvittere for allerede nu i det her tidlige forløb. Det vil vi 

fra Venstres Gruppe meget gerne medvirke til, så her kan man i hvert fald allerede nu 

finde en enighed, og det synes jeg, jeg skal kvittere for. 

 Kim Christensen kommer ind på nogle forhold omkring parkeringsordningen. Jeg 

er nødt til at rette det forhold, at det bl.a. skulle være Johnny Beyer, som havde fået de 

borgerlige til at overlade parkeringsordningen til en løsning mellem Socialdemokratiet 

og SF og Enhedslisten. Rent faktisk var det sådan, at Johnny Beyer optrådte i et fore-

træde for Bygge- og Teknikudvalget, hvor han direkte anmodede om, at vi stemte det 

foreslåede ned. Så jeg synes, man lige skal have de fakta på plads. 

 Jeg har også noteret mig, at venstrefløjen ikke ønsker at gå ind på at bruge aktive-

ring på hele renholdelsesområdet. Der vil jeg da godt sige, at der er da i hvert fald et 

område, vi håber, vi kan finde sammen med Socialdemokratiet om i disse forhandlinger. 

Jeg tror, alle er enige om behovet for at få gjort yderligere rent i byen, og hvis det er så-

dan, at venstrefløjen allerede så godt som har meldt sig ud på dette område, så stiller vi 

os i hvert fald villigt til rådighed, men hvis der kan skabes et bredere forlig på dette om-

råde, så er vi da også glade for det. 

 Afslutningsvis til Ole Hentzen – en lang række venlige bemærkninger. Hvis Ole 

Hentzen kommer forbi sådan en skraldespand, så vil jeg bare bede Ole Hentzen om at 

ringe direkte til mig på min mobiltelefon, for jeg forstod, at det var et stort problem. Så 

skal vi se, hvad vi kan gøre. 

 Afslutningsvis tak til medlemmerne af Bygge- og Teknikudvalget for de forskellige 

bemærkninger, som jeg så ikke har kommenteret. 

 

 Borgmester Winnie Berndtson: Ikke en debat med Søren Pind, men en forbruger-

oplysning til den øvrige Borgerrepræsentation. 

 Jeg har aldrig sagt, at man har viden nok. Problemet på miljøområdet er jo lige 

præcis, at hvis man venter på at få viden nok, så er vi alle sammen døde, inden vi når til 

tiltagene. Men vi har viden, og jeg har ikke hørt, at Miljøministeriet har trukket den un-

dersøgelse fra 1997 tilbage, de selv har udgivet og publiceret, og som vi her i kommu-

nen har handlet på baggrund af.  

 Vi har lavet vores egen undersøgelse i år 2000, som dokumenterer sammenhængen 

mellem partikler og sygdomme. Jeg har heller ikke hørt på noget som helst tidspunkt, at 

den undersøgelse har været diskuteret i forhold til, om resultatet nu var i orden. Så vi 

har undersøgelser, der dokumenterer, at der er et problem. 

 Så er det bare, jeg siger, at hvis man vil have mest miljø for pengene, så er det nok 

en bedre ide at handle end at undersøge videre. 

 

 Overborgmesteren (Jens Kramer Mikkelsen): Ja tak, så er det min tur. 
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 Det er sådan, at jeg naturligvis har forberedt en lang række kommentarer til såvel 

ordførerne her i aften som til indlæggene i torsdags, og måske nok mest velforberedt er 

mine kommentarer til indlæggene i torsdags. 

 Det er sådan, at jeg generelt mener ... nej, lad mig sige det sådan, at jeg har forbe-

redt et indlæg til Inger Marie Bruun-Vierø, jeg har forberedt en kommentar til Ben 

Haddou, til Mikkel Warming, Mogens Lønborg, Søren Pind, Søren Pind, Søren Pind, 

Søren Pind, Søren Pind, Inger Marie Bruun-Vierø, Heidi Wang, Klaus Bondam, Carl 

Christian Ebbesen og Sven Milthers. Dem vil jeg meget gerne komme med. Jeg kan og-

så komme med dem på anden vis.  

 Min vurdering af indlæggene både i torsdags og dem her i aften er, at langt, langt, 

langt, langt hovedparten af indlæggene ligger inden for skiven og, tror jeg, bør gøre det 

muligt i de kommende forhandlinger at lave en bred aftale. Det håber jeg, også da ho-

vedparten af indlæggenes økonomiske konsekvenser, ikke hvis man lægger dem sam-

men, men vurderingen er jo også, at der bør kunne laves noget, der ligger inden for ski-

ven. 

 Så hvis der ikke er et ubændigt ønske om, at jeg holder mit lange indlæg nu og 

kommenterer polemisk som ikkepolemisk og sagligt, hvis ikke det ubændige behov er 

der, så vil jeg sådan set slutte med det. 

 Da ikke andre har bedt om ordet, så vil jeg sådan set så bare slutte med et citat af 

ham der baseballspilleren Yogi Berra: 

 »Gør alt så enkelt som muligt, men ikke enklere. Gør alt så enkelt som muligt, men 

ikke enklere.«  

 Tak for nu. 

__________ 

 

Overborgmester Jens Kramer Mikkelsen (A) stillede på baggrund af en rundspørge 

blandt budgetordførerne for samtlige partier følgende ændringsforslag: 

 

” Til sag BR 415/02 Budgetforslag for Københavns Kommune 2003: 

 

Indstillingens 3. bullet, 1. punktum ændres til: 

’Fristen for fremsættelse af ændringsforslag fastsættes til tirsdag den 3. september 2002 

kl. 9.00, samt at Økonomiudvalgets ændringsforslag undtages fra denne frist.’ 

   

Til sag BR 416/02 Budgetforslag for H:S 2003: 

 

Økonomiudvalgets beslutning fra den 13. august 2002 ændres til: 

 

’At fristen for ændringsforslag til H:S budget fastsættes til tirsdag den 3. september 

2002 kl. 9.00.’ 

 

Til sag BR 417/02 Budgetforslag for HUR 2003: 

 

Økonomiudvalgets beslutning fra den 6. august 2002 ændres til: 
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’…at fristen for ændringsforslag fastsættes til tirsdag den 3. september 2002 kl. 9.00.’” 

 

Ændringsforslaget blev vedtaget. 

 

Borgerrepræsentationen godkendte i henhold til Forretningsordenens § 11, stk. 3 yderli-

gere følgende frister for fremsættelse af ændrings- og underændringsforslag: 

 

Fristen for Økonomiudvalget til fremsættelse af ændringsforslag til budgetforslaget for 

Københavns Kommune 2003 blev fastsat til tirsdag den 24. september 2002, dvs. i for-

bindelse med Økonomiudvalgets 2. behandling af budgetforslaget. 

 

Fristen for fremsættelse af underændringsforslag til budgetforslaget for Københavns 

Kommune blev fastsat til onsdag den 2. oktober 2002, kl. 12.00. 

 

Ved forhandlingernes afslutning blev de 3 budgetforslag (BR 415/02, BR 416/02 og BR 

417/02) oversendt til 2. behandling. Budgetforslagene blev mellem 1. og 2. behandlin-

gen henvist til Økonomiudvalget. 

 

============================================================= 

 

Mødet (mandag den 19. august 2002) sluttede kl. 00.14  
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